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¢#b/.! ±LbbL ! a9¢#b¢ 
 

Soha ®letemben nem gondoltam arra, hogy amit csin§lok, annak lesz-e 

®rtelme, elismerik-e, d²jat hoz-e. Csak az®rt tettem, mert ®rdekelt ï vallja 

Ol§h Gyºrgy, a d®l-kaliforniai egyetem professzora, a k®miai Nobel-d²j 

1994-es kit¿ntetettje. A nyolcvanegy ®ves tud·s ï koll®g§i tºbbs®g®vel 

kem®nyebben dolgozik, mint valaha. Jelenleg a vil§gm®retŤ 

¿zemanyagv§ls§g megold§s§n munk§lkodik.  

 

Ol§h Gyºrgy 

1927. m§jus 22-®n sz¿letett Budapesten. A piarista gimn§zium 

elv®gz®se ut§n a Budapesti MŤszaki Egyetemen doktor§lt 

vegy®szetbŖl, k®sŖbb az egyetemen tan²tott. 1954 ®s 1956 kºzºtt az 

egyetem szerves k®mia tansz®k®nek vezetŖje volt, ®s t§rsigazgat·k®nt 

vezette az ¼jonnan alap²tott Kºzponti K®miai Kutat·int®zetet. Az 

1956-os forradalom lever®s®t kºvetŖen csal§dj§val ®s 

kutat·csoportj§val egy¿tt elhagyta az orsz§got, elŖszºr Londonban, 

k®sŖbb Kanad§ban, v®g¿l az Egyes¿lt Ćllamokban telepedett le. 1971 

·ta amerikai §llampolg§r. Jelenleg a Los Angeles-i d®l-kaliforniai 

egyetem professzora ®s a Loker sz®nhidrog®n-kutat· int®zet igazgat·ja. 

A karbokationokkal ®s az ¼gynevezett szupersavakkal v®gzett 

kutat·munk§ja elismer®sek®nt 1994-ben k®miai Nobel-d²jjal t¿ntett®k 

ki. A metanol ¿zemanyagk®nt val· alkalmazhat·s§g§t bemutat· KŖolaj 

®s fºldg§z ut§n: a metanolgazdas§g c²mŤ kºnyve tavaly jelent meg a 

Better Kiad·n§l.  

 

Mindig tudta, hogy vegy®sz lesz? 

ï Amikor gimnazista voltam, nem gondoltam, hogy tudom§nnyal foglalkozom 

majd. £rdekelt sok minden, tºrt®nelem, nyelvek, k®sŖbb a filoz·fia. Viszont 

abban a korban, a h§bor¼ v®g®n, egy elpusztult kis orsz§gban arra is 

gondolnom kellett, hogy valamibŖl meg is kell ®lnem. Belegondoltam, hogy 

vajon h§ny filoz·fust tudna eltartani Magyarorsz§g. Egy®bk®nt val·sz²nŤleg 

nagyon gyenge filoz·fus lettem volna. Elkezdtem h§t olyasmit tanulni, amirŖl 

azt hittem, hogy el lehet vele helyezkedni. Azt§n egyre jobban kezdett 

®rdekelni, ®s csakhamar beleszerettem a k®mi§ba. £s ez a szerelem ma is tart. 

ï Milyen kºr¿lm®nyek fogadt§k a MŤegyetem k®miai fakult§s§n? 
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ï A h§bor¼ ut§ni Magyarorsz§gon semmilyen vegyszer¿nk nem volt. ĉgy 

mindent, amire sz¿ks®g¿nk volt, magunk §ll²tottunk elŖ. Egy h²res n®met 

professzor, Hans Meerwein tudom§st szerzett errŖl, ®s k¿ldºtt egy palack 

nyom§s alatt l®vŖ b·r-trifluoridot, amely megkºnny²tette kicsit a munk§mat. 

Ez az ¿veg hossz¼ ideig megvolt a MŤegyetemen. Az int®zetigazgat·, 

Zempl®n G®za eur·pai h²rŤ professzor volt. Mivel a b·r-fluorid, illetve a 

hidrog®n-fluorid, amelyekkel akkoriban k²s®rleteztem, igen vesz®lyes 

vegyszerek, Zempl®n hallani sem akart r·la, hogy beszennyezzem vel¿k a 

laborat·rium§t. IdŖvel annyit kegyesen megengedett, hogy egy f®lig leomlott 

erk®lyen dolgozhassunk egy koll®g§mmal. Valahogy befedt¿k, hogy 

haszn§lhat· legyen. E Dun§ra n®zŖ erk®ly ma m§r eg®sz sz®p laborat·rium, 

nemr®g megl§togattam nosztalgi§b·l. Nem is lehet r§ismerni. 

ï A k®miai kutat·int®zetben kºnnyebb volt a munka? 

ï Amikor megalakult a Kºzponti K®miai Kutat·int®zet 1955-ben, alb®rlŖk 

voltunk a Hung§ria kºr¼ton egy ipari kutat·int®zetben. Ez tal§n jelzi, milyen 

szer®nyek voltak a felt®telek. De szer®ny kºr¿lm®nyek kºzºtt is lehet valamit 

csin§lni. £n nem vagyok h²ve annak, hogy csak akkor lehet v®gezni kutat§st, 

ha a vil§g legjobb felt®telei §llnak rendelkez®s¿nkre: a feladatokat a 

kºr¿lm®nyekhez kell igaz²tani. Mi Magyarorsz§gon az ºtvenes ®vekben 

vil§gviszonylatban is j· kutat§st folytattunk. Az anyagi szempont sz¿ks®ges, 

de nem ez vezeti az igazi kutat·t. Ha valaki az®rt kutat, hogy p®nzt keressen, 

az az ®n szememben csºkkenti munk§ja ®rt®k®t. 

ï Az ºtvenhatos forradalom ut§n csal§dj§val egy¿tt elhagyta az orsz§got. 

Hogyan mentette meg tudom§nyos munk§ja eredm®nyeit? 

ï Mindenki csak az agy§t vitte mag§val. Az 1956. decemberi disszid§l§sunkat 

nem tervezt¿k elŖre. Nem logikusan cselekedt¿nk, az eg®sz robban§sszerŤen 

tºrt®nt. Egy-k®t nap alatt dºntºtt¿k el, hogy disszid§lunk. Akkoriban 

tulajdonk®ppen sokkos §llapotban volt mindenki. N®h§ny h·nap alatt 

k®tsz§zezer magyar, fŖk®nt fiatal emigr§lt. Kutat·csoportom tºbbs®ge, fiatal 

fi¼k is elhagyt§k az orsz§got. Mind ¼gy ®rezt¿k, hogy Magyarorsz§gon ez ut§n 

a tragikus esem®ny ut§n m®g sºt®tebb® v§lt a jºvŖ. A feles®gem nagyn®nje 

Londonban ®lt, ²gy Ausztri§b·l oda utaztunk. Az angol koll®g§k nagyon 

seg²tŖk®szek voltak. Angli§b·l Kanad§ba kºltºzt¿nk. Meg kellett ®ln¿nk a 

feles®gemmel ®s a h§rom®ves kisfiammal, ehhez pedig §ll§sra volt sz¿ks®gem. 

A Dow Chemicals c®gn®l helyezkedtem el, amely a vil§g egyik legnagyobb 

k®miai v§llalata. Kev®s olyan k®mikust ismerek a vil§gon, aki saj§t maga tudja 

finansz²rozni a laborat·rium§t. Kezdetben ®n is olyan t®m§n dolgoztam, 

amilyet a munkaad·m akart. IdŖvel azonban megengedt®k ennek a bolondos 

fiatal vegy®sznek, aki hossz¼ est®ken ®s h®tv®g®ken §t dolgozott, hogy a 

munkaidŖ lej§rta ut§n a saj§t ºtletei alapj§n v®gezzen k²s®rleteket. 

ï Hamar felismerte k²s®rleti eredm®nyeinek jelentŖs®g®t? Hogy majd Nobel-

d²jat is kaphat ®rt¿k? 
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ï Soha ®letemben nem gondoltam arra, hogy amit csin§lok, annak lesz-e 

®rtelme, elismerik-e, d²jat hoz-e. Csak az®rt tettem, mert ®rdekelt. Azt§n 

idŖvel, ha az ember ¼gy gondolja, hogy valamilyen eredm®nyt ®rt el, persze 

esz®be jut, hogy az egyszer m®g fontos lehet. Amikor egy francia festŖ k®pet 

festett, Ŗ sem arra gondolt, hogy majd ki§ll²tj§k a m¼zeumban. Legfeljebb arra, 

hogy valakitŖl vacsor§t kap a k®p®rt. A kutat§s ®s m§s intellektu§lis 

kifejez®sm·dok sok vonatkoz§sban hasonl·ak egym§shoz. Egy festŖnek 

v§szon kell ®s fest®k, egy k®mikusnak pedig labor, hogy j§tszadozni tudjon. 

De az sosem fordul elŖ, hogy valaki reggel kilenckor bemegy a 

laborat·rium§ba azzal az elhat§roz§ssal, hogy ma valami nagyot alkotok az 

emberis®g jav§ra, ®s ez®rt egyszer Nobel-d²jat kapok. Ami hajtja a kutat·kat, 

az nem a p®nz, nem az elismer®s ®s nem a d²j, hanem az ®rdeklŖd®s. 

ï Marx Gyºrgy azt ²rja ºnrŖl A marslak·k ®rkez®se c²mŤ kºnyv®ben, hogy 

m®g a Nobel-d²j miatt sem mulasztotta el egyetlen elŖad§s§t sem. Mit jelent 

ºnnek a tan²t§s? 

ï Az ember nemcsak kutat·, hanem tan§r is. Nekem az volt a legnagyobb 

boldogs§gom, hogy fiatalokkal foglalkozhattam eg®sz ®letemben. A 

di§kjaimat mindig is a sz®lesebb csal§domnak tekintettem, ®s tal§n valamit 

tanultak is tŖlem. Ez nem csak a k®mi§t jelenti. £n legal§bb annyit kaptam 

vissza a di§kjaimt·l, mint amennyit Ŗk kaptak tŖlem. EttŖl bizonyos fokig 

fiatal is maradtam. Egy tan§r sz§m§ra az a legjobb ®rz®s, ha azt l§tja, hogy 

azok az emberek, akik fiatalon a di§kjai voltak, meg§llj§k a hely¿ket az 

®letben. 

ï Amikor maga mell® fogad egy tan²tv§nyt, tudja, hogy tehets®ges-e, vagy 

sem? 

ï Nem tudja ezt az ember, de honnan is tudn§? Maga az illetŖ sem tudja, 

lehetetlen elŖre megmondani. Nem hiszem, hogy l®tezn®nek amolyan 

Ătudom§nyos g®nekò. Att·l lesz valaki j· kutat·, ha van benne ®rdeklŖd®s. 

Emellett azonban j· adag szerencse is kell. Nagyon sok tehets®ges ²r·, festŖ, 

tud·s van, akik nem viszik sokra. 

ï A karbokationokkal kapcsolatos kutat§sai®rt kapott k®miai Nobel-d²jat. Mik 

ezek pontosan? 

ï A vegy¿leteket ºsszetart· erŖket kºt®snek h²vj§k. Ezek a kºt®sek vagy 

ionosak, amikor az ellenkezŖ elektromos tºlt®sek vonzz§k egym§st, vagy 

kovalensek, amikor viszont az atomok kºtŖ elektronokat osztanak meg 

egym§ssal. A sz®n az ®let szempontj§b·l a legalapvetŖbb elem, ®s 

vegy¿leteirŖl nagyon hossz¼ ideig azt gondolt§k, hogy benn¿k az ionos 

kºt®sek nem j§tszanak szerepet. Bizonyos kºr¿lm®nyek kºzºtt azonban a sz®n 

sem k¿lºnbºzik a tºbbi elemtŖl, szint®n k®pes tºltºtt §llapotba ker¿lni. Ezt 

hossz¼ idŖn kereszt¿l gyan²tott§k, de elŖtt¿nk bizony²tania senkinek sem 

siker¿lt. A szerves k®mia m§sik alapvetŖ szab§lya az, hogy a sz®nnek n®gy 

vegy®rt®ke van, teh§t n®gy szomsz®dja lehet a vegy¿letekben. H§t ®n azt 
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tal§ltam, hogy adott kºr¿lm®nyek kºzºtt lehet ºt is, hat is meg h®t is. Ez nem 

§ll ellent®tben azzal az alapvetŖ tºrv®nyszerŤs®ggel, hogy a sz®nnek nem lehet 

tºbb, mint nyolc k¿lsŖ elektronja, amelyek n®gy kºtŖ elektronp§rt alkotnak. 

Addig azt hitt®k, hogy ez a nyolc elektron mindig p§rokban van. Vegy¿k a 

legegyszerŤbb szerves vegy¿letet, a met§nt. N®gy hidrog®n kapcsol·dik egy 

sz®natomhoz, ®s a kºt®seket alkot· nyolc elektron p§rokba rendezŖdik. Mi 

jºtt¿nk r§ arra, hogy nem kell mindig k®t atommag kºzºtt k®t elektronnak 

kºtŖdnie. Kºthet k®t elektron h§rom magot is. 

ï Mi a gyakorlati jelentŖs®ge ennek a felfedez®snek? 

ï Amikor elkezdtem kutakodni, fogalmam nem volt errŖl, de nem is ®rdekelt. 

K®sŖbb azonban ®rdekes k®mia fejlŖdºtt ki mindebbŖl. Nem v®letlen, hogy a 

met§nhoz hasonl· sz®nvegy¿leteket paraffinoknak h²vj§k. A n®v a latin parus 

affinis kifejez®sbŖl sz§rmazik, ami annyit tesz, hogy nincs affinit§sa. Ez 

manaps§g m§r nem igaz, a met§nt nagyon kºnnyen lehet t§ncba vinni. A 

metanolk®mia jelentŖs®ge napjainkban egyre nagyobb. A vil§g ma nagy 

probl®m§val k¿zd, az olaj kifogy·ban van. Az §ra az egekbe szºkºtt, de ez 

semmi ahhoz k®pest, hogy mi lesz n®h§ny ®v m¼lva. Azt a kincset, amelyet a 

term®szet adott az emberis®gnek, hat®konyan kell kihaszn§lnunk. Az ipari 

forradalom ·ta eltelt k®t ®vsz§zad az emberi tºrt®nelemhez viszony²tva nagyon 

rºvid idŖ. M®gis e k®tsz§z ®v alatt az emberis®g felszabadult a neh®z fizikai, 

mondhatni, rabszolgamunka al·l. Ez nagyszerŤ teljes²tm®ny, csakhogy az olaj 

egyszer elfogy. A m§sik gond az, hogy az emberis®g l®tsz§ma jelentŖsen 

megnŖtt, ®s mindenki egyre jobban akar ®lni. Ma m§r nemcsak Eur·p§ban 

akarnak aut·t vezetni az emberek, hanem K²n§ban ®s Indi§ban is. A fogyaszt§s 

nºvekszik. 

ï Hogyan seg²thetnek e gondok megold§s§ban az ºn tudom§nyos eredm®nyei? 

ï Az energiav§ls§got enyh²theti az §ltalunk az ut·bbi t²z ®vben kidolgozott ¼j 

szerves k®miai ir§nyzat, amely egyszerŤ vegy¿leten, a metanolon alapszik. 

Enn®l egyszerŤbb vegy¿let nem nagyon van. A metanol nagy jelentŖs®ge 

abban §ll, hogy kºnnyed®n elŖ§ll²that· sz®n-dioxidb·l. £s a sz®n-dioxid az 

egyik legfontosabb ¿vegh§zhat§st elŖid®zŖ g§z, amely hozz§j§rul a glob§lis 

felmeleged®shez. Ezt a sz®n-dioxidot vissza lehet forgatni. Ha kin®z az 

ablakon, minden, amit zºldnek l§t, a term®szet nagyszerŤ, zseni§lis kis gy§ra. 

A falevelek a levegŖben felfogj§k a sz®n-dioxidot, ®s a nap energi§j§val, 

v²zzel, a klorofill seg²ts®g®vel ¼j nºv®nyi ®letet termelnek. De am²g ebbŖl a 

nºv®nybŖl ¼jra kŖolaj ®s fºldg§z lesz, sok sz§zmilli· ®vre van sz¿ks®g. Mi 

k®miai m·dszerekkel meg tudjuk kºtni a sz®n-dioxidot. Sose hittem volna, 

hogy m®g az ®n ®letemben a gyakorlatban is megval·sul mindez, de m§r tºbb 

orsz§gban is ®p¿lnek metanolgy§rak. 

ï Kivonhat· a sz®n-dioxid a levegŖbŖl az ºnºk technol·gi§j§val? 

ï Mindenki azt mondja, hogy csºkkenteni kell a kibocs§t§st, vagy ºssze kell 

gyŤjteni a l®gkºrben levŖ sz®n-dioxidot, ®s t§rolni kell. Ezzel szemben mi azt 
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mondjuk, hogy sokkal egyszerŤbb ®s gazdas§gosabb megold§s, ha ezt a sz®n-

dioxidot visszaalak²tjuk ¿zemanyagg§. A mi szem¿nkben a sz®n-dioxid 

rendk²v¿l ®rt®kes nyersanyag. Hidrog®nnel egyes²tve a sz®n-dioxidot metanol 

hozhat· l®tre. Ez olyannyira mŤkºdŖk®pes technol·gia nagy¿zemi 

kºr¿lm®nyek kºzºtt is, hogy a k²naiak most ®ppen sz§z metanolgy§rat 

®p²tenek. Az ilyen gy§r kapacit§sa ®vente meghaladhatja a k®tmilli· tonn§t. 

Izlandon is ®p¿l egy ¿zem. Mi®rt ®pp Izlandon? A kis szigetorsz§gnak rossz a 

kl²m§ja, ®s nincsen szinte semmilyen nyersanyaga. Egyetlen kincse az olcs· 

geotermikus energia. Meleg v²z jºn fºl a fºldbŖl. Ezzel fŤtik az eg®sz orsz§got, 

belŖle gy§rtj§k az elektromoss§got. Izland n®gy ®vvel ezelŖtt azzal fordult az 

Eur·pai Uni·hoz nagyon szer®nyen, hogy ha t§mogat§st kap, ®szak Sza¼d-

Ar§bi§j§v§ v§lhat. Olcs· elektromos energi§jukkal vizet bontanak hidrog®nn® 

®s oxig®nn®, ²gy nyernek hidrog®nt. Akkoriban az eg®sz vil§g bele volt Ŗr¿lve 

a hidrog®nbe. N®h§nyan m®g mindig hisznek benne, pedig a hidrog®nt 

rendk²v¿l neh®z kezelni. Az izlandiak r§jºttek erre, akkor v§ltottak a 

mi§ltalunk kidolgozott metanol-elŖ§ll²t§si technol·gi§ra. R§m hivatkozva azt 

mondt§k, hogy nekik van hidrog®nj¿k meg olcs· energi§juk, ha a hidrog®nt 

sz®n-dioxiddal hozz§k ºssze, akkor Ol§h szerint lehet metanolt gy§rtani. 

Ennek az az eredm®nye, hogy ma Izlandon nagy gy§r ®p¿l, amely sz®n-

dioxidb·l hidrog®nnel metanolt §ll²t majd elŖ. 

ï Mire haszn§lhat· a metanol? 

ï A metanol rendk²v¿l j· ¿zemanyag. ¥ssze lehet keverni a benzinnel minden 

ar§nyban. Ha ºsszekapcsolunk k®t metanolmolekul§t, akkor dimetil-®tert 

kapunk. Ez a vegy¿let pedig m§r fontos nagyipari term®k a T§vol-Keleten, 

minthogy kitŤnŖen helyettes²ti a d²zelolajat. EbbŖl az egyszerŤ metanolb·l 

teh§t mindenf®le term®k elŖ§ll²that·, amelyet hagyom§nyosan a kŖolajb·l 

vagy a fºldg§zb·l gy§rtanak. 

ï Milyen volt e technol·gia fogadtat§sa Magyarorsz§gon? 

ï Azt hittem, hogy e m·dszer ir§nt lesz egy kis ®rdeklŖd®s Magyarorsz§gon is. 

A kutat§saim ipari alkalmaz§s§r·l sz·l· kºnyv¿nk (KŖolaj ®s fºldg§z ut§n: a 

metanolgazdas§g ï M. Cs.) tavaly megjelent magyarul is, de tudom§som 

szerint semmilyen visszhangja nem volt. Bar§tainkkal n®mi t§mogat§st 

pr·b§lunk szerezni ahhoz, hogy eljuttassuk n®h§ny fiatalnak a kºnyvet. Hiszen 

a nevel®s: befektet®s. Sz¿lŖk®nt az egyetlen, amit a gyerekeimnek ®s az 

unok§imnak adni tudtam, az oktat§s. P®ld§t kellene venn¿nk nek¿nk, 

magyaroknak rokonainkr·l, a finnekrŖl. A finnek, ameddig a Szovjetuni· 

l®tezett, olcs·n kaptak kŖolajat, erre alapozva pedig jelentŖs k®miai ipart 

®p²tettek. Amikor a Szovjetuni· ºsszeomlott, az olcs· kŖolaj is elapadt. De a 

finnek nem tett®k fºl a kez¿ket, nem estek k®ts®gbe, hanem ¼j ipart l®tes²tettek. 

V§ltottak az elektronik§ra, a Nokia ma a vil§g egyik vezetŖ mobiltelefon-

gy§rt·ja. Gyakorlatilag a null§r·l kezdt®k, ®s n®h§ny ®v alatt vil§gsz²nvonal¼ 

ipart teremtettek. Magyarorsz§gon az elektronikai iparnak sokkal nagyobb 
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hagyom§nya van. Sok magyar sz§rmaz§s¼ szakember alapvetŖ ¼j²t§sokat 

hozott a sz§m²t·g®pen alapul· iparban, Magyarorsz§g m®gsem lett komputer-

nagyhatalom. A vegyiparhoz is meglehetnek az adotts§gai. Ha minden igaz, 

D®l-Magyarorsz§gon, Mak· kºrny®k®n nagy m®lys®gben fºldg§z van. EbbŖl 

nagyon egyszerŤen ®s olcs·n lehet ¿zemanyagot elŖ§ll²tani. Nekem f§j, hogy 

a magyarok csak s²rnak, pedig a s²r§s senkit sem ®rdekel. Nem j·t®konys§gra 

van sz¿ks®g¿nk. Hanem arra, hogy tegy¿nk v®gre valamit.  

 

2008. m§jus 31. 
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Hatalmas ®lm®ny, amikor az ember ®jnek ®vadj§n, mert akkor a 

legjobbak a hangterjed®si viszonyok, a saj§t maga ®p²tette r§di·j§val 

besz®lget valakivel, aki a fºld m§sik oldal§n ®l, vallja Jeszenszky S§ndor 

villamosm®rnºk, az elektrotechnikai m¼zeum egykori igazgat·ja, aki m§r 

ºtvenhatban Ămobiltelefon§ltò. 

Jeszenszky S§ndor  

1935-ben sz¿letett Budapesten. A Budapesti MŤszaki Egyetem 

elv®gz®se ut§n, 1958-ban diplom§zott villamosm®rnºkk®nt. Az 

egyetem befejez®s®tŖl a Vilatin§l (a Villamos Automatika Int®zetn®l) 

dolgozott, ®s fŖm®rnºkk®nt onnan is ment nyugd²jba. 1990-ben 

kandid§tusi fokozatot szerzett, ®rtekez®s®t r®szben technikatºrt®neti 

t®m§ban ²rta. 1995-tŖl t²z ®ven §t a Magyar Elektrotechnikai M¼zeum 

igazgat·jak®nt dolgozott, amely jelenleg az Orsz§gos MŤszaki 

M¼zeum fili§l®jak®nt mŤkºdik. Sz§mos k¿lfºldi mŤszaki m¼zeum 

tan§csad·ja jelenleg is. 

 

Gyermekkorban a legtºbben tŤzolt·k lenn®nek vagy katon§k, de val·sz²nŤleg 

csak keveseket hoznak l§zba a villamoss§ggal mŤkºdŖ szerkezeteké 

ï Pedig kicsi koromt·l fogva ®rdekeltek. A sz¿leimet tulajdonk®ppen kellemes 

helyzetbe hoztam, hiszen nem volt k®rd®s, hogy mivel akarok k®sŖbb 

foglalkozni. Elektromos szakemberekre akkor is, az·ta is sz¿ks®g van. Anyai 

nagyap§m volt mŤszaki be§ll²totts§g¼ a csal§dban. A MĆV-n§l dolgozott, 

t§v²r·- ®s vas¼tbiztos²t· ¿zemeket tervezett. B§r rºviddel a sz¿let®sem elŖtt 

elhunyt, r§m maradtak a mŤszaki szakkºnyvei. Gyerekkoromban kedvenc 

j§t®kaim az elektromos ®p²tŖszekr®nyek voltak. Ezek m§ra m§r szinte teljesen 

eltŤntek, b§r tanszerboltokban n®ha m®g lehet l§tni belŖl¿k egyet-egyet. Az 

elsŖ detektoros r§di·mat kilenc®ves koromban, 1944-ben ®p²tettem. Ez 

akkoriban tºbb volt egyszerŤ hobbin§l. £desap§m falura vitt minket a 

bomb§z§sok elŖl, nek¿nk pedig, vezet®kes §ram h²j§n, szinte az a r§di· volt az 

egyetlen inform§ci·forr§sunk a v§rhat· l®gi vesz®lyrŖl. A h§bor¼ ut§n az 

elhagyott n®met katonai berendez®sekbŖl kiszerelt csºvekbŖl ®p²tettem 

r§di·kat. 

ï Ilyen elŖtanulm§nyok ut§n m®gsem lett r§di·m®rnºk. Mi®rt nem? 
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ï Igaz, hogy abban az idŖben a r§di·technika sz§m²tott divatszakm§nak. De 

sokkal kevesebben ®rdeklŖdtek az erŖs§ram¼ elektrotechnika ir§nt, ²gy azt 

v§lasztottam. Az egyetemi felv®teli gond n®lk¿l siker¿lt. £desap§m, b§r r®gi 

®rtelmis®gi volt, gazdas§gi szakemberk®nt r®szt vett a forint 1946-os 

megalkot§s§ban ®s a h§bor¼ ut§ni gazdas§g ¼jraind²t§s§ban, ez j·l mutatott a 

k§derlapomon. Az ºtvenes ®vekben azt§n felh²vta a fŖnºkei figyelm®t az 

ºt®ves terv katasztrof§lis kºvetkezm®nyeire, ez®rt egyre alacsonyabb 

beoszt§sokba helyezt®k, de sok§ig nem tett®k tºnkre. Az ºtvenhat ut§ni ®veket 

viszont m§r seg®dmunk§sk®nt ®lte meg. Ap§m azt mondta, hogy Ănem vagy 

olyan nagyon rossz k§der, de az®rt annyira j· sem, ez®rt tanulnod kellò. 

Megfogadtam a tan§cs§t. A forradalom ut§n a j· tanulm§nyi eredm®nyem is 

szerepet j§tszhatott abban, hogy nem esett b§nt·d§som. Ha az ember az 

®vfolyamelsŖk kºzºtt volt, ®s m§r a tansz®kek munk§j§ba is bekapcsol·dott, 

az bizonyos fok¼ v®detts®get ny¼jtott. 

ï Hogyan ®lte meg a forradalmat? 

ï ¥tvenhatban negyed®ves voltam, a koroszt§lyom volt a leggyan¼sabb 

november negyedike ut§n. Kºztudott, hogy a mŤegyetemi di§kmozgalom igen 

fontos szerepet j§tszott az esem®nyek alakul§s§ban. Okt·ber v®g®nek 

konszolid§ci·s idŖszak§ban sz§mos ®vfolyamt§rsammal egy¿tt ®n is 

jelentkeztem a mŤegyetemi nemzetŖrs®gbe, amelynek parancsnoka a katonai 

tansz®k vezetŖje, Mari§n Istv§n ezredes volt. A teljesen sz®tesett rendŖrs®g 

rendfenntart· feladat§t igyekezt¿nk ell§tni. Voltak katonai ismereteink is, 

hiszen az egyetemen kºtelezŖ volt ilyesmit is tanulni. Villamosm®rnºkk®nt 

pedig a katonai r§di·k mŤkºd®s®hez is ®rtett¿nk. £n a h§tamon cipeltem egy 

18 kilogramm s¼ly¼ Rï10-es r§di·k®sz¿l®ket, amellyel kapcsolatba tudtam 

l®pni a mŤegyetemi r§di·kºzponttal. Az emberek tisztelettel n®ztek r§m, 

akkoriban szinte elk®pzelhetetlen volt, hogy valaki civil ruh§ban, h§t§n egy 

l§d§val, szabv§nyos telefonkagyl·ba besz®l az utc§n. Az egyik ®jszaka a Szent 

Margit Gimn§ziumban voltam ®jjeliŖr, mert telefon§ltak nek¿nk az egyetemre, 

hogy ¿resen §ll az ®p¿let. Fegyveres cselekm®nyekben nem vettem r®szt, b§r 

volt g®ppisztolyom, amelyre az enged®lyt Kop§csi S§ndor rendŖrfŖnºk ²rta al§. 

A nemzetŖr-igazolv§nyomat az·ta is Ŗrzºm. Nyolcvankilenc ut§n ®vekig nem 

tal§ltam, mert olyan j·l eldugtam a lak§sban, csak egy fel¼j²t§skor ker¿lt elŖ, 

amikor megbontottuk a falat. Az 1957-es ®vet, mondhatni, f®lillegalit§sban 

®ltem v®gig. Akkoriban nem tarthatta mag§n§l az ember az index®t, a 

tanulm§nyi oszt§lyon annak seg²ts®g®vel tartott§k nyilv§n a hallgat·kat. 

¥tvenhat okt·ber®ben be kellett ²ratnom egy jegyet a leckekºnyvbe, ²gy az 

n§lam maradt a forradalom idej®n. A kºvetkezŖ h·napokban hatalmas k§osz 

volt, senki sem tudta, hogy ki disszid§lt ®s ki nem. £n igyekeztem lap²tani, de 

ekºzben az ºsszes vizsg§t ®s gyakorlatot teljes²tettem, ®s a jegyeket be²rattam 

a n§lam l®vŖ indexbe. K®t ®vvel k®sŖbb, 1958-as v®gz®semkor der¿lt ki, hogy 

a nyilv§ntart§som nem volt egy®rtelmŤ, de a frissen megszerzett sz²nºtºs 
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diplom§m miatt akkor m§r nem piszk§ltak. Mari§n Istv§nt 1956 november®ben 

letart·ztatt§k, majd k®t ®vig elfelejtett®k vele kºzºlni, hogy a hal§los ²t®let®t 

®letfogytiglanira v§ltoztatt§k. Szabadul§sa ut§n ugyanann§l az 

elektrotechnikai v§llalatn§l kapott §ll§st, ahol ®n is, ²gy hossz¼ ®vekig koll®g§k 

voltunk. A sors fintorak®nt gyakran t§rgyalt szovjet partnerekkel is, hiszen 

katonak®nt szovjet akad®mi§kon tanult. 

ï Tudta-e akkoriban kamatoztatni tud§s§t egy fiatal szakember? 

ï Az elektromos ipar j·l mŤkºdºtt. Olyan r®gi szakembereket hagytak meg a 

vezetŖ posztokon, akik t®nyleg ®rtett®k a dolgukat. Magyarorsz§gon nem 

kapcsoltak le rendszeresen eg®sz ker¿leteket az elektromos h§l·zatr·l, mint 

Rom§ni§ban vagy m§s szocialista orsz§gokban. Az NDK-ban j§rva egyszer 

l§ttam egy bolt kirakat§ban egy kis villanyk§lyh§t. Bementem, ®s meg akartam 

v§s§rolni. Azt mondt§k, hogy villanyk§lyh§t energiagazd§lkod§si okokb·l 

tilos §rus²tani. Mondom nekik, hiszen ott van egy a kirakatban. Az elad· annyit 

mondott, az nem villanyk§lyha, hanem fagymentes²tŖ k®sz¿l®k, amit viszont 

szabad volt §rulni. A villamos §gazat fejleszt®s®t tºbbek kºzºtt egykori 

mŤegyetemi tan§rom, Vereb®ly L§szl· ir§ny²totta. Az a legenda j§rta, hogy Ŗt 

az®rt t§vol²tott§k el az egyetemrŖl, mert amikor Maros§n Gyºrgy koll®g§knak 

sz·l²totta egyszer az egyetem tan§rait, azt felelte, hogy Ăminiszter ¼r, ºn nem 

m®rnºk, ®n pedig nem ®rtek a keny®rs¿t®shez, ez®rt nem vagyunk koll®g§kò. 

ï Hogyan mŤkºdºtt akkoriban egy villamosipari fejleszt®ssel foglalkoz· 

v§llalat? 

ï Elektrom®rnºkk®nt lehetŖs®g¿nk volt nyugati szakemberekkel is 

kapcsolatba l®pni. Nem nagyon titkol·ztak, ²gy l®p®st tartottunk a technika 

fejlŖd®s®vel, ®s ¿zleteket is tudtunk kºtni vel¿k. N®h§ny term®k¿nk ĂtŖk®s 

exportra ker¿lhetettò. Az ²gy befoly· valuta egy r®sz®®rt j· minŖs®gŤ k¿lfºldi 

alkatr®szeket szerezhett¿nk be. Ez az®rt volt fontos, mert a korszerŤ 

elektronikai eszkºzºk minŖs®g®t olyan alkatr®szek ï integr§lt §ramkºrºk, 

f®lvezetŖk ï hat§rozz§k meg, amelyek ugyan a gy§rt§si kºlts®g kis r®sz®t 

teszik ki, elŖ§ll²t§sukhoz azonban hatalmas h§tt®riparra lett volna sz¿ks®g. A 

rendszerv§lt§skor azt§n megny²ltak a hat§rok, ®s kor§bbi szocialista vevŖink 

m§r N®metorsz§gb·l vagy ak§r Jap§nb·l is tudtak g®peket venni, ahol 

sz§zszoros-ezerszeres t®telben gy§rtott§k Ŗket, ²gy olcs·bbak voltak. 

ï Mennyire alakult §t a m®rnºki tudom§ny az ut·bbi ºtven ®vben? 

ï Mi azt tanultuk az egyetemen, hogy egy m®rnºk feladata megold§sokat 

tal§lni a technikai probl®m§kra. Ma m§r kev®sb® van sz¿ks®g kreativit§sra. 

R®gi aut·s vagyok, ®s annak idej®n mindig volt n§lam villanydr·t, csavarh¼z· 

a kocsiban. Ha valami elromlott, pillanatok alatt megb¿tykºltem. Mikor az 

ember kinyitja egy mai aut· motorh§ztetej®t, csak egy mŤanyag bor²t§st l§t. 

Nem is olyan r®gen elmentem a szervizbe, mert egy saj§t magam ®p²tette 

riaszt·t akartam beszerelni. A kezel®si utas²t§sokhoz ma m§r nem tartozik 

kapcsol§si rajz. A haszn§lati utas²t§s annyit ²rt, hogy ha ki®g egy izz·, 



15 

 

forduljak a szervizhez. Ha elromlik valami, eg®sz modulokat kell kidobni. A 

mŤhelyben kaptam rajzokat, ®s a riaszt·t v®g¿l sikeresen be®p²tettem az 

aut·mba, sŖt m®g ºt rokonnak a kocsij§ba. M®g nem lopt§k el egyiket sem. 

ï Teljesen elszakadt az amatŖr r§di·z§st·l? 

ï Igen. Az ºtvenes ®vekben mindenki, aki a r§di· ad·-vevŖk ir§nt ®rdeklŖdºtt, 

potenci§lis k®mnek minŖs¿lt, ²gy csak a Magyar Szabads§gharcos Szºvets®g 

tagjaival lehetett volna r§di·zni, k¿lfºldiekkel tilos volt felvenni a kapcsolatot. 

Emiatt sz§momra eltŤnt a var§zsa. Pedig nagy ®lm®ny, amikor az ember ®jjel 

f®l h§romkor, amikor legjobbak a terjed®si viszonyok, a n®h§ny csŖbŖl 

ºssze§ll²tott r§di·j§val besz®lget egy ausztr§l amatŖrrel. 

ï Hogyan lehets®ges ez, hiszen Ausztr§lia a fºld m§sik oldal§n van, a 

r§di·hull§mok pedig csak egyenes vonalban terjednek? 

ï Az 1920-as ®vekben fedezt®k fel, hogy a rºvidhull§m¼ r§di·jelek, b§r a talaj 

ment®n alig n®h§ny kilom®terre terjednek, a vil§gŤr fel® haladva 

visszaverŖdnek az ioniz§lt r®tegekrŖl, ®s a bolyg· egy t§voli pontj§n lehet 

®rz®kelni Ŗket. Ehhez nem is kell nagy teljes²tm®ny, m§r n®h§ny wattos ad·k 

is elegendŖk, ²gy az amatŖr r§di·z§s vil§gm®retŤ mozgalomm§ v§lt. Amikor a 

hetvenes ®vekben kiss® old·dott a tilt§s szigora, a legelsŖk kºzºtt szereztem 

be egy CB-r§di·t, a h²v·sz§mom az arisztokratikusan alacsony 238-as volt. E 

h²v·jel olyan tekint®lyt kºlcsºnzºtt nekem, mint az aut·k megjelen®sekor 

Esterh§zy herceg Bï7-es rendsz§ma a burgenlandi lakc²me ut§n. A r§di·t, 

amely nem volt komoly k®sz¿l®k, N®metorsz§gban vettem, ott p§r m§rk§®rt 

§rult§k, ®s a gyerekek j§tszottak vele. Amikor ezt a r§di·t egy nagy §llami 

v§llalat fŖm®rnºkek®nt behoztam az orsz§gba, azonnal lefoglalt§k, ®s k®t 

h·napig v§mrakt§rban tartott§k. Csak bel¿gyminiszteri enged®llyel, az 

erkºlcsi bizony²tv§nyom ellenŖrz®se ut§n kaphattam meg, miut§n ²rtam egy 

sz®p levelet arr·l, hogy majd hogyan fogja ez a r§di· seg²teni a szocializmus 

®p²t®s®t. K¿lfºldi §llom§sokkal besz®lgetni akkor is tilos volt, ®s b§r biztosan 

figyelt®k az ad§sokat, nem tudok olyanr·l, akit emiatt megfeny²tettek volna. 

Kezdetben a CB-r§di·s kºzºss®g bensŖs®ges bar§ti t§rsas§gk®nt mŤkºdºtt, 

olyasmi volt, mint a mai internetes chatel®s. K®sŖbb tºmegess®, egyfajta 

telefonp·tl®kk§ v§lt, hiszen r§di·t m®g mindig kºnnyebb volt beszerezni, mint 

telefont. Ćltal§nos gyakorlatt§ v§lt, hogy a gmk-k, saj§t telefonvonaluk nem 

l®v®n, valamelyik tag telefonnal rendelkezŖ nagymam§j§t tett®k meg telefonos 

kisasszonynak, aki a bejºvŖ h²v§sokat CB-n kereszt¿l kºzvet²tette a 

tºbbieknek. Egyszer a Balatonr·l jºtt¿nk hazafel® a Trabantunkkal, ®s 

Balatonvil§gosn§l, ahol magasabban halad az ¼t, egy k®ts®gbeesett hang sz·lt 

a r§di·b·l. Elmondta, hogy a p§rizsi Orlyi rep¿lŖt®r kºzel®ben van, de 

alv§ztºr®st szenvedett a Trabanttal. ŕk ezt megbark§csolt§k, ®s harmincas 

temp·val jºnnek hazafel®, ez®rt k®sni fognak n®h§ny napot. Arra k®rt, hogy 

®rtes²ts¿k a csal§dj§t, de legfŖk®ppen a fŖnºk®t, hogy nem disszid§lt, jºn haza, 

nem kell feljelenteni¿k. 
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ï Hogyan ker¿lt kapcsolatba a mŤszaki eml®kekkel? 

ï A technikatºrt®net fel® nagyap§m kºnyvei ir§ny²tottak. Magyarorsz§g az 

elektrotechnika fejleszt®s®ben a XIX. sz§zadban a vil§g ®lvonal§ba tartozott. 

M§r a sz§zadfordul· elŖtt mŤkºdºtt Budapesten a r§di· elŖdje, a 

telefonh²rmond·, amelyrŖl a Pestre l§togat· Mark Twain amerikai ²r· azt 

mondta, hogy itt mŤkºdik egy olyan csod§latos rendszer, ahol sz²nh§zi 

kºzvet²t®st lehet hallgatni, nyelvet lehet tanulni, ®s ezt Ăegy boltos kisaszszony 

vagy egy csizmadiaò is meg tudja fizetni. A h²res elektrom®rnºk, Fodor Istv§n 

Amerik§ban Thomas Edison munkat§rsa lett, ®s sok eur·pai v§ros 

villamos²t§s§t Ŗ ir§ny²totta. Budapesten is Ŗ ®p²tette az §ramszolg§ltat· 

rendszer egy r®sz®t. A rendszer kºzpontja, egy §ram§talak²t· §llom§s ebben az 

®p¿letben, az elektrotechnikai m¼zeum hely®n volt, itt a Kazinczy utc§ban. 

Edison 1911-ben Eur·p§ba utazott, ®s Fodor Istv§n megh²vta Budapestre. ŕ 

kicsit tartott att·l, hogy nem tud majd aut·val B®csbŖl eljutni Budapestre. 

V®g¿l Pozsonyig jºtt kocsival, onnan vas¼ton hozt§k Pestre az aut·j§t. 

Akkort§jt itt a belsŖ udvaron egy kis kertecske volt, ®s ott ¿ldºg®lt Thomas 

Edison. Ott k®sz²tett f®nyk®pe a m¼zeum becses eml®ke.  

 

2008. okt·ber 18. 

  



17 

 

{½h/L#[L{ !D¸ 
 

B§r m§r r®gen nem vad§szunk mamutokra, ®s gyŤjtºgetŖ ®letm·dot is 

legfeljebb a Tesc·ban folytatunk, agyunk tov§bbra is a kŖkorbeli 

®let¿nkhºz alkalmazkodott, §ll²tja a vil§g egyik legismertebb 

hum§netol·gusa, Robin Dunbar. A kutat·r·l nevezt®k el az emberi 

viselked®sevol¼ci·ban alapvetŖ Dunbar-f®le sz§mot is. A tud·ssal a 

R·m§ban rendezett evol¼ci·s konferencia sz¿net®ben besz®lgett¿nk. 

Robin Dunbar  

antropol·gus, evol¼ci·biol·gus, hum§netol·gus 1947-ben sz¿letett 

Liverpoolban. Az Oxfordi Egyetemen v®gzett, majd sz§mos m§s 

egyetem mellett a Cambridge-i Egyetemen is dolgozott, jelenleg az 

Oxfordi Egyetem kognit²v ®s evol¼ci·s antropol·giai int®zet®nek 

igazgat·ja, a brit akad®mia tagja. Sz§mos tudom§nyos ®s 

ismeretterjesztŖ kºnyve jelent meg, tºbbek kºzºtt a Grooming, Gossip 

and the Evolution of Language (Kurk§sz§s, pletyka ®s a nyelv 

evol¼ci·ja, 1997), Human Evolutionary Psychology (Hum§nevol¼ci·s 

pszichol·gia, 2002), The Human Story (Az emberi tºrt®net, 2004). 

Kºnyvei kºz¿l ismereteink szerint magyarul egy sem jelent meg.  

 

¥n hum§netol·gus. Mi k¿lºnbºzteti meg ezt a tudom§ny§gat a 

pszichol·gi§t·l, amelyet n®h§ny kutat· nem tart igazi tudom§nynak? 

ï Oxfordi egyetemista koromban ismerkedtem meg a hum§netol·gi§val a 

hatvanas ®vekben. Egyik professzorom a Nobel-d²jas etol·gus, Niko 

Tinbergen volt. A hum§netol·gia ®pphogy kialakult akkoriban, t®mavezetŖm, 

John Crook egyike volt az ¼ttºrŖknek n®met koll®g§ival egy¿tt. Az etol·gia 

l®tezett m§r n®h§ny ®vtizede, ®s a kutat·k elkezdtek elm®leteket alkotni az 

emberi viselked®s magyar§zat§ra is. A n®h§ny biol·gusban a pszichol·gi§val 

szemben ®lŖ ellen®rz®s h§tter®ben az h¼z·dhat, hogy ºsszet®vesztik a 

pszichol·gi§t a pszichoanal²zissel ®s a humanisztikus pszichol·gi§val. A 

nyugati pszichol·gia az esetek tºbbs®g®ben k²s®rletes tudom§ny§g, az 

idegtudom§nyok eredm®nyeire t§maszkodik. Az etol·gia n®mileg k¿lºnbºzik 

a pszichol·gi§t·l, az §llatok ®s az ember viselked®s®t term®szetes 

kºrnyezet¿kben igyekszik meg®rteni. Az etol·gusok nem ®rtenek egyet a 

pszichol·gusokkal, k¿lºnºsen a behaviorista pszichol·gusokkal abban, hogy a 

patk§nyon vagy mad§ron v®gzett laborat·riumi k²s®rlettel vizsg§lni lehet a 
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term®szetes viselked®st. Ismern¿nk kell, hogy az §llat magatart§sa hogyan 

f¿gg a term®szetes ®lŖhely®tŖl, ezek ut§n v®gezhet¿nk k²s®rleteket. M²g a 

pszichol·gusokat ink§bb a gondolkod§sbeli, kognit²v k®pess®gek ®rdeklik, ®s 

a tudat szervezŖd®s®nek §ltal§nos szab§lyszerŤs®geit kutatj§k, az etol·gusok 

fŖk®nt a viselked®st ®s a magatart§s evol¼ci·s m¼ltj§t vizsg§lj§k. 

ï A konferencia elsŖ elŖad§s§t Georges Cottier b²boros tartotta, aki elmondta, 

hogy a test ®s a l®lek k¿lºnbºzik egym§st·l, a lelket csak spiritu§lis vizsg§lattal 

lehet meg®rteni. A term®szettudom§nyok tudj§k kutatni a lelket? 

ï Erre a k®rd®sre m§st v§laszolna egy vall§sos ®s m§st egy nem vall§sos kutat·. 

A modern idegtudom§ny m§sf®l ®vsz§zada igyekszik elt§volodni a test ®s a 

tudat sz®tv§laszt§s§t·l. A mai neurol·gusok ®s pszichol·gusok ¼gy gondolj§k, 

hogy a tudat egyszerŤen az agy mŤkºd®s®nek eredm®nye. A tudom§ny a test 

mŤkºd®s®vel foglalkozik, nem ®rdeklŖdik k¿lºnºsebben a l®lek ide§ja ir§nt. 

V®lem®nyem szerint az agy mŤkºd®s®nek eredm®nyek®ppen l®trejºvŖ 

®lm®nyek k¿lºnbºztetik meg legink§bb az embert az §llatokt·l, ezek a 

gondolatok pedig megnºvekedett agyunk miatt jºhetnek l®tre. Agyunk k®pes 

arra, hogy olyan kapcsolatokat hozzon l®tre eml®kk®peink kºzºtt, amilyenre 

semelyik §llatfaj nem k®pes. Reag§lni tud a saj§t mŤkºd®se kºzben l®trejºtt 

gondolatainkra. 

ï Viselked®s¿nknek vannak ºrºklºtt ®s tanult elemei. Hogyan ar§nylanak ezek 

egym§shoz szem®lyis®g¿nkben? 

ï Minden olyan §llat, amelyik rendelkezik aggyal, k®pes a viselked®s®t napr·l 

napra a kºr¿lm®nyekhez hangolni. A fŖemlŖsºk ®s az ember agya nagyobb, 

mint a tºbbi §llat®, ²gy Ŗk m®g jobban tudj§k alak²tani a magatart§sukat. Ez 

azonban nem jelenti azt, hogy alkalmank®nt ne jelenn®nek meg ak§r a 

fŖemlŖsºk viselked®s®ben is ºrºklºtt elemek. A majom ®s az ember ®let®ben 

az®rt tart olyan sok§ig a gyermekkor, hogy megtanulja, hogyan mŤkºdik a 

vil§g. Teh§t nem elegendŖ csup§n az agy mint hardver, hanem telep²ten¿nk 

kell r§ szoftvert is. A szoftvert pedig a gyermekkori fejlŖd®s sor§n szerezz¿k 

meg. Sz§mos p®ld§t l§thatunk erre, p®ld§ul ahogy megtanuljuk ®rtelmezni az 

arckifejez®seket. E k®pess®get idegi k®palkot· elj§r§sokkal is vizsg§lj§k, arra 

keresik a v§laszt, hogy k¿lºnbºzŖ ®letkorokban hol tºrt®nik a l§tott arcok 

feldolgoz§sa az agyban. Fiatal korban, nagyj§b·l huszonºt ®ves korig, amikor 

r§n®z¿nk egy arcra, ®s megpr·b§ljuk kital§lni, hogy mit jelenthet az ember 

arckifejez®se, szomor¼, boldog, esetleg m®rges-e, azt az agyunk 

homloklebeny®ben tessz¿k. Ez a ter¿let az ºntudat®rt ®s az ®rtelmes 

gondolkod§s®rt felelŖs. Sokat kell teh§t Ăgondolkodnunkò a probl®m§n. 

Huszonºt ®ves korunk ut§n azonban az arckifejez®sek felismer®se §tker¿l a 

limbikus rendszerbe, amely agyunk Ŗsi r®sze, az ®rzelmek kialak²t§s§®rt felel. 

A funkci· teh§t helysz²nt v§lt az agyban, ®s ez lehet az oka, hogy a tizen®vesek 

nehezen birk·znak meg az emberi kapcsolataikkal. Az idŖsebbek 

hat®konyabban olvass§k le m§s emberek ®rzelmeit, mert tºbb idej¿k volt 
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gyakorolni ®s megtanulni az §ltal§nos szab§lyokat. Az a tanul§si folyamat, 

amelynek sor§n meg®rtj¿k, hogyan ®lj¿nk t§rsas kºrnyezet¿nkben, nagyon 

hossz¼ idŖt vesz ig®nybe. A huszonºt ®vesek m®g mindig tanulj§k. 

ï Tudjuk, hogy viselked®s¿nk mely elemei ºrºklºttek ®s melyek tanultak? 

ï Legink§bb a fog®konys§g van k·dolva a viselked®st befoly§sol· g®nekben, 

hogy k®pesek legy¿nk a kºrnyezet¿nkhºz alkalmazkodva hat®konyan 

alak²tani magatart§sunkat. Ehhez van sz¿ks®g¿nk a nagym®retŤ agyra. A 

g®nek a strukt¼r§t biztos²tj§k, amely hasonl²t a futballp§ly§ra, amelynek meg 

vannak h¼zva a vonalai. B§rmit j§tszhatunk ezen a p§ly§n, a szab§lyok viszont 

tanul§s kºzben alakulnak ki. Csak a leg§ltal§nosabb tºrv®nyszerŤs®gek 

kºtºttek, a r®szletek nincsenek meghat§rozva. Ha ugyanis puszt§n genetikailag 

meghat§rozott m·don viselkedn®nk, magatart§sunk mindig azonos lenne, nem 

lenne v§ltoztathat·. Azt viszont a legtºbb viselked®sforma eset®ben nem 

tudjuk, hogyan hatnak egym§sra a tanult ®s az ºrºklºtt komponensek. Annyi 

bizonyos, hogy a g®nek igen §tt®teles m·don befoly§solj§k a viselked®st. Az 

oxitocin nevŤ hormont ®rz®kelŖ receptorokat k·dol· g®nek egyik v§ltozata 

p®ld§ul azt okozza, hogy a szem®ly hajlamos lesz a meggondolatlan 

cselekv®sre, nagyobb val·sz²nŤs®ggel lesz agressz²v. 

ï Az ºn munk§ss§g§b·l k¿lºnºsen a szoci§lisagy-elm®let ®s a Dunbar-f®le 

sz§m v§lt tankºnyvi leck®v®. Mit takar ez a te·ria? 

ï A szoci§lisagy-elm®let magyar§zatot ad arra, hogy a fŖemlŖsºknek ï a 

majmoknak, az embernek ®s elŖdeiknek ï mi®rt van kiv®telesen nagy agyuk. 

A tºbbi §llat agya ugyanis a testtºmeg®hez viszony²tva sokkal kisebb. A 

fŖemlŖsºk eset®ben a feltev®s szerint igen ºsszetett szoci§lis rendszer¿k, 

csoportos viselked®s¿k hatott az agyuk fejlŖd®s®re. A csoportosan ®lŖ §llatok 

kºrnyezete, t§rsaikkal fenntartott kapcsolatrendszere sokkal ºsszetettebb, ezek 

kezel®s®hez pedig nagyobb, fejlettebb agyra van sz¿ks®g¿k. Az elm®let 

nemcsak a fŖemlŖsºkre, hanem m·dos²t§sokkal m§s emlŖsºkre ®s a madarakra 

is igaz. Ott §ltal§ban azoknak a fajoknak van nagyobb agyuk, amelyek hossz¼ 

idŖn kereszt¿l ragaszkodnak p§rjukhoz, teh§t monog§m p§rosod§si rendszer¿k 

van. 

ï Hogyan illeszkedik ebbe a k®pbe az ember? 

ï Ennek meg®rt®s®hez vissza kell l®pn¿nk egy l®p®st. Ćltal§nosan igaz az 

§llatvil§gra, hogy a monog§m fajoknak nagyobb az agyuk, mivel, ismereteink 

szerint, a p§rkapcsolat fenntart§sa igen ºsszetett feladat, k¿lºnºsen, ha ez a 

kapcsolat egy ®letre sz·l. A fŖemlŖsºk, b§r nem mind ®l kºz¿l¿k monog§m 

p§rokban, sokkal szorosabb, szem®lyes, sŖt n®ha bar§ti kapcsolatot tartanak 

fenn csoportjuk minden tagj§val, nem csak azzal, amelyikkel p§rzanak. Ennek 

eredm®nyek®ppen szinte line§ris kapcsolatot tal§lunk a csoport m®rete ï 

mondhatni, a bar§tok sz§ma ï ®s az agy m®rete kºzºtt a majmok ®s az 

emberszab§s¼ak kºr®ben. Az emberi agy pedig sz®pen illeszkedik ebbe a 

sorba, az egyre nagyobb agy¼ emberszab§s¼akat kºvetve. Miut§n elhelyezt¿k 
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az embert a grafikonon, leolvashat· volt, hogy az ember szoci§lis 

csoportm®rete nagyj§b·l sz§zºtven fŖ. 

ï Nekem sz§zºtvenhat ismerŖsºm van az egyik internetes kºzºss®gi oldalon. 

ï T®nyleg? Akkor ºn teljesen norm§lis ember! Persze ez a sz§m n®mileg 

v§ltozhat emberrŖl emberre. A rokonok mellett azokat tartalmazza, akik 

fontosak az ®let¿nkben, ®s szem®lyes kapcsolat van kºzºtt¿nk. Akikkel 

gyakran tal§lkozunk, esetleg kºtelezetts®geink kºtnek hozz§juk. 

¥sszefoglalva sz§zºtvenen vannak azok, akikkel kºzºs tºrt®net¿nk van. Ezt a 

sz§mot az·ta Dunbar-f®le sz§mnak nevezik. 

ï Teh§t az emberi agy arra k®sz¿lt fel, hogy sz§zºtven m§sik emberrel §poljon 

szem®lyes kapcsolatot. Mi®rt pont sz§zºtven? Mi®rt nem sz§z vagy k®tsz§z? 

ï A r®g®szeti adatokb·l ¼gy tŤnik, hogy az ¼jkŖkor, m§s sz·val neolitikum 

emberei §ltal§ban sz§zºtven fŖs csoportokban ®ltek. Ebben term®szetesen nem 

lehet¿nk biztosak, de az ¼gynevezett neolitikus §tmenet idej®bŖl sz§rmaz· 

felt§rt falvak m®ret®bŖl erre kºvetkeztethet¿nk. Ebben az idŖben t®rtek §t 

elŖdeink a mezŖgazdas§gra, valamint l®tes²tettek §lland· telep¿l®seket. A 

falvak lakoss§g§t a h§zak maradv§nyaib·l becs¿lhetj¿k meg, de a becsl®shez 

t§mpontot ny¼jtott a kºz®pkori angliai falvak m®rete is. Anglia megh·d²t§sa 

ut§n, 1085-ben H·d²t· Vilmos parancs§ra orsz§gos n®psz§ml§l§st ®s 

vagyonºssze²r§st tartottak, hogy felm®rj®k a hadj§rat zs§km§ny§t. Tudni 

akart§k, h§ny tehenet ®s templomot szereztek. A felm®r®sbŖl nem maradhatott 

ki egyetlen falu sem, ®s a fennmaradt jegyzŖkºnyvekbŖl az der¿lt ki, hogy egy 

§tlagos falu lakoss§ga nagyj§b·l sz§zºtven fŖ volt. 

ï Ezek szerint ºrºklºtt szoci§lis viselked®sform§ink a neolitikumbeli 

kºr¿lm®nyekhez alkalmazkodtak? 

ï Val·j§ban igen. A csoportos ®let¿nket meghat§roz· magatart§sunk abban az 

idŖben alakult ki, amikor m®g jav§ban vad§sztunk ®s gyŤjtºgett¿nk. Csak az 

ut·bbi t²zezer ®vben vagy m®g k®sŖbb alakultak ki az elsŖ falvak, ekkor 

telepedtek le az emberek. Szoci§lis vil§gunk ²gy m®g mindig a tizenºtezer 

®vvel ezelŖtti §llapotokat t¿krºzi. Amellett, hogy megvan a nyelvi ®s 

gondolkod§sbeli k®pess®g¿nk arra, hogy nºvelj¿k csoportunk l®tsz§m§t, nem 

nagyon tudunk tºbb bar§tot ®szben tartani. Ehelyett r®tegekre, szintekre 

rendezz¿k ismerŖseinket. A belsŖ kºr¿nkhºz mindºssze ºt ember tartozik, 

vel¿k nagyon szoros, bensŖs®ges kapcsolatot §polunk. A k¿lsŖ kºrºk 

nagyobbak, azokkal az ismerŖseinkkel viszont ritk§bban tal§lkozunk, nem 

kºtŖd¿nk annyira hozz§juk. A sz§zºtvenes sz§m t®nylegesen hat§rvonalat 

jelent. Az afºlºtti ismerŖseinkkel nem szem®lyes a kapcsolatunk, ®s ha tov§bb 

t§g²tjuk a kºrt, az ott elhelyezkedŖ emberekkel m§r csak a nyelv kºt ºssze 

benn¿nket. Annyit tudunk r·luk §ltal§ban, hogy milyen m·don kapcsol·dnak 

hozz§nk, de ®let¿k m§s mozzanatait nem ismerj¿k. Ezekre az emberekre 

magunkban c²mk®ket aggatunk, ezek alapj§n viszonyulunk hozz§juk. E 
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k®pess®gek seg²ts®g®vel tudunk hatalmas kºzºss®geket, v§rosokat, nemzeteket 

alkotni.  

2009. §prilis 4. 
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Juh§sz Ćrp§d geol·gus, term®szetfilmes imm§ron ºtven ®ve a 

legismertebb magyar ismeretterjesztŖ tud·s. Elmond§sa szerint sok 

ember lesz·l²tja az utc§n azzal, hogy az Ŗ kºnyvei, telev²zi·-mŤsorai 

ind²ttat§s§ra lett geogr§fus, biol·gus. Leg¼jabb kºnyve, A k®k bolyg· 

v§ndora a minap jelent meg a Topogr§f Kiad·n§l. 

Juh§sz Ćrp§d  

geol·gus, term®szetfilmes P®csen sz¿letett 1935-ben. Az Eºtvºs 

Lor§nd Tudom§nyegyetemen szerzett geol·gusi diplom§t 1957-ben, 

majd ugyanitt doktor§lt. Huszonh§rom ®ves kor§t·l tartott 

ismeretterjesztŖ elŖad§sokat a r§di·ban, huszonºt ®ves kor§t·l a 

telev²zi·ban is. A kŖolajipar kutat·int®zeteiben dolgozott 1963 ®s 1970 

kºzºtt, majd 1986-ig a Term®szettudom§nyi St¼di· igazgat·ja volt, 

ezut§n a Magyar Telev²zi·n§l dolgozott. Jelenleg a TV2 tan§csad·ja. 

Kilencvenkilenc orsz§gban j§rt, tºbb ezer ismeretterjesztŖ cikket ®s 

tizennyolc kºnyvet ²rt, kºzt¿k A k®k bolyg·t, A hegyek sz¿let®s®t, az 

£szak-Amerika ï Alaszk§t·l a Yucat§n-f®lszigetig c²mŤt, illetve 

legut·bb A k®k bolyg· v§ndor§t. 

 

A kºnyvei, a filmjei mind az utaz§sr·l sz·lnak. Hogyan tudott kijutni az 

orsz§gb·l az ºtvenesïhatvanas ®vekben? 

ï Mindig is ellen§llhatatlan k®sztet®s volt bennem arra, hogy eljussak a fºld 

term®szettudom§nyos szempontb·l jelentŖs helysz²neire. ElŖszºr a szocialista 

orsz§gokba siker¿lt. Az ®v ºtvenk®t h®tv®g®j®bŖl harmincat biztosan a 

T§tr§ban tºltºttem. ¥tvenhatban egyetemista voltam, ®s azt a gener§ci·t nem 

kedvelt®k, amikor ¼tlev®lad§sr·l volt sz·. Nyugatra elŖszºr 1963-ban kaptam 

¼tlevelet: egyed¿l mentem ki Ausztri§ba ®s Sv§jcba hegyet m§szni. Rendes 

felszerel®s h²j§n volt olyan hegy, amelyre kordb§rsony papucsban mentem fel, 

mert a r®gi bakancsom v®resre tºrte a l§bam. Ezek m®gis meghat§roz· 

®lm®nyek, hiszen akkor jutottam fºl elŖszºr h§romezer m®ter fºlºtti 

magashegys®gbe. M®g abban az ®vben elutaztam elsŖ Eur·p§n k²v¿li utamra, 

a Szovjetuni· kauk§zusi ter¿leteire. 



23 

 

ï M§r az egyetemi ®vek alatt a Magyar Term®szettudom§nyi M¼zeum 

§sv§nyt§r§ban dolgozott. Ott mi volt a feladata? 

ï A forradalom ut§n egy ®vvel ker¿ltem a Magyar Nemzeti M¼zeumban 

mŤkºdŖ §sv§nyt§rba. A m¼zeumba ºtvenhatban belŖttek az oroszok. Az 

Afrika-ki§ll²t§s le®gett, beomlott, ®s maga al§ temette az alatta elhelyezkedŖ 

§sv§nyt§rat. Pedig akkoriban a londoni British Museum ut§n Eur·pa m§sodik 

legjelentŖsebb §sv§nygyŤjtem®ny®t Ŗrizt®k a m¼zeumban. ¥t ®ven kereszt¿l 

pucoltam az §sv§nyokat. A lelŖhelyet rºgz²tŖ c®dul§kat m®rgezŖ benzolba 

m§rtottuk, mert akkor a f®ny fel® tartva m®g a fekete pap²ron is olvashat·kk§ 

v§ltak a betŤk. Sok §sv§nynak volt magyar vonatkoz§sa is. Ilyen volt az erd®lyi 

Nagy§g kºzs®grŖl elnevezett nagy§git, amely az arany, az ·lom, az antimon, a 

tell¼r ®s a k®n vegy¿lete, vagy az ugyancsak tell¼r§sv§ny krennerit, amelyet 

Krenner J·zsef mineral·gusr·l neveztek el. Hi§ba v§ltoztatt§k meg 

Rom§ni§ban a lelŖhelyek neveit, a vil§g ºsszes §sv§nytani kºnyv®ben magyar 

nev¿kºn ismerik ezeket az §sv§nyokat. Az egyetemi kir§ndul§sok sor§n 

siker¿lt sok §sv§nyt Magyarorsz§gra csemp®szn¿nk Nagyb§ny§r·l, 

Erzs®betb§ny§r·l, Kapnikr·l. Lecsavaroztuk a kis Ikarus-buszok h§ts· 

¿l®st§ml§it, ®s oda rejtett¿k az §sv§nyokat. Fanatikus gyŤjtŖ voltam abban az 

idŖben, ²gy amikor csak lejutottam Kºrmºcb§ny§n, Selmecen a r®gi b§ny§kba, 

lisztbe csomagolva hoztam haza az antimon tartalm¼ tŤs §sv§nyokat. 

ï A telev²zi· ismeretterjesztŖ mŤsoraiban v§lt orsz§gosan ismertt®. Kereste ezt 

a hivat§st? 

ï M§r a m¼zeumban is v®geztem ismeretterjesztŖ munk§t, hiszen a feladataim 

kºz® tartozott a t§rlatvezet®s. Akkoriban kezdtem a r§di·nak elŖad§sokat ²rni, 

®s a Tudom§nyos IsmeretterjesztŖ T§rsulatn§l (TIT) is tartottam geol·giai 

elŖad§sokat a hegyek keletkez®s®rŖl, fºldreng®sekrŖl. A telev²zi·ba ¼gy 

ker¿ltem, hogy Rockenbauer P§l egyszer felh²vott azzal, hogy a Ki miben 

tud·s? fºldrajzi dºntŖj®nek mŤsorvezetŖje megbetegedett, nem tudn®k-e 

beugrani a hely®re. 1960 j¼nius§ban otthon nem is volt t®v®nké 

ï Az elm¼lt negyven ®vben v§ltozott az ifj¼s§g ®rdeklŖd®se az ismeretterjesztŖ 

munk§k ir§nt? 

ï A mai magyar t§rsadalomban a tud§s szerepe dr§mai m·don le®rt®kelŖdºtt. 

A tºbbs®g tud§sa ®s tud§s ir§nti v§gya rendk²v¿l m®ly szintre s¿llyedt. A 

kereskedelmi telev²zi·k, r§di·k megjelen®s®vel ez a folyamat felerŖsºdºtt, Ŗk 

az ig®nytelens®gre alapozva m®g r§raktak egy lap§ttal. Viszont m§r itthon is 

felnŖtt az a gener§ci·, amelynek tudat§ba be®p¿lt a kºrnyezetv®delem ¿gye, 

jobban, mint az elŖzŖ gener§ci·k b§rmelyik®be. Ebben l§tok pozit²v 

tendenci§t. 

ï A nyilv§nos szerepl®sek mellett mennyi idŖ jutott a kutat§sokra? 

ï IdŖkºzben a KŖolajipari Trºszt kutat·int®zet®be ker¿ltem, ahol az Alfºld 

m®lyebb r®tegeibŖl felhozott f¼r§smint§kat, az ¼gynevezett magmint§kat 

elemeztem. Ez fantasztikus idŖszak volt, hiszen kor§bban semmit sem tudtunk 
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arr·l, mi rejtŖzik az Alfºld m®ly®n. Eg®szen 1970-ig dolgoztam a 

kŖolajkutat§sban, ekºzben fŖk®nt gyerekeknek k®sz²tettem honismereti 

telev²zi·-mŤsorokat. E tev®kenys®gem miatt k®rtek fel a frissen megnyitott 

Term®szettudom§nyi St¼di· (mai nev®n a TIT St¼di·) igazgat·i posztj§ra, 

amelyet tizenhat ®ven kereszt¿l el is l§ttam. Sok vil§gszerte elismert kutat·t 

siker¿lt vend®g¿l l§tnunk, csehszlov§k hegym§sz·kt·l Thor Heyerdahlig. 

ï Thor Heyerdahl felfedez®seit sok r®g®sz k®tked®ssel fogadta. ¥n mit gondol 

r·la? 

ï Az Ŗ elm®lete szerint Polin®zia D®l-Amerika felŖl n®pes¿lt be; ezt pr·b§lta 

bizony²tani p®ld§ul a Kon-Tiki exped²ci·val. A tudom§nyos kºzv®lem®ny ezt 

a te·ri§t nem fogadta el. A R§ I. ®s II. exped²ci·kkal, amikor teljesen primit²v, 

papiruszb·l k®sz¿lt haj·kkal §tszelte az Atlanti-·ce§nt, viszont sok addigi 

nyitott k®rd®sre v§laszt adott. Bizony²totta, hogy kezdetleges eszkºzºkkel is 

§tjuthattak emberek Amerik§ba, illetve el®rhett®k a polin®z szigetvil§got, ez 

pedig szerintem ºnmag§ban is nagy dolog. 

ï Sokan ºsszekapcsolj§k az ºn nev®t a lemeztektonika hazai elfogadtat§s§val. 

Mit §ll²t ez az elm®let, ®s mi okozta a kºr¿lºtte kialakul· bonyodalmakat? 

ï A te·ria szerint a fºld felsz²ne mozg· darabokb·l §ll, egyes helyeken, fŖk®nt 

az ·ce§nok m®ly®n ezek a kŖzetlemezek t§volodnak egym§st·l, m§shol pedig 

®vente n®h§ny centim®teres sebess®ggel egym§snak ¿tkºznek. Az ¿tkºz®si 

z·n§kban alakulnak ki a l§nchelys®gek ®s a vulk§nok. A lemeztektonik§t, sok 

m§s, nyugati tud·sokt·l sz§rmaz· elm®lethez, p®ld§ul a genetik§hoz 

hasonl·an, kezdetben elvetett®k a magyar hivatalos geol·gia meghat§roz· 

vezetŖi. £n szerencs®s helyzetben voltam, hiszen ismeretterjesztŖk®nt k²v¿l 

§lltam a tudom§ny hierarchi§j§n. ĉgy sorra ²rtam a geol·giai kºnyveket, 

amelyekben bŖven foglalkoztam a lemeztektonik§val. Az a furcsa helyzet §llt 

elŖ, hogy m§r a kºzoktat§sba, az §ltal§nos iskolai 6ï7. oszt§lyos tankºnyvekbe 

is beker¿lt az elm®let, mikºzben a hivatalos tudom§ny tov§bbra sem vett 

tudom§st r·la. 

ï Utaz§sait tervezve szabadon v§laszthatta meg a c®lt, vagy a kºr¿lm®nyekhez 

igazodott? 

ï Oda utaztam §ltal§ban, ahova el lehetett jutni. Minden ad·d· lehetŖs®get 

megragadtam. N®met nyelvŤ idegenvezetŖ lettem az IBUSZ-n§l, mert ²gy 

gyakrabban tudtam utazni, mint az §tlagemberek, akik csak h§rom®venk®nt 

kaptak ¼tlevelet. Kºnyveket ²rtam, ez®rt sokszor megh²vtak az adott orsz§gba. 

Telev²zi·sk®nt olyan magashegys®gi exped²ci·khoz csatlakozhattam, 

amelyekhez hegym§sz·k®nt nem lettem volna el®g j·. A kamer§val legal§bb 

az alapt§borokig fel tudtam jutni a hegym§sz·kkal, ²gy tºbbszºr j§rtam az 

Andokban ®s a Himal§j§n is. Kicsit tudok oroszul, ²gy ker¿lhettem be p®ld§ul 

egy magyarok sz§m§ra szervezett szovjet hegym§sz·-exped²ci·ba a 

Kauk§zusban ®s a Turkeszt§ni-hegys®gben. 
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ï Tºbb mint k®tsz§z gleccsert szem®lyesen m®rt fel. EzekrŖl a j®gfolyamokr·l 

a kl²mav§ltoz§s kapcs§n sok sz· esik. Val·ban rohamos ¿temben olvadnak? 

ï Az Alpokban ®vsz§zados adatsorok §llnak a rendelkez®s¿nkre. Egy sv§jci 

faluban pontosan tudj§k, hogy sz§z-k®tsz§z ®ve milyen messze volt egy 

gleccser a falut·l. Ahonnan visszah¼z·dott a j®g, ott legeltetni kezdtek az 

emberek. De hasonl·an r®szletes ismereteink vannak a Szikl§s-hegys®g, az 

Andok ®s a Himal§ja gleccsereirŖl is, ®s mindenhol kilom®teres nagys§grendŤ 

visszah¼z·d§sokr·l lehet besz®lni az elm¼lt sz§zºtven ®vben. A saj§t 

megfigyel®seim szerint h¼sz ®v alatt tºbb mint sz§z m®tert h¼z·dott vissza 

p®ld§ul Alaszk§ban tºbb j®gfolyam. Teh§t a k®t l§togat§som kºzºtt is szemmel 

l§that· v§ltoz§s tºrt®nt. Azok a gleccserek sz§m²tanak kiv®telnek, amelyek 

nem rºvid¿lnek. Ilyen p®ld§ul az ¼j-z®landi Fox- ®s Ferenc J·zsef-gleccser. 

Ott az elm¼lt ®vtizedek sz®lsŖs®gesen sok csapad®ka miatt nyomulnak elŖre 

ezek a j®gfolyamok. Csakhogy a tºbbi ¼j-z®landi gleccser ugyancsak olvad, 

halv§ny §rny®kai r®gi ºnmaguknak. 

ï Az ºn §ltal k®sz²tett term®szetfilmek ºsszevethetŖk mondjuk a BBC 

ismeretterjesztŖ sorozataival? 

ï Semennyire sem hasonl²tanak. Az esetek tºbbs®g®ben ®n egyed¿l megyek 

filmet k®sz²teni egy sz§l kamer§val. Ilyenkor alkalmazkodnom kell m§sok 

temp·j§hoz, a hegyekben b²belŖdnºm kellett m®g a hegym§sz·-felszerel®ssel 

is. Alaszk§ban csin§ltam egy filmet, ®s hazafel® jºvet k®t bar§tommal a 

kanadai Whitehorse v§ros rep¿lŖter®n tal§lkoztunk egy jap§n 

forgat·csoporttal, akik ugyancsak Alaszk§ban forgattak term®szetfilmet. 

Harmincan-negyvenen lehettek, ®s a felszerel®s¿k egymag§ban megtºltºtt egy 

rep¿lŖt. Ez j·l jellemzi a lehetŖs®geink kºzºtti k¿lºnbs®get. N®ha egy operatŖr 

is elk²s®rt Đj-Z®landra, Borne·ra vagy Irian Jay§ra, amely Đj-Guinea 

sziget®nek ®szaknyugati r®sze, de Indon®zi§hoz tartozik. Ott a hegyi 

p§pu§khoz is eljutottunk, ahol magyar ember elŖtt¿nk m®g nem j§rt. Sz§mos 

n®pcsoportot siker¿lt m®g eredeti §llapot§ban lefilmeznem, m®g azelŖtt, hogy 

idegenforgalmi attrakci·v§ v§ltak volna. 

ï Sok nyugati utaz· tapasztalja keserŤen, hogy az addig ®rintetlen, a 

term®szettel harm·ni§ban ®lŖ n®pek is kezdik §tvenni a nyugati civiliz§ci· 

v²vm§nyait: farmerban j§rnak, mobiloznak. Ezt §ltal§ban k§ros folyamatk®nt 

®rt®kelik, de vajon a term®szeti n®pek szempontj§b·l is k§ros ez a jelens®g? 

ï Az biztos, hogy a term®szetes ®letforma, amelyet f®l ®vsz§zaddal ezelŖtt m®g 

a vil§g sz§mos hely®n, Grºnlandon, Đj-Guine§ban, a Himal§ja ®s az Andok 

hegyei kºzºtt meg lehetett tal§lni, hihetetlen gyorsas§ggal tŤnik el. Ez egy 

romantikus alkatnak, amilyen ®n is voltam vil§g®letemben, f§j· dolog. 

Gyermekkoromban K·borl· Farkas n®ven indi§nt j§tszottam, ®s fontos volt, 

hogy fºlvegyem a d²szes totemtarsolyomat, ®s ki¿ljek a hegytetŖre dobolni. 

ĉgy sok modern jelens®g ki§br§nd²t· sz§momra. Viszont az is igaz, hogy a 

vil§g rejtett szegletei sem maradhatnak ºrºkk® tºrt®nelem elŖtti §llapotban. A 
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hegyi p§pu§k p®ld§ul, akik a legut·bbi idŖkig val·ban kŖkap§kkal ®s ºtezer 

®ves m·dszerekkel mŤvelt®k a fºldet, Ŗr¿ltek lenn®nek, ha nem venn®k §t a 

modern eszkºzºket, amelyek megkºnny²tik a t¼l®l®s¿ket. Igazs§gtalan lenne 

szerintem, ha megtagadn§nk a technikai civiliz§ci· v²vm§nyait ezektŖl az 

emberektŖl. Az idegenforgalom, b§r egyfajta cirkussz§ alak²totta §t a 

n®pszok§saikat, bizonyos ®rtelemben m®gis seg²ti e trad²ci·k §tment®s®t, 

fennmarad§s§t. 

ï A glob§lis turizmus kor§ban m®g mindig kalandnak sz§m²t bej§rni Indi§t 

vagy az Egyes¿lt Ćllamok nemzeti parkjait, ahogy arr·l legut·bbi kºnyv®ben, 

A k®k bolyg· v§ndor§ban ²r, vagy nem vesz®lyesebb, mint ell§togatni Eur·pa 

egyik fŖv§ros§ba? 

ï Hadd mondjak el errŖl egy tºrt®netet, amely nem is olyan r®gen, 2004-ben 

tºrt®nt, amikor Afrik§ban befejezt¿k Teleki S§muel felfedezŖ¼tja egyik 

szakasz§nak bej§r§s§t. A kenyai Baringo-t· partj§n §lltunk meg a 

terepj§r·nkkal, ®s ott vert¿k fel a s§trunkat. Ez volt az utols·, eur·paiak §ltal 

ismert hely, ahonnan Teleki®k ®szak fel® indultak. Motorcs·nakkal indultunk 

el a tavon, mert ²gy j·l szem¿gyre lehet venni a f®szkelŖ v²zimadarakat, a v²zbe 

csobban· krokodilokat. Egyszer megkºzel²tett¿nk egy dagony§z· 

v²zil·csapatot. 

ï Az emberek azt gondolj§k a v²zil·r·l, hogy v®gtelen¿l b®k®s. 

ï Pedig a v²zil· agressz²v §llat. Nem is lett volna semmi baj, ha a motor 

lap§tjaira nem csavarodtak volna v²zinºv®nyek. Emiatt le kellett §ll²tani, ami 

egy®bk®nt szigor¼an tilos. Erre az egyik v²zil· kiv§lt a csoportb·l, ®s sz®les 

form§j§hoz k®pest elk®pesztŖ sebess®ggel megiramodott a cs·nakunk fel®. Az 

eg®sz jelenet megvan filmen. A vel¿nk l®vŖ hºlgyek sik²toztak, vezetŖnk pedig 

teljes p§nikban igyekezett leszedni a nºv®nyeket a haj·csavarr·l. Az utols· 

pillanatban siker¿lt elmenek¿ln¿nk. Sim§n fel tudta volna bor²tani a 

cs·nakunkat. A Zamb®zin l§ttam olyan kenukat, amelyeket v²zilovak 

kett®haraptaké  

 

2009. §prilis 18. 

  



27 

 

{9aaL {½9b½#/Lj 
 

Negyven ®vvel ezelŖtt, 1969. j¼lius 20-§n sz§llt le Neil Armstrong ®s Edwin 

Aldrin a Hold felsz²n®re, v®grehajtva ezzel az emberis®g egyik legnagyobb 

v§llalkoz§s§t. N§lunk tal§n Alm§r Iv§n Ťrkutat· ker¿lt a legkºzelebbi 

kapcsolatba az esem®nnyel: a Magyar Telev²zi·ban ®lŖben komment§lta 

a landol§st. Szerinte az Apollo-program ºntudatot adott az emberis®gnek, 

a tudom§nyos p§ly§ra k®sz¿lŖ gyerekek pedig eg®sz ®let¿kre sz·l· 

elhivatotts§got mer²thettek belŖle. 

Alm§r Iv§n  

Ťrkutat·-csillag§sz, egyetemi tan§r Budapesten sz¿letett 1932-ben. FŖ 

kutat§si ter¿lete a felsŖ l®gkºr fizik§ja. 1954-tŖl dolgozott a Magyar 

Tudom§nyos Akad®mia Csillag§szati Kutat·int®zet®n®l. A Magyar 

Asztronautikai T§rsas§g ºrºkºs tiszteletbeli elnºke ®s a Nemzetkºzi 

Asztronautikai Akad®mia rendes tagja. A hetvenes ®vektŖl kezdve r®szt 

vett a fºldºn k²v¿li ®rtelmes ®letform§k r§di·jeleinek keres®s®vel 

foglalkoz· SETI-programban, a Nemzetkºzi Asztronautikai Akad®mia 

SETI-bizotts§g§nak t§rselnºki tiszts®g®t is ell§tta. Az ºtvenes ®vek ·ta 

²r tudom§nyos ®s ismeretterjesztŖ cikkeket, kºnyveket az Ťrkutat§sr·l, 

legut·bbi kºnyve, a Gal§ntai Zolt§nnal kºzºsen ²rt Ha jºvŖ, akkor 

vil§gŤr 2007-ben jelent meg a Typotex Kiad·n§l. 

 

Mi®rt ºnt k®rt®k fºl a holdra sz§ll§s szakkomment§tor§nak? Hogyan ker¿lt 

kapcsolatba az Ťrkutat§ssal? 

ï A szovjet Ťrhaj·z§si hivatal 1957 nyar§n megkereste tºbb orsz§g, ²gy 

Magyarorsz§g csillag§szait is azzal, hogy k¿szºbºn §ll az elsŖ szputnyik 

felbocs§t§sa (pontosabban akkor m®g csak mŤholdat mondtak), mivel ®pp 

nemzetkºzi geofizikai ®v van. A mŤhold fºldi kºvet®s®t akart§k megszervezni. 

A szovjetek akkor m§r tudt§k, hogy a mŤholdjaik el®g f®nyesek lesznek, ²gy 

t§vcsºveket aj§nlottak fºl a k¿lfºldi orsz§gok tudom§nyos akad®mi§inak, ha 

azok kºvetik a szputnyikokat. £n voltam az int®zetben a legfiatalabb 

csillag§sz, ®s ®rdekelt is a t®ma, ez®rt az igazgat· engem b²zott meg a 

magyarorsz§gi kºvet®s megszervez®s®vel. Budapesten, Baj§n, Szombathelyen 

®s Miskolcon hoztunk l®tre kºvetŖ§llom§sokat, ahol amatŖr ®s hivat§sos 

csillag§szok dolgoztak. Budapesten a szabads§g-hegyi csillagvizsg§l· tetej®n 
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rendezkedt¿nk be, ®s onnan ®szlelt¿k a mŤholdat az orsz§gban elŖszºr 1957 

Ŗsz®n. A program c®lja az volt, hogy a szputnyikok ne vesszenek el, miut§n a 

r§di·kapcsolat megszakad vel¿k. 

ï Volt ennek a megfigyel®snek tudom§nyos ®rt®ke? 

ï Mi m§r 1958-ban igyekezt¿nk tudom§nyos eredm®nyekhez jutni a 

megfigyel®sekbŖl. Abb·l indultunk ki, hogy a szputnyikok, majd az amerikai 

mŤholdak is f®kezŖdnek a l®gkºrben. A f®kezŖd®s m®rt®ke f¿gg a l®gkºr 

sŤrŤs®g®tŖl, ²gy a mŤholdak p§ly§j§nak m·dosul§saib·l ki lehetett sz§m²tani a 

felsŖ l®gkºr sŤrŤs®g®t. A feles®gemmel hossz¼ ®vtizedekre a felsŖ l®gkºr 

fizik§j§t le²r· modelleket fejlesztŖ kutat·csoportba ker¿lt¿nk. Ez volt az egyik 

legelsŖ Ťrkutat§si tev®kenys®g haz§nkban. 

ï Hogyan ®rtes¿lhetett egy magyar Ťrkutat· a val·s eredm®nyekrŖl az ºtvenes 

®vekben, az Ťrverseny korai idŖszak§ban? Felteszem, a szovjetek 

tev®kenys®g®rŖl tºbb h²r ®rkezett. 

ï Ez egy§ltal§n nem volt ²gy. A nyugatiak ï abban az idŖszakban ezen fŖk®nt 

Amerik§t ®rtett¿k ï terveirŖl sokat lehetett tudni. Ott az Ťrkutat§snak m§r 

gazdag irodalma volt, a csillag§szati kutat·int®zetbe pedig m®g a legnehezebb 

®vekben is j§rtak a tudom§nyos foly·iratok. EzekbŖl ï tºbb h·napos k®s®ssel 

b§r, de ï eg®szen j·l lehetett t§j®koz·dni. A holdra sz§ll§st kºzvetlen¿l 

megelŖzŖ idŖszakban m§r az Apollo-programr·l sz·l· f¿zetek is eljutottak 

hozz§nk a budapesti amerikai nagykºvets®gen kereszt¿l. A szovjetek viszont 

eleve nagyon titkol·ztak. Ha fºlbocs§tottak valamit, akkor a TASZSZ 

h²r¿gynºks®g kºzºlte, hogy felbocs§tott§k. Amikor elrep¿ltek a Hold mellett, 

bejelentett®k, hogy elrep¿ltek a Hold mellett. De mindig csak ut·lag mondtak 

valamit. Ez megnehez²tette az esem®nyek komment§l§s§t is. Amikor 

felbocs§tottak egy Ťreszkºzt, az ¼js§g²r·k jºttek hozz§nk, ®s k®rdezt®k, hogy 

az a szonda hova megy, mit csin§l, mi®rt olyan, amilyen. £s mi nem tudtuk. 

ï Nagyon k®sz¿lt a holdra sz§ll§sra a k®t nagyhatalom? 

ï Igen, ez tudott, v§rt esem®ny volt. Gagarin Ťrrep¿l®se 1961-ben sokkszerŤ 

hat§ssal volt Amerik§ra, Kennedy elnºk m®g abban az ®vben bejelentette, 

hogy az ®vtized v®g®ig embert k¿ldenek a Holdra. EttŖl kezdve mindenki 

odafigyelt az egyes l®p®sekre. Nem is lehetett nem odafigyelni, mert el®g 

l§tv§nyos sorozat volt. ElŖbb az egyszem®lyes Mercury, majd a k®tszem®lyes 

Gemini Ťrhaj·t k¿ldt®k az Ťrbe, ®s 1967-ben, az Apollo-program 

®letbel®p®s®vel, m§r a holdra sz§ll§shoz haszn§lt berendez®sek Ťrbeli 

tesztel®s®t v®gezt®k. R§ egy ®vre megker¿lt®k a Holdat k®t rep¿l®s alkalm§val 

is. Az Apollo-program ·ri§si erŖfesz²t®s volt, nagyj§b·l sz§zezer ember vett 

r®szt benne, a cs¼cs®vben hatmilli§rd doll§rt em®sztett fel. 

ï Mennyire volt lemaradva a Szovjetuni· az amerikaiak mºgºtt? 

ï Akkoriban nem tudtunk r·la, hogy a Szovjetuni· is tervez emberes Ťrutaz§st 

a Holdra, pedig tervezett. £p²tettek is erre a c®lra egy nagy rak®t§t, az N1-et. 

Nem a mŤszaki neh®zs®gek jelentett®k a legfŖbb probl®m§t, sokkal ink§bb a 
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szem®lyes t®nyezŖk. Viszonylag fiatalon, 1966-ban meghalt Szergej Koroljov, 

a szovjet Ťrkutat§s vezetŖje, ezut§n ®les konkurenciaharc kezdŖdºtt a 

p§rhuzamosan mŤkºdŖ csoportok kºzºtt, ®s ez nem seg²tette a fejleszt®st. 

Amikor pedig technikai probl®m§k l®ptek fºl, tºbbszºr is felrobbant a 

hordoz·rak®ta, 1968-ban le§ll²tott§k a programot. A kºzv®lem®nynek 

mindºssze annyit mondtak, hogy Ŗk automat§kkal oldj§k meg a Hold 

felfedez®s®t. E szond§k §ltal§ban mŤkºdtek is, sikeresen lesz§lltak a Hold 

felsz²n®n, onnan kŖzetmint§kat is hoztak. 

ï Vit§n fel¿l §llt, hogy a hazai telev²zi· kºzvet²ti az Apolloï11 holdra 

sz§ll§s§t? 

ï Az el®gg® nyilv§nval· volt, hogy kºzvet²teni kell, pontosabban valamit kell 

csin§lni, mert az ®rdeklŖd®s ·ri§si volt. Azt sem hagyhatt§k figyelmen k²v¿l, 

hogy az orsz§g nyugati r®sz®n lehet fogni az osztr§k ®s a n®met telev²zi·t. 

Mivel Ŗk rengeteget foglalkoztak a holdra sz§ll§ssal, elker¿lhetetlen volt, hogy 

az esem®ny l§that· legyen Magyarorsz§gon. Ennek hat§s§ra a Magyar 

Telev²zi· vezet®se el®gg® az utols· pillanatban elhat§rozta, hogy kºzvet²ti, 

m®ghozz§ ®lŖben. A MŤszaki ®s Term®szettudom§nyi Egyes¿letek 

Szºvets®g®nek kºzponti asztronautikai szakoszt§lya tagjak®nt Echter Tibor 

orvos ezredes komment§lta a kºzvet²t®st ®lettani szempontb·l, ®s Ŗ keresett 

meg engem. Volt egy hozz§vetŖleges programunk, a k®p pedig bonyolult ¼ton 

®rkezett az Eurov²zi·t·l. A minŖs®ge nagyon gyenge volt, a st¼di· 

jupiterl§mp§inak vak²t· f®ny®ben pedig szinte semmit nem l§ttunk a 

k®pernyŖkºn. A kºzvet²tett hang nem az amerikai komment§tor hangja volt, 

hanem az Ťrhaj·sok ®s a houstoni ir§ny²t· kºzpont r§di·besz®lget®se, amely 

legtºbbszºr meghaladta az angoltud§sunkat. J¼lius 20-§n este, amikor 

megkezdŖdºtt az ad§s, ¼gy volt, hogy a lesz§ll§st kºzvet²tj¿k. Amikor megjºtt 

a k®p, sok§ig csak a holdfelsz²nt lehetett l§tni, amint elhalad fºlºtte az Ťrhaj·, 

®s ºsszezavarodott az elŖre kiadott program. Csak ut·lag der¿lt ki, hogy Neil 

Armstrong elt®rt a tervektŖl, mert l§tta, hogy a kijelºlt lesz§ll·hely t¼l szikl§s, 

ott nagyon vesz®lyes lett volna a landol§s. Akkoriban m®g nem ismert®k el®g 

pontosan a Hold felsz²n®t ahhoz, hogy kellŖ pontoss§ggal v§laszthass§k ki a 

lesz§ll·helyet. 

ï Mennyiben volt automatikus ®s mennyiben k®zi vez®rl®sŤ a lesz§ll§s? 

ï A v®ge m§r manu§lis volt, m®ghozz§ az®rt, mert a fed®lzeti sz§m²t·g®p 

tel²tŖdºtt az adatokkal ®s le§llt. Ekkor vette §t Armstrong az ir§ny²t§st. 

Tov§bbvitte az Eagle ï Sas ï lesz§ll·egys®get, ®s m§r majdnem elfogyott az 

¿zemanyaguk, amikor tal§lt alkalmas lesz§ll·helyet. Nemhogy a kºzpont, de 

a mellette ¿lŖ Edwin ï Buzz ï Aldrin sem tudta, hogy mi tºrt®nik, olyan 

gyorsan pºrºgtek az esem®nyek. EbbŖl mi akkor semmit nem sejtett¿nk, ²gy 

nem is tudtuk komment§lni. 

ï Sokan ¼gy eml®keznek, hogy nem ®lŖben kºzvet²tett®k a lesz§ll§st. 
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ï A f®lre®rt®st az okozhatja, hogy a lesz§ll§s ®s a lesz§ll·egys®gbŖl val· 

kisz§ll§s kºzºtt n®gy ·ra telt el. A lesz§ll§st ®lŖben kºzvet²tette az MTV, de a 

Hold felsz²n®re l®p®s j·csk§n beleny¼lt volna az ®jszak§ba ï hajnali 3-4 ·r§ra 

esett ï, ez®rt ¼gy dºntºttek, hogy nem adj§k ®lŖben. 

ï Nem lehetett sok ®rz®k¿k a szenz§ci·khozé 

ï Az osztr§kok egyenesben kºzvet²tett®k. Nek¿nk az MTV-ben azt mondt§k, 

hogy fºlveszik a kisz§ll§st, mi pedig m§snap, 21-®n menj¿nk vissza reggel hat 

·r§ra, ®s majd akkor komment§ljuk. Ez ma m§r nevets®gesen hangzik, de ®n 

20-§n ®jszaka ¼gy mentem haza, hogy ï telefonom nem l®v®n ï nem tudtak 

volna el®rni, ha tºrt®nt volna valami. M§snap reggel teh§t visszament¿nk, ®s 

szerencs®re minden a tervek szerint alakult, h®t ·r§t·l komment§ltuk a 

kil®p®st. Nem is az eg®sz k®t·r§s felv®telt, hanem csak egy r®sz®t. Az orsz§g 

nyugati t§jait kiv®ve, ahol az osztr§k t®v®t n®zt®k ink§bb, eg®sz Magyarorsz§g 

a mi kºzvet²t®s¿nket figyelte, ®n pedig egy csap§sra ismert ember lettem, de 

csak a kºz®psŖ ®s a keleti orsz§gr®szben. Mindezzel egy¿tt hatalmas ®lm®ny 

volt, hiszen mindenki tudta, hogy tºrt®nelmi pillanatot kºzvet²t¿nk. 

ï Hogyan alakult a holdra sz§ll§s ut·®lete? 

ï MeglepŖen gyorsan kaptunk az amerikai kºvets®gtŖl filmeket, amelyekkel 

j§rtuk az orsz§got, hatalmas volt az ®rdeklŖd®s mindenhol. Az ¼jabb 

holdutaz§sokat k²s®rŖ figyelem azonban meredeken zuhanni kezdett ï kiv®ve 

az Apolloï13-at, amely majdnem szerencs®tlens®ggel ®rt v®get, de v®g¿l az 

Ťrhaj·sok sikeresen visszat®rtek. A sajt· sokkal jobban ®rdeklŖdik a 

vesz®lyhelyzetek ®s a katasztr·f§k ir§nt, ha viszont a tervek szerint alakulnak 

a dolgok, az kev®sb® ®rdekes. Az Apolloï14-re ®s az azt kºvetŖ rep¿l®sekre 

m§r nem figyeltek oda az emberek, fŖk®nt az Egyes¿lt Ćllamokban. Az 

®rdeklŖd®s hi§nya miatt §ll²tott§k le a programot az Apolloï17 rep¿l®se ut§n, 

tºrºlve k®t tervezett utaz§st. Ha bekºvetkezik az Apolloï18 ®s ï19 ¼tja, az sem 

hozott volna dºntŖ v§ltoz§st. A program befejez®s®nek m§sik oka a szovjetek 

visszavonul§sa volt. Az Apolloï11 rep¿l®se ut§n a szovjetek m§r nem 

erŖltett®k a holdutaz§st, m§sodiknak lenni m§r nem volt ®rt®kes a propaganda 

szempontj§b·l, ehelyett ink§bb Ťr§llom§st ®p²tettek. Az amerikaiak egyr®szt 

§tvett®k ezt az ir§nyt, m§sr®szt tervezni kezdtek egy tºbbszºr haszn§lhat·, ²gy 

olcs·bb Ťrsikl·t. Ez csak f®lig siker¿lt, mert tºbbszºr felhaszn§lhat· lett 

ugyan, de olcs·bb nem. 

ï Tudom§nyos kutat§snak tekinthetŖ az Apollo-program? 

ï Tºbb sz§z kilogrammnyi holdkŖzet ker¿lt a Fºldre, a holdreng®seket ®s ezen 

kereszt¿l a Hold belsŖ szerkezet®t vizsg§l· szeizmom®tereket ®s l®zert¿krºket 

helyeztek el a Holdon, amelyeket a FºldrŖl l®zerrel megvil§g²tva pontosan 

m®rhetŖv® v§lt a k®t ®gitest kºzºtti t§vols§g. Volt teh§t tudom§nyos hozad®kuk 

a rep¿l®seknek. Nem vit§s azonban, hogy ez nem volt tudom§nyos program. 

Az utols· rep¿l®s egyetlen geol·gus r®sztvevŖj®n, Harrison Schmitten k²v¿l 

egyetlen kutat· sem jutott fel a Holdra, az Ťrhaj·sokat a vad§szpil·t§k kºz¿l 
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v§lasztott§k ki. Ezt meg is lehet ®rteni. A rep¿l®s v®grehajt§sa olyan neh®z 

feladat volt, hogy nem mert®k civilekre b²zni. 

ï Mi®rt tŤnik ¼gy, hogy nem tºrt®nt semmi ®rdemleges az Ťrkutat§sban az 

Apollo-program ·ta? 

ï T¼lz§s, hogy nem tºrt®nt semmi, hiszen nemr®g k®sz¿lt el a nemzetkºzi 

Ťr§llom§s ï az ISS ï, amely egy nagys§grenddel nagyobb, mint a kor§bbi Mir, 

Szaljut vagy Skylab Ťr§llom§sok. Mindºssze a hossz¼ t§v¼ emberes 

Ťrrep¿l®sek maradtak el. Az Ťrhaj·sok rep¿l®s®nek tºbbletkºlts®ge ®s 

vesz®lyess®ge ar§nytalanul nagy, ez®rt a robotokra v§r a Naprendszer 

felfedez®se, ez ma m§r egy®rtelmŤ. A hossz¼ t§v¼ Ťrrep¿l®sek mellŖz®s®nek 

m§sik oka tal§n kev®sb® kºzismert. Az·ta kider¿lt, hogy nagy m§zlijuk volt az 

amerikai Ťrhaj·soknak, mert a napkitºr®sek sug§rz§sa nagyobb vesz®lyt jelent 

az emberre, mint kor§bban gondolt§k. A fºldi magnetoszf®ra j·l v®di m®g az 

ISS-en dolgoz· Ťrhaj·sokat is a sug§rz§s ellen, de ha elhagyjuk a Fºld 

kºrnyezet®t, ®s elmegy¿nk a Holdra vagy a Marsra, v®dtelenek lehet¿nk. Van 

ellene v®dekez®si m·d, de ha minden rosszul jºn ºssze, akkor ez hal§los is 

lehet. A naptev®kenys®get pedig nem lehet elŖre pontosan kisz§m²tani. 

ï Đjabban elŖt®rbe ker¿lnek a tudom§nyos szempontok a t§vlati tervek 

kidolgoz§sakor, vagy m®g mindig a politikai ®rdekek domin§lnak Amerik§ban 

®s Oroszorsz§gban? 

ï Keveredik a kettŖ. A propagand§nak tov§bbra is van jelentŖs®ge, de itt nem 

felt®tlen¿l nagyhatalmi propagand§ra gondolok. A hossz¼ t§v¼ emberes 

programoknak pozit²v hat§suk lehet az ifj¼s§gra. Ahogy az Apollo-program 

tette negyven ®ve, c®lt adhat, lelkes²theti a gyerekeket, hogy m®rnºki, 

term®szettudom§nyos p§ly§t v§lasszanak. Ćm a vil§g nagyot v§ltozott 

negyven ®v alatt. Ma m§r szinte elk®pzelhetetlen, hogy egy orsz§g egyed¿l 

hajtson v®gre egy §tfog· Ťrprogramot. A holdb§zis fel®p²t®s®t, majd a 

marsutaz§st elŖir§nyz· Constellation program is vil§gprogramm§ alakul. 

Pozit²v v§ltoz§snak tartom, hogy egy¿ttmŤkºd®s v§ltja fºl a versenyt. Valamit 

nem szabad elfelejteni. Ritk§n hangs¼lyozz§k, de a hatvanas ®vek Ťrversenye 

az Egyes¿lt Ćllamok ®s a Szovjetuni· kºzºtt b®k®s verseng®s volt. 

Milli§rdokba ker¿lt, de ezt a p®nzt legal§bb tºbb®-kev®sb® hasznos c®lra 

kºltºtt®k el, nem egym§s elpuszt²t§s§ra sz§nt§k. Sokak sz§m§ra hasonl·k 

lehetnek az Ťrhaj·k ®s a nukle§ris robban·fejet hordoz· rak®t§k, de ezek csak 

fel¿letes hasonl·s§gok. A verseng®st az Egyes¿lt Ćllamok nyerte meg, de ¼gy 

is tekinthetj¿k, hogy az emberis®g nyerte meg. ¥ntudatot adott, hiszen az·ta 

nemcsak egyetlen bolyg·hoz kºtºtt faj vagyunk, hanem m§s bolyg·kra is el 

tudunk jutni. Az Apollo-program legfontosabb eredm®nye annak bizony²t§sa 

volt, hogy ez lehets®ges.  

 

2009. j¼lius 18. 
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Nem a mozlim tudom§ny fejlŖdºtt vissza a XVII. sz§zadt·l, hanem a 

kor§bban h§tul kullog· Eur·pa vill§mgyorsan lehagyta a n®h§ny 

®vsz§zaddal kor§bban m®g t¿ndºklŖ iszl§m vil§got ï mondja Ekmeleddin 

Ihsanoglu vil§gh²rŤ tudom§nytºrt®n®sz, aki a Budapesten ezern®gysz§z 

kutat· r®szv®tel®vel rendezett XXIII. tudom§ny- ®s technikatºrt®neti 

vil§gkongresszus alkalm§b·l l§togatott haz§nkba. 

Ekmeleddin Ihsanoglu  

tºrºk tudom§nytºrt®n®sz Kair·ban sz¿letett 1943-ban. A kair·i Ain 

Samsz egyetem elv®gz®se ut§n a tºrºkorsz§gi ankarai egyetemen 

doktor§lt. Az isztambuli egyetem tudom§nytºrt®neti tansz®k®nek 

alap²t· vezetŖje 1984-tŖl tizenhat ®ven §t. 2001 ®s 2005 kºzºtt a 

budapesti kongresszust is szervezŖ Nemzetkºzi Tudom§nytºrt®neti ®s 

Tudom§nyfiloz·fiai Uni· elnºke. N®gy ®ve az Iszl§m Konferencia 

Szervezet®nek fŖtitk§ri tiszts®g®t tºlti be. Sz§mos kºnyvet ²rt az iszl§m 

®s a nyugati tudom§ny kapcsolat§r·l.  

 

Milyen szerepet j§tszik a tudom§ny a mozlim vil§gban? 

ï Az iszl§m ®s a tudom§ny mindig is nagyon akt²v kapcsolatban §llt egym§ssal. 

Az iszl§m egyike azon kev®s vall§soknak, amelyek nagyra ®rt®kelt®k a 

tudom§nyt, ²gy a tudom§nyos hagyom§ny az iszl§m hagyom§nnyal karºltve 

fejlŖdºtt. A vall§s sz¿let®se ut§n nem sokkal a muzulm§n vil§g §tvette az ·kori 

n®pek, a gºrºgºk, a perzs§k, a k²naiak ®s n®mileg az indiaiak tudom§nyos 

hagyom§nyait. Eg®szen a XVI. sz§zadig e tudom§nyos trad²ci·kat fejlesztett®k 

tov§bb. Teh§t az 1500-as ®vekig fejlŖdºtt az iszl§m tudom§ny ®s vele egy¿tt a 

technika, az irodalom ®s az int®zm®nyek. 

ï Mikorra tehetŖ a mozlim tudom§ny fºl®ny®nek megszŤn®se? 

ï A XVI. sz§zadt·l olyan kultur§lis v§ltoz§sok kezdŖdtek, amelyek Eur·pa 

tudom§nyos ®rtelemben vett elŖretºr®s®t seg²tett®k elŖ. Ennek ellen®re 

eg®szen a XVIII. sz§zadig a muzulm§n vil§g jav§ra billent az Eur·pa ®s az 

iszl§m t®rs®g kºzºtt fenn§ll· erŖegyens¼ly, b§r Eur·pa folyamatosan 

csºkkentette lemarad§s§t. Az eur·pai ipari forradalommal azonban gyºkeresen 

megv§ltozott a helyzet. Az iszl§m vil§g elŖnye eltŤnt, sŖt az egyens¼ly sem 

volt fenntarthat· tºbb®. Tudom§nyos szakad®k keletkezett Eur·pa ®s a 

muzulm§n vil§g kºzºtt, amely egyre nŖtt. 
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ï Mi®rt maradtak le az iszl§m tud·sok eur·pai t§rsaikt·l? Meg§llt a mozlim 

tudom§ny fejlŖd®se? 

ï Szerintem meg kell ford²tani a k®rd®st. Nem fejlŖdºtt vissza az iszl§m 

tudom§ny, ahogy p®ld§ul a k²nai tudom§ny sem fejlŖdºtt vissza ï e kettŖt 

gyakran ®rtelmezem p§rhuzamban egym§ssal ï, hanem az eur·pai tudom§ny 

indult gyors fejlŖd®snek. Ezt az idŖszakot ï amely az eur·pai ipari forradalom 

ideje ï nevezhetn®nk tudom§nyos forradalomnak is. Tudnunk kell teh§t, hogy 

mi okozta a gyorsul· fejlŖd®st Eur·pa bizonyos orsz§gaiban, 

Franciaorsz§gban, Angli§ban, £szak-It§li§ban, a mai N®metorsz§g ®s a 

Benelux §llamok ter¿let®n. Eur·p§nak az eml²tetteken k²v¿l esŖ r®szein, 

Oroszorsz§gban, D®l-It§li§ban, Spanyolorsz§gban vagy Portug§li§ban nem 

volt ®rz®kelhetŖ ez a fejlŖd®s. E v§ltoz§s okait kutatjuk. 

ï Ekkor fordult meg a tudom§nyos felfedez®sek terjed®s®nek ir§nya. Milyen 

volt a modern eur·pai tudom§nyos eredm®nyek fogadtat§sa az iszl§m vil§gban 

az ipari forradalom idej®n? 

ï Amint a konferenci§n tartott elŖad§somban is kifejtettem, a mozlimok ï ®s 

itt legfŖk®ppen az ottom§nokra gondolok ï az elsŖ percben felismert®k a 

modern tudom§ny jelentŖs®g®t. Maguk is rendelkeztek azonban mŤkºdŖk®pes 

tudom§nnyal, ®s sz§mukra kiel®g²tŖek voltak a saj§t hagyom§nyaik, 

egyszerŤen megfelelt az ig®nyeiknek. Ez®rt v§logatni kezdtek az §tveendŖ 

eur·pai tudom§nyos eredm®nyek kºzºtt, ®s csak azokat fogadt§k be, 

amelyeket hasznosnak ²t®ltek. ĉgy tºrt®nt ez a XVIïXVII. sz§zadt·l kezdve. 

Sohasem z§rk·ztak el, nem ®p²tettek falakat az eur·pai tudom§ny el®. Viszont 

a XIX. sz§zadig szelekt§lt§k az eredm®nyeket, bizonyos elemeket kiragadtak, 

®s megpr·b§lt§k be®p²teni a saj§t rendszer¿kbe. A XIX. sz§zadban azt§n 

felismert®k, hogy lehetetlen integr§lni a modern eredm®nyeket az iszl§mba. 

Csak ezut§n kezdt®k §tvenni megm§s²tatlanul a felfedez®seket. 

ï Vall§si szempontok szerint v§logattak az eur·pai tudom§nyos v²vm§nyok 

kºzºtt? 

ï Nem, a vall§si befoly§s nem volt olyan erŖs. Az csak m²tosz, hogy a vall§s a 

tudom§ny ellen van. V®lem®nyem szerint ez egyszerŤen nincs ²gy, ez nem tºbb 

f®lre®rtelmez®sn®l. Eur·p§ban ®s §ltal§ban nyugaton ¼j trend figyelhetŖ meg 

napjainkban, m®ghozz§ e m²tosz c§folat§nak trendje. A tudom§ny ®s a vall§s 

harc§nak legend§ja ºsszeomlani l§tszik. Sok tud·s, p®ld§ul Galilei, Giordano 

Bruno vagy ak§r Darwin munk§ss§ga bizony²tja, hogy ez a k®rd®s nem 

egyszerŤs²thetŖ v®gletesen, ®s nem ®rtelmezhetŖ puszt§n konfliktusk®nt. E 

m²tosz gyºkerei John Draper 1874-ben megjelent mŤv®ig vezethetŖk vissza 

(History of the Conflict between Religion and Science ï A vall§s ®s a 

tudom§ny kºzºtti konfliktus tºrt®nete, magyarul nem jelent meg ï M. Cs.). Ha 

a katolikus ï vagy t§gabban ®rtelmezve a kereszt®ny ï vil§gban volt is 

konfliktus a vall§s ®s a tudom§ny kºzºtt, teljesen m§s a helyzet a mozlim 

vil§gban. Nem voltak ugyanis dogm§k, amelyek ne lettek volna 
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ºsszeegyeztethetŖk a tudom§nyos eredm®nyekkel. Hosszasan 

tanulm§nyoztam p®ld§ul a kopernikuszi heliocentrikus vil§gk®p elfogad§s§t, 

amely az iszl§m vil§gban egyszerŤbb volt, mint a katolikus kºzegben. 

ï Napjainkban hogyan viszonyulnak a tudom§nyhoz a muzulm§n 

orsz§gokban? 

ï Ez neh®z k®rd®s. Đgy gondolom, m§ra mindenki bel§tta, hogy a 

hagyom§nyos tudom§nyos int®zm®nyrendszer fejleszt®se, a szakemberek 

k®pz®se, a kutat§sba ®s a fejleszt®sbe fektetett ºsszegek nºvel®se n®lk¿l nem 

lehet elker¿lni a lemarad§st. Ezen a konferenci§n tudom§nyos minŖs®gemben 

veszek r®szt. Emellett azonban ®n vagyok a Iszl§m Konferencia Szervezet®nek 

fŖtitk§ra is. Amikor elfoglaltam ezt a tiszts®get, az elsŖ int®zked®seim kºzºtt 

javasoltam a szervezet tag§llamainak, hogy emelj®k meg a kutat§sra ®s 

fejleszt®sre kºltºtt kºlts®gvet®si keret¿ket egy sz§zal®kponttal. Egyes 

orsz§gok a k®tsz§zal®kos emel®st tŤzt®k ki c®lul, amely igen ambici·zus. 

Napjainkban kev®s orsz§g engedheti meg ezt mag§nak. 

ï Az id®n van Charles Darwin sz¿let®s®nek k®tsz§zadik ®s A fajok eredete 

megjelen®s®nek sz§zºtvenedik ®vfordul·ja. Sz§mos felm®r®s eredm®nyei azt 

mutatj§k, hogy az Egyes¿lt Ćllamok mellett Tºrºkorsz§gban fogadja el a 

legkevesebb ember tudom§nyos t®nyk®nt az evol¼ci·elm®letet. Mi®rt 

gondolkodnak ²gy? 

ï £n nem ®rtek egyet ezzel a meg§llap²t§ssal. Az eff®le felm®r®sek eredm®nyei 

nagyban f¿ggenek att·l, hogy milyen m·dszerrel k®sz²tik Ŗket, hogyan 

v§lasztj§k ki a megk®rdezett embereket, ®s hol v®gzik el a vizsg§latot. Akiket 

megk®rdeznek, azok nem mindig k®pesek a legjobban dºnteni egy-egy 

k®rd®sben. A XIX. sz§zad ®s a XX. sz§zad elej®nek mozlim tud·sai az 

iszl§mmal ºsszeegyeztethetŖnek ²t®lt®k az evol¼ci·t. Emiatt ¼gy gondolom, 

t¼l naiv dolog messzemenŖ kºvetkeztet®seket levonni az ilyen felm®r®sek 

alapj§n. Mindazon§ltal hozz§ kell tenni, hogy vannak az evol¼ci·t tagad· 

aktivista csoportok, amelyek hangja nagyobb, mint amekkor§k Ŗk val·j§ban. 

De ettŖl m®g az §ltaluk hangoztatott elveket csak egy kisebbs®g fogadja el. 

ï Van befoly§suk a vall§si vezetŖknek a tudom§nyos ®letre, az egyetemek, 

kutat·int®zetek mŤkºd®s®re a mai iszl§m vil§gban? 

ï Nem, ez nincs ²gy. Egyet sem szeretn®k megnevezni, de vannak olyan iszl§m 

orsz§gok, ahol a vall§si, illetve a vil§gi ¿gyek ir§ny²t§sa teljesen elk¿lºn¿l 

egym§st·l. Ezekben az orsz§gokban a vall§snak egy§ltal§n nincs befoly§sa a 

tudom§nyra. N®h§ny orsz§gban azonban a vall§sos kºrºk az iszl§mnak csak 

szŤk ®rtelmez®s®t fogadj§k el, ®s ez nem egyeztethetŖ ºssze az iszl§m modern 

®rtelmez®s®vel. Akik dogmatikusan ®rtelmezik az iszl§mot, azok tagadj§k a 

tudom§nyt, a modernit§st. Viszont nincs nagy befoly§suk. 

ï A nyugati tudom§nyos eredm®nyek §tad§s§nak sz²nhelyei az egyetemek. Az 

iszl§m orsz§gok egyetemein tanul· fiatalok azonban, ¼gy tŤnik, gyakran a 



35 

 

sz®lsŖs®gesek §ltal terjesztett tanok ir§nt fog®konyak. A terrorist§k kºzºtt 

gyakran tal§lunk m®rnºkºket, orvosokaté 

ï £n magam nem vizsg§ltam ezeknek az embereknek a h§tter®t, de ¼gy 

gondolom, hogy az ®let k¿lºnbºzŖ ter¿leteirŖl val·k, kºzºtt¿k az ºn §ltal 

eml²tett m®rnºki szakm§kb·l is. ŕk az iskol§zott fiatal nemzed®k tagjai. E j·l 

k®pzett gener§ci· nem l§t m§s lehetŖs®get arra, hogy a t§rsadalomban, 

amelyben ®lnek, politikai ®s szoci§lis v§ltoz§sok kezdŖdjenek. Nem ¼gy 

tapasztalj§k, hogy a p§rtok ®rt¿k dolgoznak, a korm§nyzat pedig diktat·rikus. 

Sok m§s mellett ez az egyik oka annak, hogy a terrorizmust v§lasztj§k. 

ï Az iszl§m orsz§gokban gyakran az a kritika ®ri a Nyugatot, hogy bizonyos 

technol·giai v²vm§nyokat az®rt tart vissza a mozlim vil§gt·l, hogy ²gy 

megŖrizze technikai fºl®ny®t. Nyugaton ezzel szemben azzal v§dolj§k p®ld§ul 

Ir§nt, hogy atombomba gy§rt§s§hoz van sz¿ks®ge a nukle§ris technol·gi§ra. 

¥n az Iszl§m Konferencia Szervezet®nek fŖtitk§rak®nt tal§lkozott p®ld§ul 

Mahm¼d Ahmadinezs§d ir§ni elnºkkel is. Hogyan ®rt®keli az ir§ni 

atomprogramot? 

ï E k®rd®st sz§mos n®zŖpontb·l meg lehet kºzel²teni. Meg lehet kºzel²teni 

politikai ®s tudom§nyos szempontb·l is. Engedje meg, hogy itt most a 

tudom§nyos megkºzel²t®sn®l maradjak. A probl®ma, amellyel ez esetben 

szembes¿l¿nk, ink§bb mor§lis, etikai term®szetŤ, mint politikai. L®teznek 

ugyanis egyetemes ®rt®kek, amelyeket szinte mindenki mag§®nak vall a 

vil§gon. Ha egyesek idŖnk®nt ezen ®rt®kek terjesztŖik®nt l®pnek fºl, m§skor 

pedig vel¿k ellent®tesen cselekszenek, akkor mind bajba ker¿l¿nk. Ez tºrt®nik 

szerintem az olyan orsz§gokkal szemben is, mint p®ld§ul Ir§n. Sz§mos p®ld§t 

l§ttunk arra, hogy bizonyos orsz§gok egyszer seg²ts®get ny¼jtanak egyes 

orsz§goknak, hogy azok birtokolhass§k a nukle§ris technol·gi§t ï nemcsak 

b®k®s, hanem esetenk®nt hadi felhaszn§l§s§t is ï, m§skor pedig megpr·b§lj§k 

megtiltani m§s orsz§goknak, hogy az atomenergi§t b®k®s c®lra haszn§lj§k. Ha 

nem l§zadunk fel az atomfegyverek ellen, ®s nem tiszt²tjuk meg a fºldet a 

nukle§ris robban·fejektŖl, ¼jabb ®s ¼jabb kih²v§sokkal kell szemben®zn¿nk a 

jºvŖben is. Teh§t a szervezet¿nk ®s szem®lyesen ®n is azt mondom, az®rt kell 

dolgoznunk, hogy a vil§g fokozatosan megszabaduljon az atomfegyverektŖl. 

Vannak j· p®ld§k is. A kºz®p-§zsiai §llamok a Szovjetuni·t·l val· 

elszakad§suk ut§n deklar§lt§k, hogy a ter¿let¿kºn nem maradhatnak 

atomfegyverek. Meg tudtak egyezni ebben. Mi®rt ne lehetne hasonl· 

egyezm®nyt l®trehozni a Kºzel-Keleten is? Ha siker¿lne megegyezn¿nk, a 

kºvetkezŖ l®p®sben kiterjeszthetn®nk ezt az egyezm®nyt eg®sz Ćzsi§ra. 

ï ¥n szerint a jelenlegi politikai helyzetben van es®lye egy ilyen egyezm®ny 

al§²r§s§nak? 

ï Az®rt kell dolgoznunk, hogy legyen es®lye. Ha nem j§runk sikerrel, nagy 

gondok el® n®z¿nk. Senki sem k®pes meg§ll²tani valakit, aki nukle§ris 

fegyverhez akar jutni, mert sz§z m·dja van annak, hogy megszerezze az ehhez 
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sz¿ks®ges technol·gi§t. A szankci·k nem ®rnek semmit. Sok p®lda mutatja, 

hogy a kereskedelmi korl§toz§sok sem ®rik el a c®ljukat. Meg kell teh§t 

egyezn¿nk, ®s Ŗszint®nek kell lenn¿nk, amikor a saj§t magunk vallotta 

®rt®kekrŖl ²t®lkez¿nk.  

 

2009. augusztus 22. 
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Az ut·bbi ®vek sok dicsŖs®get hoztak a magyar hegym§sz·sport sz§m§ra: 

egyre kevesebb nyolcezer m®tern®l magasabb cs¼cs van a vil§gon, ahov§ 

nem jutott fel magyar alpinista. De trag®di§k is tºrt®ntek: tºbb hegym§sz· 

a Himal§j§n lelte hal§l§t. Tavasszal egy exped²ci· orvosa halt meg, n®h§ny 

hete pedig n®gytag¼ csoport tŤnt el, val·sz²nŤleg m§r Ŗk sincsenek 

®letben. A hegym§sz·k mindennapjair·l 

®s a trag®di§k kezel®s®rŖl k®rdezt¿k a Magyarok a vil§g nyolcezresein 

Himal§ja-exped²ci·k vezetŖj®t, Koll§r Lajost. 

Koll§r Lajos  

hegym§sz·, az Đj Sz²nh§z ¿gyelŖje Budapesten sz¿letett 1951-ben. 

Jelenleg MezŖszemer®n ®l. Huszonegy ®ves kora ·ta foglalkozik 

hegym§sz§ssal. Kezdetben az Alpokban, a T§tr§ban ®s a Kauk§zusban 

m§szott, 1997-ben ®s 2001-ben megszervezte ®s m§sodszorra sikeresen 

teljes²tette Grºnland kereszt¿lszel®s®t s²talpakon. A Magyarok a vil§g 

nyolcezresein elnevez®sŤ exped²ci·sorozat alap²t·jak®nt az ut·bbi 

®vekben sz§mos magyar Himal§ja-exped²ci· szervezŖje, vezetŖje volt. 

 

A magyar hegym§sz·k §ltal§ban a T§tr§ban kezdik. ¥nnel is ²gy volt? 

ï Igen, szinte mindenki oda jut ki elŖszºr. M§r majdnem negyven ®ve vagyok 

¿gyelŖ az Đj Sz²nh§zban, ®s ez a munka nyaranta sok szabads§got biztos²t. 

Olyan bar§taim vettek r§ a m§sz§sra, akikkel a sz²nh§zban, a sz²nh§z 

kºrnyezet®ben tal§lkoztam. ElsŖ mozdulataimat teh§t a T§tr§ban ®s a 

Kauk§zusban tettem. Ebben term®szetesen az utaz§si neh®zs®gek ®s a 

p®nztelens®g j§tszott§k a fŖszerepet. Mi azonban szerencs®s helyzetben 

voltunk: a BSE sportol·ik®nt szinte minden ®vben t¼r§zhattunk az Alpokban 

is. Amikor nyugatra utaztunk, akkor v§lt igaz§n szembetŤnŖv®, hogy 

felszerel®s¿nk meg sem kºzel²tette a nyugati sz²nvonalat. £n p®ld§ul Cortina 

DôAmpezz·ban vettem az elsŖ igazi alum²niumkarabineremet. A legkisebb 

levetett dolognak is ºr¿lt¿nk, amit kºlcsºnk®rt vagy kicsemp®szett p®nzbŖl 

tudtunk megv§s§rolni. Mindig konzervtonn§kkal indultunk ¼tnak, mert nem 

volt p®nz¿nk kint ®lelmet venni. 
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ï ¥n a tizenk®t ®vvel ezelŖtti Grºnland-exped²ci· kapcs§n v§lt igaz§n ismertt®. 

Mi®rt ®ppen ezt a kih²v§st v§lasztotta? 

ï Mindig is a sarkvid®k volt a szerelmem. 1997-ben Tarj§n Istv§nnal k²s®relt¿k 

meg elsŖ magyark®nt kereszt¿ls²elni Grºnlandot. Ez akkor az Ŗszi viharok 

bekºszºnte miatt nem siker¿lt. M®g idŖben fordultunk vissza, ²gy t¼l®lt¿k a 

kalandot, de meg vagyok gyŖzŖdve arr·l, hogy akkor ¼jrasz¿lettem. N®gy 

®vvel k®sŖbb Kiss Csab§val kieg®sz¿lve, mondhatni, k¿lºnºsebb neh®zs®g 

n®lk¿l, harmincegy nap alatt siker¿lt §t®rn¿nk Grºnland egyik partj§r·l a 

m§sikra. Az ºsszes felszerel®s¿nk egy nagy sz§nban volt, amelynek 280 

kilogrammos s¼ly§t egy¿tt h¼ztuk. Az®rt csak egy sz§nt vitt¿nk, hogy egy¿tt 

maradjon a csapat, ne fordulhasson elŖ, hogy valaki lemarad. 

ï Ćltal§ban exped²ci·vezetŖk®nt vesz r®szt a v§llalkoz§sokban. Mi a feladata 

egy m§sz§s sor§n? Engedelmess®ggel tartoznak ºnnek az exped²ci· 

r®sztvevŖi? 

ï A hegym§sz·-exped²ci·k olyan kºzºss®gek, ahol nincs al§-fºl® rendelts®gi 

viszony. A vezetŖnek ink§bb csak adminisztrat²v feladatai vannak. ŕ v§lasztja 

ki a r®sztvevŖket, Ŗ szervezi az utaz§st, az ell§t§st. £n §ltal§ban az 

alapt§borban maradok, ®s onnan tartom a kapcsolatot cs¼csra m§sz· 

t§rsaimmal, a serp§kat foglalkoztat· irod§val, ®s figyelem az idŖj§r§s-

jelent®seket. Persze nekem is van v®lem®nyem, amit elmondok, ha k®rdezik, 

de Ŗk vannak fenn a hegyen, ²gy nekik kell dºnteni. Ha nem n®gyïhat tag¼, 

hanem nagyobb exped²ci·r·l van sz·, akkor vit§s k®rd®sekben a v®gsŖ dºnt®st 

m®gis az exped²ci·vezetŖ hozza meg. 

ï Nem csal·d§s, hogy b§r r®szt vesz az exped²ci·ban, nem jut fel a cs¼csra? 

ï Nem. Đgy gondolom, hogy ºtvennyolc ®vesen m§r nem nekem kell a 

nyolcezreseket megm§sznom. Ha nagyon akarn§m, tal§n felk¿zdhetn®m 

magam egy-egy cs¼csra, de mi®rt tenn®m ezt, hiszen ebben n§lam sokkal 

jobbak is vannak. Ehelyett ink§bb azt pr·b§lom tenni, amivel seg²tem az 

exped²ci· siker®t. £n nem m§szom el senki hegy®t. 

ï Aki figyeli a h²reket, tudja, hogy a hegym§sz·k az alapt§borb·l indulnak el 

a v®gsŖ m§sz§sra. Hogyan kell elk®pzelni az alapt§bor fel®p²t®s®t? 

ï Az alapt§borokat gyalog kell megkºzel²teni, §ltal§ban nyolcïtizenk®t nap 

alatt ®rj¿k el Ŗket. Nep§lban az ¼t kezdete m®g tr·pusi ŖserdŖkºn kereszt¿l 

vezet, itt teherhord·k viszik a felszerel®s¿nket. A serp§k §ltal§ban k®t-h§rom 

szakaszban cser®lŖdnek. A 4800ï4900 m®teren l®vŖ t§borok (ilyen van a 

Manaszlu cs¼csn§l) eg®szen komfortosak, de a magasabban fekvŖk ï p®ld§ul 

a Makalu-alapt§bor ï m§r egy§ltal§n nem kellemesek. Az alapt§bor §ltal§ban 

k®t nagyobb ®s n®h§ny szem®lyes, kisebb s§torb·l §ll. A nagyobbakb·l az 

egyik a konyhas§tor, amelyben k®t serpa, egy szak§cs ®s egy kiseg²tŖ dolgozik, 

a m§sik a kºzºss®gi s§tor, ahol az eg®sz csapat ºssze tud jºnni. Nep§lban el®g 

j· az ell§t§s az alapt§borban, §lland·an van friss toj§s, friss zºlds®gek a 

kºrny®kbeli falvakb·l. 
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ï Hogyan zajlik ezut§n a cs¼cs megm§sz§sa? 

ï Az alapt§borb·l indul az ¼gynevezett t§borl§nc ki®p²t®se. Tºbbnyire h§rom 

kºzbensŖ t§bort §ll²tunk fel ing§z§ssal, oda-vissza m§sz§ssal egyre feljebb. Az 

el®gs®ges akklimatiz§lts§ghoz el kell ®rni legal§bb a 7000ï7500 m®teres 

magass§got. Ez az ing§z· folyamat tºbb hetet is ig®nybe vehet. Majd az 

alapt§borban eltºltºtt hosszabb pihenŖ ut§n, kiv§rva azt az idŖj§r§si ablakot, 

amikor megfelelŖ az idŖ cs¼cst§mad§shoz, elindulnak a m§sz·k fºlfel®. 

T§borr·l t§borra haladva kºzel²tik a cs¼csot. ElŖfordul, hogy az utols· 

t§borb·l este kell indulni, hogy m§snap d®lut§nra, tizenºtïtizennyolc ·ra 

folyamatos m§sz§s ut§n, fel®rjenek. 

ï Vannak olyan hegyek, amelyek a helyiek szerint szentek, ²gy nem n®zik j· 

szemmel, ha a k¿lfºldi hegym§sz·k megkºzel²tik. A Himal§j§ban sok ilyen 

van? 

ï Alig n®h§ny. A tibeti Mount Kailash p®ld§ul ilyen, amelyet a buddhist§k 

szent hegyk®nt tartanak sz§mon, ²gy nem adnak enged®lyt a megm§sz§s§ra. 

Emiatt ez az egyik legfontosabb olyan cs¼cs a vil§gon, amelyet nem m§sztak 

m®g meg. A p®nz azonban e t®ren is domin§l. Nep§l t¼lnyom·an a turizmusb·l, 

hegym§sz§sb·l ®l, a d®lkelet-§zsiai n®pek pedig igen racion§lisan 

viszonyulnak az ¿zleti ¿gyekhez. Nep§lban sokan dolgoznak teherhord·k®nt, 

az Ŗ ®s a csal§djuk szempontj§b·l l®tk®rd®s az exped²ci·k zavartalans§ga. 

ï Az alapt§borig teh§t serp§k viszik a felszerel®s¿ket. Magas hegyi 

m§sz·serp§kat is alkalmaznak? 

ï Sosem. A serp§k nagyon tisztelnek, de nem szeretnek minket. A mi 

exped²ci·ink ugyanis azon ritka v§llalkoz§sok kºz® tartoznak, amelyek 

Ătisztaò m§sz§son alapulnak. Mi megm§sszuk a hegyet, nem felh¼zatjuk 

magunkat. Soha nem haszn§lunk oxig®npalackot sem, m®g eg®szs®g¿gyi 

okb·l sincsen n§lunk l®gzŖk®sz¿l®k. ĉgy a serp§k rajtunk nem sokat keresnek. 

ï Ha minden technikai felt®tel adott, ®s serp§k seg²tenek, akkor 

sportteljes²tm®nynek sz§m²t egy§ltal§n a Csomolungma megm§sz§sa? 

ï £n azt gondolom, igen. Nem kºnnyŤ azt a hegyet megm§szni. A Himal§ja 

cs¼csai sosem egyszerŤ hegyek, b§r k®ts®gtelen, hogy a Csomolungma nem 

tartozik a technikailag nagyon neh®z cs¼csok kºz®. Ennek ellen®re 

felk®sz¿ltnek kell lenni, ®s hi§ba vannak serp§k, hi§ba van oxig®npalack, 

m®giscsak az embernek mag§nak kell fºlmennie. Nagyon magasé 

ï Az id®n tavasszal a Manaszlu cs¼cs kºzel®ben meghalt a magyar exped²ci· 

hegym§sz· orvosa. Hogyan eml®kezik Szab· Levente hal§l§ra? 

ï A baleset napj§n m§r v§rtam a fi¼k bejelentkez®s®t r§di·n, mivel 

megbesz®lt¿k, hogy amint a cs¼csr·l lefele jºvet el®rik a n®gyes t§bort, 

jelentkeznek. A Manaszlu cs¼csot ErŖss Zsolt ®s Barna D§niel m§szta meg, 

Szab· Levente 7800 m®terrŖl visszafordult, mert elfogadta azt a kºzºs 

tan§csunkat, hogy mivel jelentŖs lemarad§sa volt, vagy nem tud feljutni a 

cs¼csra, vagy ha fºljut, soha nem jºn le r·la. Az volt a helyes dºnt®s, hogy Ŗ 
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visszafordul, sz®pen lassan ereszkedik lefel®, majd a m§sik k®t hegym§sz·val 

tal§lkozva ®rik el a n®gyes t§bort. A terveknek megfelelŖen tal§lkoztak lefele 

jºvet. Kºzben kicsit elromlott az idŖ. Fontos hangs¼lyozni, hogy lefele 

ugyanazon az ¼tvonalon mentek, mint amelyiken fºlfele indultak, rºgz²tett 

kºtelek ment®n. F§radtak voltak mindannyian, ®s amikor m§r a s§trak elŖtt 

j§rtak negyven-ºtven m®terre, Levente le¿lt a h·ba. Ekkor Zsolt megelŖzte Ŗt. 

Val·sz²nŤleg amikor Levente megpr·b§lt fel§llni, megbillent, egyenesen 

lecs¼szott a lejtŖn, ®s a s§trak melletti letºr®sen lebucsk§zva eltŤnt a t§rsai 

szeme elŖl. 

ï Mit tett, amikor meghallotta a h²rt? 

ï £n a 4800 m®teren levŖ alapt§borban pr·b§ltam seg²ts®get szerezni, de csak 

egy serp§val tal§lkoztam, aki jap§n hegym§sz·kat k²s®rt. ŕ is csak annyit 

mondott, hogy semmi j·ra ne sz§m²tsunk. Amikor besz®ltem Zsolt®kkal, 

kifejezetten k®rtem Ŗket, hogy aznap este m§r semmik®ppen se mozduljanak 

el a 7300 m®teren l®vŖ n®gyes t§borb·l: rossz volt az idŖj§r§s, ®s f§radtak 

voltak. Az idŖj§r§s-jelent®s szerint m§snap reggel azonban v§rhat· volt n®h§ny 

·ra j· idŖ. Reggel el is indultak Szab· Levente keres®s®re, ®s a h§rmas t§bor 

kºzel®ben tal§lt§k meg. Olyan terepen, hasad®kok kºzºtt fek¿dt, mely a 

felmeneti ¼tt·l messze esett, ²gy a megkºzel²t®se is rendk²v¿l vesz®lyes volt. 

B§r Levente egy nem t¼l meredek, havas oldalon zuhant le, le®rhetett a 

h§g·vasa a h·ba, aminek kºvetkezt®ben §tfordult, ®s tºbbszºr beverhette a 

fej®t. Fejjel lefel® tal§lt§k meg, a helysz²nen semmi nyoma nem volt annak, 

hogy megmozdult volna a baleset ut§n. A feje alatt fagyott v®rt·csa volt, ²gy 

szinte biztos, hogy azonnal szºrnyethalt. A Manaszlu cs¼cs nem tartozik a 

technikailag legnehezebb cs¼csok kºz®, az idŖj§r§s kisz§m²thatatlans§ga miatt 

azonban m®gis sokan halnak meg ott. 

ï Nep§lban az exped²ci·s jelent®sben ºnºk azt §ll²tott§k, hogy Szab· Levente 

holttest®t a baleset ut§n nem tal§lt§k meg. Csak haza®rkezve mondt§k el, hogy 

megtal§lt§k ®s eltemett®k. Mi®rt tettek ²gy? 

ï A csal§dnak m§r a megtal§l§s napj§n elmondtuk ezeket. K®ptelens®g lett 

volna lehozni, ²gy abban egyezt¿nk meg, hogy Zsolt ®s D§niel ott helyben 

eltemeti egy magyar z§szl· mellett; a hely GPS-koordin§t§it rºgz²tett®k. K®sŖ 

d®lut§nra ®rtek le az alapt§borba. Aznap reggel megk®rtem egy bar§tomat, 

hogy keresse fel a Saj·szentp®teren l®vŖ csal§dot, ®s kºzºlje vel¿k a h²rt, mert 

nem akartuk, hogy a t®v®bŖl tudj§k meg. K®sŖbb Katmanduban egy nep§li 

tisztviselŖ azt mondta nek¿nk, hogy csak ¼gy tudnak olyan igazol§st ki§ll²tani, 

amely alapj§n itthon megkaphatjuk a halotti bizony²tv§nyt, ha azt §ll²tjuk, hogy 

eltŤnt. Az is igaz, hogy ha megtal§ljuk a holttestet, ®s nem hozzuk le, az 

Ăszemetel®snekò minŖs¿l, ®s nem kapjuk vissza a let®tbe helyezett h§romezer 

doll§rt, amelyet az iroda fizet be, ®s Ŗ is kapja vissza. (A nep§li tºrv®nyek 

szerint semmit nem szabad a hegyen hagyni, aki m®gis otthagy valamit, az 

szemetel, ®s fizetnie kell. Ez holttestre is vonatkozik ï M. Cs.) Nek¿nk az 
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eltŤn®si nyilatkozat fontos volt, mert ennek felhaszn§l§s§val lehet honi 

elj§r§sban halotti okiratot szerezni. 

ï Ha alkalmaznak serp§kat, elker¿lhetŖ lett volna a baleset? 

ï Az §ltalunk is nagyra becs¿lt Ang Rita, a serp§k ºreg vezetŖje azt pr·b§lja 

sugallni, hogy a serp§k alkalmaz§sa teszi biztons§goss§ a m§sz§st. Ez ¿zleti 

fog§snak j·, de ²gy nem igaz. A serp§k tºbbs®ge nem tud m§szni, vigy§zni kell 

r§juk, az is elŖfordul, hogy menteni kell Ŗket. L®nyeg®ben teherhord·k. A j·l 

ki®p²tett utakon viszik a felszerel®st. Van n®h§ny olyan serpa, aki j·l tud 

m§szni, de Ŗk nagyon kevesen vannak, ®s ink§bb csak a Csomolungm§n 

dolgoznak. Az §tlag serp§k technikai tud§sa, felszerelts®ge messze elmarad a 

hegym§sz·k®t·l. ŕk p®nz®rt dolgoznak, ²gy esz¿k §g§ban sincs kock§zatos 

ter¿letekre mer®szkedni. A mi exped²ci·ink seg²t®se egy®bk®nt 

preszt²zsk®rd®s a sz§mukra. M§r h²rnev¿nk van, mindenki tudja, hogy mi 

tiszt§n, eredm®nyesen m§szunk, ²gy a serpairoda referenci§i kºzºtt nagyon j·l 

mutatunk. Olyannyira, hogy h¼szïhuszonºt sz§zal®kos §rengedm®nyt adnak 

nek¿nk. 

ï A tavaszi ut§n n®h§ny h®ttel ezelŖtt ¼jabb trag®dia tºrt®nt magyar 

hegym§sz·kkal. Egy n®gytag¼ csoport a k²nai Szecsuan tartom§nyban pr·b§lta 

a Zsen Csung Feng cs¼csot megm§szni, de okt·ber v®ge ·ta nem adtak ®letjelt 

magukr·l. Lehet m®g rem®ny? 

ï Arra m§r nincs es®ly, hogy ®ljenek. N®h§ny h²rad§ssal ellent®tben ®n ¼gy 

gondolom, hogy Ŗk alaposan felk®sz¿ltek erre az exped²ci·ra, ®s re§lis es®ly¿k 

volt, hogy ï fogºsszeszor²tva b§r, de ï siker¿ljºn megm§szniuk a hegyet. A 

helysz²nen tart·zkod· M®cs L§szl·val (a Magyarok a vil§g nyolcezresein 

csoport m§sik alap²t·ja ï M. Cs.) tºbbszºr besz®ltem, ®s egyet®rtett¿nk abban, 

hogy hatalmas j®glavina sodorhatta el Ŗket okt·ber 23-§n. A mostani 

helikopteres keres®s ink§bb csak a csal§dtagok megnyugtat§s§ra ®s 

t®nyfelt§r§si c®llal tºrt®nik. Hogy elmondhass§k a hozz§tartoz·k ®s mi is, hogy 

minden tŖl¿nk telhetŖt megtett¿nk. N®gy ember nem l®p rosszul csak ¼gy 

egyszerre. Szinte biztos, hogy alv§s, pihen®s kºzben ®rte Ŗket a hal§l.  

 

2009. november 28. 
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Az orvosl§s a bºlcs®szeti ®s a term®szettudom§nyok hat§rter¿let®n 

mozog, §m ezek m§ra annyira elt§volodtak egym§st·l, hogy 

orvostºrt®netre nagyobb sz¿ks®g van, mint valaha, vallja Schultheisz 

Emil nyugalmazott egyetemi tan§r ®s egykori eg®szs®g¿gyi miniszter. B§r 

av²tt tudom§ny§gnak tŤnhet, a medicina hist·ri§j§nak vizsg§lata 

seg²ts®get ny¼jthat a legidŖszerŤbb jelens®gek ®rtelmez®s®hez. 

Schultheisz Emil  

orvos, orvostºrt®n®sz 1923-ban sz¿letett Budapesten. 1964-tŖl 1972-ig 

a Kºzponti Ćllami K·rh§z belgy·gy§sz fŖorvosa, majd egyidejŤleg 

igazgat·ja. Ezut§n eg®szs®g¿gyminiszter-helyettesk®nt, majd 

§llamtitk§rk®nt, v®g¿l miniszterk®nt dolgozott 1972-tŖl 1984-ig. Az 

orvostºrt®net tansz®kvezetŖ egyetemi tan§ra, jelenleg professor 

emeritus. A Semmelweis Orvostºrt®neti M¼zeum fŖigazgat·ja, 1974-

tŖl folyamatosan a m¼zeum tudom§nyos tan§cs§nak elnºke. 

Orvostºrt®n®szk®nt kutat§si ter¿lete a kºz®pkor, a renesz§nsz ®s a 

felvil§gosod§s orvosl§sa. Az ut·bbi ®vekben megjelent kºtetei: Kunst 

und Heilkunst, Fejezetek az orvosi mŤvelŖd®s tºrt®net®bŖl, 

Orvosk®pz®s a nagyszombati egyetemen (Magyar L§szl· Andr§ssal 

kºzºsen), Az eur·pai orvosi oktat§s tºrt®net®bŖl. 

 

¥nt ¼gy ismerik, mint akinek hatalmas mind a term®szettudom§nyos, mind a 

bºlcs®szeti mŤvelts®ge. Ez manaps§g nagyon ritka. R®gen mindennapos volt, 

hogy az orvosok a filol·gi§ban is j§ratosak voltak? 

ï Nem, ez r®gen sem volt §ltal§nos. A csal§domban mindenki nyelveket 

besz®lŖ ember volt, az ap§m husz§rtiszt l®t®re bºlcs®szetet hallgatott. A 

p§lyafut§som is a szok§sost·l elt®rŖen alakult. ElŖszºr evang®likus teol·gi§t 

kezdtem tanulni. A teol·giai §ll§sponthoz azonban nem eg®szen illeszkedett 

n®h§ny pr®dik§ci·m, amelyet a leg§ci·ban mondtam el, ²gy a d®k§n azzal 

tan§csolt el, hogy LutherbŖl el®g volt egy az evang®likus egyh§zban. Ekkor 

iratkoztam be a kolozsv§ri egyetem latinïtºrt®nelemïfiloz·fia szak§ra. K®t 

f®l®v ut§n ennek is b¼cs¼t mondtam, ®s 1942-ben §tiratkoztam a debreceni 
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egyetem orvosi fakult§s§ra. V®g¿l 1949-ben a budapesti P§zm§ny P®ter 

Tudom§nyegyetemen v®geztem orvosk®nt. 

ï Filoz·fiaiïtºrt®n®szi tanulm§nyai r®v®n ker¿lt kºzel az orvosl§s 

tºrt®net®hez? 

ï Igen, m§r medikus koromban elkezdtem kutatni ezt a ter¿letet. Eg®sz 

®letemben foglalkoztam a belgy·gy§szat mellett ï amelyet a nyugd²jba 

vonul§somig soha egy percre sem adtam fºl, ak§rmilyen funkci·t tºltºttem is 

be ï az orvostºrt®nettel is, azon bel¿l is a kºz®pkorral, a renesz§nsz ®s a 

magyar felvil§gosod§s kor§val. A tºrt®nelem r®sze a medicin§nak. Đgy 

gondolom, hogy kitŤnŖ szakorvos lehet valaki, ha alapos a szakismerete, de j· 

orvos csak az lehet, akinek van hum§n mŤvelts®ge is. Az orvosl§s ugyanis nem 

egyszerŤen tudom§ny, ez®rt ®n soha nem haszn§lom az orvostudom§ny 

kifejez®st. A medicina enn®l tºbb, az elengedhetetlen tudom§nyos alapokon 

t¼l egyfajta mŤv®szet is, hiszen emberek kºzºtt zajlik. A p§cienssel partneri 

viszonyt kell kialak²tania az orvosnak. Amikor bejºn egy beteg a k·rh§zba, 

term®szetes, hogy f®l, mert beteg, mert idegen kºrnyezetbe ker¿lt, mert 

sz§m§ra ismeretlen elj§r§st v®geznek rajta. Nekem oldanom kell ezt a f®lelmet 

azzal, hogy a saj§t szakm§j§r·l besz®lgetek vele, ehhez kell a mŤvelts®g. Egy 

m®rnºknek p®ld§ul megeml²tem La Mettrie-t ®s Lôhomme machine-

koncepci·j§t (a XVIII. sz§zadban ®lt orvos-filoz·fus a g®p anal·gi§jak®nt ²rta 

le a szervezet mŤkºd®s®t ï M. Cs.), ®s m§ris egy nyelvet besz®l¿nk. L§tom, 

hogy most elmosolyodott, k®pzelje el ugyanezt egy betegn®l! 

ï Teh§t az orvostºrt®net elengedhetetlen r®sze a modern gy·gy§szatnak? 

ï Az orvostºrt®net a megismer®s hist·ri§ja, amely t¼lny¼lik a szigor¼ 

term®szettudom§nyok keretein. Nem m§s, mint az orvosi gondolkod§s 

megismer®se. Manaps§g, amikor a re§l ®s a bºlcs®szeti tudom§nyok enynyire 

elt§volodtak ®s elz§rk·znak egym§st·l, k¿lºnºsen fontos, hogy mŤkºdjºn 

olyan diszcipl²na, amely ºsszetartja Ŗket. Ćt kell hidalni azt a szakad®kot, 

amely akkor keletkezett, amikor egy paradigmav§lt§s kºvetkezt®ben az 

orvosl§s az ¼jonnan kifejlesztett technikai m·dszerek fel® fordult. Ezzel 

term®szetesen nem akarom lebecs¿lni e m·dszerek hasznoss§g§t. Az 

orvosk®pz®sben is alapvetŖ fontoss§g¼, hogy a medikusok orvostºrt®neti 

t§rgyakat is hallgassanak. A vezet®sem alatt bŖv¿lt a Semmelweis 

Orvostudom§nyi Egyetem T§rsadalom-orvostani Int®zete az 

orvostºrt®nelemmel, a hallgat·knak pedig ma m§r szigorlatozniuk kell belŖle. 

A hazai medicinatºrt®net kºzponti int®zm®nye emellett a Semmelweis 

Orvostºrt®neti M¼zeum, amelynek miniszteri kinevez®semig igazgat·ja 

voltam. A tiszts®get akkor addigi helyettesemnek, a k®sŖbbi miniszterelnºk 

Antall J·zsefnek adtam §t. 

ï Hogyan eml®kszik Antall J·zsefre? 

ï Nagyon j· bar§tom volt. Hossz¼-hossz¼ ®vtizedeken kereszt¿l, 1962-tŖl a 

hal§l§ig egy¿tt dolgoztunk. Nagy mŤvelts®gŤ, kiv§l· tan§rember volt. Politikai 
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okokb·l nem kaphatott tan§ri §ll§st sehol, de Fekete S§ndor, a m¼zeum kor§bbi 

igazgat·ja alkalmazta. Egyike volt azon kiv§l· tºrt®n®szeknek, akik 

megtartott§k integrit§sukat, mert ï orvosi k®pes²t®se nem l®v®n ï semmi 

olyasmit nem ²rt az orvostºrt®netrŖl, amely par excellence orvosi k®rd®s lett 

volna. K®sŖbb az orvosa lettem, ²gy a betegs®g®rŖl nem besz®lhetek, k®rem, 

arr·l ne is k®rdezzen. 

ï A Medicina renata c²mŤ, renesz§nsz kori orvosi szºvegeket kºzread· 

kºtetben megjelent tanulm§ny§ban azt ²rja, hogy a humanista orvosok a 

medicina ¼j viszonyait teremtett®k meg. Milyen ¼jj§sz¿let®st hozott a 

renesz§nsz az orvosl§sban? 

ï A gy·gy²t§sban olyannyira ¼jj§sz¿let®st hozott ez az idŖszak, hogy a legtºbb 

tankºnyv forradalomk®nt, ¼j kor kezdetek®nt tekint vissza a renesz§nszra. Ez 

²gy azonban nem igaz. Sokkal ink§bb helyes, ha az ¼jkori medicina alapj§nak 

tekintj¿k a renesz§nszt. Erre ®p¿lt minden, amit k®sŖbb fedeztek fºl. Az antik 

szºvegek ebben a korban ker¿ltek vissza az akkor m§r szakmai irodalomba, de 

ez a feleleven²t®s nem egyszerŤen ¼jrakiad§st, hanem a mŤvek megtiszt²tott 

¼jra®rtelmez®s®t jelentette. A renesz§nsz tud·sok kritikusan §lltak az olyan 

szerzŖk mŤveihez is, akiknek a tekint®lye addig megk®rdŖjelezhetetlen volt. A 

XVII. sz§zadban mŤkºdºtt William Harvey angol orvos p®ld§ul k²s®rletekkel, 

m®r®sekkel felfedezte a v®rkering®s mechanizmus§t, ezzel megc§folta a II. 

sz§zadban ®lt, nagy hat§s¼ Claudius Galenus r·mai orvos elm®let®t. 

Ugyancsak Galenus t®ved®seit jav²totta ki egy m§sik renesz§nsz kori orvos, a 

n®metalfºldi Andreas Vesalius, aki elŖszºr vizsg§lta az anat·mi§t a szervek 

funkci·j§val egy¿ttesen. E t®ved®sei azonban nem csºkkentett®k Galenus 

tekint®ly®t m®g ®vsz§zadokon kereszt¿l. De a fertŖzŖ betegs®gek k·roki 

elm®lete is ebben a korban gyºkerezik. Girolamo Fracastoro it§liai humanista 

orvos, filoz·fus, kºltŖ a XVI. sz§zadban le²rta, hogy apr· ®lŖl®nyek ï Ŗ 

fomesnek nevezte Ŗket, ami latinul gy¼jt·st jelent ï okozz§k a betegs®geket, 

amelyek beker¿lnek az emberi szervezetbe. Fracastor·t·l sz§rmazik egy®bk®nt 

a szifilisz elnevez®s is. ĉrt egy hossz¼ tankºltem®nyt a szifilisz k·rk®p®rŖl, 

ebben szerepelt Syphilus, a p§sztor, aki megbetegedett a v®rbajban, amelyet 

addig luesznek neveztek. 

ï Sz®p lehet egy szifiliszrŖl sz·l· versé 

ï Csod§latosan sz®p, ®rdemes elolvasni. Persze k®sŖbb meg²rta ugyanezt 

tanulm§nyban is, m®gis a vers r®v®n v§lt kºz- ®s elismertt®, hogy a szifilisz 

fertŖzŖ betegs®g. A bakteriol·gia fejlŖd®se nagyon j·l mutatja, hogyan halad 

egy tudom§nyos gondolat a korokon kereszt¿l. A k·rokoz·k elm®lete ugyanis 

nem Fracastor·n§l jelent meg elsŖk®nt, hanem a Krisztus elŖtti I. sz§zadban 

®lt Lucretius Carus r·mai kºltŖ A term®szetrŖl c²mŤ tankºltem®ny®ben. Ott 

le²rja, hogy a betegs®gek egy r®sz®t apr·, l§thatatlan l®nyek okozz§k. Mindezt 

tºbb mint k®tezer ®vvel ezelŖtt. Nem szabad elfelejten¿nk, hogy mai 
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tudom§nyos fejletts®g¿nk nem valami ¼j dolog, hanem egy tºbb ®vezredes 

gondolatmenet mai §llapot§t jelenti. 

ï K®sve jutottak el Magyarorsz§gra a renesz§nsz kori orvosi v²vm§nyok? 

ï Nem. Itt fontos elv§lasztanunk egym§st·l a renesz§nsz kor k®t momentum§t: 

a humanizmust ®s a szigor¼an ®rtelmezett renesz§nszt. A humanist§k egy 

mŤvelts®gi ide§l k®pviselŖi voltak, akik nem k®stek Magyarorsz§gon sem, 

gondoljunk csak Janus Pannoniusra. A humanista orvosok is hamar eljutottak 

ide, sokan It§li§b·l. Magyarok is voltak kºzºtt¿k, p®ld§ul Kassai J§nos Antal 

ï Joannes Antonius Cassoviensis ï vagy Zs§mboki J§nos. Ne felejts¿k el, hogy 

abban az idŖben m®g nem l®tezett a mai ®rtelemben vett nemzet, amelynek 

fogalma csak a XIX. sz§zadban bukkant fºl. A humanist§k eg®sz Eur·p§ban 

megjelentek m§r a XIV. sz§zad elej®n. ElŖszºr az it§liai egyetemeken 

oktathattak, aminek orvosi szempontb·l az volt az elŖnye, hogy ott kezdetben 

nem voltak teol·giai karok, ²gy nem kellett hadakozniuk a lehets®ges 

ellenzŖkkel. Innen jutott el a humanizmus eszm®je az Alpokon t¼lra, ahov§ 

Rotterdami Erasmus ®s t§rsai vitt®k. Ez egyfajta folytonoss§got jelentett a k®sŖ 

kºz®pkor ®s a kora ¼jkor kºzºtt. Teh§t nem szabad azt hinn¿nk, hogy a 

renesz§nsz egy csap§sra jelent meg, ®s minden eltŤnt, ami addig volt. M§r a 

XII. sz§zadban elkezdett a skolasztik§b·l kibontakozni egy olyan tudom§nyos 

k®p, amelyet renesz§nszk®nt ®rtelmezhet¿nk. A skolasztika ezut§n m®g sok§ig 

®lt tov§bb az egyetemeken a humanizmussal egy¿tt, emellett a m§gia sem tŤnt 

el, az emberek mindig is vonz·dtak a misztikus dolgokhoz. 

ï A m§gia mind a mai napig ®l. Sokan hisznek abban, hogy vitaminokkal, 

v®gletesen felh²g²tott, hat·anyagot nem is tartalmaz· homeop§ti§s 

k®sz²tm®nyekkel gy·gy²that·k a betegs®gek. 

ï Hadd mondjak egy hasonlatot: ha ®hes vagyok, nem csillap²tja az ®hs®gemet 

egy beºnt®s. A pan§cea, a mindent gy·gy²t· elix²r gondolata az ·korig ny¼lik 

vissza, tov§bb ®lt a kºz®pkorban, ®s ¼j ®letre kelt a XIX. sz§zad elej®n. A 

vitaminok tekinthetŖk a modern kori pan§ce§nak. Nem gy·gy²tj§k a 

betegs®geket, a tablett§kkal bevitt vitaminok csak akkor lehetnek hasznosak, 

ha egy®bk®nt hi§nyozn§nak a szervezetbŖl. Ha lenyel¿nk ºtsz§z milligramm 

C-vitamint, abb·l n®gysz§zºtven milligrammot kiv§lasztunk. Ez®rt bizonyos 

m®rt®kig a babona kºr®be tartoznak a vitaminokr·l sz·l· rekl§mok. 

ï Az Ap§ink jºnnek vel¿nk szembe c²mŤ ºnnel k®sz¿lt interj¼kºtetben 

megeml²ti, hogy 1977-ben az Eg®szs®g¿gyi Vil§gszervezet genfi kºzgyŤl®s®n 

elfogadt§k az Eg®szs®get mindenkinek 2000-re! elnevez®sŤ programot. Ezt 

nem siker¿lt megval·s²tani, sŖt egyesek szerint az ut·bbi f®l ®vsz§zadban 

megtorpant az orvosl§s fejlŖd®se. Egyet®rt ezzel? 

ï Ez a program m§r akkor is marhas§g volt. Az orvosl§s azonban fejlŖdºtt. 

Bizonyos m®rt®kŤ fejlŖd®s tapasztalhat· az emberis®g eg®szs®gi §llapot§ban 

is. £ppen az utols· ºtven-hatvan ®vben hosszabbodott meg az §tlag®letkor. 

Igen §m, de milyen §ron? A magasabb ®letkort meg®rŖ ºreg emberek ell§t§sa 
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hi§nyos, a kºz®rzet¿k rossz. Ez nem eg®szs®ges ºregs®g, hanem betegs®g. A 

betegs®g ugyanis nem csak a testet k§ros²tja. A WHO defin²ci·ja szerint az 

eg®szs®g testi-lelki-szoci§lis egyens¼ly, betegs®g n®lk¿li §llapot. Teh§t lehet 

valaki szomatikusan eg®szs®ges, ha ®hezik, szorong, val·j§ban m§r nem 

eg®szs®ges. EbbŖl az is kºvetkezik, hogy nem egyed¿l az orvos felelŖs 

minden®rt. Ma ¼jra a Lôhomme machine elk®pzel®s j§rja: ha valami 

megbetegszik az emberben, a t®vhit szerint kicser®l¿nk egy alkatr®szt, ®s 

megoldottuk a probl®m§t. Ez azonban nem orvosl§s, csak valamif®le 

eg®szs®g¿gyi szerviz. Nem lehet leegyszerŤs²teni az eg®szs®g¿gyet financi§lis 

k®rd®sekre. Megrºkºnyºdve l§tom a telev²zi·ban, hogy az orvosl§ssal 

kapcsolatban mindig arr·l van sz·, mi mennyibe ker¿l. Mindenki arr·l besz®l 

az embereknek, hogy mennyibe ker¿l egy k·rh§zi §gy. £rdekes m·don arr·l 

mindenki hallgat, hogy mennyibe ker¿l egy §gy¼ vagy puska. Az mag§t·l 

®rtetŖdik, hogy kell, senki nem firtatja. 

ï Ezekben a h·napokban akut eg®szs®g¿gyi k®rd®s az influenzaj§rv§ny. A 

pand®mia, vagyis vil§gj§rv§ny nem ¼j dolog, az emberek olt§selleness®g®nek 

m®rt®ke azonban tal§n p®ld§tlan. Miben gyºkerezhet ez? 

ï Az olt§sok elutas²t§s§nak tºrt®nete pontosan olyan r®gi idŖre ny¼lik vissza, 

mint maguk az olt§sok. Ha az orvosok ismern®k az orvosl§s tºrt®net®t, akkor 

nem lenne ez a nagy vita. A XVIII. sz§zadban az angol Edward Jennerben 

ºtlºtt fel a vakcin§ci· gondolata, ®s Ŗ fejlesztette ki az elsŖ himlŖolt§st. Sokan 

azt tartj§k, hogy Jenner munk§ss§ga tºbb ember®letet mentett meg, mint b§rki 

m§s® a vil§gon. Ahogy minden orvosi beavatkoz§snak, idŖnk®nt Jenner 

himlŖolt§s§nak is voltak mell®khat§sai, azonnal megjelentek h§t az ellenzŖk. 

Ez a harc az·ta is tart, de szerencs®re a csat§kat rendre az olt§sp§rti orvosok 

nyerik, kºzºsen a laikusokkal, akiknek a kºzremŤkºd®se n®lk¿l a vakcin§ci· 

sem mŤkºdhet. 

ï Vannak, akik a kºtelezŖ gyermekkori olt§sokon alapul· magyar olt§si 

rendszert is eltºrºln®k. 

ï Ez is az orsz§gok jogi hagyom§nyaib·l fakad. Angli§ban, ahol mindig erŖs 

volt az egy®ni szabads§g eszm®je, sohasem siker¿lt bevezetni a kºtelezŖ 

olt§sokat. A kontinent§lis Eur·p§ban is nagy harcok d¼ltak, B®csben a 

legnagyobb orvosprofesszorok csaptak ºssze egym§ssal. Magyarorsz§g az elsŖ 

§llamok kºzºtt volt, ahol az olt§st igen sz®les kºrben alkalmazt§k. Ebben nagy 

szerepet j§tszott Rayman J§nos Ćd§m orvos, aki moderniz§lta a himlŖolt§st. A 

vita teh§t r®g·ta tart, de ahol bevezett®k a kºtelezŖ olt§sokat, ott teljesen 

nyilv§nval·v§ v§lt, hogy hatalmas a jelentŖs®ge. Hallom, hogy ma is vannak 

orvosok, akik lebesz®lik az embereket az influenzaolt§sr·l. Szerintem ez hiba, 

®s akkor nagyon enyh®n fogalmaztam.  

 

2009. december 12. 
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A telev²zi·s kºzvet²t®sek miatt egyre n®pszerŤbb sport§g haz§nkban az 

amerikaifutball, ma m§r kevesen keverik ºssze ezt a j§t®kot a rºgbivel. 

Van is mire odafigyeln¿nk. Az amerikai egyetemi bajnoks§g egyik 

legnagyobb szt§rja a Temesv§ron sz¿letett Mesk· Zolt§n, aki jºvŖre tal§n 

m§r a profi lig§ban, az NFL-ben l®p p§ly§ra. 

 

Magyarok a touchdown®rt 

 

A legtºbb hazai sportrajong· sz§m§ra tal§n ¼jdons§gk®nt hat e sport§g, 

Amerik§ban azonban m§r ®vtizedekkel ezelŖtt is szurkoltak magyar 

sz§rmaz§s¼ futballist§knak. Az amerikaifutball-h²rekkel foglalkoz· 

NFL.hu honlap gyŤjt®se alapj§n v§lasztottuk ki kºz¿l¿k a 

legh²resebbeket. 

George Halas Chicag·ban sz¿letett, v®gigk²s®rte az NFL tºrt®net®nek 

elsŖ f®l ®vsz§zad§t. Fiatalkor§ban baseballozott is, a New York 

Yankeesben is j§tszott. K®sŖbb negyven ®ven kereszt¿l (!) edzette a 

Chicago Bears csapatot, amellyel hat bajnoki c²met szerzett. Az 1940-

es dºntŖben 73:0-ra vert®k a Washington Redskinset. Ezt a rekordot 

val·sz²nŤleg sosem fogj§k megdºnteni. 

Don Shula az NFL tºrt®net®nek legtºbb gyŖzelmet szerzett edzŖje, 

ezzel George Halas rekordj§t dºntºtte meg. J§t®kosk®nt a Washington 

RedskinstŖl vonult vissza, majd edzette a Detroit Lionst, az 

Indianapolis Coltsot, de legsikeresebb a Miami Dolphinsn§l lett. Ez 

ut·bbi 1972-ben veretlen¿l lett bajnok, ami soha nem siker¿lt egyetlen 

m§s csapatnak sem. 

Larry Csonka  legend§s fut·j§t®kos, legjobb ®veit a Don Shula vezette 

Miami Dolphinsban tºltºtte. Az 1972-es nagydºntŖben Ŗt v§lasztott§k 

a meccs leg®rt®kesebb j§t®kos§nak. A p§lyafut§sa sor§n neki §tadott 

1997 labda kºz¿l mindºssze huszonegyet ejtett el. 

Joe Namath neve eredetileg N®meth volt, ®s az®rt v§ltoztatta 

Namathre, mert ezt az amerikaiak nagyj§b·l n®metnek ejtett®k ki. Tºbb 

sport§gban is tehets®ges volt, az alabamai egyetem csapat§val 

megnyerte a bajnoks§got. A New York Jetshez szerzŖdºtt az NFL-ben, 

ahol 1969-ben bajnok lett. KezdŖ ®vi fizet®se 427 ezer doll§r, illetve 
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egy Lincoln Continental aut· volt, ami akkor hatalmas juttat§snak 

sz§m²tott. 

 

Amerikaifoci -gyorstalpal· 

 

Punt. Az amerikaifutballban a csapatok igyekeznek kºzelebb vinni a 

labd§t az ellenf®l c®lter¿let®hez. Egy kºrben n®gy pr·b§lkoz§sb·l t²z 

yardot (9,14 m®tert) kell haladniuk. Ha a negyedik k²s®rlet ut§n sem 

siker¿l t²z yarddal kºzelebb vinni¿k a labd§t, §t kell adniuk az 

ellenf®lnek, s ezzel igen elŖnytelen helyzetbe ker¿lhetnek. Ez®rt 

§ltal§ban a negyedik pr·b§lkoz§skor ink§bb j· messzire elr¼gj§k, hogy 

a m§sik csapatnak messzirŖl kelljen indulnia. Ez a felszabad²t· r¼g§s a 

punt, a j§t®kos, aki r¼gja, a punter. Fontos tudni, hogy az 

amerikaifutballban a posztok nagyon ®lesen elk¿lºn¿lnek, egy j§t®kos 

szinte kiz§r·lag csak a saj§t feladat§t l§tja el, m§skor, m§shol nem 

avatkozik a j§t®kba. 

Touchdown. Akkor kapja a t§mad· csapat a legtºbb pontot (hatot), ha 

beviszi a labd§t az ellenf®l c®lter¿let®re. Ez a touchdown, amelyet b§r 

®rint®snek lehetne ford²tani, a labda fºldet ®r®s®re nincs is sz¿ks®g, 

elegendŖ, ha az alapter¿let fºlºtti levegŖt s¼rolja. 

Egyetemi futball (college football). Az Egyes¿lt Ćllamokban az 

egyetemeken, katonai akad®mi§kon j§tszott amerikaifutball 

n®pszerŤs®ge a professzion§lis sport®val vetekszik. Val·j§ban a j§t®k 

az egyetemeken alakult ki a XIX. sz§zadban, az elsŖ feljegyzett 

m®rkŖz®st 1869. november 6-§n j§tszotta a Rudgers ®s a Princeton 

Egyetem egym§s ellen (a Rudgers nyert 6:4-re). Szeretik hangs¼lyozni, 

hogy ez k®t ®vvel azelŖtt volt, hogy Angli§ban lej§tszott§k volna az 

elsŖ dokument§lt rºgbimeccset. Rengeteg egyetem van az orsz§gban, 

®s szinte mindenhol fociznak. Az iskol§kat oszt§lyokba, azon bel¿l 

fŖcsoportokba (konferenci§kba) sorolj§k. Az egyetemek hivatalosan 

nem fizetnek a j§t®kosoknak, a di§kok ºsztºnd²j, tand²jmentess®g 

fej®ben j§tszanak. 

Draft. Minden egyetemi j§t®kos §lma, hogy elŖbb-ut·bb a profi 

lig§ban j§tsszon, hiszen abban van a nagy p®nz, a hivat§sos csapatok 

pedig a legtehets®gesebb egyetemi j§t®kosokra vad§sznak. A gazdag, 

nagynevŤ csapatok kºnnyed®n leigazolhatn§k a legjobb v®gzŖsºket, de 

²gy a bajnoks§g egyoldal¼v§ v§lna. Ez®rt ezt nem tehetik meg, az 

¼joncok kºz¿l elsŖk®nt az elŖzŖ ®vi bajnoks§gban legh§tul kullog· 

csapatok v§laszthatnak, ²gy fejlesztve j§t®koskeret¿ket. A v®gzŖsºk 

lefoglal§s§nak cerem·ni§ja a draft, amely val·ban §rver®sre hasonl²t. 

Amerik§ban csºppet sem meglepŖ m·don a telev²zi· ®lŖben kºzvet²ti 

az esem®nyt, a n®zŖk milli·i pedig a k®pernyŖk elŖtt izgulnak. 
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NFL. Az egyetemi amerikaifutball n®pszerŤs®g®t l§tva a m¼lt sz§zad 

elej®n jºtt l®tre a hivat§sos liga, amelyben a j§t®kosok m§r ny²ltan 

fizet®s®rt fociztak. Az 1920-ban l®trehozott bajnoks§g k®t ®vvel k®sŖbb 

vette fºl a National Football League (nemzeti futball -liga) nevet. A 

hatvanas ®vek kºzep®ig k®t bajnoks§got j§tszottak p§rhuzamosan az 

orsz§gban, majd ezek ºsszeolvadtak. Jelenleg harminck®t csapat vesz 

r®szt a bajnoks§gban; a liga kiegyens¼lyozotts§g§t jelzi, hogy kºz¿l¿k 

huszonºt egyes¿let volt m§r valaha bajnok. A j§t®kosok fizet®s®t 

szab§lyozz§k, egy ¼jonc fizet®se legkevesebb 300 ezer doll§r (54 milli· 

forint) lehet ®vente. 

Bowl. Az NFL dºntŖje, a Superbowl hagyom§nyosan a legn®zettebb 

sportesem®ny (sŖt a legn®zettebb esem®ny) Amerik§ban. Bowlnak 

h²vnak ezenk²v¿l sok m§s rangad· meccset az egyetemi bajnoks§gban. 

A csapatok nagy sz§ma miatt nincs orsz§gos r§j§tsz§s, ²gy objekt²ven 

lehetetlen bajnokot hirdetni. K¿lºnbºzŖ matematikai k®pletek, 

szavaz§sok alapj§n fel§ll²tanak egy rangsort a csapatok kºzºtt, majd a 

hasonl· erŖss®gŤ csapatok bowlm®rkŖz®seket j§tszanak egym§ssal. 

 

Mesk· Zolt§n  

 

Temesv§ron sz¿letett 1986-ban. Az 1989-es rom§niai fordulatot kiv§lt· 

temesv§ri v®rengz®s idej®n tºbbszºr belŖttek a csal§d lak§s§ba. 

Tizenegy ®ves kor§ban kaptak a sz¿lei munkav§llal§si v²zumot az 

Egyes¿lt Ćllamokban, ahol az Ohio §llambeli Twinsburgben telepedtek 

le. M§r a gimn§ziumban is az orsz§g legjobb r¼g·j§t®kosai kºzºtt 

tartott§k sz§mon. Jelenleg a michigani egyetem Wolverines 

(rozsom§kok) becenevŤ csapat§ban j§tszik, eddigi leghosszabb r¼g§sa 

68 yard (62 m®ter) volt. 

 

Mikor tal§lkozott elŖszºr az amerikaifutballal? 

ï Temesv§ron sz¿lettem, ott term®szetesen nem j§tszottunk amerikaifocit, nem 

is ismertem igaz§n ezt a j§t®kot. A csal§dom 1997-ben v§ndorolt ki 

Amerik§ba, akkor tizenegy ®ves voltam. Rºvid ideig New Yorkban ®lt¿nk, 

majd Ohi·ba kºltºzt¿nk, ®s itt telepedt¿nk le. Az §ltal§nos iskol§ban, ahogy a 

tºbbi gyerek is, tºbbf®le sportot Ťztem, kos§rlabd§ztam, baseballoztam, 

amerikaifociztam. A baseballt ink§bb tavasszal, az amerikaifocit pedig Ŗsszel 

j§tszottuk. Hamar kider¿lt, hogy baseballban nem vagyok olyan j·, az 

erŖss®gem ugyanis a r¼g§s, ®s a hagyom§nyos amerikai sport§gak kºz¿l csak 

az amerikaifutballban kell r¼gni a labd§t. Az is vil§goss§ v§lt elŖttem, hogy ha 

igaz§n sikeres sportol· akarok lenni, akkor egy sport§gra kell koncentr§lnom, 

²gy a gimn§ziumban (high school ï M. Cs.) m§r fŖk®nt az amerikaifocival 

foglalkoztam. 
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ï Az egyetemre is a futball r®v®n jutott be? 

ï Tizenkettedik oszt§lyos koromban sok futballedzŖt§borba elmentem, 

amelyeket k¿lºnbºzŖ egyetemek szerveztek. Ezek az®rt fontosak, mert itt 

v§lasztj§k ki az edzŖk, hogy a gimn§ziumban sikeres j§t®kosok kºz¿l kiknek 

aj§nlanak fel sportºsztºnd²jat az egyetemre. Val·sz²nŤleg j·l teljes²tettem, ®s 

a testalkatomat is alkalmasnak ²t®lt®k. K®tsz§zºt centim®ter magas voltam, a 

tests¼lyom pedig sz§zºt kilogramm, ilyen adotts§gokkal pedig j· messzire el 

lehet r¼gni a toj§slabd§t. 

ï Az ºn posztja az amerikaifutballban: punter. Ez az a j§t®kos, aki a 

felszabad²t· r¼g§sokat, a puntokat r¼gja. Mi®rt nem r¼g p®ld§ul 

mezŖnyg·lokat is? 

ï Kor§n kider¿lt, hogy a fºldºn l®vŖ labd§kat nem tudom olyan j·l elr¼gni, 

fŖk®nt az®rt, mert negyvennyolcas l§bam van. A puntr¼g§sn§l ezzel szemben 

dobj§k nekem a labd§t, amelyet elkapok, majd feldobva a levegŖben r¼gom el. 

Ezt a r¼g§st teljesen m§s technik§val kell v®grehajtani, mint p®ld§ul a kapura 

r¼g§st, m§sfajta adotts§gok sz¿ks®gesek hozz§. 

ï Az amerikaifutball-csapatokon bel¿l a r¼g·j§t®kosokat sokszor nem 

fogadj§k be a csapatt§rsaik maguk kºz®, esetenk®nt le is n®zik Ŗket. ¥nnel 

szemben is ²gy viselkednek? 

ï Igen, ez l®tezŖ jelens®g, a tºbbi j§t®kos gyakran ¼gy gondolja, hogy a punter 

nem v®gez t¼l fontos ®s ®rt®kes munk§t. Szerencs®re ®n nem ®rz®kelem ezt 

magammal szemben, bar§ts§gos, t§rsas§gi alkat vagyok, nem ®rzem magamat 

k²v¿l§ll·nak a csapaton bel¿l. Az edz®sek sor§n azonban t®nyleg k¿lºn 

gyakorolok a tºbbiektŖl. Ćltal§ban h¼sz percet egy¿tt edz¿nk, azt§n ®n 

elvonulok a r¼g§st gyakorolni, Ŗk pedig az ¿tkºz®seket, passzokat 

pr·b§lgatj§k. Az edz®s v®g®re azt§n ¼jra egy¿tt vagyunk. 

ï Mi®rt ®ppen a michigani egyetemre szerzŖdºtt? 

ï A Michiganben szervezett t§bor volt az utols·, ahova elmentem. Ott 

k¿lºnºsen j· sportºsztºnd²jat aj§nlottak, viszont azt mondt§k, hogy azonnal 

kell dºntenem. Elfogadtam az aj§nlatukat, b§r k®sŖbb tºbb m§s egyetemrŖl, 

p®ld§ul a d®l-kaliforniair·l ®s az ohi·i §llami egyetemrŖl is h²vtak az edzŖk, ®s 

cs§b²tottak a saj§t csapatukhoz. Ez ut·bbi az®rt lett volna kedves a sz§momra, 

mert Ohi·ban ®l¿nk, a gimn§ziumban is ott j§tszottam, de a michigani program 

sokkal elŖnyºsebb volt. 

ï A sikeres egyetemista sportol·kr·l azt tartj§k, hogy igaz§b·l senki sem v§rja 

el tŖl¿k a tanul§st, a sportdicsŖs®g miatt eln®zŖek vel¿k szemben a tan§rok. 

Val·ban ²gy van? 

ï £n p®nz¿gyi ®s marketing szakon, bachelor szinten m§r elv®geztem az 

egyetemet. Minthogy ohi·i vagyok, ®s Michiganben, egy m§sik szºvets®gi 

§llamban j§rtam egyetemre, nagyon sok tand²jat, ®vente negyvenºtezer doll§rt 

kellett volna fizetnem. Ez®rt nagyon sokat seg²tett, hogy a futball r®v®n 

sportºsztºnd²jat kaptam. Egy®bk®nt minden egyetem nyolcvanºt embernek 
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adhat sportºsztºnd²jat. Term®szetesen e seg²ts®g fej®ben el is v§rj§k, hogy 

nagyon komolyan vegy¿k a futballt, rengeteg edz®s van. Naponta §ltal§ban 

d®ltŖl este h®t, n®ha nyolc ·r§ig tartanak az edz®sek, ®s a felk®sz¿l®s nem csak 

az edz®sbŖl §ll. A testgyakorl§son k²v¿l sokszor vide·r·l n®zz¿k ellenfeleink 

j§t®k§t vagy a saj§tunkat, ®s a strat®gi§r·l besz®l¿nk. Az amerikaifutballban 

ugyanis kºzponti helyet foglal el a strat®gia, a t§mad·- ®s a v®dŖform§ci·k 

elsaj§t²t§sa. Emellett kellett elŖad§sokra j§rnom ®s tanulnom az egyetemen. Az 

egyetem elv®gz®se ®s az edz®sek sok §ldozatot k²v§nnak, alig volt szabad 

idŖm. 

ï Az amerikai egyetemi futballbajnoks§g lebonyol²t§si rendszere 

meglehetŖsen bonyolult, neh®z egy®rtelmŤen kijelenteni, hogy melyik csapat 

lett a bajnok. Hogy ®rzi, milyen volt az idei szezon? 

ï A Michigan a Big Ten elnevez®sŤ fŖcsoportban indul a bajnoks§gon bel¿l, 

®s mi tagad§s, ez az ®vad nem siker¿lt igaz§n j·l sz§munkra. Az elm¼lt 

®vekben azonban a Michigan rendre az orsz§g ºt legjobb egyeteme kºzºtt 

v®gzett az elsŖ oszt§lyban indul· tºbb mint sz§z csapat kºz¿l. Az idei 

szezonban az utols· meccs¿nkºn dŖlt el, hogy sajnos nem j§tszhatunk 

bowlm®rkŖz®st, amely egyfajta dºntŖnek is felfoghat·, b§r tºbb ilyet is 

j§tszanak. 

ï V®gzŖs az egyetemen, jºvŖre m§r nem j§tszhat a michigani csapatban. 

Hogyan tov§bb? 

ï M§r az id®ny utols· meccse ut§n (ahol a Michigan 21:10-re kikapott az ohi·i 

egyetem csapat§t·l, ²gy sz§mukra befejezŖdºtt az id®ny ï M. Cs.) megkezdtem 

a kºvetkezŖ, profi szintre val· felk®sz¿l®st. N®h§ny h®t m¼lva, janu§r 30-§n 

j§tszom a Senior Bowl Ăall starò m®rkŖz®sen Alabam§ban, ahov§ a legjobb 

v®gzŖs j§t®kosokat h²vj§k meg minden ®vben. 

ï Megkerest®k m§r profi csapatokt·l, hogy jºvŖre j§tsszon n§luk? 

ï M®g nincsen szerzŖd®sem, de term®szetesen az ¿gynºkºm megtesz mindent, 

hogy a lehetŖ legjobb aj§nlatot kapjam. Az id®n §prilisban benevezek az NFL-

draftra, amely egyfajta j§t®kos§rver®s, az egyetemi j§t®kosok ott ker¿lhetnek 

be a profi csapatokba. Persze nem sz§m²thatok arra, hogy ®n leszek a 

legkap·sabb j§t®kos a drafton. 

ï Melyik csapatban j§tszana, ha lehetŖs®ge lenne v§lasztani? 

ï Igaz§b·l b§rmelyik NFL-csapat aj§nlat§t ºrºmmel elfogadn§m, hiszen m®g 

a legkedvezŖtlenebb aj§nlat is sokkal jobb ann§l, mint ha nem ker¿lºk be a 

lig§ba. Ha m®gis v§laszthatn®k, a New York Giantsben j§tszan®k a 

legsz²vesebben. New York a vil§g p®nz¿gyi fŖv§rosa, ha ott siker¿lne 

j§tszanom ®s kapcsolatokat teremtenem, abb·l a k®sŖbbiek sor§n is 

profit§lhatn®k.  

 

2010. janu§r 9. 
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A botanikus kertek a kiveszŖ nºv®nyfajok utols· mened®kei, mondja 

Is®py Istv§n botanikus, a budapesti F¿v®szkert volt igazgat·ja. Kor§bban 

e parkok legfŖk®pp az egzotikus nºv®nyek ki§ll²t§s§nak sz²nhelyei voltak, 

§m m§ra tudom§nyos szerep¿k fel®rt®kelŖdºtt. ĉgy az ELTE botanikus 

kertje kor§ntsem csak Nemecsek ErnŖ megf§z§s§nak helysz²nek®nt 

®rdekes. 

Is®py Istv§n  

botanikus 1942-ben sz¿letett Budapesten. Az Eºtvºs Lor§nd 

Tudom§nyegyetemen v®gzett 1966-ban. Az ELTE botanikus kertj®nek 

(a F¿v®szkert) igazgat·ja volt 1982 ®s 2005 kºzºtt. FŖ kutat§si ter¿lete 

az orsz§g nºv®nyt§rsul§sainak (a V®rtes erdŖt§rsul§sainak ®s a 

kºz®phegys®gek sziklagyepeinek) vizsg§lata. Az egyetemen 

biogeogr§fia, botanikus kerti nºv®nyismeret ®s a magashegys®gek 

nºv®nyvil§ga t§rgyakat oktat a hallgat·knak. IsmeretterjesztŖ kºnyvei: 

Gy·gynºv®nyek, S®ta a F¿v®szkertben, A V®rtes term®szeti ®rt®kei. 

 

¥n alapvetŖen biol·gus akart lenni, vagy m§r kezdetben is tudta, hogy a 

botanika ®rdekli igaz§n? 

ï £rdekes m·don mindig a nºv®nyek ®rdekeltek. A F¿v®szkerttel m§r az 

egyetem elŖtt kapcsolatba ker¿ltem. Harmadik gimn§zium ut§n, ny§ron itt 

v®geztem ny§ri munk§t. Az akkori igazgat·, a magyar nºv®nyrendszertant 

meg¼j²t· So· RezsŖ professzor megengedte, hogy n®h§ny h®tig a kertben 

dolgozzak, persze nem p®nz®rt, mert ï mint mondta ï a di§kok ny§ron Ăitt csak 

¼gy szoktak dolgozniò. Term®szetesen ºrºmmel ®ltem a lehetŖs®ggel, b§r 

el®gg® k²nos volt az oszt§lyt§rsak elŖtt. Abban az idŖben a vagonkirak§s ®s 

hasonl· munk§k voltak divatban, ®s amikor megk®rdezt®k, hol dolgozom, 

majd azt is, hogy mennyit keresek, neh®z volt kinevet®s n®lk¿l meg¼szni. So· 

professzor a magyar kºz®phegys®g sztyeppr®tjeit, sziklagyepeit bemutat· 

gyŤjtem®ny gyoml§l§s§t b²zta r§m, ²gy azt§n nºv®nyismeretbŖl hamar 

vizsg§znom kellett. A nºv®nyek tºbbs®g®t magyar n®ven meg tudtam nevezni, 

de ez a professzort nem igaz§n nyŤgºzte le. Ma is eml®kszem jellegzetes 

hangj§ra, amint azt mondja: ĂH§t lehet, hogy ezt magyarul macskafark¼ 

veronik§nak h²vj§k, de jegyezze meg, hogy ennek az igazi neve Veronica 
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spicata!ò ŕ adott t®m§t szakdolgozatomhoz is a Kelet-V®rtes 

nºv®nyt§rsul§sainak t®makºr®bŖl. A m§r bekºttet®s elŖtt §ll· dolgozattal 

azonban a lehetŖ legrosszabb pillanatban kerestem fel. So· professzor ugyanis 

tºbbszºr fenyegette azzal feletteseit, hogy lemond, ha valami nem akarat§nak 

megfelelŖen tºrt®nik. Szerencs®tlens®gemre ®ppen n®h§ny ·r§val ®rkez®sem 

elŖtt kapta meg a levelet arr·l, hogy az utols· lemond§s§t elfogadt§k. 

ï So· itt lakott a F¿v®szkert kºzponti ®p¿let®ben? 

ï Igen, a kert idekºltºz®s®tŖl, 1849-tŖl eg®szen az ut·bbi ®vekig az volt a 

szok§s, hogy a kert igazgat·ja itt fºnn lakott. £n is itt laktam. A botanikus kert 

p§lmah§za 1944-tŖl bombat§mad§s nyom§n h¼sz ®ven §t romokban hevert. 

1964ï65-ben tºrt®nt fel¼j²t§sa sor§n kieg®sz²tett®k ezt egy ®p¿lettel, mely a 

kert herb§rium§nak, kºnyvt§r§nak ®s kutat·laborat·riumainak is helyt adott. 

So· professzor a laborat·riumhoz egy st§tust is kiharcolt. Igaz, hogy a 

szakdolgozatom ir§nt nem mutatott ®rdeklŖd®st 1966-ban, amikor elv®geztem 

az egyetemet, de §ll§st adott. 

ï Mi a szerep¿k a botanikus kerteknek a nºv®nytani kutat§sokban? 

ï A botanikus kertek a term®szettudom§nyok oktat§s§nak cs²r§j§t jelentett®k 

az egyetemek orvostudom§nyi kar§n. Az elsŖ f¿v®szkerteket a XVI. sz§zad 

kºzepe t§j§n az orvosk®pz®st seg²tendŖ hozt§k l®tre. Az orvostanhallgat·k ®s 

a gy·gyszer®szek e kertekben megismerkedhettek a gy·gynºv®nyekkel. A mi 

egyetem¿nk botanikus kertje is hasonl· c®llal jºtt l®tre 1771-ben, miut§n k®t 

®vvel kor§bban megalakult az orvosi kar. Mai szemmel m§r igencsak furcsa, 

hogy a botanikus kert elsŖ k®t igazgat·ja is az orvosi kar vegytani ®s botanikai 

profeszszora volt (a m§sodik igazgat· a magyar term®szettudom§nyok egyik 

legh²resebb polihisztora, Kitaibel P§l). A botanikus kertek szerepe a XVIII. 

sz§zadban kezdett megv§ltozni. A gyarmati kereskedelem kiterjed®s®vel ®s 

Carl von Linn® nºv®nyrendszerezŖ munk§j§nak kºszºnhetŖen t·dulni kezdtek 

Eur·p§ba az addig ismeretlen egzotikus nºv®nyek. Az ¼j nºv®nyfajok sz§ma 

megsokszoroz·dott, a botanikus kertek pedig elkezdtek tr·pusi nºv®nyek 

tart§s§val is foglalkozni. Ezzel kialakultak a rendszertani kertek, amelyekben 

a fajokat a Linn® megalkotta rendszertani csoportok szerint ¿ltett®k ki. Az ¼j 

nºv®nyfajok megismer®s®nek cs¼csa a XIX. sz§zadra esett, amikor nem volt 

ritka, hogy egy sikeres gyŤjtŖ¼tr·l hazat®rŖ botanikus tºbb ezer ¼j fajt is le 

tudott ²rni. A XX. sz§zadra azt§n, r®szben a vil§gh§bor¼k hat§s§ra, r®szben az 

ismeretlen ter¿letek csºkken®se miatt, visszaesett az ¼j felfedez®sek sz§ma. 

ï Sokan csak A P§l utcai fi¼kb·l ismerik a F¿v®szkertet, szem®lyesen sosem 

j§rtak itt. Mennyire re§lis a kert §br§zol§sa a reg®nyben? 

ï Moln§r Ferenc fiatalon sokat j§rt ide, a reg®nyben pedig ¼gy ²rta le a kertet, 

ahogy azt gyerekkor§b·l ismerte, a t·val, a szigettel, a kis h²ddal. A kºnyv 

megjelen®s®nek idej®n azonban a kert nagy r®sz®t m§r be®p²tett®k. 

ï Be®p²tett®k a kert nagy r®sz®t? De hiszen most is l®tezik. 
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ï Amit most l§tunk, az az eredeti parknak csak a harmada. Eredetileg a bej§rat 

a jelenlegi metr·§llom§sn§l, az ¦llŖi ¼t ®s a Szigony utca sark§n§l volt. A 

Festetics csal§d birtok§t 1847-ben v§s§rolta meg az egyetem. Az ®p¿letet, ahol 

most ¿l¿nk, 1802-ben Pollack Mih§ly tervei alapj§n ®p²tett®k, ®s eredetileg 

vad§szkast®ly volt. A fŖv§ros nagyar§ny¼ fejlŖd®se idej®n, a XIXïXX. sz§zad 

fordul·j§n ®p²tett®k be a kert nagyobbik r®sz®t klinik§kkal. Ekkor zsugorodott 

a F¿v®szkert a mai m®ret®re. 

ï Az eltŤnŖ fajok megŖrz®s®ben val·ban seg²tenek a botanikus kertek, vagy 

csak n®h§ny egyed t¼l®l®s®t biztos²thatj§k egyf®le m¼zeumk®nt? 

ï A term®szetv®delmi gondolkod§sban hatalmas v§ltoz§s ment v®gbe 

egyetemi hallgat· korom ·ta. A nºv®nyrendszertani terepgyakorlatokon, 

amikor elŖszºr ®let¿nkben kosboros (orchide§s) r®teken j§rhattunk čcsa ®s 

Dabas kºrny®k®n, mindannyian mar®ksz§mra szedt¿k csokorba a vir§gokat. 

Ez a tan§rokat sem zavarta, hiszen alig n®h§ny v®dett nºv®nyfaj volt akkor 

Magyarorsz§gon, p®ld§ul a sz¼r·s csodabogy· ®s a Volga menti h®rics (mai 

nev®n erd®lyi h®rics). A XX. sz§zad utols· harmad§ban azonban a tudom§nyos 

vil§g r§dºbbent a nºv®ny- ®s §llatfajok kihal§s§nak katasztrof§lis 

felgyorsul§s§ra. Jelenleg a fºldºn ismert 270 ezerbŖl tºbb mint harmincezer 

nºv®nyfaj van v®gvesz®lyben. A fl·rakutat§s ¼jra az ®rdeklŖd®s kºzpontj§ba 

ker¿lt. A szeml®letv§lt§s a botanikus kertekre is hatott, ²gy e kertek az 

ismeretterjeszt®s mellett az ¼gynevezett ex situ (®lŖhelybŖl kiemelt ï M. Cs.) 

konzerv§ci· fontos int®zm®nyei lettek. K¿lºnºsen azokban az esetekben, 

mintegy utols· lehetŖs®gk®nt, amikor az ®lŖhelyen val·, in situ megŖrz®s az 

®lŖhely teljes pusztul§sa, esetleg v®lt gazdas§gi ®rdekbŖl tºrt®nŖ elpuszt²t§sa 

miatt lehetetlen. A term®szetes ®lŖhelyre val· visszatelep²t®s is gyakran c®l, ez 

azonban egy§ltal§n nem egyszerŤ dolog. Az eredeti ®lŖhelyre ki¿ltetett 

pal§nt§k ºntºz®se p®ld§ul alig megoldhat·, fŖk®nt ha egy lakott ter¿lettŖl, 

term®szetes v²zforr§st·l t§vol esŖ helyrŖl van sz·. K®rd®ses az is, hogy h§ny 

egyed t¿krºzi megfelelŖ m·don a faj fennmarad§s§hoz sz¿ks®ges m®rt®kben a 

popul§ci· genetikai sokf®les®g®t. A botanikus kertben Ŗrzºtt gyŤjtem®ny a 

nºv®nytani kutat§sokhoz mindenesetre alkalmas alapanyagot szolg§ltat. H¼sz 

®ve tal§lta meg p®ld§ul az addig kiveszettnek hitt lisztes kankalint a K§li-

medenc®ben egyetem¿nk egy akkori biol·gushallgat·ja (aki ma m§r a p®csi 

egyetem nºv®nytani tansz®k®nek vezetŖje). Megmutatta nekem is, s ®n pedig 

h§rom-n®gy tºvet elhoztam ide, a kertbe. Azoknak a nºv®nyeknek a 

lesz§rmazottai ma is itt nŖnek, ®s most tervezz¿k a genetikai vizsg§latukat. 

Vajon a belterjes szapor²t§sukkal megv§ltozott-e ®letreval·s§guk, hogyan 

seg²thet egy botanikus kert egy-egy faj megŖrz®s®ben? 

ï V®geztek magyar botanikusok is gyŤjtŖmunk§t a tr·pusokon? 

ï Magyarorsz§g saj§tos politikai helyzete miatt a m¼lt sz§zad hatvanas ®veitŖl 

kezdŖdŖen jutottak csak ki magyar botanikusok a tr·pusokra, elsŖsorban az 

akkoriban Ăgyarmati sorb·l felszabadult bar§ti orsz§goknakò nevezett 
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§llamokba: Kub§ba, Tanz§ni§ba, Gh§n§ba, Vietnamba. Ezekbe egy fokkal 

kºnnyebb volt kijutni, kiv®ve a Szovjetuni·t, ahov§ tal§n a legnehezebb. Az 

elsŖ k¿lfºldi utaz§saim a Magas-T§tr§ba, majd Bulg§ri§ba vezettek. A 

botanika, a nºv®nyfºldrajz egyetemi oktat§s§ban semmi sem tudja el®rni azt a 

hat§st, amit a messzi t§jak szem®lyes bej§r§sa biztos²that. Ez®rt vittem 1990 ®s 

2004 kºzºtt t²z alkalommal a biol·gushallgat·kat egyhetes kir§ndul§sokra a 

Keleti-Alpokba, a Keleti- ®s D®li-K§rp§tokba. S ez®rt volt k¿lºnºsen nagy 

jelentŖs®ge a m®g ugyancsak neh®zkesen lebonyol²that· k¿lfºldi utaz§sok 

idej®n, hogy egyetem¿nk nºv®nyrendszertani tansz®k®nek professzora, Simon 

Tibor kapott egy megkeres®st, miszerint kºrbe kellene vezetni 

Magyarorsz§gon egy h¼szfŖs ¿zb®g csoportot. ŕ kapott az alkalmon, ®s 

elint®zte, hogy ha Ŗk jºhetnek ide, akkor mi is mehess¿nk oda. ĉgy majdnem 

h¼sz ®ven kereszt¿l, 1971-tŖl a Szovjetuni· utols· ®veiig (1988-ig, ut§na 

ugyanis kezdett nagyon zŤrºs lenni a kinti l®gkºr) minden ®vben kint j§rtak 

hallgat·ink csereutaz§sokon ¦zbegiszt§nban, Taskentben ®s kºrny®k®n, a 

Tien-san hegys®gben. 

ï Miben volt m§s az ottani ®s a hazai nºv®nyzet? 

ï Mindenkinek hatalmas ¼jdons§g volt. Hi§ba ®rezt¿k magunkat tºbb®-

kev®sb® otthonosan a magyar veget§ci· t²pusaiban, ott teljesen idegen 

ter¿leten tal§ltuk magunkat. A t§jegys®g a kºz®p-§zsiai Kara-kum ®s Kizil-

kum sivatag ®s a Tien-san hegys®g hat§r§n fekszik. Anynyira kontinent§lis 

arrafel® az ®ghajlat, hogy a lomboserdŖ-ºv gyakorlatilag hi§nyzik vagy csak 

foltokban tal§lhat· meg. Az ember a hegyen fºlfel® kapaszkodva a sivatagb·l 

a sztyeppºvbe megy §t. Az erdŖk hi§ny§ban term®szetesen szerepet j§tszik az 

is, hogy az ottani n®pek m§r ®vezredek ·ta irtott§k a f§kat. Mozaikos 

erdŖfoltokat mindºssze a csapad®kosabb hegyoldalakon lehet tal§lni, ezeket a 

helyiek gy¿mºlcsºs erdŖknek nevezik. Ez jogos is, hiszen a di·nak, a 

mandulaf®l®knek, az alm§nak ®s a kºrt®nek az Ŗshaz§ja e ter¿letre esik. Ha 

tov§bbhaladunk fºlfel® a hegyekben, ezerºtsz§zïk®tezer m®teres magass§gban 

a bor·k§s erdŖk kºvetkeznek, amelyek ugyancsak ink§bb az erdŖs sztyeppre 

hasonl²tanak. Ezek k¿lºnlegess®gei a sok®ves, f§nyi m®retŤ ernyŖs vir§gzat¼ 

nºv®nyek. Tal§n m®g ®rdekesebb egy k®t-h§rom m®teres magass§g¼ra nºvŖ 

liliomfaj, a korb§csliliom, amelynek hatalmas, gyertyaszerŤ vir§gzati 

tengely®n rengeteg vir§g sorakozik. A bor·k§s fºlºtt m§r a havasi gyep 

kºvetkezik, szinte minden §tmenet n®lk¿l. M§jus v®g®n ebben a magass§gban 

vir§goznak a tulip§nok, legal§bb t²z fajuknak itt van az Ŗshaz§ja. A vadon ®lŖ 

tulip§nf®l®k elterjed®s®nek nyugati hat§r§t egy®bk®nt a Duna d®li §ttºr®s®n®l, 

a Vaskapun§l tal§ljuk. Ott honos a Tulipa hungarica, az al-dunai tulip§n. 

ï A helyi botanikusok hogyan fogadt§k ºnºket? 

ï Az ottani egyetem botanika tansz®k®nek vezetŖje ®s munkat§rsai k¿lºnºsen 

sz²v®lyesek voltak csoportunkkal. A professzor, az ¿zb®g fl·ra kiv§l· ismerŖje 

szem®lyesen gondoskodott arr·l, hogy a sivatagt·l a h§romezer m®teres 
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gerincig, utunk v®gc®lj§ig minden nºv®nyt megismerj¿nk. A bar§ts§g 

elm®ly²t®s®n azonban igen speci§lis m·don is f§radozott. Az ºtnapos hegyi 

t¼r§ra f®ltve Ŗrzºtt titokzatos csomagk®nt egy nagy mŤanyag kanna ker¿lt a 

kocsij§ba, majd az egyik teherhord· l· nyerg®be. A laborat·riumb·l sz§rmaz· 

tiszta, 96 sz§zal®kos alkohol volt benne. Fºlºsleges terheket ne cipelj¿nk ï 

gondolhatta ï, a k²v§nt h²g²t§shoz ott a krist§lytiszta patakv²z! S mivel a 

tansz®k mozlim ¿zb®g munkat§rsait hit¿k tºrv®nyei akad§lyozt§k az ²gy 

elk®sz²tett ital fogyaszt§s§ban, a professzor ¼rnak csak a magyar csoport 

vezetŖi tudtak seg²teni. ĉgy azt§n a tudom§nyban val· elm®lyed®s mellett a 

j·kedv is biztos²tva volt. 

ï Az ®vtizedekkel ezelŖtt akt²v professzorok, So· RezsŖ vagy Simon Tibor 

nev®t m®g ma is szinte mindenki ismeri az egyetemen. Az oktat·k ®s a 

hallgat·k kºzºtti viszony az·ta azonban §talakult. Ez puszt§n a kor§bbihoz 

k®pest sokszoros§ra nºvelt hallgat·i l®tsz§m miatt van ²gy? 

ï A tansz®kvezetŖ professzorokhoz val· viszonyunkat annak idej®n elsŖsorban 

a viselked®sm·djuk, rigoly§ik, elŖad§saik ®rdekess®ge, a vizsg§ikt·l val· 

tart§s (pontosabban f®lelem) ®s a szakmai h²r¿k nyom§n kialakult 

tekint®lytisztelet hat§rozta meg. Amikor egy professzor v®gigvonult a 

folyos·n, meg§llt a levegŖ, a hallgat·k pedig tºbbnyire hangtalanul v§rt§k a 

jelens®g elm¼l§s§t. Ma az is elŖfordulhat, hogy a di§k fel sem ismeri, hogy ®pp 

valamelyik tant§rgy§nak professzora ment el mellette. Ezen nem is lehet 

csod§lkozni, hiszen az ·ral§togat§s nem kºtelezŖ. Ugyanakkor az is igaz, hogy 

akik rendszeres l§togat·i az egyetemnek, azok sokkal kºzvetlenebb 

kapcsolatban vannak tan§raikkal, mint az ®vtizedekkel kor§bbiak.  

 

2010. febru§r 27. 
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Rendk²v¿l sikeresen elŖre jelezhetŖ az emberi viselked®s matematikai 

m·dszerekkel, ha tetszik, meg tudjuk j·solni a jºvŖt, §ll²tja leg¼jabb, 

Villan§sok c²mŤ kºnyv®ben Barab§si Albert L§szl·. A vil§g egyik 

legh²resebb h§l·zatkutat·ja szerint arra kev®s es®ly van, hogy a m§r 

k¿lfºldre szerzŖdºtt magyar kutat·kat hazacs§b²tsuk, ink§bb a fiatalokat 

kellene meggyŖzni a marad§sr·l. 

Barab§si Albert L§szl·  

az erd®lyi Karcfalv§n sz¿letett 1967-ben. Bukarestben kezdte fizikusi 

tanulm§nyait, majd 1989-ben Magyarorsz§gra menek¿lt, ®s 

Budapesten diplom§zott. A Bostoni Egyetemen szerzett doktor§tust, 

majd a Notre Dame Egyetemen dolgozott, ahol harminck®t ®ves 

kor§ban a legfiatalabb professzorr§ nevezt®k ki. Jelenleg a 

Northeastern Egyetem ®s a Harvard Egyetem munkat§rsa. Szakter¿lete 

a komplex h§l·zatok vizsg§lata. Magyarul olvashat· n®pszerŤ kºnyvei: 

Beh§l·zva (Helikon, 2008) ®s Villan§sok (Nyitott KºnyvmŤhely, 

2010). 

 

Nem a szakmai, sem a laikus ®rdeklŖdŖk kºr®ben nem csºkkent a 

h§l·zatkutat§s n®pszerŤs®ge. Vajon nem tºbb ez tudom§nyos divatn§l, vagy 

val·ban m®lyrehat· felfedez®sek tºrt®nnek napjainkban? 

ï Tudom§nyos divatok mindig vannak, de mondhatjuk-e azt p®ld§ul, hogy a 

negyvenes ®vekben divatja volt a kvantummechanik§nak? Sokkal ink§bb arra 

az idŖszakra estek a kvantummechanika alapvetŖ felfedez®sei. T²z ®vvel 

ezelŖtt §ttºr®s tºrt®nt a h§l·zatok vizsg§lat§ban. B§r h§l·zatok mindig l®teztek, 

most jutottunk hozz§ azokhoz az adatokhoz, amelyek elengedhetetlenek a 

felt®rk®pez®s¿khºz. A technika eljutott arra a szintre, hogy konkr®t adataink 

vannak a vil§gh§l·, a mobiltelefon-h§l·zatok fel®p²t®s®rŖl, a biol·gusok pedig 

felt®rk®pezhetik a g®nek h§l·zat§t. R§jºtt¿nk, hogy nagyon hasonl·ak a 

k¿lºnbºzŖ h§l·zatok alapvetŖ jellegzetess®gei, teh§t nem v®letlenszerŤen, 

hanem belsŖ tºrv®nyszerŤs®geknek engedelmeskedve jºnnek l®tre ®s 

fejlŖdnek tov§bb. Miut§n megjelentek a h§l·zatok felt®rk®pez®s®re alkalmas 

matematikai, sz§m²t§stechnikai eszkºzºk, a legk¿lºnf®l®bb tudom§nyter¿letek 
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kutat·i, szociol·gusok, kºzgazd§szok fedezik fel a saj§t h§l·zataikat, amelyek 

kor§bban is ott voltak, csak nem tudtak mit kezdeni vel¿k. 

ï Mi®rt hasonl· az egym§st·l l§tsz·lag f¿ggetlen h§l·zatok fel®p²t®se? 

ï Minden h§l· nºveked®si folyamat eredm®nyek®ppen jºn l®tre. Egy ¼j 

csom·pont val·sz²nŤleg egy nem t¼l r®g be®p¿lt csom·ponthoz kapcsol·dik 

®s nem a h§l· legr®gebbi csom·pontj§hoz. Ez a folyamat szigor¼an 

meghat§rozza, hogy milyen h§l·zatok jºhetnek l®tre, mŤkºdjenek azok a vil§g 

b§rmely szeglet®ben. 

ï ElŖzŖ, Beh§l·zva c²mŤ kºnyv®nek f¿lszºveg®ben az §ll, hogy kºtelezŖ 

olvasm§ny volt a 2004-es amerikai elnºkv§laszt§si kamp§nyban. Ezt hogy 

®rts¿k? 

ï A 2008-as Obama-kamp§ny siker®hez alapvetŖen hozz§j§rult az internet. 

Nem Ŗ volt azonban az elsŖ, aki e strat®gi§val pr·b§lkozott. Egy ciklussal 

kor§bban Howard Dean ®p²tette ki az internetes kºzºss®gi rendszer alapjait. 

Howard Dean a Demokrata P§rt elnºkjelºlts®g®®rt indult, s v®g¿l vesztett John 

Kerryvel szemben. Az internet haszn§lata akkoriban forradalminak sz§m²tott, 

de kiss® megelŖzte a kor§t. A Facebook m®g csak a Harvard Egyetem belsŖ 

h§l·zatak®nt mŤkºdºtt. Miut§n Dean kamp§nya ºsszeomlott (az iowai 

elŖv§laszt§s ut§n a sz²npadra §llva horrorisztikus sikolyra ragadtatta mag§t, 

ami elrettentette a v§laszt·kat ï M. Cs.), a Wired magazin riportot ²rt az 

internetes kamp§nyr·l, ®s ott szerepelt, hogy a kºnyvemet szinte kºtelezŖ 

olvasm§nyk®nt forgatt§k Dean strat®g§i. 

 Villan§sok c²mŤ kºnyv®ben az emberi magatart§s kisz§m²that·s§g§val 

foglalkozik k®t kerettºrt®net seg²ts®g®vel. Az egyik egy Amerik§ban ®lŖ, 

terrorizmussal gyan¼s²tott f®rfi tºrt®nete, a m§sik a kºz®pkori Magyarorsz§gon 

j§tsz·dik. Hogyan figyelt fºl a D·zsa-f®le parasztfelkel®sre? 

ï Ha manaps§g figyelemmel k²s®rj¿k az internethaszn§latot, a bankk§rty§k, 

mobiltelefonok, banki §tutal§sok forgalm§t, szinte percnyi pontoss§ggal 

kºvethetŖ a nyugati civiliz§ci·ban ®lŖ emberek ®lete, ®s ez§ltal a t§rsadalom 

komplex rendszere is vizsg§lhat·v§ v§lik. Ez a kutat· szempontj§b·l ®rdekes, 

m§sr®szt viszont ijesztŖ is. A t§rsadalmi rendszer v§rhat· viselked®se azonban 

bizonyos m®rt®kig m§r a kºz®pkorban is elŖre jelezhetŖ lehetett. Az alapvetŖ 

k®rd®s az, hogy az emberek egy®ni viselked®se alapj§n meg tudjuk-e j·solni a 

t§rsadalmi esem®nyeket. Az 1514-ben lej§tsz·dott val·s tºrt®nelmi 

esem®nysor elej®n Telegdi Istv§n fºldbirtokos arr·l pr·b§lja meggyŖzni a 

kir§lyt, hogy ne vegyen r®szt a keresztes hadj§ratban, ®s levezeti a kir§lynak a 

D·zsa-f®le parasztfelkel®s v§rhat· esem®nyeinek sor§t. A k®sŖbbiekben azt 

vizsg§ljuk, hogy milyen ismeretek alapj§n adhatta ezt a j·slatot, ®s a 

rendelkez®s®re §ll· tud§s elegendŖ volt-e ak§r m®g pontosabb elŖrejelz®sre is. 

ï A m§sik, a terrorista sz§l, gondolom, sokak ®rdeklŖd®s®t felkeltette. El§ruln§, 

hogy milyen gyakran keresik az amerikai belbiztons§gi miniszt®riumb·l? 
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ï Minden ilyen megkeres®sre azt v§laszolom, hogy csak akkor megyek el 

besz®lgetni vel¿k, ha m§snap mindent, amit hallottam, meg²rhatom a The New 

York Timesban. Ćltal§ban itt v®get szokott ®rni a besz®lget®s. Nem akarom 

r®szekre osztani az agyamat, ®s az egyik r®szbe a nyilv§nos ismereteket, a 

m§sikba a titkokat elrakt§rozni. 

ï Visszat®rve a h§l·zatkutat§sra, ha a vil§g p®nz¿gyi elemzŖi olvast§k volna a 

mŤveit, megelŖzhetŖ lett volna a glob§lis gazdas§gi h§l·zat ºsszeoml§sa? 

ï Nem menn®k el od§ig, hogy megelŖzhetŖ lett volna, de sok h§l·zatkutat· 

elŖre jelezte. Kºzºtt¿k Kondor Imre fizikus m§r ®vek ·ta mondta nekem, hogy 

a bankok annyira f¿ggenek egym§st·l, hogy az egyik ºsszeoml§sa a rendszer 

ºsszeoml§s§t fogja eredm®nyezni. Sokat j§rt Eur·p§ban ®s Amerik§ban is, ®s 

arr·l gyŖzkºdte a dºnt®shoz·kat, hogy tegy®k nyilv§noss§ a bankok kºzºtti 

p®nz¿gyi kapcsolatokat. ĉgy az adatok seg²ts®g®vel modellezhetŖv® v§lt volna 

a rendszer, ®s fel lehetett volna m®rni a benne rejlŖ kock§zatot. A v§ls§g 

kirobban§sakor ¼gy tŤnt, hogy a banki h§l·zat alapvetŖen §trendezŖdik. A 

bankok kºzºtti bizalmi kapcsolatok megszakadtak, ®s csak az amerikai 

korm§nyban b²zott mindenki, ²gy ¼gynevezett egy kºzpont¼ h§l· jºtt l®tre. 

ï Az·ta l®trejºttek ¼j kapcsolatok a bankok kºzºtt? 

ï Igen, kezd ¼jra kialakulni a tºbb kºzpont¼ h§l·zat. 

ï K¿lºnbºzik ez az ¼j h§l· a r®gitŖl? 

ï Nem, semmiben sem k¿lºnbºzik. Az m®g k®rd®ses, hogy §tl§that·bb lesz-e 

most a h§l·zat, mint kor§bban, de a rendszer alapvetŖen nem v§ltozott. A 

tºrv®nykez®s az aktu§lis v§ls§g okait igyekszik megsz¿ntetni, a kºvetkezŖ 

v§ls§gok ²gy m§s okb·l fognak kitºrni. 

ï A p®nz¿gyi v§ls§gr·l az ut·bbi napokban furcsam·d kevesebb sz· esett, mint 

egy m§sik hatalmas h§l·zat, a Facebook internetes kºzºss®gi oldal 

adatkezel®si gyakorlat§r·l. Kider¿lt, hogy szem®rmetlen¿l kiszolg§ltatja a 

felhaszn§l·k szem®lyes adatait a hirdetŖkneké 

ï Ezen ºn meglepŖdºtt? A h§l·zatok l®te ºnmag§ban se nem j·, se nem rossz, 

a hasznoss§guk a c®ljainkt·l f¿gg. A t§rsadalmi szerzŖd®s dºnti el, hogy egy 

v²vm§ny, p®ld§ul a Facebook elŖnyei vagy h§tr§nyai a jelentŖsebbek, ²gy 

mŤkºdhet-e vagy sem. B§rki dºnthet ¼gy, hogy nem vesz r®szt a Facebook 

h§l·zat§ban. A t§rsadalom ellenŖrzŖ funkci·ja ®pp most l§tszik, amikor a 

Facebook megszigor²totta az adatkezel®si be§ll²t§sok lehetŖs®geit. 

ï Erd®lyben sz¿letett, majd Bukarestben, a forradalom ut§n Budapesten j§rt 

egyetemre, a doktor§tust pedig m§r Amerik§ban szerezte meg. Miben 

k¿lºnbºzºtt alapvetŖen a rom§niai, a magyar ®s az amerikai tudom§nyos 

kºzeg? 

ï Bukarestben nagyon j· volt az elsŖ h§rom egyetemi ®vben folytatott 

alapk®pz®s, de a kºvetkezŖ, kutat§si szint m§r igen gyenge volt. Budapesten, 

Vicsek Tam§s csoportj§ban remek tudom§nyos munka folyt. Akkor ¼gy 

®reztem, hogy nincs ®rtelme k¿lfºldre mennem, hiszen Budapesten is 
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vil§gsz²nvonal¼ kutat§sban vettem r®szt. Amikor ennek ellen®re kiker¿ltem 

Amerik§ba, r§dºbbentem, hogy a budapesti kutat§si t®m§n k²v¿l sok olyan 

ter¿let van, amelyre nem volt Magyarorsz§gr·l r§l§t§som, hiszen ebbŖl a 

szempontb·l meglehetŖsen v®ges a magyar tudom§nyos kºzºss®g. Az 

amerikai tudom§nyos rendszer rendk²v¿l rugalmas. A kutat§si t®m§k, a feltett 

k®rd®sek gyorsan v§ltoznak, a rendszer pedig k®pes kºvetni a v§ltoz§st. 

ï Magyarorsz§gon lett volna es®lye harmincas ®vei elej®n megszerezni a 

legmagasabb professzori rangot? 

ï Eur·p§ban ekkor m®g tan§rseg®d lettem volna. Itt ugyanis akkor l®ptetik elŖ 

az embereket, amikor m§r eleget ¿ltek alacsonyabb poz²ci·ban, ®s el®rt®k a 

sz¿ks®gesnek tartott kort a tov§bbl®p®sre. Ez Amerik§ban fel sem mer¿l. Ha 

valakinek megfelelŖ eredm®nyei vannak, ®vente elŖl®ptethetik, ak§r kettes®vel 

sz§molva a l®pcsŖfokokat. Magyarorsz§gon nem mondhatja a tansz®kvezetŖ 

az embernek, hogy Ănagyon j·, amit csin§lsz, holnapt·l professzor leszelò. Ez 

az opci· egyszerŤen hi§nyzik a rendszerbŖl. 

ï Manaps§g gyakran hangoztatj§k, hogy haza kell cs§b²tani a k¿lfºldºn alkot· 

kutat·kat. ¥n mit k®rne az®rt, hogy hazajºjjºn? 

ï Ink§bb a fiatal gener§ci·t kell meggyŖzni arr·l, hogy ne menjen el. A 

hazacs§b²t§s es®lyei sok kºr¿lm®nytŖl f¿ggenek, ezt kev®ss® tartom 

kivihetŖnek. A kezdŖ kutat·k tapasztalatom szerint viszont egyre ink§bb 

Magyarorsz§gon akarnak maradni. M²g t²z ®vvel ezelŖtt sok erd®lyi ®s 

magyarorsz§gi magyar hallgat·m volt Amerik§ban, ma m§r alig jelentkeznek, 

pedig sokukat fºlvenn®k. Szerintem ez j· h²r Magyarorsz§g szempontj§b·l, 

hiszen Ŗk ink§bb itthon akarnak doktor§lni ®s §ll§st tal§lni a 

kutat·int®zetekben.  

 

2010. j¼nius 5. 
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ĂA toton§k indi§nok kºzºtt j§rva mindig ¼gy ®reztem, hogy b§r nyugati 

m®rc®vel szeg®ny, m®gis boldog emberekkel tal§lkoztam ottò ï vallja 

K®zdi Nagy G®za kult¼rantropol·gus, aki negyed sz§zada kutatja Mexik· 

e kev®ss® ismert n®pcsoportj§nak ®let®t. 

 

K®zdi Nagy G®za  

1958-ban sz¿letett, kultur§lis antropol·gus, r®g®sz, n®prajzkutat·. 1990 

·ta tan²t az ELTE kultur§lis antropol·gia szak§n. R®szt vett a szak ®s a 

tansz®k megalap²t§s§ban Bogl§r Lajossal ®s m§sokkal egy¿tt. A 

Szimbi·zis Kultur§lis Antropol·giai Alap²tv§ny kurat·riumi elnºke. 

Terepmunk§it Mexik·ban, Kelet-Afrik§ban, Indi§ban ®s Erd®lyben 

v®gezte. SzerkesztŖk®nt jegyzett kºtete A magyar kultur§lis 

antropol·gia tºrt®nete (Nyitott KºnyvmŤhely, 2008). V§rhat·an Ŗsszel 

jelenik meg a mexik·i kutat§sait ºsszefoglal· Toton§kok ï A h§rom 

sz²v n®pe c²mŤ kºnyve. K®t dokumentumfilmet is forgatott 

Mexik·ban: A toton§kok ®s a Meszticek Mexik·ban c²mŤt.  

 

Mi®rt ®ppen a mexik·i toton§k n®pet kezdt®k tanulm§nyozni? A maj§k p®ld§ul 

sokkal n®pszerŤbbek. 

ï A nyolcvanas ®vek kºzep®n csak n®h§ny latin-amerikai orsz§gba tudtunk 

§llamkºzi ºsztºnd²jra p§ly§zni. Mexik·n k²v¿l Kub§ba, Argent²n§ba, 

Panam§ba mehett¿nk volna, de a mexik·i kapcsolat mŤkºdºtt a legjobban. Az 

indi§nreg®nyek hat§s§ra m§r gyermekkoromban eldºntºttem, hogy r®g®sz 

akarok lenni, az indi§nokat akarom tanulm§nyozni. Term®szetesen a kºz®p-

amerikai indi§nok sokban k¿lºnbºznek az ®szak-amerikai pr®rin ®lt t§rsaikt·l, 

de m®giscsak indi§nok. Azt tal§ltuk ki, hogy a lehetŖ legteljesebb form§ban 

vizsg§ljuk meg a Mexik· Veracruz ®s Puebla §llam§ban ®lŖ toton§k n®p ®let®t. 

Jºtt vel¿nk r®g®sz, kultur§lis ºkol·gus, n®prajzkutat·, meteorol·gus, m®g 

agr§rm®rnºk is, aki nºv®nyek felhaszn§l§s§t tanulm§nyozta, sz·val 

csapatmunka volt az exped²ci·. Kontinuus, hossz¼ ideje megszak²t§s n®lk¿l 
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lakott telep¿l®st akartunk tal§lni, ez®rt nagy felfedezŖutat tett¿nk a vid®ken, ®s 

az·ta n®gyszer t®rt¿nk oda vissza. 

ï Mi®rt h²vj§k a toton§kokat a h§rom sz²v n®p®nek? 

ï A toto naco h§rom sz²vet jelent. A kutat§saink alapj§n azt val·sz²nŤs²tj¿k, 

hogy ezzel Ŗk a h§rom nyelvj§r§sukra ®s a h§rom kºzpontjukra utalnak, a 

toton§kok ugyanis sosem ®ltek olyan kºzpontos²tott kir§lys§gban, mint a 

maj§k. Egyesek szerint a h§rom sz²v az ember§ldozatok kiv§gott sz²v®re utal, 

de k®ts®ges, hogy a toton§kok is bemutattak volna ember§ldozatokat az 

azt®kokhoz hasonl·an. A spanyol kr·nik§k errŖl sz·l· fejezetei nem 

elfogulatlanok, hiszen ut·lag igazolni k²v§nt§k az indi§nok mint barb§rok 

leig§z§s§t. 

ï A tanulm§nyozott emberek hogyan viszonyulnak az antropol·gushoz? Nem 

zavarja Ŗket, hogy valaki minden mozdulatukat kºveti? 

ï A falu, amelyet elŖszºr vizsg§ltunk, el volt z§rva a k¿lvil§gt·l, szinte nem is 

tal§lkoztak elŖtt¿nk feh®r emberrel az ott lak·k. F®l¼ton lehet a veracruzi ºbºl 

®s a pueblai hegyvid®k kºzºtt, szakad®kokt·l ºvezve, k®t gyalogºsv®ny 

vezetett csak oda. B§r szem¿veges ®s szak§llas vagyok, de igyekezt¿nk a helyi 

viseletnek megfelelŖen ºltºzkºdni. Az antropol·gi§ban fontos, hogy 

beilleszkedj¿nk a vizsg§lt emberek kºz®, elfogadtassuk magunkat, ®s ne mi 

legy¿nk a feltŤnŖk. Az elej®n alig engedt®k magukat f®nyk®pezni. A nŖk azt 

hitt®k, hogy a f®nyk®pezŖg®pen kereszt¿l meztelen¿l l§tjuk Ŗket, k®pesek 

voltak a fej¿kºn a t²zliteres vºdºrrel felrohanni a hegyre, ha megl§tt§k a 

kez¿nkben a g®pet. Ez k®sŖbb old·dott, ahogy ºsszebar§tkoztunk a 

csal§dfŖkkel. Ut§na, amikor az asszonyok megijedtek a f®nyk®pezŖg®ptŖl, a 

csal§dfŖ lehordta Ŗket, ®s nem volt tºbb ellenvet®s¿k. A v®g®n m§r csak ¿resen 

kattogtattunk a g®ppel, mert fºl§ll²tott§k az ºsszes gyerek¿ket, ak§r az 

orgonas²pokat, ®s mindegyik¿ket le akart§k fot·ztatni. 

ï Hogyan kommunik§ltak az indi§nokkal? 

ï Kezdetben csak spanyolul besz®lt¿nk. Nem ismert¿k a toton§k nyelvet, ²gy 

hasznos volt, hogy a gyerekek megtanulnak spanyolul az iskol§ban. KºtelezŖ 

iskol§ba j§rni ott is, csak nem mindig tudj§k ezt ellenŖrizni. Betakar²t§s idej®n 

az iskolaigazgat· hi§ba hirdette hangsz·r·kon kereszt¿l, hogy a gyerekek 

menjenek iskol§ba, olyankor minden munk§sk®zre sz¿ks®g van, ²gy a tanul§s 

sz¿netel. Az idŖsebb l§nyok az ®desanyjuknak seg²tenek a h§zn§l, Ŗk keveset 

j§rnak iskol§ba, a fi¼k viszont igen. ŕk ugyanis r®szt vesznek a termelt k§v® 

elad§s§ban, ²gy fontos, hogy tudjanak sz§molni, ®s megtanuljanak spanyolul, 

nehogy becsapj§k Ŗket a kereskedŖk. Amikor interj¼t akartunk k®sz²teni egy 

idŖs n®nivel, az unok§j§val ment¿nk el hozz§, aki ford²totta toton§kra, amit 

k®rdezt¿nk. A n®ni §ltal elmondottakat azt§n este a kocsm§ban a falu tan§ra 

viszszaford²totta spanyolra, miut§n fizett¿nk neki p§r kupica p§link§t. 

Pontosabban csak ut·lag fizett¿nk, mert igen hamar meg§rt nekik az alkohol. 
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K®sŖbb k®tnyelvŤ sz·t§rat szerkesztett¿nk, ®s mi is megpr·b§ltunk toton§kul 

besz®lni az emberekkel. 

ï Latin-Amerika a vil§g legkatolikusabb vid®ke. Hogyan f®r meg egym§ssal a 

kereszt®nys®g ®s az indi§nok eredeti hite? 

ï Ha az utc§n a vall§s§r·l k®rdezt¿nk egy toton§k indi§nt, kiv®tel n®lk¿l 

mindegyik azt felelte, hogy r·mai katolikus. Minden faluban van templom (b§r 

a pap a hegyi kºrnyezet miatt nem mindig jut el mindenhova), de emellett a 

hagyom§nyos vall§sukat is gyakorolj§k. A templomok nyitva §llnak, az 

indi§nok eg®sz nap jºhetnek-mehetnek. A latin-amerikai egyh§zra is a ny²lts§g 

jellemzŖ. Bizonyos szok§sokat pog§nynak tekintenek, §m sok m§s fºlºtt 

szemet hunynak, ²gy tudj§k megtartani, sŖt nºvelni a h²vek sz§m§t. A 

guadalupei szŤz k®p®t, aki egy mexik·i indi§nnak jelent meg 1531. december 

12-®n, vagy Szent Andr§s k®pm§s§t gyakran kºrbehordozz§k a faluban, azt§n 

valaki hazaviszi, ®s vend®g¿l l§tja egy h®tig. Minden december 12-®tŖl n®h§ny 

nap alatt nyolcmilli· h²vŖ m§ssza meg t®rdepelve a Tepeyac hegyet, ahol a 

guadalupei szŤz megjelent. Teh§t ott m§shogy viszonyulnak a hithez, mint 

Eur·p§ban. Nem csak a vall§s ny²ltabb, felszabadultabb arrafel®. B§rmikor 

ºsszetal§lkoztunk az ºsv®nyeken a fºldrŖl hazafel® igyekvŖ parasztokkal, 

m§ris ny¼jtott§k a kez¿ket, adtak narancsot, mandarint aj§nd®kba. 

ï Az exped²ci·k sor§n nemcsak a jelenkori ott ®lŖket vizsg§lt§k, de addig 

ismeretlen r®g®szeti lelŖhelyeket is felfedeztek. Hogyan tal§ltak r§ ezekre az 

®p¿letromokra? 

ï Sokat kell s®t§lni. Nem sz¿ks®ges §sni ahhoz, hogy megtal§ljunk egy 

hajdanvolt ®p¿letet. Gyakran a sz§nt§s kºzben kiforgatott cser®ptºred®kek 

vagy egy t¼l szab§lyosan szºgletes domb §rulkodik az ismeretlen ®p²tm®nyrŖl. 

¥tvenn®gy lelŖhelyet azonos²tottunk az elsŖ h§rom exped²ci· alkalm§val. Sok 

kºz¿l¿k csak h§zhely volt, de volt p®ld§ul egy t²z m®ter magas ®p¿let is 

tizennyolc mell®k®p¿lettel. Ezt a kºznapi sz·haszn§latban piramisnak 

mondan§nk, de nem szabad ºsszet®veszteni az egyiptomi piramisokkal. A 

mexik·i piramisok ink§bb templomalapok, a tetej¿kºn foglalt helyet a 

szent®ly, ott mutatt§k be az §ldozatokat, de igen ritk§n temetkeztek oda. Mi a 

lelŖhelyeket csak felt®rk®pezt¿k, §sat§sra nem volt enged®ly¿nk, azt a mexik·i 

koll®g§k v®gezt®k el. 

ï Elz§rts§guk ellen®re a toton§kok, gondolom, m®giscsak tudnak a k¿lsŖ 

vil§gban ®lŖ emberekrŖl. Hogyan viszonyulnak a civiliz§ci·hoz? 

ï Az elz§rts§g var§zsa csak az elsŖ exped²ci· alkalm§val volt meg. Akkor m®g 

nem volt villany, vezet®kes v²z. A forr§sokr·l k®zzel hordt§k fel a vizet a 

faluba. K®sŖbb utat ®p²tettek, aut·busz j§rt m§r. A telep¿l®s a hegyoldalba v§jt 

h§zakb·l §llt. V§s§roltak maguknak eleml§mp§kat a piacon, ®s est®nk®nt, ha 

messzirŖl n®zte az ember, megannyi szentj§nosbog§rnak tŤntek az emberek, 

amint a domboldal kŖvel kirakott ºsv®nyeit j§rt§k zsebl§mp§jukkal. A 

kilencvenes ®vek elej®re m§r bevezett®k a villanyt, ®s mindenki 
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szappanoper§kat n®zett a telev²zi·ban. Az ¼t meg®p¿lte ut§n boltot nyitott a 

faluban az elsŖ mesztic kereskedŖ, ®s az ®let¿k gyºkeresen §talakult. Ez a 

folyamat rendk²v¿l ®rdekes egy kult¼rantropol·gus sz§m§ra. 

ï A modern mexik·i korm§nyzat hogyan viszonyul a toton§kokhoz hasonl· 

indi§n n®pekhez? 

ï A korm§ny integr§lni akarja az indi§nokat. Megtan²tott§k Ŗket a 

k§v®termeszt®sre, amelyet ezut§n elad§sra termeltek. A tºbbi nºv®nybŖl 

azonban tov§bbra is csak az ºnell§t§sukhoz sz¿ks®ges mennyis®get 

termesztett®k. Az indi§nok csakhamar aff®le termelŖszºvetkezeteket 

alap²tottak, ®s egy¿ttesen l®pnek fºl az ®rdekeik v®delm®ben. A szºvetkezeti 

tags§g nem kºtelezŖ, az arra ®rdemteleneket, p®ld§ul az alkoholist§kat ki is 

z§rhatj§k. A szºvetkezet vezetŖj®t toton§kul pusk·nak h²vj§k, Ŗ t§rgyal a 

kºzponti korm§nyzat k®pviselŖj®vel, szav§nak pedig a mºgºtte felvonul· 

ºtsz§z indi§n ad nyomat®kot. A nem indi§n mexik·iak gyakran pr·b§lj§k 

ºn§ll·sod§sra biztatni a szºvetkezeti tag indi§nokat, azzal az alig titkolt c®llal, 

hogy az egyed¿l maradt indi§nt·l kºnnyebben elvehess®k a fºldj®t. Ez ritk§n 

j§r sikerrel, §m ²gy is gyakran becsapj§k Ŗket a k§v®term®s §tv®tel®n®l. A 

mexik·i elitet a feh®r n®pess®g adja, de a t§rsadalom h§romnegyed®t a 

meszticek teszik ki. Rajtuk k²v¿l ®l m®g ¼gy 25 milli· indi§n is. Kºz¿l¿k a 

maj§k gyakorolhatj§k a legteljesebb m®rt®kben hagyom§nyos l®tform§jukat, 

mert a maja v§rosok rengeteg turist§t vonzanak. A toton§kok azonban csak 270 

ezren vannak, ²gy nem tulajdon²tanak nekik nagy jelentŖs®get, asszimil§lni 

igyekeznek Ŗket. 

ï Kºzhely, hogy amikor a bennsz¿lºtt n®pek sz§m§ra is el®rhetŖv® v§lnak a 

technikai v²vm§nyok, a gy§rban k®sz¿lt term®kek, romba dŖl az addig idillinek 

v®lt ®let¿k. Val·ban ²gy van ez? 

ï Az embereket ott is ®rdekli a v§ltoz§s, a j· dolgokat sz²vesen §tveszik. De ha 

valaki nem akar szerencs®t pr·b§lni p®ld§ul Mexik·v§rosban, ®s az eredeti 

kultur§lis kºrnyezet®ben ®l tov§bb, mindig meg tudja termelni azt, ami a saj§t 

l®tfenntart§s§hoz sz¿ks®ges. EttŖl m®g nyitottak a vil§gra, amikor elmennek a 

piacra, szeretn®k a term®ny¿k®rt kapott p®nzt ¼j, k²v§natos dolgokra elkºlteni. 

Az egyik exped²ci· kezdet®n viccesen mondtam a t§rsaimnak, hogy itt, a 

pueblai hegyvid®ken v®gre megszabadultam Britney SpearstŖl. Erre a piacon 

halomban §llnak a CD-k. Hasonl·an a Coca-Cola a legutols· hegyi faluban is 

jelen van. Felhordj§k ºszv®rh§ton, ®s ha nincs villany, akkor a patakban hŤtik 

le. A vil§gon ma m§r nincsen elz§rt kºzºss®g. Alkalmunk volt azonban a 

civiliz§ci·s hat§sok visszafejlŖd®s®t is v®gigk²s®rni. Egy nagy esŖz®s romba 

dºntºtte az utat, a busz szakad®kba zuhant, a mesztic kereskedŖ od®bb§llt. A 

villany ®s a telev²zi· megmaradt, §m onnant·l kezdve a falusiak az azelŖtt 

megszokott ®let¿ket ®lt®k tov§bb, a t§ncaik, a r²tusaik fennmaradtak. 
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ï Az ºn §ltal szerkesztett A magyar kultur§lis antropol·gia tºrt®nete c²mŤ 

kºnyvbŖl der¿lt csak ki sz§momra, hogy mindºssze k®t ®vtizede van ilyen szak 

az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetemen (ELTE). ElŖtte hogyan dolgoztak? 

ï Val·ban kilencvenben alakult a szak, akkor m®g a bºlcs®szkaron (ma m§r a 

t§rsadalomtudom§nyi karhoz tartozik a kultur§lis antropol·gia tansz®k ï M. 

Cs.). Szinte semmink nem volt. Az ELTE adott k®t szob§t, ®s szerezt¿nk 

n®h§ny b¼tort az ºsszeomlott tudom§nyos szocializmus tansz®krŖl. Emiatt 

minden sz®k¿nk piros volt j· ideig. Term®szetesen a kultur§lis antropol·gia 

nem volt elŖzm®nyek n®lk¿li az egyetemen, a n®prajz szakon m§r tan²tottak 

antropol·gi§t, csak akkor m®g etnol·gi§nak h²vt§k. Az antropol·gia az 

angolsz§sz szakirodalomban r®gen bevett kifejez®s, Magyarorsz§gon azonban 

hozz§ kell tenni, hogy kultur§lis, a f®lre®rt®sek elker¿l®se v®gett. Itt 

antropol·gi§n a legtºbben a fizikai antropol·gi§t ®rtik, amely az 

embercsoportok biol·giai jellemzŖivel foglalkozik. Volt, hogy felh²vtak 

benn¿nket a rendŖrs®gtŖl azzal, hogy tal§ltak csontokat, ®s behozn§k hozz§nk, 

hogy vizsg§ljuk meg azokat. Engem viszont nem az ®rdekel, hogy kinek 

mekkora a f¿le, orra, ®s melyik rasszhoz tartozik, hanem a t§rsadalmi 

csoportokat ®s a t§rsadalmi folyamatokat vizsg§lom. Ez a tudom§ny olyasmi, 

mint a szociol·gia, azzal a k¿lºnbs®ggel, hogy sz§munkra kºtelezŖ a 

terepmunka ®s a r®szt vevŖ megfigyel®s.  

 

2010. j¼lius 17. 

  



66 

 

{twL//9[¢ twNa{½#ahY 
 

ĂTehets®gem dac§ra kºnnyen kieshetem a gyakorlatb·l, ha n®h§ny ®vig 

nem foglalkozom egy-egy matematikai k®rd®sselò ï vallja be Terence Tao, 

napjaink tal§n legismertebb matematikusa. A nyolcvanas ®vekben 

csodagyerekk®nt feltŤnt, ma is csak harmincºt ®ves professzor a 

Szemer®di Endre vil§gh²rŤ magyar matematikus tisztelet®re rendezett 

konferenci§ra ®rkezett haz§nkba. 

 

Terence Tao 

 

Adelaide-ban, Ausztr§li§ban sz¿letett 1975-ben, k²nai sz§rmaz§s¼ 

amerikai matematikus. M§r t²z®ves kora elŖtt ismertt® v§lt, a 

nyolcvanas ®vekben csodagyerekk®nt kezelt®k. Tizenhat ®vesen 

v®gezte el az egyetemet, h¼sz®vesen doktor§lt a Princeton Egyetemen. 

Jelenleg a Kaliforniai Egyetem Los Angeles-i r®szleg®n dolgozik, ahol 

31 ®vesen nevezt®k ki professzorr§. 2006-ban kapta meg a Fields-

®rmet, a legmagasabb matematikai kit¿ntet®st. A matematika szinte 

minden ter¿let®vel foglalkozik, de a legkiemelkedŖbbnek 

kombinatorikai, sz§melm®leti ®s a harmonikus anal²zis t®makºr®ben 

v®gzett kutat§sait tekintik. Tao matematikai t®m§j¼ blogja a 

http://terrytao.wordpress.com c²men ®rhetŖ el. 

 

Mikor vette ®szre elŖszºr, hogy k¿lºnleges matematikai k®pess®gei vannak? 

ï Mi·ta az eszemet tudom, mindig szerettem sz§molni. Magam nem 

eml®kszem r§, de a sz¿leim mes®lt®k, hogy amikor k®t®ves voltam, ºt®ves 

gyerekeket tan²tottam sz§molni olyan ®p²tŖkock§k seg²ts®g®vel, amelyek 

oldalaira sz§mokat ²rtak. Az elsŖ matematik§val kapcsolatos ®lm®nyem a 

nagymam§mhoz kºtŖdik. Ablakot pucolt, ®n pedig elk®rtem tŖle a mos·szert, 

®s a pr²msz§mokat spricceltem vele az ¿vegre. A sz§mok mindig is vonzottak, 

mert a matematika vil§g§ban egy®rtelmŤen elk¿lºn²thetŖk a j· v§laszok a 

rosszakt·l. Semmi sem szubjekt²v. Kicsit idŖsebben sok fejtºrŖvel b²belŖdtem, 

http://terrytao.wordpress.com/
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rejtv®nyt fejtettem, ezeket ma is szeretem, a fiammal gyakran j§tszunk 

ilyesmit. 

ï Đgy tartj§k, hogy a matematikai tehets®g a harm·ni§ra val· tºrekv®sben 

gyºkerezik, ez®rt sokszor egy¿tt j§r m§s k®pess®gekkel, p®ld§ul a 

muzikalit§ssal. ¥n is ²gy tapasztalta? 

ï N§lam ez nem ®pp ²gy van, mert b§r tudok egy kicsit zongor§zni, de azt 

kºzepesnek sem nevezn®m. A b§ty§m viszont, aki ugyancsak j· matekos, 

tehets®ges a zen®ben. Val·j§ban, ellent®tben azzal, ahogy sokan gondolkodnak 

a tehets®grŖl, a k®pess®geim nagy r®sze a gyakorl§son alapul. Mindennap 

matematik§val foglalkozom, emiatt tudom mŤvelni magas szinten. Ha ak§r egy 

®vre abbahagyn§m, rengeteget felejten®k. Tal§n abban §ll a tehets®gem, hogy 

erŖsen tudok koncentr§lni az ®ppen elŖttem l®vŖ probl®m§ra. Olyankor kiz§rok 

minden m§st, ®s nem vonja el a figyelmemet semmi. 

ï B§r rengeteg pszichol·gus vizsg§lja a tehets®get, keveset tudunk arr·l, hogy 

fŖk®nt ºrºklºtt t®nyezŖkºn alapszik-e, vagy a gyermekkori csal§di, iskolai 

kºrnyezet hat§sa a dºntŖ. Az ºn csal§dja k¿lºnleges volt ebbŖl a szempontb·l? 

ï Szerintem mindk®t kºr¿lm®ny fontos. A genetikai h§tt®r biztosan szerepet 

j§tszik, a fiamon vettem ®szre, hogy hozz§m hasonl·an k®pes koncentr§lni 

egyetlen dologra. Amikor kºnyvet olvas, megszŤnik sz§m§ra a k¿lvil§g, tal§n 

ez®rt jegyez meg sokat az olvasottakb·l. De a matematikai tehets®g nagyon 

sokf®lek®pp ºlthet alakot. Ha v®gigtekintek a koll®g§imon, azt kell 

mondanom, hogy mindenki m§sk®ppen tehets®ges. Vannak, akik gyorsan 

k®pesek a probl®m§kat megoldani, m§sok az elm®leti gondolkod§sban j·k, 

vagy kºnnyed®n ®rtelmeznek egy k®rd®st vizu§lisan. Gyermekkoromban 

sz¿ks®gem volt a csal§dom b§tor²t§s§ra, ®s szerencs®s voltam, hogy mindig 

remek mentoraim voltak. Az iskol§ban sok oszt§lyt kihagytam, ²gy §ltal§ban 

n§lam idŖsebbekkel tanultam egy¿tt. Ez sokaknak k§rukra van, de engem 

ink§bb motiv§lt. 

ï Csak matematik§b·l ugrott §t oszt§lyokat, vagy teljes ®vfolyamokat hagyott 

ki? 

ï Matematik§b·l ºt oszt§lyt hagytam ki az §ltal§nos iskol§ban, de a tºbbi 

term®szettudom§nyos t§rgyb·l sem j§rtam v®gig minden ®vfolyamot. 

MindenbŖl v®geztem, csak egy kicsit gyorsabban. A tºbbi tant§rgyat §ltal§ban 

a koromnak megfelelŖ gyerekekkel egy¿tt tanultam. A matematik§t viszont 

nem az §ltal§nos tanrend szerint. Sok szakkºnyvet olvastam, ®s 

professzorokhoz, matematikusokhoz j§rtam besz®lgetni. Amikor a 

kºz®piskol§t kezdtem nyolc®vesen, egy felnŖtteknek k®sz²tett standard 

matematikateszten 760 pontot szereztem a maxim§lis nyolcsz§zb·l. Mivel erre 

sok matematikus sem k®pes, megengedt®k, hogy tov§bbl®pjek. 

ï Nem okozott gondot ºnnek az idŖsebb gyerekek t§rsas§ga? 

ï IdŖm nagy r®sz®t a kort§rsaimmal tºltºttem, a term®szettudom§nyos t§rgyak 

viszonylag kev®s idŖt ig®nyeltek. ElŖszºr furcsa volt a kork¿lºnbs®g, de mikor 
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az iskol§val kapcsolatos dolgokr·l, a h§zi feladatr·l, a dolgozatban feladott 

p®lda megold§s§r·l besz®lgett¿nk, akkor m§r nem volt jelentŖs®ge az 

®letkorunknak. A kºz®piskola idej®n azt§n m§r egyetemi matematika-

elŖad§sokat is hallgattam, majd tizenhat ®vesen diplom§ztam az egyetemen. 

Akkor ker¿ltem Ausztr§li§b·l az Egyes¿lt Ćllamokba, ahol a Princeton 

Egyetemen doktor§ltam h¼sz®vesen. 

ï N®gy ®vig ²rta a disszert§ci·j§t. Ez meglepŖen hossz¼ idŖ kor§bbi 

temp·j§hoz k®pest. 

ï A legtºbb doktorandusz n®gy-ºt ®v alatt v®gez. A doktori k®pz®s alapvetŖen 

k¿lºnbºzºtt az addigi oktat§s rendszer®tŖl. Az elŖad§sokon k²v¿l kutat§ssal 

tºltik a hallgat·k idej¿k legnagyobb r®sz®t. Princetonban nincsenek is vizsg§k 

minden szemeszter v®g®n. K®t vizsga van, egy sz·r·vizsga a m§sodik ®v 

v®g®n, ®s a v®d®s a k®pz®s befejezt®vel. Az idŖ hasznosan telt, nem volt okom 

a siets®gre. 

ï Hogyan kell elk®pzelni a matematikust kutat§s, munka kºzben? Bemegy 

reggel az egyetemre, elŖvesz egy darab pap²rt meg egy ceruz§t, ®s k®pleteket, 

egyenleteket ²r? 

ï Most el kell gondolkoznom, hogyan is csin§lom, mert ez eddig m®g nem 

jutott eszembeé Ćltal§ban sz§m²t·g®pen dolgozom. Mindig sok t®ma 

foglalkoztat p§rhuzamosan, amelyek egyike-m§sika m§r kºzel §ll a 

megold§shoz, a tºbbit pedig alig kezdtem el. Az ¼jabb t®m§k tºbbnyire 

magukt·l t§rulnak fel, amint megoldunk egy kor§bbit. A matematikai kutat§s 

tal§n a hegym§sz§shoz hasonl²that·. Mindig kin®zz¿k magunknak a 

megh·d²tand· cs¼csot, de amint fºl®r¿nk, a szem¿nk el® t§rul egy magasabb, 

®s akkor m§r azt akarjuk megm§szni. 

ï Matematikus kºrºkben tal§n a pr²msz§mokkal v®gzett kutat§sair·l a 

legismertebb. Mi®rt fontosak ezek a sz§mok, amelyek csak egyel ®s 

ºnmagukkal oszthat·k? 

ï A matematikusok sz§m§ra a pr²msz§mok m§r csak kutat§suk tºbb ®vezredes 

tºrt®nete miatt is fontosak. Az ·kori gºrºgºk, fŖk®nt Eukleid®sz m§r a Krisztus 

elŖtti III. sz§zadban kutatta Ŗket, ²gy tºrt®net¿k egyidŖs a matematik§val. B§r 

ma m§r sokkal jobban ®rtj¿k Ŗket, mint az antik gºrºgºk, m®g mindig nem 

tudunk r·luk sok mindent. De a pr²msz§mok modern kori jelentŖs®ge messze 

meghaladja a tudom§nytºrt®netben betºltºtt szerep¿k fontoss§g§t. 

Pr²msz§mok n®lk¿l ma m§r elk®pzelhetetlen a hat®kony titkos²t§s. Amikor 

adatokat k¿ld¿nk az interneten kereszt¿l, vagy egy bankautomat§b·l vesz¿nk 

fºl p®nzt, a kommunik§ci· §ltal§ban k·dolt csatorn§kon kereszt¿l zajlik. A 

k·dol· algoritmusok pedig pr²msz§mokat haszn§lnak, mert az ezek 

eloszl§s§ban rejlŖ v®letlenszerŤs®g miatt a k·dot nagyon neh®z, szinte 

lehetetlen feltºrni. Ahogy a pr²mek p®ld§ja mutatja, sohasem tudhatjuk, hogy 

egy tudom§nyter¿let mikor nyer alkalmaz§si ter¿letet. K®t ®vezred l§tsz·lag 

haszontalan pr²msz§mkutat§sa egy csap§sra n®lk¿lºzhetetlen lett a sz§m²t·g®p 
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megjelen®s®vel. Mivel a pr²msz§mok ®s a matematika egyidŖsek, a pr²mek 

kutat§s§nak ¿teme ®s aktu§lis §llapota j·l mutatja, hogy mennyit tudunk 

§ltal§ban a matematik§r·l. 

ï Amikor n®gy ®ve megkapta a matematikai Nobel-d²jnak tekintett Fields-

®rmet, a Ămatematika Mozartj§b·lò, ahogy a nyolcvanas ®vekben h²vt§k ºnt, a 

matematika Elvis Presleyje lett. Hogyan viselte a popszt§roknak kij§r· 

n®pszerŤs®get? 

ï Az elej®n el®g furcsa volt, hozz§ kellett szoknom. A d²j oda²t®l®se ut§ni k®t 

h·nap volt a legkem®nyebb, azt§n al§bbhagyott a m®dia ®rdeklŖd®se. Los 

Angelesben ®lek, arrafel® nem szokatlan a szt§rok kºzels®ge, ²gy egy ismert 

matematikus jelenl®te nem sok§ig ®rdekes. Szerencs®re nem l§ttam m®g 

turistacsoportokat a h§zam elŖtt, akik Tom Cruise vill§ja ut§n betervezt®k 

volna a kºr¼tjukba az eny®met is. Az utc§n nem ismernek meg, az egyetemen 

azonban valamif®le kiv§l·s§gk®nt tekintenek r§m. 

ï Mit tippel, elŖad§sainak hallgat·i kºz¿l h§nyan ®rtenek egy sz·t is abb·l, 

amit mondd, ®s h§nyan akarj§k csak l§tni ºnt? 

ï Gyakran van olyan ®rz®sem, hogy egyesek csak szem¿gyre venni jºttek. 

Ahol megh²vott elŖad·k®nt veszek r®szt, sokszor fogad telt h§z. Az egyetemen, 

ahol tan²tok, a kurzusok elsŖ ·r§j§n rendszeresen k®tszer annyian ¿lnek a 

teremben, mint a m§sodikon. Ehhez hozz§szoktam m§r, de kiss® m®g mindig 

zavar. A tan²t§s t§rgya ugyanis a matematika, ®s nem ®n vagyok ott a 

fŖszereplŖ. 

ï A divatos bonmot szerint csak a kºz®pszerŤ emberek v®gzik el a legjobb 

egyetemek matematika szak§t, az igazi zsenik ®vekkel kor§bban kiugranak, 

internetes v§llalatot alap²tanak, ®s milli§rdosok lesznek. ¥n nemcsak hogy 

v®gzett, de miut§n ledoktor§lt, kutat·k®nt kezdett dolgozni a Kaliforniai 

Egyetemen, ®s alig volt harminc®ves, amikor professzorr§ nevezt®k ki. Ezt 

kudarck®nt ®li meg? 

ï Nekem nincs ®rz®kem az ¿zlethez. Az ¿zletemberek ®lete nagyon idegŖrlŖ, 

tele van frusztr§ci·val. Vannak, akik nagyon j·l csin§lj§k, kºnnyed®n kºtnek 

¿zleti kapcsolatokat. A legtºbb sikeres v§llalkoz· n®h§ny elsŖ v§llalkoz§sa 

gyorsan csŖdbe megy, mire valamivel befut. Ehhez nagyon j·l kell viselni a 

kudarcot. £n viszont szeretem a kutat·i ®letet. A legtºbb k®rd®sben a magam 

ura vagyok, ®n dºntºk a kutat§s tov§bbhalad§s§nak ir§ny§r·l. Az egyetemi 

kºzegben nem uralkodnak annyira a farkastºrv®nyek, mint az ¿zleti vil§gban. 

Persze nagyon ºr¿lºk, amikor azt l§tom, hogy egy volt di§kom eredm®nyesen 

hasznos²tja a n§lunk megszerzett matematikai tud§s§t, ®s hasznos dolgokat hoz 

l®tre, de ®n semmi p®nz®rt nem hagyn§m ott a kutat§st, mert nagyon szeretem. 

ï Mit ny¼jt ºnnek, ami®rt ennyire szereti? 

ï Azt az ®rz®st szeretem, hogy a munk§mnak h§la ®rtelmet nyernek olyan 

jelens®gek, amelyeket kor§bban nem ®rtett¿nk, vagy megold·dnak azok a 

probl®m§k, amelyek kor§bban megoldhatatlanoknak tŤntek. A mobiltelefon 
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fejlŖd®se j· p®lda erre. A korai mobiltelefonok a kilencvenes ®vek elej®n nem 

mŤkºdtek igaz§n j·l. A hangminŖs®g botr§nyosan rossz volt, a besz®lŖ felek 

alig ®rtett®k egym§st, a h§l·zat pedig §lland·an t¼lterhelŖdºtt. Olyan 

matematikai algoritmusokra volt sz¿ks®g, amelyek a h§tt®rben, ®szrev®tlen¿l 

mŤkºdve, hat®konyan v§lasztj§k sz®t a k¿lºn§ll· h²v§sokhoz tartoz· 

r§di·jeleket, hogy azok ne zavarj§k egym§st. Ma m§r szinte ismeretlen ez a 

jelens®g. Ez nem csoda, hanem j·l tervezett matematikai algoritmus 

munk§j§nak eredm®nye. 

ï A gimn§ziumi di§kok kºzºtt tal§n nincs is olyan, aki meg tudn§ mondani, 

mire haszn§lja majd ®let®ben a logaritmusokr·l, szºgf¿ggv®nyekrŖl szerzett 

ismereteket. Van egy§ltal§n hasznuk az eff®le absztrakt matematikai 

ter¿leteknek az §tlagember sz§m§ra? 

ï Olyan ter¿leteken lehet hasznos a matematikai tud§s, amelyekrŖl nem is 

gondoltuk volna. Ha van egy kis sp·rolt p®nz¿nk, ®s be akarjuk fektetni 

valamibe, j·kora ºsszeg elveszt®s®tŖl k²m®lhetj¿k meg magunkat, ha van 

fogalmunk a kamatokr·l, a p®nz¿gyi kock§zatokr·l ®s az §rfolyammozg§s 

hat§sair·l. Ezek a szerencsej§t®kokhoz hasonl· elvek szerint mŤkºdnek, b§r a 

legjobb tan§cs, amit egy matematikus adhat az amatŖr szerencsej§t®kosoknak, 

az, hogy el se kezdj®k. Egy kis matematikatud§ssal jobban meg®rthetj¿k a 

minket kºr¿lvevŖ haszn§lati t§rgyak mŤkºd®s®t is. Ha nincs fogalmunk a 

sz§m²t·g®p, a mobiltelefon mŤkºd®si elv®rŖl, ºrºkk® valamif®le m§gikus 

t§rgyak maradnak sz§munkra, ®s nem tudjuk igaz§n birtokba venni Ŗket.  

 

2010. augusztus 21. 
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B§r a futurol·gusok j·l tudj§k, hogy a jºvŖ megj·solhatatlan, titkon m®gis 

mindegyik¿k erre v§llalkozik ï ®s elbukik, §rulja el Gal§ntai Zolt§n 

jºvŖkutat·. Szerinte, ahogy a tºrt®nelem sor§n mindig, ma is k®ptelenek 

vagyunk kitekinteni a m§b·l, ²gy elk®pzelni sem tudjuk, merre tart a vil§g 

ak§r n®h§ny ®vtized m¼lva. 

 

Gal§ntai Zolt§n  

jºvŖkutat· ®s ²r· Duna¼jv§rosban sz¿letett 1964-ben. Jelenleg a 

Budapesti MŤszaki ®s Gazdas§gtudom§nyi Egyetem (BME) 

p®nz¿gyek tansz®k®nek docense, ahol tºbbek kºzºtt glob§lis 

gazdas§gtºrt®netet tan²t, illetve ·raad· tan§r a Magyar K®pzŖmŤv®szeti 

Egyetemen (MKE). Kor§bban dolgozott a Civil R§di· tudom§nyos 

mŤhely®nek vezetŖjek®nt, a Delta ®s a JºvŖn®zŖ c²mŤ telev²zi·s 

mŤsorok fŖszerkesztŖjek®nt. Legut·bbi kºnyvei: Biopolitik§k ®s 

kozmoszok (Arisztotel®sz Kiad·, 2009), Tudom§ny, mŤv®szet, jºvŖ 

(MKE, mŤv®szetelm®leti kutat·csoport, 2008), Ha jºvŖ, akkor vil§gŤr 

(Alm§r Iv§nnal kºzºsen, Typotex, 2007), Majdnem az ºrºkk®val·s§gig 

ï A t§voli jºvŖ kutat§sa (Arisztotel®sz, 2004). JºvŖkutat§ssal 

foglalkoz· blogja a http://jovokutatas.blogspot.com/ c²men ®rhetŖ el. 

 

Mikor jutott esz®be az embernek, hogy olyasmit kutasson, ami csak a jºvŖben 

tºrt®nik vagy nem tºrt®nik meg? 

ï H. G. Wells 1903-ban javasolta elŖszºr, hogy kutassuk a jºvŖt, de m§r az Ŗ 

megnyilatkoz§saiban is felfedezhetŖk e v§llalkoz§s korl§tai. B§r a m§sodik 

vil§gh§bor¼ elej®n d¿hºsen azt v§laszolta a hogyl®te felŖl ®rdeklŖdŖk 

k®rd®s®re: ĂA s²rversemet ²rom, amely ²gy sz·l: ®n megmondtam, ti idi·t§k!ò, 

az elsŖ vil§gh§bor¼ v®g®n m®g azt jºvendºlte, hogy soha tºbb® nem lesz aff®le 

vil§g®g®s. A jºvŖkutat§s t®nyleges kialakul§s§t kºzvetve a k®t vil§gh§bor¼ ®s 

a nagy gazdas§gi v§ls§g seg²tette elŖ. A XX. sz§zad kºzep®re §talakult a vil§g 

addigi t§rsadalmi rendje, ¼j §llamok jºttek l®tre, ®s egyre tºbben foglalkoztak 

azzal a k®rd®ssel, hogy vajon mi lesz ezut§n. 

http://jovokutatas.blogspot.com/
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ï Mi a jºvŖkutat§s c®lja? Van-e k®zzelfoghat· haszna annak, ha le²rjuk, hogy 

szerint¿nk milyen lesz az ®let¿nk ºtvenïsz§z ®v m¼lva? 

ï A jºvŖkutat·k titkolj§k ezt, de nyilv§n mindenki azt akarja megmondani, 

hogy mi lesz a jºvŖben. Teszik ezt annak dac§ra, hogy m§r eg®szen kor§n 

kider¿lt, bajosan lehets®ges a jºvŖbeni tºrt®n®sek megj·sol§sa. Hivatalosan a 

jºvŖkutat· nem j·sol, hanem elk®pzel forgat·kºnyveket, teh§t a jelenlegi 

folyamatok lehets®ges jºvŖbeni p§ly§it v§zolja fºl. Az ut·bbi egy-k®t 

®vtizedben a jºvŖkutat§s ¼jabb felvir§gz§s§t tapasztalhatjuk. Tizenºt ®vvel 

ezelŖtt jºvŖkutat·k egy csoportja h§rom forgat·kºnyvet dolgozott ki az 

®ghajlatv§ltoz§s alakul§s§r·l. Az egyik lehetŖs®g szerint minden marad majd 

a r®giben, ®s nem tºrt®nik m®lyrehat· fordulat a jelenlegi §llapotokhoz k®pest. 

De az is elk®pzelhetŖ, hogy a v§ltoz· kºrnyezet miatt visszafejlŖdik a jelenlegi 

civiliz§ci·, ®s a Mad Max-filmekhez hasonl·an az emberis®g nagy r®sze 

barbariz§l·dik, a gazdagok pedig erŖdºkbe z§rk·znak. A harmadik, tal§n 

legk²v§natosabb forgat·kºnyv hirtelen ®s alapvetŖ v§ltoz§st val·sz²nŤs²t. E 

p®ld§n j·l l§tszik a jºvŖkutat§s munkafolyamata: elsŖ l®p®sk®nt alternat²v§kat 

rajzolunk fºl, ezut§n megpr·b§ljuk kiv§lasztani a lehets®ges forgat·kºnyvek 

kºz¿l a legval·sz²nŤbbet, a legelŖnyºsebbet, ®s ezt javasoljuk. 

ï Komolyan veszik javaslataikat a dºnt®shoz·k, vagy aff®le csodabogarakk®nt 

kezelik ºnºket? 

ï Gyakran a legbefoly§sosabb korm§ny¿gynºks®gek k®sz²tenek a jºvŖre 

vonatkoz· tanulm§nyokat. Az amerikai Kºzponti H²rszerzŖ Hivatal, a CIA 

honlapj§n p®ld§ul el®rhetŖk a forgat·kºnyveik a kºvetkezŖ t²z-h¼sz ®vben 

v®gbemenŖ geopolitikai folyamatokr·l. A szak®rtŖik szerint elŖfordulhat, 

hogy Amerika elvesz²ti a prim§tus§t, ®s a vil§g k§oszba fullad, vagy Kelet-

Ćzsia, India ®s K²na veszi §t a vezetŖ poz²ci·t. De az is lehets®ges, hogy az 

Egyes¿lt Ćllamok ®s az Eur·pai Uni· ºsszefog, ®s egy¿ttesen ir§ny²tja majd a 

vil§got. 

ï E tiszteletet parancsol· tanulm§nyok ellen®re a jºvŖkutat§s sz§z ®v®bŖl 

ink§bb csak a nevets®ges kudarcok v§ltak ismertt® sz®les kºrben. ¥n hogyan 

®rt®keli a futurol·gusok eredm®nyess®g®t? 

ï K§r tagadni, voltak nagy mell®fog§sok. A vil§g legnagyobb jºvŖkutat·i 

1964-ben egy¿ttesen igyekeztek elŖrejelz®st adni az ezredfordul· idej®n 

v§rhat· §llapotokr·l. ŕk a kºvetkezŖket j·solt§k: 2000 kºrny®k®n m§r 

kiterjedten mŤvelj¿k az ·ce§nokat, befoly§soljuk az idŖj§r§st, magas 

intelligenci§j¼ robotokat mŤkºdtet¿nk, univerz§lis nyelven besz®lget¿nk 

egym§ssal, mindenki rendelkez®s®re §ll az ellenŖrzºtt termonukle§ris energia, 

b§ny§szunk a Holdon, eljutunk a Marsra, ®s idŖj§r§s-h§bor¼kat v²vunk 

egym§ssal. Ez pontosan megmutatja, menynyire k®ptelen a jºvŖkutat§s arra, 

hogy megj·solja a jºvŖt. 
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ï Teh§t az eg®sz jºvŖkutat§s sikertelen, vagy sz¿letett sok kev®ss® szenz§ci·s 

fejlem®nyt jºvendºlŖ, de pontosabb elŖrejelz®st ad· munka, amelyek a 

szakembereken k²v¿l senkinek sem tŤntek fºl? 

ï Nagy §ltal§noss§gban a jºvŖkutat·k j·slatai nem v§lnak be, ®s ezt maguk a 

futurol·gusok is bel§tj§k, hiszen tudnak a j·slataikban rejlŖ m®ly 

bizonytalans§gr·l. N®h§ny ®ves idŖt§vra sem tudunk elŖre mondani semmit. 

M®g a jºvŖkutat§s jºvŖj®t sem siker¿lt megj·solnunk. TŖlem t²z ®vvel ezelŖtt 

megk®rdezt®k, hogyan l§tom e tudom§nyter¿let jºvŖbeni fejlŖd®s®t. Azt 

v§laszoltam, hogy ®n m®g ebbŖl a szakm§b·l megyek nyugd²jba, de m§r 

erŖsen le§ldoz·ban van e ter¿let csillaga. Erre ®rz®kelhetŖbbek lettek a 

kl²mav§ltoz§s jelei, ®s mindenki szcen§ri·kat gy§rt. Ma m§r azt gondolom, 

hogy a jºvŖben egyre fontosabb§ v§lik a jºvŖkutat§s. H¼sz ®ve ki l§tta elŖre 

az mp 3 ®s a mobiltelefon forradalm§t? Senki. A bizonytalans§g abb·l fakad, 

hogy nem tudhatjuk, mely t®nyezŖk leszek annyira fontosak a jºvŖben, hogy 

hat§ssal legyenek az esem®nyek alakul§s§ra. El sem tudjuk k®pzelni, merre 

fejlŖdhet tov§bb a vil§g. MielŖtt megjelentek a fogamz§sg§tl·k, a 

gy·gyszerekrŖl, ahogy nev¿k is mutatja, azt tartott§k, hogy gy·gy²tanak. A 

fogamz§sg§tl·kkal megjelentek az ®letm·dgy·gyszerek, ®s mostan§ban 

kezdŖdik egy ¼j korszak, amikor a gy·gyszerek seg²ts®g®vel m·dos²that·v§ 

v§lik a jellem ®s a szem®lyis®g. De hogy mi kºvetkezhet ezut§n, arr·l 

fogalmunk sincs. Nem tudunk kil®pni jelenlegi fejletts®gi §llapotunkb·l. 

ï Vizsg§latuk futurisztikus t§rgy§b·l ad·dik az, hogy a jºvŖkutat·k 

tanulm§nyai, legal§bbis az a r®sz¿k, amely megjelenik a sajt·ban, kev®sb® 

hasonl²t tudom§nyos dolgozatra, mint sci-fi novell§ra? 

ï M§r Herman Kahn, az egyik legh²resebb futurol·gus is olyan form§ban ²rta 

meg a kºvetkezŖ k®tsz§z esztendŖ tºrt®net®t a hatvanas ®vekben, mintha egy 

XXI. sz§zadi ¼js§g cikke lenne. Nem sz§raz t®telmondatok sokas§g§t vetette 

pap²rra, hanem tºrt®neteket ²rt le. A legtekint®lyesebb jºvŖkutat·k is 

igyekeznek az emberekhez kºzel §ll· form§ban kºzreadni gondolataikat. 

Senkit nem ®rdekel, hogyan v§ltozik egy-egy orsz§g nemzeti ºsszterm®ke a 

kºvetkezŖ ®vtizedekben. Mindenkit az foglalkoztat, hogy milyen lesz az Ŗ 

®lete. Gyakran az ®pp divatos t®m§kat is ennek ®rdek®ben haszn§lj§k a 

vizsg§latokban. 1998-ban m§r felhaszn§lt§k az internet fejlŖd®s®t a 

kºnyvnyomtat§s jºvŖj®nek anal·gi§jak®nt. 

ï Van jºvŖje a nyomtatott sajt·nak, a kºnyvnek? 

ï Milyen idŖt§von? Ha n®h§ny ®vben gondolkodunk, akkor van. ElsŖ 

l®p®sk®nt egym§s mellett fog ®lni a pap²ralap¼ ®s az elektronikus kºnyvkiad§s. 

A jelenleg divatos elektronikus olvas·k hossz¼ t§v¼ sikere sem biztos, 

gondoljunk csak arra, hogy t²z ®ve volt m§r egy e-kºnyv robban§s, amely azt§n 

gyorsan kifulladt. Hossz¼ t§von azonban az elektronikus m®diumok v§rhat·an 

kiszor²tj§k a nyomtatott sajt·t. £s ennek nemcsak az lesz a kºvetkezm®nye, 
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hogy nem pap²ron, hanem k®pernyŖn olvasunk, hanem az ²r§sok jellege is 

§talakul. A hang- ®s videoanyagok teljesen ºssze®p¿lnek majd a szºveggel. 

ï Ezzel le§ldozott a hossz¼ szºvegeknek? 

ï Szerintem a reg®ny mint mŤfaj el fog tŤnni. ¥n ®s ®n m®g ¼gy nŖtt¿nk fºl, 

hogy §lland·an olvastunk, inform§ci·ink nagy r®sz®t olvas§ssal szerezt¿k 

meg. A kºvetkezŖ gener§ci·k sz§m§ra viszont m§r nem lesz term®szetes az, 

hogy hosszabb szºvegeket olvasson. Az olvas§sr·l ne gondoljuk, hogy az az 

ember term®szetes viselked®se. Az®rt terjedt el a XVIII. sz§zadt·l, mert az 

inform§ci·§raml§snak nem volt m§s hat®kony form§ja. Az ²rott szºveg 

tºrt®nete arr·l sz·l, hogy a kºzeg, a tipogr§fia, a betŤket hordoz· m®dium 

azonnal visszahat a tartalomra. A reg®ny az 1750 kºr¿l v®gbement 

nyomdatechnikai forradalom kºvetkezm®nyek®ppen jºtt l®tre. Akkor a havi 

egy kºnyv helyett m§r heti egy kºnyvet tudtak kiadni a megnºvelt kapacit§s¼ 

nyomd§k. Ez megv§ltoztatta az olvas§si szok§sokat. Addig ¼gymond 

intenz²ven olvastak az emberek, az otthon birtokolt h§rom kºnyvet ¼jra- ®s 

¼jraolvast§k. A nyomdatechnikai forradalomt·l kezdve megv§ltoztak a 

lehetŖs®gek, a szerzŖk pedig tartalommal tºltºtt®k meg a lehetŖs®geket. 1800-

ra kialakult az ®vadszerŤ, extenz²v olvas§s, reg®nysorozatokat adtak ki, ami 

elvezetett a sikerszerzŖk megjelen®s®hez. Hamarosan kialakult a 

r®tegirodalom, c®lzottan jelentek meg gyerekeknek, csel®deknek, nŖknek 

sz·l· reg®nyek. 

ï Egyed¿l az ut·bbi tizenºtïh¼sz ®vben felbukkant ¼j technikai lehetŖs®gek 

okolhat·k az®rt, hogy az emberek leszoknak az olvas§sr·l? Egy§ltal§n: 

®rtelmezhetŖ-e ez a folyamat roml§sk®nt, kultur§lis szeg®nyed®sk®nt, vagy az 

¼j §llapot nem rendelhetŖ a kor§bbi al§? 

ï Kor§bban az olvas§son k²v¿l egyszerŤen nem volt m§s lehetŖs®g. Vagy 

bekapcsolt§k h®tfŖn este nyolc ®s t²z kºzºtt a telev²zi·t, mert csak akkor volt 

ad§s, esetleg hallgatt§k a Kossuth r§di·t, vagy olvastak. Ez volt a k²n§lat. Ha 

akkor is rendelkez®sre §lltak volna a mai v²vm§nyok, az internet, az 

okostelefon, a digit§lis telev²zi·, akkor m§r kor§bban csºkkent volna az 

olvas§s n®pszerŤs®ge. £n ezt a folyamatot v§ltoz§snak tekintem. Akik 

ragaszkodnak a reg®nyhez, pr·b§ljanak meg kºz®pkori lovagreg®nyeket vagy 

ak§r Jane Austen elŖtti reg®nyeket olvasni. Sz§munkra olvashatatlanok, ez®rt 

eltŤntek a modern reg®ny kialakul§sakor. A jºvŖkutat§s hasznoss§ga tal§n 

abban §ll, m®g ha a jºvŖt nem is tudja megmondani, hogy seg²t idŖleges 

jelens®gk®nt l§tni a benn¿nket kºr¿lvevŖ ºsszes t§rgyat, szok§st. 

ï Az internet nemcsak az olvas§si szok§sokat v§ltoztatta meg, hanem szinte 

kezelhetetlenn® tette a szerzŖi jogok rendszer®t. Ma m§r az ²r·k nem tudj§k 

megv®deni mŤveiket az illet®ktelen felhaszn§l§st·l, ²gy kºnnyen eleshetnek a 

munk§juk®rt kapott honor§riumt·l. Nem okozza ez hossz¼ t§von a j· minŖs®gŤ 

²r§sok eltŤn®s®t? 
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ï Napjaink kºzepesen sikeres ²r·i m®g Amerik§ban sem k®pesek meg®lni az 

²r§sb·l, ²gy ez nem tekinthetŖ ¼jdons§gnak. M§sr®szt a legtºbb blog azt 

mutatja, hogy az ember akkor is ²r, ha nem kap ®rte egy vasat sem. A szerzŖi 

jogok, amelyek 1790-re krist§lyosodtak ki, a jelenlegi modern viszonyok 

kºzºtt tarthatatlanok. Ezek mŤkºd®s®hez sz¿ks®g volt a kºnyv- ®s lapkiad·k 

ellenŖrizte szŤk keresztmetszetre. Att·l kezdve, hogy b§rki publik§lhat az 

interneten, a szerzŖi jogok ®rtelm¿ket vesztik. Ez nem mor§lis k®rd®s, nincs 

sz· arr·l, hogy joga van-e a szerzŖnek ellenŖrizni szºvege felhaszn§l§s§t. 

Puszt§n technikai okok miatt nem mŤkºdŖk®pes tºbb® a kor§bbi rendszer.  

 

2010. szeptember 4. 
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! ¢¯ ChY! 
 

Az embereket t§j®koztatni kell az §ltudom§nyos gy·gy²t· m·dszerek 

vesz®lyeirŖl, mondja Simon Singh angol ²r·, aki ez®rt ®vekig tart·, 

vagyonokat felem®sztŖ peresked®st is v§llalt. A csontkov§csok ï 

tudom§nyos bizony²t®kok h²j§n ï j· h²rnev¿k megs®rt®se miatt cit§lt§k 

b²r·s§g el®. Singhgel a Budapesten rendezett eur·pai 

szkeptikuskongresszuson tartott elŖad§sa ut§n besz®lgett¿nk. 

 

Simon Singh  

1964-ben sz¿letett angol r®szecskefizikus, ²r·, telev²zi·s szerkesztŖ. 

Indiai bev§ndorl·k gyermekek®nt sz¿letett Wellingtonban. Az Imperial 

College Londonban szerzett fizikusi diplom§t, majd a Cambridge-i 

Egyetemen ®s az Eur·pai Magfizikai Kutat·kºzpontban (a CERN-ben) 

doktor§lt. Hat ®vig dolgozott a BBC tudom§nyos fŖoszt§ly§n 

rendezŖk®nt ®s producerk®nt. Jelenleg szabad¼sz· ¼js§g²r·k®nt 

rendszeresen jelennek meg cikkei a The Guardian napilapban, ®s 

ismeretterjesztŖ kºnyveket ²r. Kºtetei (A nagy Fermat-sejt®s, A nagy 

bumm, a K·dkºnyv ®s a Tr¿kk vagy ter§pia? ï KereszttŤzben az 

alternat²v gy·gy§szat) magyarul is olvashat·k. 

 

R®szecskefizikusk®nt mi®rt ²r ismeretterjesztŖ kºnyveket? 

ï Minden ²r§sommal azt akarom megmutatni az embereknek, hogy a tudom§ny 

klassz ®s ®rthetŖ dolog. Nemcsak a kºnnyen fogyaszthat·, de az elsŖ l§t§sra 

bonyolultnak tetszŖ ter¿letek is. Ez volt a c®lom a nagy Fermat-sejt®ssel ®s az 

Ŗsrobban§ssal foglalkoz· kºnyvemmel is. Ez ut·bbival tal§n siker¿lt a 

kozmol·gi§t behoznom a kºztudatba. Olyannyira, hogy az Angli§ban ismert 

®nekesnŖ, Katie Melua is foglalkozott vele Kilencmilli· bicikli c²mŤ dal§ban. 

A dal egy versszaka ²gy sz·l: Ă12 milli§rd f®ny®vre vagyunk a sz®l®tŖl, / b§r 

ez csak tal§lgat§s, / ®s senki sem tudhatja, hogy igaz-e, / de azt tudom, hogy 

mindig veled leszek.ò Nos, ettŖl ®n igencsak m®rges lettem, hiszen a szºveg 

azt felt®telezi, hogy az univerzum 12 milli§rd ®ves. Viszont a gyerekek is 

tudj§k, hogy a kora val·j§ban 13,7 milli§rd ®v. Az pedig, hogy ez csak 
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tal§lgat§s, ®s senki sem lehet biztos ebben, s®rt®s a csillag§szokra n®zve. ĉrtam 

h§t egy felh§borodott cikket a The Guardianbe, amelyben kijav²tottam a 

szºveg hib§it. M§snap Melua fºlh²vott. Nem s®rtŖdºtt meg, ®rtette, hogy vicc 

az eg®sz. M®g azt is megtette, hogy fºl®nekelte a versszakot az ®n 

szºvegemmel: Ă13,7 milli§rd f®ny®vre vagyunk a megfigyelhetŖ univerzum 

sz®l®tŖl, / ez j· becsl®s, meghat§rozott hibahat§rokon bel¿l, / a kutat·k szerint 

ez igaz, de nem szabad elfelejten¿nk, hogy k®sŖbb esetleg m·dos²tanunk kell, 

/ a rendelkez®sre §ll· inform§ci· alapj§n mindenesetre azt val·sz²nŤs²tem, 

hogy mindig veled leszek.ò 

ï Az utols· kºnyv®vel, a Tr¿kk vagy ter§pia? ï KereszttŤzben az alternat²v 

gy·gy§szat c²mŤvel az alternat²v gy·gym·dok gyakorl·i szerint nem az 

ismeretterjeszt®s, ink§bb a hitelront§s volt a c®lja. 

ï Ez nincs ²gy. A t®ma kor§bban is ®rdekelt, de komolyan akkor kezdtem vele 

foglalkozni, amikor n®h§ny ®ve l§ttam a BBC egyik alternat²v gy·gy²t§sr·l 

sz·l· mŤsor§t. A program c²me bizony²t®kot ²g®rt, a kezdŖ k®psorok pedig egy 

ny²lt sz²vmŤt®tet mutattak. A narr§ci· szerint a k²nai beteg mag§n§l volt a 

mŤt®t kºzben, nem kapott §ltal§nos ®rz®stelen²t®st, mindºssze akupunkt¼r§val 

csºkkentett®k a f§jdalmait. Kicsit nyomoztam, ®s kider¿lt, hogy t®nyleg nem 

altatt§k el, de az akupunkt¼ra mellett az emberis®g §ltal ismert h§rom 

legerŖsebb ®rz®stelen²tŖt adt§k be neki. Pr·b§ltam panaszt tenni a BBC-n®l a 

f®lrevezetŖ riport miatt, de nem hallgattak meg, ²gy egy ®vig tartott, m²g a 

fellebbviteli panasztest¿let elfogadta a kifog§saimat. Az·ta k®sz²tettek egy 

¼jabb mŤsort, amely sokkal megalapozottabb volt ï ®s sokkal unalmasabb, de 

ez volt az §r. Ekkor kezdtem szisztematikusan vizsg§lni az alternat²v 

gy·gym·dok hat§soss§g§t igazol· kutat§sok eredm®nyeit. 

ï Ćltal§ban mi®rt ellenszenvesek ºnnek ezek a gy·gym·dok? 

ï Fel®j¿k lejt a p§lya. M²g a konvencion§lis, bizony²t®kokon alapul· 

gy·gym·dok szigor¼ szab§lyok szerint ŤzhetŖk, addig Angli§ban, ha ma ¼gy 

dºnten®k, h®tfŖn m§r homeopat§nak h²vhatn§m magam, ®s embereket 

kezelhetn®k. Ćllatokat nem, mert ahhoz k®pzetts®g sz¿ks®ges, de embereket 

igen. Nemr®giben elk¿ldtem valakit t²z homeopat§hoz, hogy olyan szert k®rjen 

tŖl¿k, amelyet a hagyom§nyos gy·gyszerek helyett szedhet mal§ria ellen, 

mialatt Nyugat-Afrik§ban tart·zkodik. Hangs¼lyozottan helyett¿k k®rte a 

k®sz²tm®nyt, nem kieg®sz²t®sk®ppen. Ledºbbentem, mert mind a t²z 

homeopata el akart adni neki valami nevets®ges szert, hogy azt szedje mal§ria 

ellen. Nem tehettem meg, hogy errŖl a vesz®lyrŖl ne t§j®koztassam az 

embereket. De nem mondan§m, hogy az alternat²v gy·gym·dok minden 

form§ja szem®tre val·, ahogy azt sem, hogy mind csod§latos. E m·dszerekre 

ugyanazokat a szab§lyokat kell alkalmaznunk, amelyek a konvencion§lis 

orvosl§sn§l is elfogadottak. Tudnunk kell, ezek biztons§gosak-e, hat§sosak-e. 

ï Ha nem §ll²tja, hogy minden alternat²v gy·gym·d humbug, akkor k®rem, 

mondjon valami j·t r·luk. 
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ï Vannak pozit²v p®ld§k. A medit§ci· p®ld§ul seg²thet a szorong§son. Az 

irrit§bilisb®l-szindr·ma, amelyre sokszor nincs hat§sos gy·gym·d, 

hipnoter§pi§val gyakran kezelhetŖ. A D®l-Afrik§ban ®lŖ ºrdºgcs§klya nevŤ 

nºv®ny kivonata hat§sosan csillap²tja az izomf§jdalmat. Itt meg kell azonban 

§llnunk. Az ºrdºgcs§klya gy·gynºv®ny, ®s mint ilyen, Ăterm®szetesò. Ami 

pedig term®szetes, ®s a term®szeti n®pek ®vsz§zadok ·ta haszn§lj§k, a 

kºzv®leked®s szerint egy¼ttal biztons§gos is. Ez nincs ²gy. Az ºrdºgcs§klya 

az®rt lehet hat§sos, mert kivonata igen vesz®lyes vegy¿letek kokt®lja. Ezek a 

vegyi anyagok seg²thetnek, de k§rosak is lehetnek. Ez®rt nagyon fontos, hogy 

ha gy·gynºv®nyekkel akarjuk kezelni magunkat, akkor is besz®lj¿nk az 

orvosunkkal, mert sok gy·gynºv®nynek mell®khat§sai is vannak. A 

homeop§ti§r·l, a f¿lbe helyezendŖ gyertya ®get®s®rŖl ®s t§rsaikr·l azonban 

sajnos semmi j·t nem tudok mondani, ezek Ŗr¿lts®gek ¼gy, ahogy vannak. 

ï Nemr®giben Anglia-szerte tºmegesen tesztelt®k a homeop§ti§s szerek 

t¼ladagol§s§nak hat§s§t. ¥n is lenyelte az elŖ²rt d·zis sokszoros§t? 

ï Igen, Londonban egy rendezv®nyen rengeteg cukorgoly·csk§t kaptam be, j·l 

tudva azt, hogy ezek a cukron k²v¿l semmit sem tartalmaznak. T¼ladagol§suk 

²gy legfeljebb elh²z§shoz vezethet. Akkor sok telev²zi·, ¼js§g foglalkozott a 

dologgal, ®s ez volt a c®l. Sokan azonban f®lremagyar§zz§k az ind²t®kainkat. 

Nem f®l¿nk az alternat²v gy·gym·dokt·l, hiszen azok nem a kutat·kra n®zve 

vesz®lyesek. Az m®rges²t benn¿nket, hogy a betegeket vezetik f®lre ®s 

haszn§lj§k ki. 

ï A legut·bbi kºnyv®ben sz§mos gy·gym·ddal foglalkozik az aromater§pi§t·l 

a homeop§ti§ig, m®gis a csontkov§csol§ssal foglalkoz· fejezet okozta ºnnek a 

legnagyobb bajt. Mi lehet ennek az oka? 

ï Az angol csontkov§csok igen j·l szervezettek, saj§t egyes¿let¿k is van, a Brit 

Csontkov§csok Szºvets®ge. Remek ¿gyv®deket fizetnek, ²gy j· az 

®rdek®rv®nyes²tŖ k®pess®g¿k. Miut§n ²rtam egy cikket r·luk a The Guardianbe 

k®t ®vvel ezelŖtt, megfenyegettek, hogy ha nem vonom nyilv§nosan vissza, 

amit ²rtam, beperelnek a j· h²rnev¿k megs®rt®se miatt. Ez §ltal§ban hatni 

szokott. Az angol joggyakorlat miatt ugyanis a hitelront§si ¿gyekbŖl csak 

vesztesen ker¿lhet ki az ember, ²gy §ltal§ban m§r a puszta fenyeget®s is el®g, 

hogy elhallgattassanak valakit. A lap pr·b§lt egyezkedni, de Ŗk hajthatatlanok 

voltak, ®s csak az ®n szem®lyes bocs§natk®r®semet fogadt§k volna el. £n nem 

vonhattam azonban vissza a szavam, hiszen az igazs§got ²rtam, ²gy val·ban 

bepereltek. K®t ®vem ®s tºbb sz§zezer font b§nta, de id®n §prilisban Anglia 

h§rom legtekint®lyesebb b²r§ja nekem adott igazat. A csontkov§csok ezut§n 

visszavont§k a keresetet. R®g·ta alkalmazz§k ezt a m·dszert: ha tudom§nyos 

®rvekkel tal§lj§k magukat szemben, ahelyett, hogy Ŗk is tudom§nyos 

bizony²t®kokkal §lln§nak elŖ, hitelront§ssal v§dolj§k a kritikust. Nagy bakot 

lŖttek, hiszen ahelyett, hogy c§folt§k volna az §ll²t§saimat, csak azt ®rt®k el, 
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hogy sokak meg®rtett®k §ll²t§saik l®gbŖl kapott volt§t. Sokan seg²tettek nekem, 

p®nzt is gyŤjtºttek a kºlts®gekre. 

ï Teh§t a csontkov§csol§s ºn szerint nem ®r semmit? £n eml®kszem, hogy 

amikor ap§mnak annyira f§jt a dereka, hogy kiegyenesedni sem tudott, elment 

egy csontkov§cshoz. ŕ megr§ngatta, ®s a f§jdalom val·ban elm¼lt. N§la teh§t 

mŤkºdºtt a m·dszer. 

ï Val·ban vannak arra utal· kutat§si eredm®nyek, hogy a h§tf§jdalmak 

eset®ben van n®mi hat§sa a csontkov§csol§snak. Nem gondolom, hogy ezek a 

bizony²t®kok erŖsek, de k®ts®gtelen¿l l®teznek. Ha valakinek f§j a h§ta, ®s 

csontkov§cshoz akar menni, ®n nem felt®tlen¿l besz®ln®m Ŗt le errŖl. Vannak 

vesz®lyei, nem hiszem, hogy teljesen biztons§gos, de magyar§zhat·, hogy a 

h§tcsigoly§k kezel®se csºkkenti a h§tf§j§st. Amikor a csontkov§csok azt 

§ll²tj§k, hogy Ŗk a csigoly§k ropogtat§s§val kezelni tudj§k a f¿lgyullad§st, az 

asztm§t vagy a csecsemŖk k·lik§s hasf§j§s§t, az m§r egy m§s tºrt®net. Ennek 

semmi ®rtelme, nem tºbb sarlat§ns§gn§l, viszont vesz®lyes, hiszen a 

csontkov§csol§sban gyakran alkalmazott fog§sok a nyak hirtelen elteker®s®t 

ig®nylik. Azzal ®rvelnek, hogy az §ltaluk kezelt k·lik§s kisbab§k 93 

sz§zal®k§nak h§rom h·napon bel¿l elm¼lt a hasf§j§sa. De k®rdem ®n: mi®rt 

csak 93 sz§zal®kuknak? H§rom h·nap alatt az ºsszes bab§nak elm¼lik a 

k·lik§ja mindenf®le kezel®s n®lk¿l is. Egy k²s®rletben sz§mos bab§t vizsg§ltak, 

akiket a sz¿leik csontkov§cshoz vittek. A bab§k fel®t kezelte a csontkov§cs, a 

tºbbi csecsemŖt ¼gy adt§k vissza a mit sem sejtŖ sz¿leiknek, hogy Ŗket csak 

k®zben tartott§k a kezel®s idej®re. A k®t csoport tagjai pontosan ugyanolyan 

gyorsan gy·gyultak meg, teh§t semmi sem bizony²tja a csontkov§csol§s 

hat§soss§g§t. 

ï Az akupunkt¼r§ra visszat®rve: annak ellen®re, hogy a ny²lt sz²vmŤt®tn®l 

sz¿ks®ges ®rz®stelen²t®sre tal§n nem alkalmas, egy n®h§ny h·napja publik§lt 

tanulm§ny meg§llap²t§sai szerint n®mi f§jdalomcsillap²t· hat§sa m®gis lehet. 

ï Ha megn®zi egy akupunkt¼r§val foglalkoz· ember hirdet®s®t, abban nem azt 

fogja l§tni, hogy a kezel®s az enyhe f§jdalmak szŤk csoportj§n§l, egyes 

emberek eset®ben hat§sos lehet, hanem azt, hogy a leverts®gtŖl a t¼ls¼lyig 

mindenf®le betegs®get kezelni tud vele. A hagyom§nyos k²nai rendelŖkben 

mindig ott van az emberi test a falon, rajta bejelºlve a meridi§nok, hogy merre 

§ramlik a csi (az ®leterŖ), ®s a teny®r mely pontj§t kell megsz¼rni ahhoz, hogy 

a vese vagy a m§j meggy·gyuljon. Ez zagyvas§g. Se mikroszk·pot nem l§ttak, 

se a rºntgent nem ismert®k, k®ptelens®g, hogy ezeket ne az ujjukb·l szopt§k 

volna. Ezeket kidobhatjuk a legtºbb betegs®ggel, a cukorbetegs®ggel, az 

asztm§val, a migr®nnel egy¿tt. Marad teh§t a f§jdalom. £s val·ban, tºbben azt 

§ll²tj§k, hogy az akupunkt¼r§s kezel®s seg²tett rajtuk. Pontosabban azt, hogy a 

kezel®s a maga teljess®g®ben, f¿stºlŖvel, relax§ci·val, l§gy zen®vel, 

nyugalommal egy¿tt hat§sos volt. Mert az akupunkt¼ra sokkal tºbb, mint 

tŤsz¼r§sok. Egy orvosnak l§tsz· ember foglalkozik vel¿nk, r§b²zhatjuk 
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magunkat. Hogy a tŤsz¼r§sok seg²tenek-e, azt csak kontroll§lt k²s®rletekkel 

tudhatjuk meg. 

ï Lehets®ges ez? Az alanyok a tŤk elŖker¿l®sekor azonnal r§jºnn®nek, hogy 

Ŗk a val·ban kezelt vagy csak a kontrollcsoport tagjaié 

ï H§rom m·dszer is van, amellyel akupunkt¼r§t lehet m²melni. A sz²nh§zi 

tŖrºkhºz hasonl·, teleszk·pszerŤen benyomhat· tŤket alkalmazhatunk. Val·di 

tŤket sz¼rhatunk a test olyan r®szeibe, amelyek az §ll²t§s szerint nem a beteg 

panaszait gy·gy²tj§k, esetleg nem sz¼rjuk a tŤket elegendŖen m®lyre ahhoz, 

hogy a nekik tulajdon²tott hat§st kiv§lthass§k. Amikor a k®t csoport 

eredm®nyeit ºsszehasonl²tjuk, kºzºtt¿k nem tal§lunk k¿lºnbs®get. Nem 

vagyok teljesen biztos az akupunkt¼ra hat§stalans§g§ban, jelenleg is vita folyik 

errŖl a tudom§nyos f·rumokon. Mindenesetre nagyobb val·sz²nŤs®ggel lehet 

n®mi hat§sa, mint a homeop§ti§nak, amely egyszerŤen nevets®ges. 

ï Miut§n gyŖztesen ker¿lt ki a csontkov§csok §ltal ind²tott hitelront§si perbŖl, 

optimist§bb manaps§g? 

ï Igen, sok halad§st l§tok. Angli§ban az emberek, fŖk®nt a fiatalok jobban 

®rdeklŖdnek ma a tudom§ny ir§nt. Nemr®g tartottam egy elŖad§st, ahova 

h§romezren jºttek el meghallgatni. Az igazs§ghoz hozz§tartozik, hogy 

rockszt§rok ®s stand-up komikusok is fºll®ptek, de mind a tudom§nyt 

¿nnepelt®k. Az §ltudom§nyok ï mint a homeop§tia ï n®pszerŤs®ge 

csºkken®snek indult, a korm§ny kevesebb p®nzt kºlt a homeopatikus szerek 

t§mogat§s§ra.  

 

2010. szeptember 25. 
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Az afrikai emberek sorsa elv§laszthatatlan a kºrnyezet¿kben ®lŖ 

vesz®lyeztetett §llatok®t·l, ez®rt csak akkor seg²thet¿nk az egyiken, ha 

kºzben a m§sikat is jobb§ tessz¿k, vallja Jane Goodall fŖemlŖskutat·, 

kºrnyezetv®delmi aktivista, aki P®csett tartott elŖad§st az elm¼lt ºtven 

®vben v®gzett kutat§sair·l ®s az az·ta harmad§ra-negyed®re fogyatkozott 

csimp§nzok v®delm®rŖl. 

 

Jane Goodall  

1934-ben Londonban sz¿letett. FŖemlŖskutat·, kºrnyezetv®delmi 

aktivista. 1957-ben az antropol·gus Louis Leakey beosztottjak®nt 

ker¿lt Keny§ba, majd Leakey javaslat§ra 1960-t·l a tanz§niai Gombe-

patak mellett ®lŖ csimp§nzokat kezdte tanulm§nyozni. Doktori 

disszert§ci·j§t a Cambridge-i Egyetemen v®dte meg 1967-ben. 1977-

ben alap²totta a Jane Goodall Int®zetet, amely a csimp§nzok kutat§s§t 

®s v®delm®t finansz²rozza. Kutat§sair·l ®s kºrnyezetv®delmi 

erŖfesz²t®seirŖl sz§mos kºnyvet ²rt, tºbbek kºzºtt Az ember 

§rny®k§ban, Az utols· pillanat, A rem®ny gy¿mºlcsei ®s Am²g ®lek, 

rem®lek c²mmel. 

 

Mi dºbbentette meg ºnt legjobban a csimp§nzok viselked®s®ben, amikor ºtven 

®vvel ezelŖtt Tanganyik§ba ®rkezett? 

ï Tal§n a csimp§nzok kºzºtti tart·s kapcsolatok l§tt§n lepŖdtem meg 

legink§bb. A csoporton bel¿l olyan szoros bar§ts§gok alakulnak ki, amelyek 

®vekig kitartanak. Term®szetesen ennek felfedez®s®hez sok®vi megfigyel®sre 

volt sz¿ks®g, ez®rt az elsŖ idŖkben eszembe sem jutott ez. De most 

visszatekintve mindenk®ppen ezt a t§rsas viselked®st tartom a csimp§nzok 

legvar§zslatosabb k®pess®g®nek. Ezenk²v¿l az eszkºzk®sz²t®s ®s az 

eszkºzhaszn§lat ugyancsak ellentmondott a korabeli tudom§nyos 

v®leked®snek. Leveleket haszn§lnak esernyŖk®nt ®s szivacsk®nt, fŤsz§lat ®s 

v®kony botot dugnak a termeszv§rba, majd a r§kapaszkod· termeszeket 

lenyalogatj§k. Elk®pesztŖ volt l§tni azt is, hogy a csimp§nzok ï az emberekben 
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r·luk ®lŖ k®ppel ellent®tben ï m§s majmokra vad§sznak, megºlik Ŗket, majd a 

h¼st a csal§dtagok elosztj§k egym§s kºzºtt. Az eszkºzk®sz²t®s ®s a vad§szat 

felfedez®se egy®bk®nt gyakorlati szempontb·l is hasznosnak bizonyult 

sz§momra, ugyanis e kettŖ gyŖzte meg a National Geographic Society 

illet®keseit, hogy tov§bb t§mogass§k a kutat§saimat. 

ï ¥n szerint ®vtizedek terepi megfigyel®sei §ltal vagy k²s®rletek seg²ts®g®vel 

lehet tºbbet megtudni az §llatok viselked®s®rŖl? 

ï A csimp§nzok eset®ben a vadonban ak§r ®veket is v§rni kell arra, hogy egy-

egy viselked®s megism®tlŖdjºn a szem¿nk elŖtt. Viszont ha fogs§gban ®lŖ 

csimp§nzokkal dolgozunk, akkor mi magunk id®zhetj¿k elŖ azokat a 

kºr¿lm®nyeket, amelyek hat§s§t vizsg§lni akarjuk. Az §llatok ®letkºr¿lm®nyei 

azonban alapvetŖen meghat§rozz§k a viselked®s¿ket. Ez®rt semmi ®rtelme 

ºsszehasonl²tani a piciny ketrecben ®lŖ §llatok magatart§s§t a vadon ®lŖ 

t§rsaik®val. ĉgy alaposan meg kell tervezni a fogs§gban ®lŖ §llatokon v®gzett 

k²s®rleteket. 

ï Ami az §llatok ®letkºr¿lm®nyeit illeti, mi v§ltozott az elm¼lt f®l ®vsz§zadban 

Afrik§ban? 

ï A legnagyobb v§ltoz§st a csimp§nzok egyedsz§m§nak csºkken®se jelenti, 

amelyet a vad§szat ®s az ®lŖhelyeik eltŤn®se okozott. Csak becsl®seink vannak, 

de val·sz²nŤ, hogy ®vsz§zadokkal ezelŖtt egy-k®t milli· csimp§nz ®lhetett 

Afrik§ban, sz§z ®vvel ezelŖtt a sz§muk a k®tmilli·t kºzel²thette. Amikor 1960-

ban meg®rkeztem Afrik§ba, m®g j·val egymilli· felett volt a sz§muk. Jelenleg 

a legoptimist§bb becsl®s szerint sem ®ri el a h§romsz§zezret. Gomb®ba 

(Tanz§nia, az akkori elnevez®s szerint Tanganyika azon vid®ke, ahol Jane 

Goodall a kutat§sait folytatta ï M. Cs.) ®rkez®semkor sz§zºtven egyed ®lt a 

nemzeti parkban, de azon k²v¿l is ®ltek csimp§nzok a kºrnyezŖ erdŖkben 

eg®szen Burundiig. Ma a parkban sz§zan ®lnek, a parkon k²v¿l pedig mind 

eltŤnt, mert az erdŖ is eltŤnt. Teh§t az ®lŖhely ºsszeoml§sa jelenti a hatalmas 

k¿lºnbs®get. 

ï Tºrt®nt b§rmi j· dolog is az elm¼lt ºtven ®vben? 

ï Igen, a Gombe Nemzeti Park kºr¿l ®lŖ emberek ma m§r meg®rtik, hogy az Ŗ 

sorsuk ®s a csimp§nzok sorsa ºsszefon·dik. Ebben mi is seg²t¿nk nekik: ®vek 

·ta folyik a TACARE elnevez®sŤ programunk (a n®v a kezdeti projekt 

helysz²n®nek kezdŖbetŤibŖl §llt ºssze, de kiejtve azt jelenti angolul, hogy 

viseld gondj§t ï M. Cs.). A nemzeti park hat§rai kºr¿l amolyan pufferz·n§t 

hoztak l®tre, olyan s§vot, amelyben megengedik a visszaerdŖs¿l®st, ²gy 

csºkken a nemzeti parkban ®lŖ csimp§nzok ®s az emberek kºzºtti tal§lkoz§s 

vesz®lye. Ezenk²v¿l a park elszigetelt r®szei kºzºtt ma m§r k®t folyos·k®nt 

¿zemelŖ erdŖs§v tal§lhat·, ²gy a majmok kºzlekedni tudnak. 

ï Ezek a programok el®rik az emberek tºbbs®g®t, vagy csak n®h§nyukat? Nem 

tekintenek ¼gy ºnºkre, mint akik messzirŖl jºttek, ®s csak a majmokkal 
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tºrŖdnek, mikºzben a helyieket az ®h²ns®g, az iv·v²zhi§ny, az AIDS ®s a 

folyamatos polg§rh§bor¼k s¼jtj§k? 

ï Kezdetben Gomb®ra ®s Tanz§ni§ra koncentr§ltunk, ®s ott fejlesztett¿k ki a 

TACARE programot. A kezdeti tapasztalatokat felhaszn§lva azt§n §t¿ltett¿k a 

kezdem®nyez®st m§s helyekre is. P®ld§ul Kong·ba, ahol hasonl· a helyzet a 

tanz§niaihoz. Megtanultuk, hogy csak ¼gy seg²thet¿nk a csimp§nzokon, ha 

elŖtte seg²t¿nk az embereken is. De a mi szervezet¿nk igen kicsi, nem tudunk 

mindenhol ott lenni. Mindºssze arra vagyunk k®pesek, hogy kiv§lasszunk 

olyan helysz²neket, ahol tudjuk, hogy v§ltoztatni tudunk a kialakult §llapoton, 

®s ezzel p®ld§t mutatunk m§s ter¿letek lak·i sz§m§ra is. 

ï De hogyan tudnak ºnºk seg²teni a helyi embereknek? 

ï P®ld§ul kºzremŤkºd¿nk abban, hogy az §ltaluk termelt §ruk ne a kereskedŖk 

kºzvet²t®s®vel jussanak el Eur·p§ba ®s Amerik§ba. Az ottani term®nyek kºz¿l 

tºbb ï p®ld§ul a k§v® ï a legkeresettebbek kºzºtt van a vil§gon, ®s ez§ltal igen 

nagy az ®rt®ke. A nyeres®g nagy r®sz®t azonban kereskedŖk zsebelik be, 

mikºzben a helyi fºldmŤvesek alig kapnak ebbŖl valamit. Ez a gyakorlat nem 

tisztess®ges az egyre jobban elszeg®nyedŖ afrikaiakkal szemben. Mikºzben ®jt 

nappall§ t®ve dolgoznak, hogy a term®nyeik®rt kapott kev®s p®nzbŖl meg 

tudjanak ®lni, akºzben ®lŖhely¿k term®szeti erŖforr§sai eltŤnnek. Teh§t el kell 

®rn¿nk, hogy kºzvetlen¿l Ŗk adhass§k el term®nyeiket a v§s§rl·knak. 

Konkr®tan Gomb®ban, ahol rendk²v¿l j· minŖs®gŤ k§v®t termelnek, a program 

beind²t§sa elŖtt alig kaptak ez®rt p®nzt. De ma m§r eg®szen j·l keresnek vele. 

Ez a program hasonl²t a fair trade mozgalomhoz, val·j§ban m®gsem az, mert 

ha fair trade v®djegy alatt szeretn®nk forgalmazni a term®nyeket, akkor 

rengeteg licencd²jat kellene fizetn¿nk. Ehelyett saj§t log·t k®sz²tett¿nk, 

amelyen a f®nyk®pem kºr¿l a ĂJane Goodall ï good for allò (Jane Goodall ï 

mindenkinek j·) felirat olvashat·. Ezzel el®rt¿k azt, hogy a mi programunkban 

r®szt vevŖ gazd§lkod·k §ltal§ban tºbbet keresnek, mint azok, akik a fair trade 

rendszerben adj§k el a term®keiket. 

ï Gyakran l§tni ºnt politikusok t§rsas§g§ban. N®h§ny napja Arnold 

Schwarzenegger kaliforniai korm§nyz· publik§lta a rºvid szºveges ¿zeneteket 

tov§bb²t· hivatalos Twitter oldal§n az ºnºk t§rgyal§s§r·l k®sz¿lt k®pet. Mit 

gondol, a politikusok val·ban meghallgatj§k ºnt, vagy csak propagandac®lb·l 

van sz¿ks®g¿k ºnre? 

ï Van ilyen is, olyan is. Van, akinek az eg®sz csak sz²nj§t®k, de olyan is akad, 

akinek val·ban vannak elŖremutat· ºtletei, ®s k®sz is ezeket megval·s²tani. Az 

ilyeneket seg²teni kell abban, hogy nyilv§noss§ghoz jussanak. Meg kell 

mutatnunk az embereknek, hogy figyeljetek, ez egy j· ember, ®s j·t akar tenni. 

Arnold Schwarzenegger sokat tett a kºrnyezet®rt, ®s ebben a feles®ge, Maria 

Shriver seg²tette Ŗt. Azt§n olyankor sem szabad csºndben maradnunk, ha olyan 

alkalom ad·dik, amikor ¼gy tŤnik, hogy v§ltoztatni tudunk a dolgokon. Ilyen 

volt a koppenh§gai kl²macs¼cs isé 
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ï Amely hatalmas buk§ssal z§rult. 

ï ¥sszess®g®ben val·ban katasztrof§lis volt, de valamit siker¿lt el®rni. Sok 

orsz§g elkºtelezte mag§t az esŖerdŖk megŖrz®se mellett. Ez az®rt is fontos, 

mert a tr·pusi ŖserdŖk rengeteg sz®n-dioxidot nyelnek el. £s ez a legfontosabb 

m·dja a glob§lis felmeleged®s lass²t§s§nak. Koppenh§ga kapcs§n az esŖerdŖk 

meg·v§s§®rt §lltam ki, amit a norv®g korm§ny ind²tv§nyozott. Norv®gia 

jelentŖs ºsszeggel t§mogatja az erdŖmeg·v§si programunkat, ®s ebben a 

Google is kºzremŤkºdik. A Google Earth szolg§ltat§s seg²ts®g®vel a helyiek, 

akiket ell§tunk a sz¿ks®ges mŤholdas eszkºzºkkel, azonnal jelezni tudj§k, ha 

az esŖerdŖt valamilyen k§r ®rte a kºrny®k¿kºn. £s ezek a jelz®sek azonnal 

megjelennek az internetes t®rk®pen, ²gy az eg®sz vil§g ®rtes¿l r·luk. 

ï Teh§t az afrikaiak kºzremŤkºdhetnek abban, hogy az orsz§gukban l®vŖ 

esŖerdŖ fennmaradhasson. De mit tudnak tenni azok, akik t§vol ®lnek a 

legvesz®lyeztetettebb ter¿letektŖl. Mit tehetnek p®ld§ul a magyarok? 

ï Jelmondatunk, hogy minden egyes ember v§ltoztatni tud a vil§gon minden 

egyes nap. Ez azt jelenti, hogy minden orsz§gban el kell gondolkodniuk az 

embereknek azon, hogyan csºkkenthetik az ºkol·giai l§bnyomukat. A nevel®st 

m§r eg®szen kicsi korban el kell kezdeni. £pp ezt tessz¿k a R¿gyek ®s 

Gyºkerek programunk seg²ts®g®vel, amelyben arra biztatjuk a gyerekeket, 

hogy kºvess®k az §lmaikat ®s a szenved®ly¿ket, ®s tegy®k jobb§ a fºldet. Ez 

az egyes¿let a helyi gondokra koncentr§l. Magyarorsz§gon is sz§mos 

megold§sra v§r· §llatv®delmi ®s kºrnyezetv®delmi probl®ma van, p®ld§ul a 

k·bor kuty§k ®s macsk§k helyzete vagy a gazdas§gi haszon§llatok j·l®te. M§s 

m·don is seg²thetnek. Magyarorsz§gon is gyŤjthetnek p®nzt a t§vol ®lŖk 

seg²t®s®re, vagy v§llalhatnak ºnk®ntes munk§t, ahogy p®ld§ul Csat§di Katalin, 

egyes¿let¿nk magyar vezetŖje is a Kong·i Demokratikus Kºzt§rsas§gban 

dolgozott.  

 

2010. november 20. 
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B§r modern ®let¿nk alig hasonl²t vad§sz·-gyŤjtºgetŖ Ŗseink 

®letm·dj§hoz, vonzalmaink alig v§ltoztak az·ta. E v§gyak sokszor 

annyira felerŖsºdnek, hogy funkci·jukat vesztve ma m§r kifejezetten 

k§rosak, mondja Mikl·si Ćd§m etol·gus. R®szben e preferenci§k 

okolhat·k az elh²z§s®rt, a cukorbetegs®g®rt, de a prostit¼ci·®rt is. E 

Ămegszalad§siò jelens®gekrŖl sz·l Mikl·si most megjelenŖ F®kevesztett 

evol¼ci· c²mŤ, Cs§nyi Vilmossal egy¿tt szerkesztett kºnyve. 

 

Mikl·si Ćd§m  

etol·gus 1962-ben sz¿letett Budapesten. Az Eºtvºs Lor§nd 

Tudom§nyegyetem biol·gia szak§nak elv®gz®se ·ta az egyetem 

etol·gia tansz®k®n dolgozik, amelynek 2006 ·ta tansz®kvezetŖje. A 

Magyar Tudom§nyos Akad®mia doktora. ¥sszesen h§rom ®vet kutatott 

az angliai sussexi egyetemen. 1994-ig a paradicsomhal viselked®s®t 

vizsg§lta, az·ta a kutya magatart§s§t kutatja az etol·gia tansz®ken 

mŤkºdŖ kutat·csoport vezetŖjek®nt. IsmeretterjesztŖ kºtetei: 

Kutyagondolatok nyom§ban (2008, szerkesztŖ, Top§l J·zseffel 

kºzºsen), A kutya viselked®se, evol¼ci·ja ®s kogn²ci·ja (2010) ®s 

F®kevesztett evol¼ci· (2010, szerkesztŖ, Cs§nyi Vilmossal kºzºsen). 

 

Mit jelent itt a megszalad§s? 

ï Az evol¼ci·ban akkor besz®l¿nk megszalad§sr·l, amikor valamilyen 

szelekci·s hat§s ¼gy megnºveli az ®lŖl®ny egyes jellegzetess®geit, hogy az m§r 

kifejezetten k§ros az egyed t¼l®l®se szempontj§b·l. Klasszikus megszalad§si 

jelens®g a p§vakakas farktollainak megnºveked®se. B§r a kakast akad§lyozz§k 

a mozg§sban hatalmas farktollai, a nŖst®nyek m®gis a nagy tollazatot r®szes²tik 

elŖnyben, ²gy a d²szes fark¼ kakasoknak tºbb, k®sŖbb hasonl·an hatalmas 

farktollakat nºvesztŖ ut·duk sz¿letik. Az emberi viselked®sben is tal§lunk 

ilyen jelens®geket. Bizonyos emberi tulajdons§gok annyira megnºvekednek, a 

viselked®sform§k olyan gyakoriv§ v§lnak, hogy m§r jelentŖs ï k§ros ï hat§st 

gyakorolnak az illetŖ ®let®re. Ezek kºzºtt a ma ®lŖ ember ®letminŖs®g®t 

alapvetŖen meghat§roz· betegs®geket ®s a t§rsadalmi helyzet®t meghat§roz· 
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jellegeket tal§lunk, ²gy rendk²v¿l fontos a megszalad§si jelens®gek vizsg§lata 

®s h§tter¿k meg®rt®se. 

ï Ha e jellegek ennyire h§tr§nyosak, mi®rt nem haltak ki eddig az Ŗket viselŖ 

emberek? 

ï Egyr®szt kor§bban nem voltak ilyen k§rosak. A 2-es t²pus¼ cukorbetegs®g ®s 

az elh²z§s ma tapasztalhat· elterjedts®ge r®szben p®ld§ul az ember cukor ®s 

zs²r ir§nti vonzalm§ra, preferenci§j§ra vezethetŖ vissza. A vad§sz·-gyŤjtºgetŖ 

kult¼r§kban az emberek idej¿k nagy r®sz®t az ®lelem beszerz®s®vel ®s 

elk®sz²t®s®vel tºltºtt®k, minthogy az elsz·rtan ®s igen korl§tozott 

mennyis®gben volt jelen. Akkor hasznos volt e preferencia, hiszen az 

embereket a nagy t§panyagtartalm¼ ®lelem keres®s®re sarkallta. A helyzet 

az·ta sokat v§ltozott. Ma m§r a nyugati kult¼r§ban szinte korl§tlanul §ll 

rendelkez®sre az ®lelem, amely a nºv®ny- ®s §llatnemes²t®s eredm®nyek®ppen 

sokkal t§pl§l·bb, mint kor§bban volt. Az emberek preferenci§i azonban 

v§ltozatlanok maradtak, ²gy sokkal tºbb cukrot ®s zs²rt fogyasztanak, mint 

amennyi elegendŖ lenne a t¼l®l®s¿khºz. 

ï Teh§t r®gen ez nem volt gond. De mi·ta k§ross§ v§lt az embernek ez a 

viselked®se, nem ker¿ltek akkora h§tr§nyba az elh²zottak, cukorbetegek, hogy 

csºkkenjen ar§nyuk a tºbbiek kºzºtt? 

ï Kor§bban a betegek ®letminŖs®ge, kil§t§sai rendk²v¿l rosszak voltak, de a 

modern orvostudom§ny m§r kezelni tudja Ŗket. Inzulint kap a cukorbeteg, ®s 

teljes ®rt®kŤ ®letet ®lhet. De a megszalad§si jelens®gek fennmarad§sa 

szempontj§b·l enn®l fontosabb szerep¿k van a kultur§lis hat§soknak ®s az 

emberi csoportok mŤkºd®si mechanizmusainak. Az emberi preferenci§k, 

mondhatni, be®p¿ltek a kult¼r§ba. A nagy t§panyagtartalm¼ ®telek ®rt®kesekk® 

lettek az ember szem®ben. T§rsadalmi elv§r§s lett a hizlal· ®telek 

aj§nd®koz§sa, megoszt§sa. Jeles alkalmakkor ezeket illik fogyasztani. 

Kar§csonykor csokol§d®val kedveskednek a gyerekeknek, ®s a rendk²v¿l 

neh®z tºltºtt k§poszt§t fogyasztj§k az emberek. S®rt®snek sz§m²t 

visszautas²tani a felk²n§lt ®telt, m®g akkor is, ha semmi sz¿ks®g¿nk r§, sŖt 

kellemetlen¿l sok. A kultur§lis k®nyszerek ®s az orvosl§s eredm®nyei bŖven 

ellens¼lyozz§k a megszaladt jellegek negat²v hat§sait, ²gy azok 

fennmaradhatnak. 

ï A p§vakakas farktoll§nak megszalad§sa teh§t a ty¼kok ®rdeklŖd®se miatt 

tºrt®nt. Az embernek is vannak a nemis®g miatt megszaladt jellegei? 

ï A f®rfiak ®s a nŖk is figyelnek a p§rv§laszt§s sor§n a m§sik nem bizonyos 

testi jellegzetess®geire. A f®rfiak a gyermekv§llal§si k®pess®g jegyeit keresik 

a nŖkºn, ez®rt lehetnek vonz·k sz§mukra a fiatals§gra jellemzŖ tulajdons§gok. 

A sima, vil§gos bŖr, a telt, vºrºs ajkak. A gyermek t§pl§l§s§nak k®pess®g®re 

utalhat a mellek m®rete is, b§r meg kell jegyezn¿nk, hogy a v®gletesen nagy 

keblek nem seg²tik a szoptat§st, mert a csecsemŖ nehezen tud r§fogni a 

csecsbimb·kra. Ennek ellen®re a f®rfiak m®gis a min®l nagyobb mellŤ, min®l 
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v®konyabb derek¼ ®s min®l fiatalabbnak l§tsz· nŖket prefer§lj§k. Az a 

jellegzetess®g is megszalad§st okozott, hogy az ember pozit²v ®lm®nyk®nt ®li 

meg a szexu§lis aktust. Ennek az ºrºm®rzetnek az volna az elsŖdleges 

funkci·ja, hogy erŖs²tse, stabiliz§lja a csoportban ®lŖ emberek p§rkapcsolat§t. 

(M§s §llatok eset®ben a monog§m p§rok ugyanis nem ®lnek csoportban ï M. 

Cs.) A nemi kiel®g¿l®s hajszol§sa azonban v®gsŖ soron a prostit¼ci· 

kialakul§s§t is elŖseg²tette. 

ï A nŖk is az extremit§sba hajl· f®rfijellegeket keresik? 

ï Nem, a nŖket ink§bb az §tlag ir§nyba mutat· jellegek vonzz§k. Szeretik a 

f®rfias megjelen®st, a magas tesztoszteronszintet jelzŖ mark§ns §llat ®s 

szemºldºk²vet, az erŖs felsŖtestet. A test®p²tŖkre jellemzŖ t¼lzott izomtºmeg 

azonban a legtºbb nŖt m§r tasz²tja. M§sr®szt viszont alkalmazkodnak a f®rfiak 

megszaladt v§gyaihoz, ®s ennek megfelelŖen igyekeznek m·dos²tani a 

test¿kºn. Evol¼ci·s szempontb·l n®zve ez okozza a plasztikai ipar vir§gz§s§t 

®s a testk®pzavark®nt le²rt t¿netegy¿ttesek kialakul§s§t is. 

ï De egy norm§lis f®rfi sz§m§ra nem lehet vonz· egy ®rett nŖ, aki tizennyolc 

®veseket megsz®gyen²tŖen feszes mellet csin§ltat mag§nak, vagy a h¼sz-

egyn®h§ny kil·sra lefogyott anorexi§s betegeké 

ï Az anorexia nervos§t tºbb elm®let is megk²s®reli ®rtelmezni. Az egyik te·ria 

szerint e v®gletesen lefogyott nŖk k®sleltetni igyekeznek szexu§lis ®r®s¿ket, 

ez§ltal gyermekv§llal§suk idŖpontj§t. E Ăszaporod§selfojt§siò hipot®zis azon 

alapszik, hogy a statisztik§k szerint azok a nŖk, akik k®sŖbb ®rnek, 

sikeresebbek az ®letben, hiszen tºbb lehetŖs®g¿k ny²lik a karrier®p²t®sre 

kor§bban gyermeket sz¿lŖ t§rsaikn§l. A tests¼ly v®gletes csºkken®se miatt 

idŖlegesen term®ketlenn® v§lnak az anorexia nervos§ban szenvedŖ nŖk, 

akikn®l ²gy nem §ll fenn a teherbe es®s vesz®lye. Sokan azonban a m®dia §ltal 

sug§rzott testide§l k®nyszeres ut§nz§s§ban l§tj§k a testk®pzavarok fŖ ok§t. 

ï Az ember tal§n legk§rosabb viselked®sei a f¿ggŖs®get okoz· 

szenved®lybetegs®gek. Elk®pzelni is neh®z, hogy e preferenci§k kialakul§s§t 

milyen pozit²v szelekci·s hat§sok seg²thett®k a m¼ltban. 

ï A drogfogyaszt§snak egyes emberi csoportokban ®vezredekre visszany¼l· 

hagyom§nya, kult¼r§ja van. A korai szertart§sokhoz kºthetŖ a m·dosult 

tudat§llapot el®r®s®nek v§gya. Az emberek hamar r§jºttek, hogy egyes 

nºv®nyek seg²thetnek ebben. E szerek azonban csak korl§tozott mennyis®gben 

voltak hozz§f®rhetŖk, ®s haszn§latukat is szigor¼an szab§lyozt§k. A glob§lis 

kereskedelmi rendszer kialakul§s§val azonban ez a rendszer felbomlott. 

Hatalmas mennyis®gŤ k§b²t·szer §ramlott Eur·p§ba ®s m§s olyan t§jakra, ahol 

ennek nem voltak hagyom§nyai. A tudat§llapot m·dos²t§s§nak ig®nye azonban 

jelen volt, ®s ez, karºltve a k²n§lat bŖv¿l®s®vel, megszalad§st okozott. A 

kult¼ra hat§sa tal§n itt ®rhetŖ tetten a legjobban. B§r a k§b²t·szer ®s az alkohol 

hat§s§ban, eg®szs®gre val· §rtalmass§g§ban nincs l®nyegi k¿lºnbs®g, 

t§rsadalmi elfogadotts§guk m®gis jelentŖsen k¿lºnbºzik. M²g a k§b²t·szer-
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fogyaszt§s tilos, a felnŖttek alkoholfogyaszt§s§t igen kevesen akarj§k betiltani. 

Amint a tºrt®nelembŖl l§tjuk, sikertelenek is az eff®le pr·b§lkoz§sok. 

ï A m¼ltban megszaladt jellegzetess®gek vizsg§lata seg²thet abban, hogy a 

jºvŖt elŖre tudjuk jelezni? Mi lesz a kºvetkezŖ megszalad§s? 

ï Ezt meglehetŖs biztons§ggal j·solhatjuk. Az elm¼lt ®vtizedekben addig soha 

nem l§tott m®rt®kben ny²ltak meg az ¼j kommunik§ci·s csatorn§k. A 

mobiltelefon seg²ts®g®vel ®s az interneten mindenki sz§m§ra adott a lehetŖs®g, 

hogy kapcsolatba l®pjen ismerŖseivel ®s ismeretlenekkel egyar§nt. £s ®l¿nk is 

a lehetŖs®ggel. A k®rd®s az, hogy mi®rt szeret¿nk ennyire kommunik§lni. Az 

elsŖ emberi csoportok kialakul§sakor azok a tºrzsek lettek sikeresebbek 

m§sokn§l, amelyeknek a tagjai hat®konyabban egy¿tt tudtak mŤkºdni 

egym§ssal. Az egy¿ttmŤkºd®s kommunik§ci· n®lk¿l elk®pzelhetetlen, ²gy a 

jobban, tºbbet ®rtekezŖ tºrzsek ĂgyŖzedelmeskedtekò. Ennek folyt§n az ember 

keresi a m§sokkal val· kommunik§ci· lehetŖs®geit. A legut·bbi idŖkig e 

preferencia csak a szokv§nyos m®rt®kben jelentkezett, hiszen a 

kommunik§ci·s csatorn§k korl§tozottak voltak. A t§volba k¿ldºtt ¿zenet 

sokszor nem is ®rt c®lba. A postagalambot lelŖtt®k, a h²rnºk elt®vedt, a 

f¿stjeleket f®lre®rtelmezt®k. Ha m®gis eljutott a lev®l a c²mzetthez, a v§laszra 

heteket, h·napokat kellett v§rni. De ez m§r a m¼lt®. Ma n®h§ny kattint§ssal 

megoszthatjuk eg®sz ®let¿nket a vil§ggal. 

ï Ha a kommunik§ci· megszalad§si jelens®g, felteszem, v®gsŖ soron k§ros az 

emberre n®zve. 

ï A modern kommunik§ci· nagy r®sze nem valamilyen fontos inform§ci· 

§tad§sa c®lj§val jºn l®tre. A gyermekeim naphosszat chatelnek ismerŖseikkel 

az interneten, de e besz®lget®sekben val·j§ban semmi l®nyeges nem hangzik 

el. Nemhi§ba nevezik Ŗket a szakemberek Ăkurk§sz· besz®lget®seknekò. A 

fŖemlŖsºk csoportjainak ºsszetart§s§ban fontos szerepet j§tsz· kurk§sz§s 

ugyanis anal·g e csacsog§ssal. A majmok a kurk§sz§ssal nemcsak az 

®lŖskºdŖket t§vol²tj§k el t§rsuk bund§j§b·l, hanem egy¼ttal a kettej¿k 

kapcsolat§t is szorosabbra fŤzik. A kurk§sz· besz®lget®s funkci·ja is hasonl·: 

nem az inform§ci·§tad§s, hanem a besz®lget®s maga a l®nyeg. Ezzel teh§t 

nincsen semmi baj, de ha az erŖs preferencia ®s a kit§rulkoz· lehetŖs®gek 

tal§lkoznak, a viselked®s elszabadulhat. Ha t¼lz§sba vissz¿k a kommunik§ci·t, 

akkor nem jut idŖnk m§sra. Az ember egyes ®letszakaszaiban nagyj§b·l 

sz§zºtven m§sik emberrel tud szem®lyes kapcsolatot fenntartani. Enn®l sokkal 

tºbb kapcsolat napi szintŤ fenntart§sa sz¿ks®gszerŤen sek®lyess® v§lik. 

ï Lehet valamit tenni a megszalad§si jelens®gek ellen, mikºzben az ember 

szinte lek¿zdhetetlen vonz·d§sai mozgatj§k Ŗket? 

ï A megszalad§si jelens®gekre val·ban nincs egyszerŤ ®s mindenhat· 

megold§s. A t§rsadalom hajlamos a rºvid t§v¼ ®s kev®ss® §tgondolt 

megold§sokat v§lasztani, amelyek hossz¼ t§v¼ hat®konys§ga igencsak 

megk®rdŖjelezhetŖ. A prostit¼ci· ®s a drogfogyaszt§s sem szorul vissza 
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puszt§n a b¿ntet®s szigor²t§sa vagy enyh²t®se folyt§n. Hasonl·an a 

doh§nyz§shoz, feltehetŖen az elh²z§s sem tŤnne el, ha magasabb ad·t vetn®nk 

ki az eg®szs®gtelen¿l magas zs²r- ®s cukortartalm¼ ®lelmiszerekre. A 

megszalad§s k§ros hat§sainak csºkkent®se sem okozza a jelens®g eltŤn®s®t, 

sŖt. Az§ltal, hogy az orvostudom§ny t¿netmentess® k®pes tenni a 

cukorbetegs®get, ¼gymond relax§lja, visszafogja a r§ hat· negat²v szelekci·t. 

Ennek hat§s§ra a cukorbeteg emberek nem szenvednek jelentŖs h§tr§nyt 

t§rsaikhoz k®pest, a mindenkiben megl®vŖ k®sztet®s miatt pedig tov§bb 

terjedhet a betegs®g. Term®szetesen ez nem jelenti azt, hogy nem kell mindent 

megtenn¿nk a betegek ®letminŖs®g®nek jobb²t§s§®rt, de az evol¼ci· logik§ja 

²gy mŤkºdik. 

ï Az emberi preferenci§kat nem lehet megv§ltoztatni? 

ï Erre vannak pr·b§lkoz§sok. Ezt teszik a Ăn®pnevelŖò kamp§nyok, amelyek 

eg®szs®ges t§pl§lkoz§sra, a cigaretta, a drogok elutas²t§s§ra, a nŖk szexu§lis 

kizs§km§nyol§s§nak megvet®s®re igyekeznek r§venni az embereket. Amint 

azonban a modellk²s®rletek ®s a tapasztalat mutatj§k, ezek sikeress®ge 

legal§bbis k®ts®ges. Amit l§tnunk kell, hogy a megszalad§sok ®s a folytonos 

pozit²v megerŖs²t®sek §ltal mŤkºdtetett rendszer tehetetlens®ge rendk²v¿l 

nagy, teh§t egyes elemeinek v§ltoztat§sa nem hat az eg®szre. Az egyetlen 

megold§s a rendszer eg®sz®nek glob§lis megv§ltoztat§sa lehet. Az erre tett 

pr·b§lkoz§sok, p®ld§ul a kl²mav§ltoz§s kezel®se azonban nem tesz engem 

optimist§v§. Viszont arra l§tok es®lyt, hogy a megszalad§sokat kij§tsszuk 

egym§s ellen. P®ld§ul a kommunik§ci· seg²thet az elh²z§s visszaszor²t§s§ban.  

 

2010. december 18. 
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Tudnunk kell bevallani, ha nem tudunk valamit ï mondja a kutat·t·l 

megk²v§nt szer®nys®grŖl Falus Andr§s immunol·gus, akad®mikus. A 

Semmelweis Egyetem professzora a genetikai ºrºks®g ®s a kºrnyezeti 

hat§sok ma m§r egyre jobban ismert kºlcsºnhat§s§r·l adott elŖ a minap 

a Mindentud§s Egyetem®n. 

 

Falus Andr§s  

immunol·gus, akad®mikus, egyetemi tan§r 1947-ben sz¿letett 

Budapesten. Az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetemen (ELTE) szerzett 

biol·gusi diplom§t, ezut§n az ELTE ºsszehasonl²t· ®lettani tansz®k®n 

kezdett dolgozni. N®h§ny ®vvel k®sŖbb az Orsz§gos Reumatol·giai ®s 

Fizioter§pi§s Int®zet immunbiol·giai oszt§ly§n folytatta kutat§sait. 

1994-tŖl a Semmelweis Egyetem Genetikai, Sejt- ®s Immunbiol·giai 

Int®zet®nek igazgat·ja. Szakter¿lete az immunol·gia ®s a teljes 

ºrºk²tŖanyag szerkezet®vel foglalkoz· genomika kapcsolata. 

Kezdem®nyezŖje a Magyar Tudom§nyos Akad®mia honlapj§r·l (http: 

//tinyurl.com/biosegedkonyv) letºlthetŖ kºz®piskolai biol·giai 

seg®dkºnyvnek. 

 

Manaps§g ®vente v§ltj§k egym§st az orvosl§s h²v·szavai. A 2000-es ®vekben 

mintha minden az ŖssejtekrŖl sz·lt volna, m§ra azonban a kºzbesz®dben 

h§tt®rbe szor²totta Ŗket az ¼gynevezett szem®lyre szabott orvosl§s. Mit jelent 

ez val·j§ban? 

ï A szem®lyre szabott orvosl§s elm®lete abban a felismer®sben gyºkerezik, 

hogy az emberek egyszerre nagyon egyform§k ®s nagyon k¿lºnbºzŖk. A 

k¿lºnbºzŖ etnikai h§tterŤ emberek p®ld§ul m§sk®ppen reag§lnak bizonyos 

gy·gyszerekre. A Semmelweis Egyetem Genetikai, Sejt- ®s Immunbiol·giai 

Int®zete is r®szt vett egy amerikai kutat§sban, ahol azt vizsg§lt§k, hogyan 

reag§lnak az interferonra a hepatitisszel fertŖzºtt betegek. Az der¿lt ki, hogy a 

hat§s minden emberben m§s ®s m§s, de a rasszok kºzºtt is jellemzŖ 

k¿lºnbs®gek vannak. Az eur·paiak ®s az §zsiaiak g®njeik miatt m§s m·don 

reag§ltak a gy·gyszerre, mint a feket®k. A gy·gyszerek teh§t rendk²v¿l sokf®le 
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hat§st ®s mell®khat§st v§ltanak ki az emberekben, ennek oka pedig az, hogy a 

hat·anyag sejtekbe juttat§s§t v®gzŖ ®s ott lebont· feh®rj®k genetikailag igen 

v§ltozatosak. 

ï Hogyan val·sul meg mindez a gyakorlatban? MielŖtt gy·gyszert ²rna fºl az 

orvos a betegnek, elk¿ldi g®nvizsg§latra? 

ï Ez egyes ter¿leteken m§r most is ²gy van. Kutat·csoportunk a gyermekek 

akut limfoid leuk®mi§j§t is vizsg§lja. Szerencs®re ma m§r a betegek 85-90 

sz§zal®k§t meg tudj§k gy·gy²tani, a kezel®snek azonban mell®khat§sai 

lehetnek, amelyek k®sŖbb sz²v-, m§j- vagy kºzponti idegrendszeri 

betegs®geket okozhatnak. A gyerekek mintegy h¼sz g®nvari§ns§nak ®s 

kombin§ci·iknak a vizsg§lat§val azonban a gy·gyszerek alkalmaz§s§ra ®s 

adagol§s§ra vonatkoz· tan§csokkal tudjuk ell§tni a kezelŖorvosokat, ²gy a 

mell®khat§sok megelŖzhetŖk. Đj t²pus¼, az egy®nre tervezett v®dŖolt§sokat is 

k®sz²thet¿nk majd a jºvŖben, amelyek az ide§lis immunv§laszt v§ltj§k ki az 

illetŖbŖl. A mad§rinfluenza-j§rv§ny idej®n p®ld§ul egy San Dieg·-i 

kutat·csoport elt®rŖ vakcin§t fejlesztett ki a mexik·i ®s a kauk§zusi popul§ci· 

r®sz®re, elk®pesztŖ sikerrel. 

ï A hum§ngenomprojekt lez§rult§val felt®rk®pezt®k az emberi DNS 

szerkezet®t. De mit jelent a felt®rk®pez®s? Ismerj¿k az egyes g®nek feladat§t? 

ï A legtºbb®t igen, de az ut·bbi n®h§ny ®v legnagyobb felismer®se, hogy 

kev®sb® egyes g®nek, mint a g®nek h§l·zata §ll a betegs®gek h§tter®ben. Ez®rt 

sokkal fontosabb a g®nek term®kei kºzºtti kºlcsºnhat§s, mint maguk a 

g®nv§ltozatok. A mi int®zet¿nk is kutatja p®ld§ul az asztma genetikai h§tter®t. 

Ott legal§bb negyven olyan genetikai t®nyezŖ j§tszik szerepet a betegs®g 

kialakul§s§ban, amelyek ºnmagukban nem, kiz§r·lag csak egy¿tt hatnak. A 

g®nh§l·zatok jelentŖs®g®nek felismer®se a kutat§si m·dszerekben is alapvetŖ 

v§ltoz§st hozott, hiszen a rengeteg g®n kºzºtt sok nagys§grenddel tºbb 

kapcsolat k®pzelhetŖ el. Az informatika szerepe a kutat§sban ez®rt m§r szinte 

egyen®rt®kŤ a biol·gi§®val, hiszen sz§m²t·g®pek ®s bioinformatik§ban j§rtas 

munkat§rsak n®lk¿l ma m§r mozdulni sem tudn§nk. A g®nvizsg§latokat ma 

olyan apr·, egy n®gyzet-centim®teres, csipeknek nevezett lapk§kon v®gezz¿k, 

amelyeken ak§r k®tsz§zezer g®n is tesztelhetŖ egyszerre. Ha csak k®t g®n 

kºlcsºnhat§saira vagyunk k²v§ncsiak, az elk®pzelhetŖ kombin§ci·k sz§ma m§r 

akkor is kimondhatatlanul nagy. 

ï Ha a g®nh§l·zatok ismerete a fontos a betegs®gekre val· hajlam 

szempontj§b·l, akkor mi ®rtelme van a k¿lfºldºn elterjedt Ăcsin§ld magadò 

g®nvizsg§latnak? Ilyenkor a post§n kapott k®szlettel ny§lkah§rtyamint§t 

vesz¿nk magunkt·l, majd a c®gnek visszak¿ldve az megvizsg§l belŖle n®h§ny 

g®nt. 

ï Ezek a vizsg§latok olyan j·l ismert, rizik·t®nyezŖk®nt hat· g®nekre 

ºsszpontos²tanak, amelyek ºsszef¿gg®sbe hozhat·k bizonyos betegs®gek 

kock§zat§val. De nyomat®kosan hangs¼lyozni kell, hogy az az §ll²t§s, 
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miszerint Ămutasd a DNS-ed, megmondom, ki vagy, mi a sorsod, mennyi lesz 

az IQ-d, milyen sportsikereket ®rsz el, ®s milyen betegs®gekben fogsz 

szenvedni!ò, ¼gy marhas§g, ahogy van. Mindig csak val·sz²nŤs®gekrŖl 

besz®lhet¿nk, ®s a vizsg§latokat v®gzŖ szem®lyek alapvetŖ etikai kºteless®ge 

az, hogy ezt tudatos²ts§k a n®gysz§z doll§rt befizetŖ p§ciensben. A genetikai 

h§tt®r jelentette val·sz²nŤs®gi mint§zat, illetve a kºrnyezeti hat§sok ®s a g®nek 

kºlcsºnhat§sa ï teh§t az epigenetika ï egy¿tt azonban m§r val·sz²nŤ sorsot 

rajzol meg. 

ï Ismerj¿k-e, hogy ®letkºr¿lm®nyeink pontosan milyen folyamatokon 

kereszt¿l befoly§solj§k az eg®szs®g¿nket, esetleg g®njeink mŤkºd®s®t? 

ï £vsz§zadok ·ta tudjuk, hogy a kºrnyezet hat§st gyakorol r§nk. Fontos, hogy 

mit esz¿nk, milyen balesetek ®rnek, milyenek a t§rsas kapcsolataink, ®s mif®le 

fertŖz®seken es¿nk §t. Viszont csak most ®rtett¿k meg azt, hogy milyen 

molekul§ris mechanizmusok §llnak a kºrnyezeti hat§s h§tter®ben. B§r 

elk®pesztŖ mennyis®gŤ inform§ci·t ºrºkºl¿nk, ez nem statikus. V§ltoz§sok 

tºrt®nhetnek benne, mut§ci·kkal megv§ltozik az ºrºk²tŖanyag l§ncszerkezete, 

illetve olyan k®miai csoportok kapcsol·dnak hozz§, amelyek tart·san, ak§r 

tºbb gener§ci·n kereszt¿l is m·dos²tj§k a mŤkºd®s®t, de hat§suk 

visszaford²that· is lehet. Ezenk²v¿l a kromosz·m§k v§z§t ad· hisztonfeh®rj®k 

is m·dosulhatnak, ez§ltal serkentve vagy g§tolva bizonyos g®nek mŤkºd®s®t. 

E v§ltoz§sok pedig gyakran a kºrnyezeti hat§sok eredm®nyek®ppen jºnnek 

l®tre. Nemr®g fedeztek fºl emellett egy ¼j, kism®retŤ ribonukleinsavat, a 

mikro-RNS-t tartalmaz· rendszert, amely a feh®rjeszint®zis szab§lyoz§s§nak 

teljesen ¼j m·dos²t§s§t teszi lehetŖv®, ®s ennek mŤkºd®se is a kºrnyezettŖl 

f¿gg. 

ï Ezek szerint a minket ®rŖ kºrnyezeti ingerek fontosabbak a genetikai 

h§tt®rn®l? Vagy ha olyanok a g®njeim, akkor ehetek annyi zs²rt, amennyit csak 

akarok, m®gsem kapok infarktust? 

ï Tudnunk kell kimondani azt, hogy nem tudjuk. Egyes indi§n tºrzsek 

tºm®ntelen mennyis®gŤ koleszterint fogyasztanak, az eszkim·k pedig szinte 

nem is esznek zºlds®geket, ®s semmi bajuk nem lesz ettŖl. Az evol¼ci· sor§n 

az emberek alkalmazkodtak, adapt§l·dtak a kºrnyezeti viszonyokhoz, ®s azok 

lettek sikeresebbek, akik valamilyen m·don megoldott§k a rendelkez®sre §ll· 

t§pl§l®k feldolgoz§s§t. £szak-Sv®dorsz§gban, ahol a t®li fagyok miatt a 

m¼ltban voltak h·napok, amikor nem juthattak el az ®lelmiszer-sz§ll²tm§nyok 

a falvakba, gyakran ®heztek az emberek. Kider¿lt, hogy akik ®heztek 

kor§bban, azok f®rfi§gon tov§bbºrºk²tettek egyfajta v®detts®get a 

cukorbetegs®ggel szemben. Ez a mondat m®g egy ®vtizede is eretneks®g lett 

volna a genetikusok szem®ben. Mindeddig alapvetŖ tºrv®ny volt ugyanis az, 

hogy a szerzett tulajdons§gok, teh§t a kºrnyezet hat§sa nem ºrºklŖdik. B§r az 

®hez®s kiv§ltotta folyamatokat m®g nem ®rtj¿k, sz§mos ºrºklŖdŖ genetikai 



93 

 

v§ltoz§st ismer¿nk ma m§r, ²gy alapos k®telyeink t§madtak e tºrv®ny 

kiz§r·lagoss§g§val szemben. 

ï Az immunol·gia ®s a genetika egyike a biol·gia legink§bb eszkºzig®nyes 

§gainak. Magyarorsz§gon volt lehetŖs®g a m¼lt sz§zad hetvenes-nyolcvanas 

®veiben arra, hogy nemzetkºzileg is magas sz²nvonal¼ kutat§st folytassanak? 

Egy§ltal§n: mikor hallott elŖszºr a DNS-rŖl? 

ï Amikor a p§ly§m kezdŖdºtt, a hetvenes ®vekben, nem g®nekkel, hanem 

feh®rj®kkel foglalkoztam. Az agyi folyamatokban szerephez jut· feh®rj®ket 

kutattam, k®sŖbb pedig autoimmun betegs®gben szenvedŖ betegek antitestjeit 

vizsg§ltam. A nukleinsavakkal azonban a hatvanas ®vekben, kºz®piskol§s 

koromban tal§lkoztam elŖszºr. Akkor, 1963-ban volt a DNS-szerkezet 

le²r§s§nak tizedik ®vfordul·ja. £n nagyon szerettem a titkokat, rejtv®nyeket, 

k·dokat tartalmaz· reg®nyeket, amikor Verne S§ndor M§ty§s§t olvastam, 

rost®llyal megfejthetŖ titkos²r§st k®sz²tettem magamnak. Emiatt egybŖl 

megragadott a DNS-ben rejlŖ k·d. A nyolcvanas ®vekben azt§n a Harvard 

Egyetemen az volt a feladatom, hogy megtal§ljam ®s jellemezzem egy feh®rje 

g®nj®t. Mikor 1986-ban hazajºttem, kŖkorszaki kºr¿lm®nyek kºzºtt ugyan, de 

m§r itthon is a nukleinsavakat kezdt¿k vizsg§lni. A DNS-sel az a baj, hogy 

term®szetes §llapot§ban hatalmas, monoton szerkezetŤ makromolekula, az 

RNS pedig nagyon gyorsan bomlik. Emiatt nem mŤkºdnek eset¿kben a 

feh®rj®k vizsg§lat§ra m§r j·val kor§bban kifejlesztett m·dszerek. Az §ttºr®st 

az jelentette, amikor olyan bakteri§lis enzimeket fedeztek fºl, amelyek j·l 

meghat§rozott helyeken darabolt§k sz®t a DNS-t, ®s ezeket a darabokat azt§n 

siker¿lt sokszoros²tani, kl·nozni. A g®nek szerkezet®nek meghat§roz§sa, a 

szekven§l§s azt§n csak akkor indulhatott be igaz§n nagyobb l®pt®kben, amikor 

a technol·gia fejlŖd®s®vel automatikuss§ v§lt a folyamat. 

ï Kutat·k®nt megh¼zhat· az a hat§r, amelyet nem szabad §th§gni a genetikai 

ismeretek alkalmaz§sakor? 

ï Igen, szerintem is vannak, kell, hogy legyenek hat§rok, §m nagyon nehezen 

lehet meghat§rozni Ŗket. A genetikus rengeteg olyan dºnt®shelyzettel 

tal§lkozik, amikor nem lehet tudni, hogy mi az etikus. Tegy¿k fºl, egy 

csal§dban tºbb gener§ci·ban is elŖfordult valamilyen betegs®g. A gyermek 

genetikai vizsg§lata a k®sŖbbi megbeteged®s megnºvekedett es®ly®t mutatja, 

amely, b§r magasabb, mint az §tlag, m®gsem haladja meg a n®h§ny sz§zal®kot. 

T§j®koztassuk-e a sz¿lŖt errŖl? Biztos lehetek-e abban, hogy az anya tud majd 

ezzel kezdeni valamit? Nem fogja-e t¼lzott f®lt®s®vel, ºnbeteljes²tŖ 

pr·f®ciak®nt, bemagyar§zni a gyereknek a betegs®get? Itt nem arr·l van sz·, 

el®g intelligens-e az anya ahhoz, hogy meg®rtse, mit jelent az ºtsz§zal®kos 

val·sz²nŤs®g. M®g a szakember sem tud mindig racion§lisan gondolkodni, ha 

a gyerek®rŖl van sz·. Vagy ne mondjuk el, ®s akkor azt kock§ztatjuk, hogy az 

ismeretek hi§ny§ban az ®letm·dj§val tov§bb nºveli a betegs®g kock§zat§t? 
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Nincs teh§t egyszerŤ v§laszom a k®rd®sre, minden esetben k¿lºn kell 

m®rlegelni a lehetŖs®geket. 

ï ¥n k¿lfºldi egyetemeken saj§t²tott el tºbb k²s®rleti m·dszert, mert itthon 

akkor m®g nem ismert®k Ŗket. V§ltozott a helyzet az·ta? Meg lehet tanulni 

haz§nkban a molekul§ris biol·gi§t, vagy musz§j k¿lfºldre menni? 

ï Ma, az internet kor§ban mindent meg lehet tanulni itthon. Az egyetemeken, 

akad®miai int®zetekben nagyon j· oktat·k ®s kutat·k vannak. Ha azonban a 

jelenlegi ¿temben folytat·dik a kutat·k elv§ndorl§sa, ®s tov§bbra is csak egy-

k®t ember jelentkezik p®ld§ul fizikatan§rnak, az tragikus kºvetkezm®nyekkel 

j§r. Ez nem jelenti azt, hogy nem kell k¿lfºldre menni tanulni. Az ºsszes 

doktoranduszomat elk¿ldtem k¿lfºldre, de a nagy tºbbs®g¿k vissza is t®rt. £n 

is visszajºttem, pedig az akkori kºr¿lm®nyek sokkal rosszabbak voltak a 

maiakn§l. 

ï £s ha visszat®rnek, lesz munk§juk? Tudnak n§lunk vil§gsz²nvonal¼ 

immunol·giai, genetikai kutat§st v®gezni? 

ï Nem igaz, hogy k¿lfºldºn annyival kºnnyebb lenne kutat·k®nt 

elhelyezkedni. Ha ®pp felfut·ban van egy ter¿let, akkor igen, de §ltal§ban nem. 

Sz®gyenkezn¿nk magunknak sem kellett, ha a k®tezres ®vekben be²rtuk a 

Google-ba az immungenomika keresŖsz·t, Budapest jºtt fºl elsŖk®nt. Itt, a 

Semmelweis Egyetem Genetikai, Sejt- ®s Immunbiol·giai Int®zet®ben az 

immunol·gia legaktu§lisabb k®rd®seit kutatjuk. Egyik csoportunk a gyullad§si 

folyamatokat ®s a sejtek kºzºtti kommunik§ci· olyan form§j§t ï a sejtek kºzºtt 

utaz·, mikrovezikulumoknak nevezett apr·, sejth§rty§val burkolt h·lyagokat 

ï kutatja, amelyet a legut·bbi ®vekben fedeztek fºl. M§sok az asztm§t ®s a 

gyermekkori leuk®mia genetikai h§tter®t vizsg§lj§k, megint m§sok pedig a 

sebgy·gyul§sban is szerepet j§tsz· sejtmozg§sokat ir§ny²t· feh®rj®kkel 

foglalkoznak, az Ŗ eredm®nyeik p®ld§ul a gy·gyszerek c®lba juttat§s§n§l 

hasznosulhatnak. 

ï Milyen gyorsan alkalmazz§k az eredm®nyeiket a klinikumban? A 

gy·gyszerkutat·k mindig megjegyzik, hogy b§r fºlfedeztek egy hat·anyagot, 

de t²z ®vnek kell eltelnie addig, m²g orvoss§g lesz belŖleé 

ï Gyakran meglepŖen gyorsan hasznosulnak a felfedez®sek, mert egyenesen a 

beteget kezelŖ orvost·l jºn a k®rd®s. A polariz§lt f®nyrŖl p®ld§ul a 

gyakorlatban der¿lt ki, hogy fontos epigenetikai t®nyezŖ, mi pedig ezut§n 

kezdt¿k kutatni. Tºbb leuk®mia-gy·gyszer mell®khat§sainak genetikai h§tter®t 

az·ta vizsg§ljuk, hogy sok kis beteg optim§lis gy·gykezel®s®hez sz¿ks®g volt 

erre az inform§ci·ra. Az eredm®nyeket elŖszºr az egyetem II. sz§m¼ 

gyermekklinik§j§n kezdt®k alkalmazni.  

 

2011. febru§r 19. 
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N®h§ny jog fenntartva, olvashat· Bod· Bal§zs kºzgazd§sznak, a 

MŤegyetem tan§r§nak most megjelent A szerzŖi jog kal·zai c²mŤ 

kºnyv®ben, a szok§sos Ăminden jog fenntartvaò kºzl®s hely®n. A szerzŖ 

szokatlanul meg®rtŖ a szerzŖi jogokkal vissza®lŖk ir§nt, de k®rd®s, hogy 

az §ltala k®pviselt gondolkod§sm·d nem okozza-e a kultur§lis termel®s 

lass¼ hanyatl§s§t. 

 

Bod· Bal§zs  

kºzgazd§sz, m®diakutat· 1975-ben sz¿letett GyŖrben. 1999-ben 

szerzett diplom§t a Budapesti Kºzgazdas§g-tudom§nyi Egyetemen. 

2010-ben doktor§lt az ELTE film-, m®dia- ®s kult¼raelm®leti doktori 

programj§ban. Jelenleg a Budapesti MŤszaki ®s Gazdas§gtudom§nyi 

Egyetem szociol·gia ®s kommunik§ci· tansz®k®nek adjunktusa. 

Emellett a szerzŖi jogi szak®rtŖ test¿let tagja ®s a Stanford Egyetem 

jogi kar§n mŤkºdŖ Internet- ®s T§rsadalomkutat· Kºzpont munkat§rsa. 

Szakter¿lete az internet kultur§lis ipar§gakra gyakorolt hat§s§nak 

vizsg§lata. 

 

Hogyan kapcsol·dott ºssze a kal·zkod§s ®s a szerzŖi joggal val· vissza®l®s 

fogalma? 

ï A t®ma akkor kezdett foglalkoztatni, amikor azt l§ttam, hogy Hollywood, 

amely a leg§d§zabb ellenfele a szerzŖi jogi kal·zkod§snak, vagyonokat keres 

a kal·zokon. Tudniillik A Karib-tenger kal·zai c²mŤ kalandfilmsorozaton. Ez 

a film igen romantikus kal·zk®pet kºzvet²t, hiszen a harami§k a j·fi¼k benne, 

a Brit Kelet-indiai T§rsas§g tiszts®gviselŖi, mondhatni, az §llam ®s a leg§lis 

mag§nszf®ra emberei pedig a gonoszok. Ez a k®p szºges ellent®tben §ll a 

filmipar §ltal k®pviselt jogi §ll§sponttal. £rdekelt, hogy e k®t, egym§ssal 

versengŖ kal·zk®p kºz¿l melyik §ll kºzelebb az internetes f§jlcser®lŖk 

t®nyleges viselked®s®hez. A filmbŖl §rad· pozit²v kal·zk®p ugyanis azt is 

eredm®nyezheti, hogy a mai emberek a szerzŖi jogi kal·zkod§st is 

romantikusnak ®s nem bŤnºsnek l§tj§k majd. Az ®vsz§zadokkal ezelŖtt ®lt 

kal·zok t§rsadalmi meg²t®l®se, hasonl·an a mai kal·zok®hoz, igencsak 

ellentmond§sos volt. A kal·zvez®rek, gondoljunk csak Sir Francis Drake-re, 
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gyakran az egym§ssal vet®lkedŖ §llamhatalmak eszkºzei voltak, ²gy m²g 

egyesek esk¿dt ellens®gk®nt tekintettek r§juk, megesett, hogy haz§jukban 

hŖsk®nt tisztelt®k Ŗket. Van azonban a tengeri kal·zkod§snak egy m§sik 

szakasza is, ez pedig az auton·m, senkinek felelŖss®ggel nem tartoz· kal·zok 

kora. 

ï EttŖl kezdve a kal·zok egyszerŤ bŤnºzŖkk® v§ltak. 

ï Ez soha nem ilyen egyszerŤ, gondoljunk csak a magyar bety§rokra, akik 

egyszerre voltak ¼ton§ll·k ®s n®pi hŖsºk. A kal·zok att·l, hogy nem ismert®k 

el a kir§ly hatalm§t, tiszteletben tartott§k a saj§t ®rt®keiket, tºrv®nyeiket. 

Kialak²tottak egy alternat²v, meglehetŖsen egalit§rius t§rsadalmi rendet. Nem 

v®letlen¿l h²vjuk ezt kal·zkºzt§rsas§gnak, hiszen amennyire a forr§sokb·l 

meg lehet §llap²tani, a kal·zok t§rsadalma ºnkorm§nyzatis§gon alapult, 

demokratikus volt, ®s nem ismerte a bŖrsz²n alapj§n tºrt®nŖ 

megk¿lºnbºztet®st. Engem az ®rdekel k¿lºnºsen, hogy a kal·zkod§s e 

romantikus k®pe hogyan fordult §t a mai negat²v retorik§ba, ®s mennyire jogos 

ez a megkºzel²t®s. 

ï Manaps§g kal·zkod§son jobb§ra a filmek, zen®k illeg§lis internetes letºlt®s®t 

®rtj¿k. SzerzŖi jog azonban kor§bban is l®tezett. EgyidŖs ezzel a kal·zkod§s 

is? 

ï M§r az ·kori R·m§b·l ®s K²n§b·l is ismer¿nk eseteket, amikor a szerzŖk 

egym§s mŤveit saj§tjukk®nt pr·b§lt§k bemutatni, teh§t pl§giumot kºvettek el. 

A szerzŖi jog kontinent§lis (teh§t Eur·pa Angli§n k²v¿li r®sz®n alkalmazott ï 

M. Cs.) ®rtelmez®s®ben a szerzŖi jog egyszerre jelenti a szerzŖ szem®lyhez 

fŤzŖdŖ jogait ®s a vagyoni jogokat. Az angolsz§sz szerzŖi jog nem 

k¿lºnbºzteti meg ®lesen e kettŖt, ott ez alapvetŖen piacszab§lyoz· eszkºzk®nt 

sz¿letett, s n®lk¿lºzte az eur·pai jogfiloz·fia erŖs szerzŖkºzpont¼s§g§t. A 

plagiz§l·k a szerzŖi jog szem®lyhez fŤzŖdŖ r®sz®t s®rtik meg. A pl§gium 

egy®rtelmŤen el²t®lendŖ, ®s ®vezredek ·ta megvannak a b¿ntet®s eszkºzei, 

amelyek fŖk®nt nyilv§nos megsz®gyen²t®st jelentenek. £n is megbuktatom a 

di§kokat az egyetemen, ha m§solt dolgozatot pr·b§lnak beadni, ami egy®bk®nt 

a kellet®n®l gyakrabban tºrt®nik. A vagyoni szempont a kºnyvnyomtat§s 

feltal§l§s§t·l eredeztethetŖ. A nyomda ugyanis lehetŖv® tette a szºvegek 

tºmeges reprodukci·j§t, ®s ²gy ·ri§si piacot nyitott meg. A piac 

megjelen®s®vel hatalmasra nŖttek a kºnyvkiad§ssal szerezhetŖ jºvedelmek. 

Azonnal felmer¿lt h§t, hogy ezt a bev®telt a kºnyvkiad§s szereplŖi, a szerzŖk, 

a kiad·k ®s a kereskedŖk milyen ar§nyban osztj§k fºl egym§s kºzºtt. Egy ideig 

ez kiz§r·lag a kiad·k ®s a terjesztŖk ¿zlete volt, az egyes korok szok§sai ®s 

norm§i ugyanis sok§ig tiltott§k, hogy az ²r· hasznot h¼zzon mŤveibŖl. 

ï Az ²r·knak teh§t mindegy volt, hogy ki adja ki a mŤveiket, ¼gysem kaptak 

®rte p®nzt. Mindºssze az volt nekik fontos, hogy min®l tºbb emberhez jusson 

el? 
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ï A szerzŖ elsŖsorban a mec®n§s j·indulat§t·l ®s nem saj§t mŤveinek piaci 

sikereitŖl f¿ggºtt. De a szerzŖi jog kialakul§s§ban legal§bb ilyen fontos 

szerepet j§tszott a cenz¼ra elleni k¿zdelem, a sajt·szabads§g kialakul§sa. A 

sajt· szab§lyoz§s§r·l sz·l· vit§kban rendre felmer¿lt, hogy a szerzŖ politikai 

auton·mi§j§nak k®rd®se nem v§laszthat· el a gazdas§gi auton·mia k®rd®s®tŖl. 

Ezen a ponton sz¿letett meg a szerzŖ ig®nye arra, hogy r®szesedjen mŤve 

anyagi sikereibŖl. 

ï A szerzŖi jog v®gsŖ soron erŖs²tette vagy gyeng²tette a sajt· ®s az irodalom 

szabads§g§t? 

ï Tov§bbra is voltak betiltott mŤvek, a kal·zok azonban szabadon 

nyomtathatt§k ezeket is. Voltaire ®s a felvil§gosod§s tºbb m§sik szerzŖj®nek 

²r§sai p®ld§ul tilt·list§n voltak az ancien r®gime Franciaorsz§g§ban, ²gy a 

franci§k csak a kal·zkiad·knak kºszºnhetŖen juthattak hozz§juk. A 

haz§jukb·l elŤzºtt francia hugenott§k N®metalfºldºn, Sv§jcban letelepedve a 

francia hat§rhoz kºzel hozt§k l®tre kiad·ikat. Đgy §lltak bossz¼t a francia 

kir§lys§gon, hogy k¿lºnbºzŖ betiltott kºnyveket nyomtattak ki, majd 

csemp®sztek §t Franciaorsz§gba, bus§s haszonra t®ve ²gy szert. A 

kal·zp§rhuzam itt is §ll, hiszen ezek az emberek tisztes polg§roknak 

sz§m²tottak Sv§jcban vagy N®metalfºldºn. Megbecs¿lt tagjai voltak az ottani 

kºzºss®gnek. A legnagyobb kal·z§llam sok§ig az Egyes¿lt Ćllamok volt, ahol 

a teljes kºnyvipar kal·z volt a mai ®rtelemben. Az amerikai kiad·k ®les 

versenyben §lltak egym§ssal a tekintetben, hogy ki hozza ki elŖszºr a piacra 

az Angli§ban sikeresnek bizonyult mŤveket. Az amerikai kal·zkiad·k 

egym§ssal is szoros kapcsolatban §lltak, ®s amolyan ºnszab§lyoz· test¿letk®nt 

Ŗrkºdtek egym§s elsŖs®ggel megszerzett, de tºrv®nnyel al§ nem t§masztott 

jogai felett. 

ï Ez ahhoz hasonl²t, mint amikor a maffi·z·k felosztj§k egym§s kºzºtt a 

piacot. 

ï Abban az ®rtelemben hasonl²t, hogy a kal·zkod§s sem tºrv®ny n®lk¿l l®tezŖ 

dolog, hanem megvannak a saj§t szab§lyai, amelyekkel az egym§s kºzºtti 

puszt²t· versenyt igyekeznek kord§ban tartani. 

ï Rendben, Voltaire mŤveinek kal·zterjeszt®se hasznos volt. De hogyan 

alkalmazhat· ez a hollywoodi zene- ®s filmipar k®tes ®rt®kŤ, puszt§n ¿zleti 

c®llal l®trehozott term®keinek illeg§lis forgalmaz§s§ra? 

ï A jelenkori internetes f§jlcser®lŖ h§l·zatok is a saj§t erkºlcsi, piaci norm§ik, 

etikai szab§lyaik, ha tetszik, tºrv®nyeik szerint mŤkºdnek. Egy§ltal§n nem 

anarchikus az ott foly· tev®kenys®g. A k²v¿l§ll· sz§m§ra meglepŖen gyakran 

lehet¿nk tan¼i annak, hogy a kal·zok a leg§lis kiad·k ®rdekeit is tiszteletben 

tartj§k. J· p®lda erre a k®preg®nykiad§s, fŖk®nt a Jap§nb·l eredŖ, manga 

n®vvel illetett k®preg®nyek kiad§sa. A magyar f§jlcser®lŖ oldalakon 

jellemzŖen csak addig ®rhetŖk el a leg¼jabb, illeg§lisan beszkennelt ®s 

leford²tott kiadv§nyok, m²g egy magyarorsz§gi kiad· ki nem hozza Ŗket. A 
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f§jlcser®lŖk seg²ts®g®vel azok a mŤvek is el®rhetŖk maradnak az emberek 

sz§m§ra, amelyek kereskedelmi ®letciklusuk lez§rult§val k¿lºnben eltŤnn®nek 

a piacr·l. 

ï De a filmek nem h·napokkal a bemutat·juk ut§n ker¿lnek fºl a 

f§jlcser®lŖkre, hanem jellemzŖen m®g elŖtte. 

ï M§sk®pp mŤkºdik a f§jlcsere a hollywoodi mainstream ®s a mŤv®szfilm 

eset®ben. A sz§m²t·g®p k®pernyŖje egyszerŤen nem helyettes²ti a 

mozi®lm®nyt, de ha nincs sz§z kilom®teres kºrzetben mozi, akkor ez a k®rd®s 

fel sem mer¿l. 

ï Mi®rt j· nekem mint szerzŖnek, hogy ingyen letºltik a mŤvemet? 

ï Ez att·l f¿gg, hogy milyen szerzŖ milyen mŤv®rŖl besz®l¿nk. SzerzŖk®nt 

akkor ®r h§tr§ny, ha olyanok tºltik le ingyen a mŤvemet, akik egy®bk®nt p®nzt 

is adn§nak ®rte, de a letºlt®s miatt ezt nem teszik. A magyar filmf§jlcser®t 

megvizsg§lva azt l§ttuk, hogy a f§jlcser®lŖ h§l·zatokon el®rhetŖ mintegy 3600 

film alig n®gy sz§zal®ka, 152 c²m volt ugyanebben az idŖszakban a moziban 

is megtekinthetŖ. Vizsg§latunk k®t h·napja alatt az ezekre a filmekre eladott 

tºbb mint m§sf®l milli· jegyre mintegy 150 ezer letºlt®s jutott. Az a k®rd®s, 

hogy e 150 ezer letºltŖ h§ny sz§zal®ka volt olyan, aki ink§bb nem ment el 

moziba, pedig am¼gy elment volna. Tudjuk, hogy sokan vannak, akiknek a 

lak·hely¿kºn nincs mozi, ®s sokan tºltenek le olyan filmeket is, amelyekre 

egy®bk®nt nem ¿ln®nek be a moziba, ez®rt azt kell felt®telezn¿nk, hogy e 150 

ezer letºlt®snek csup§n tºred®ke jelent elveszett bev®telt. De ugyanez az ar§ny 

m§s a zen®k eset®ben, mint ahogy m§sk®ppen mŤkºdik a zeneipar eg®sze is. 

A zene eset®ben egy letºlt®s kºnnyebben helyettes²t egy CD-t, de bizony²tottan 

keresletet gener§l a koncertek piac§n. 

ï Amit p®nz®rt adnak, legyen az b§rmilyen kev®s p®nz, lehet k²v§natosabb, 

mint ugyanaz a term®k ingyen? 

ï Az ingyenessel igenis lehet versenyezni, de nem mindenki fogja ugyanazzal 

a sikerrel felvenni a versenyt. A tapasztalat azt mutatja, hogy a rajong·k annak 

ellen®re megveszik a CD-t, DVD-t, hogy ingyen is hozz§juthatnak. Kevin 

Kelly, az internet egyik meghat§roz· teoretikusa szerint egy zenekar sz§m§ra 

el®g ezer igazi rajong· a meg®lhet®shez. A kultur§lis termel®s jelenlegi 

rendszere azonban nem ehhez a l®pt®khez szokott, hanem a rajong·k 

milli·ihoz ®s a tºbb t²zmilli· eladott lemezhez. A kultur§lis k²n§lat k¿lºnbºzŖ 

szegmenseire m§sk®nt ®s m§sk®nt hat a kal·zkod§s. A f§jlcsere hat§s§ra a 

szuperszt§rok elolvadnak, ®s megerŖsºdik a kºz®pr®teg. A szuperszt§rok 

rajong·t§bor§nak jelentŖs r®sz®rŖl kider¿l ugyanis, hogy tagjai nem is voltak 

igazi rajong·k. R§jºnnek, hogy §tvert®k Ŗket, ®s a term®k®rt, amelyet eladtak 

nekik h¼sz doll§r®rt, egy h·nap m¼lva m§r t²zet sem adn§nak. ĉgy viszont 

kor§bban ismeretlen elŖad·k juthatnak kºzºns®ghez. 

ï A kal·zkod§s ritk§n emlegetett szegmense a szakkºnyvkiad§s. Az 

egyetemist§k nagy tºbbs®ge lef®nym§solja a tankºnyveket, ha csak teheti, ®s 
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nem fizet ®rt¿k. Nem kºvetkezik ebbŖl a gyakorlatb·l az, hogy egy idŖ ut§n 

nem sz¿letnek megb²zhat· szakkºnyvek, mert r§fizet®sess® v§lik a kiad§suk? 

ï Ez a kºnyv (A szerzŖi jog kal·zai ï M. Cs.) 3900 forintba ker¿l. £n t²z 

sz§zal®kot kapok minden eladott p®ld§ny ut§n. ¥sszesen ezer p®ld§nyban 

adt§k ki, teh§t legfeljebb 390 ezer forintot kaphatok ®rte, ha mind elmegy tal§n 

h§romïºt ®v alatt. EbbŖl teh§t most sem lehet meg®lni. Az is k®rd®s, hogy van-

e egy§ltal§n ®rtelme magyarul szakkºnyvet kiadni, ha az adott 

tudom§nyter¿leten bel¿l csak angolul folyik a diskurzus. A MŤegyetemen nem 

tehetem meg, hogy ne ugyanazokb·l a szºvegekbŖl tan²tsam a di§kokat, 

amelyekbŖl Amerik§ban tan²tanak, hiszen ez hatalmas versenyh§tr§nyba 

hozn§ Ŗket. Azok a kºnyvek azonban nem ®rhetŖk el itthon. Oktat·k®nt azzal 

szembes¿lºk, hogy ha nem lopom el a szakkºnyveket, az h§tr§nyosan ®rinti a 

di§kjaimat. £n teh§t mindent szkennelek, mindent, ha ¼gy tetszik, ellopok, 

mert ha komolyan veszem a szakm§mat, m§st nem is tehetek. 

ï Dac§ra minden v®lt vagy val·s kºzºss®gi ®rdeknek, nem sz²vem joga nekem 

mint szerzŖnek vagy kiad·nak, hogy azt tegyek szellemi tulajdonommal, amit 

akarok, ®s csak azoknak adjam oda, akik fizetnek ®rte? 

ï De, ezt dikt§lja a tulajdon tiszteletben tart§sa. A fizikai ®s a szellemi tulajdon 

azonban amellett, hogy sok tekintetben hasonl²t, sokban k¿lºnbºzik is 

egym§st·l. A szerzŖi jogok mostani tulajdonosai a hasonl·s§gokat, a szabad 

m§sol§s h²vei a k¿lºnbs®geket hangs¼lyozz§k. A hasonl·s§guk abban §ll, hogy 

mindkettŖ alapja a befektetett munka. Az alkot· dolgozott az®rt, hogy a mŤ 

l®trejºjjºn. A k¿lºnbs®g pedig az, hogy a tulajdonjog megs®rt®se, amelyet 

nevezhet¿nk lop§snak is, nem ugyan¼gy mŤkºdik a t§rgyi ®s a szellemi 

tulajdon eset®ben. Ha elveszem valakinek a cukork§j§t, akkor neki nem lesz, 

de ha a gondolat§t veszem el, att·l m®g neki is megmarad. Nem lesz kevesebb 

a szellemi tulajdon a m§sol§s §ltal. 

ï Mindezek ellen®re p®nz®rt §rult kºnyvet adott ki. Mi®rt nem tette fºl az ²r§st 

ingyen az internetre? 

ï A kºnyvhºz tºbbf®le m·don is hozz§juthatnak az olvas·k. A Google Books 

rendszer®ben ingyen elolvashat·, b§r nem tºlthetŖ le (a tinyurl.com/szerzoijog 

c²men ï M. Cs.), a fejezetek k¿lºn-k¿lºn is megv§s§rolhat·k elektronikusan, 

®s ott van a nyomtatott kºtet. A kiad· sz§mtalan olyan feladatot elv®gzett, 

amelyet tal§n ®n is el tudtam volna v®gezni, de sem idŖm, sem szak®rtelmem, 

sem energi§m nem lett volna hozz§. £s ebbŖl az egy¿ttmŤkºd®sbŖl, azt 

hiszem, mindketten sokat tanultunk.  

 

2011. §prilis 30. 
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A tºrt®nelmi esem®nyek s®rthetetlenek, de a feh®r foltokat az ²r· 

fant§zi§ja szerint tºltheti ki, tartja Steven Saylor amerikai tºrt®n®sz-²r·, 

a tºrt®nelmi krimi egyik legsikeresebb kort§rs alakja. A szerzŖ leg¼jabb 

kºnyv®nek, a Birodalomnak kºnyvh®tre idŖz²tett magyarorsz§gi 

megjelen®se alkalm§b·l j§rt haz§nkban. 

 

Steven Saylor  

amerikai ²r· 1956-ban sz¿letett a texasi Port Lavac§ban. A Texasi 

Egyetemen diplom§zott tºrt®nelembŖl ®s ·kori filol·gi§b·l. 

Legismertebb mŤvei a R·mai Birodalom idej®n j§tsz·d· krimik, 

amelyek sz§mos irodalmi d²jat nyertek el. Leg¼jabb kºnyve, a 

Birodalom nemr®g jelent meg magyar ford²t§sban az Agave Kiad·n§l.  

 

Hogyan kezdett az ·kori R·m§ban j§tsz·d· krimiket ²rni? 

ï Amikor elŖszºr j§rtam R·m§ban, ®ppen ·kori tºrt®nelmet hallgattam az 

egyetemen, ®s egy percig sem gondoltam volna, hogy b§rmikor is haszn§t 

veszem a jºvŖben az antikvit§sr·l tanultaknak. Ekºzben mindig is szerettem a 

bŤn¿gyi tºrt®neteket. Amikor visszat®rtem Olaszorsz§gb·l az Egyes¿lt 

Ćllamokba, a friss ®lm®nyek hat§sa alatt olyan olvasm§ny ut§n kezdtem 

kutatni, amelyik ºtvºzi k®t kedvenc t®m§mat: a krimit ®s az ·kori tºrt®nelmet. 

£s legnagyobb meglepet®semre kider¿lt, hogy akkor nem l®tezett ilyen kºnyv. 

ĉgy h§t ²rtam egyet. 

ï Mi a fŖ c®lja e kºnyvek ²r§sakor: az §tlagn§l ®rdekesebb tºrt®nelmi kºnyv 

vagy az §tlagn§l ®rdekesebb detekt²vtºrt®net? 

ï Igyekszem, hogy egyik se nyomja el a m§sikat, de mindkettŖ erŖteljesen 

jelen legyen a cselekm®nyben. Ez a mŤfaj csak akkor igaz§n hat§sos, ha az 

olvas· val·ban ¼gy ®rzi, hogy olvas§s kºzben visszarep¿l az idŖben, ®s az 

·kori R·ma, Alexandria vagy Ath®n utc§in s®t§l. Az a szerencs®m, hogy az 

antik r·mai tºrt®netek ºnmagukban is lebilincselŖen ®rdekesek, alig kell 

kisz²neznem Ŗket ²r·k®nt. Tal§n nincs is m®g egy tºrt®nelmi kor ®s 

§llamalakulat, amelyrŖl az ·kori R·m§®hoz foghat· n®pszerŤs®gŤ tºrt®netek 

maradtak volna r§nk. Caesarr·l ®s Kleop§tr§r·l m®g mindig sz²vesen olvasnak 
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az emberek, ®s nem hiszem, hogy ez az ®rdeklŖd®s csillapodna a jºvŖben. 

Emellett e kºnyvek klasszikus krimik abban az ®rtelemben, hogy pr·b§lom 

fenntartani a fesz¿lts®get eg®szen a v®g®ig, amikor a v®gkifejlet egyben 

meglepŖ fordulat is. 

ï A r·mai kºzt§rsas§g v®g·r§iban j§tsz·d· Roma sub rosa c²mŤ 

krimisorozat§ban egy fikt²v mag§nnyomoz·, Gordianus a fŖszereplŖ. Mi®rt 

nem v§lasztott helyette egy val·s szem®lyt? 

ï Eredetileg azt terveztem. Az elsŖ forr§s, amelyre a val·s bŤnt®nyek ut§n 

kutatva tal§ltam, Cicero ²r§sa volt egy f®rfir·l, akit a saj§t apja megºl®s®vel 

v§doltak, ®s Cicero fiatal ¿gyv®dk®nt maga l§tta el a v®delm®t. Đgy ®reztem, 

hogy ez reg®nybe k²n§lkoz· remek tºrt®net, ®s ez lett az alapja az elsŖ 

Gordianus-tºrt®netnek, a R·mai v®rnek. Đgy terveztem, hogy Cicero lesz a 

fŖszereplŖ, amolyan r·mai Sherlock Holmesk®nt, ²rnoka, Tiro pedig az Ŗ 

Watson doktora. M§r ²rtam vagy hatvan oldalt, amikor r§jºttem, hogy nem 

szeretem annyira Cicer·t, hogy ·r§kat tºltsek mindennap az Ŗ kalandjainak 

²r§s§val. T§vols§got akartam tartani tŖle, ®s erre a kital§lt Gordianus tŤnt a 

legmegfelelŖbbnek, aki Cicero megb²z§s§b·l j§r el, de egy¼ttal kritikus is vele 

szemben. Visszatekintve egy®bk®nt sem mŤkºdºtt volna a dolog, Cicero 

ugyanis soha nem s¿llyedt volna a r·mai alvil§g legm®lyebb bugyraiba, hogy 

ott nyomozzon. 

ï A kºnyveit olvasva az az olvas· ®rz®se, hogy ambivalens ®rz®seket t§pl§l 

Cicero ir§nt. Egyr®szt az igazs§got keresŖ ¿gyv®dk®nt, m§sr®szt konzulk®nt, 

cinikus politikusk®nt jelenik meg. 

ï Az egyetemen a professzorom elkºtelezett Cicero-rajong· volt. Sok szºveget 

kellett olvasnunk tŖle, amelyekbŖl heroikus, az §rtatlanok®rt mindig ki§llni 

k®sz figura rajzol·dik ki, aki harcol a korrupt §llamrendszer ellen, ®s igyekszik 

megmenteni a kºzt§rsas§got. Az ®n Cicer·m enn®l ºsszetettebb szem®lyis®g. 

Az teszi lehetŖv®, hogy a m§sik arc§t is megl§ssuk, hogy egy beosztottja, 

Gordianus szemszºg®bŖl figyelj¿k. Cicero eg®sz ®let®ben a dicsŖs®g®rt 

k¿zdºtt, mikºzben szem®lyes amb²ci·i voltak, csak¼gy, mint az ºsszes r·mai 

politikusnak. B§r a legmagasabb szintekig jutott, ®lete v®g®ig kisebbrendŤs®gi 

®rz®sei lehettek, mert a csal§dj§b·l Ŗ volt az elsŖ, aki politikusi p§ly§t 

v§lasztott. ŕ teh§t homo novus, ¼j ember volt, a r®gi politikusdinaszti§k sarjai 

nem fogadt§k be soha. Cicero nem volt szŤziesen §rtatlan, ahogy senki abban 

az idŖben. ĉgy visszagondolva azonban val·sz²nŤleg az Egyes¿lt Ćllamokat 

abban az idŖben §that· szkepticizmus is hatott r§m, amikor megalkottam 

Cicero ®s a tºbbi politikus szem®lyis®g®t, k®ts®gtelen¿l telve cinizmussal. Ez 

ugyanis a Bill Clinton elleni alkotm§nyos elj§r§s (a Monica Lewinsky-¿gy 

miatt ï M. Cs.), a hazugs§g m§r komikus leleplezŖd®s®nek idej®re esett. 

ï Egy§ltal§n: voltak R·m§ban mag§nnyomoz·k? Hogyan zajlott a bŤn¿gyek 

felder²t®se, a nyomoz§s? 
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ï Amit a r·mai bŤn¿gyekrŖl tudunk, azt j·r®szt a perek le²r§s§b·l ismerj¿k. 

Szerencs®nkre Cicero a karrierje kezdet®n ¿gyv®d volt, ®s rengeteget ²rt a saj§t 

¿gyeirŖl. Sokat tudunk ²gy az igazs§gszolg§ltat§s rendszer®rŖl. Hogy l®teztek-

e Gordianushoz hasonl· nyomoz·k? Nos, ha t®nyleg l®teztek, val·sz²nŤleg 

akkor sem tudn§nk r·luk. Hiszen a munk§juk l®nyege a titoktart§s, ha 

valamelyik¿k beker¿lt volna a tºrt®nelmi forr§sokba, az egyet jelentett volna 

a lebuk§ssal. Mindenesetre ®n elk®pzelhetŖnek tartom, hogy voltak, akiket a 

bŤn¿gyek kivizsg§l§s§val b²ztak meg. Abban az idŖben R·ma 

legbefoly§sosabb csal§djai ugyanis azzal m¼latt§k az idŖt, hogy tiszt§n 

politikai okokb·l egym§st v§dolt§k a legk¿lºnf®l®bb bŤncselekm®nyekkel. Ha 

valamelyik¿ket siker¿lt el²t®ltetni, azt sz§mŤzt®k R·m§b·l. A legtºbb bŤn¿gy 

teh§t val·j§ban a politik§r·l sz·lt, e kettŖ teljess®ggel elv§laszthatatlan volt 

egym§st·l. Emiatt logikus lett volna kev®sb® elfog·dott, k²v¿l§ll· 

szem®lyeket, mondhatni, nyomoz·kat megb²zni a bŤn¿gyek kºr¿lm®nyeinek 

kivizsg§l§s§val. A val·di bŤntettek ï p®ld§ul ha valaki megºlte m§s 

rabszolg§j§t ï j·v§t®tel®t a csal§dok elint®zt®k egym§s kºzºtt. Az §llami 

igazs§gszolg§ltat§s el® ker¿lŖ ¿gyek nagy r®sze politikai motiv§lts§g¼ 

v§daskod§s volt. 

ï Az ·kori R·ma az ut·bbi ®vekben ¼jra divatba jºtt, egym§s ut§n k®sz¿lnek 

a korr·l a m§r-m§r mozifilmekre jellemzŖ kºlts®gvet®sŤ telev²zi·s sorozatok. 

Ezek re§lis k®pet ny¼jtanak? 

ï £n is a mozi, fŖk®ppen a Kleop§tra, a Spartacus ®s a Ben-Hur hat§s§ra 

kezdtem R·ma ir§nt ®rdeklŖdni. Az ¼j sorozatokat, a R·m§t vagy a Spartacust 

is kedvelem, de ezek jellemzŖen az emberekben ®lŖ sztereot²pi§kat erŖs²tik, ®s 

a R·mai Birodalom vad oldal§t hangs¼lyozz§k. Tele vannak gladi§torokkal, 

szexszel, rabszolg§k megal§z§s§val ®s kizs§km§nyol§s§val. A hatalommal 

b²r· emberek agressz²vak, durv§k ®s mŤveletlenek benn¿k. A val·s§gban 

viszont ugyanezek a hatalmas emberek, akik k®ts®gtelen¿l kegyetlenek voltak, 

ha a sz¿ks®g ¼gy k²v§nta, kºnyveket ²rtak, ®s mŤvelts®g¿k messze meghaladta 

a k®sŖbbi korok arisztokrat§i®t. Ez a kºr¿lm®ny rendk²v¿l ®rdekes R·m§ban: 

a nemesek egyszerre voltak bŤnºzŖk, ha tetszik, gengszterek, ®s kultur§lt, 

felvil§gosodott emberek. Ezt szinte lehetetlen felfogni modern kori 

gondolkod§sunkkal. LeegyszerŤs²tŖ voltuk ellen®re m®gis hasznosak ezek a 

filmek, hiszen n®h§ny ember a hat§sukra kezd ®rdeklŖdni a tºrt®nelem ir§nt. 

ï Mennyire ragaszkodik a tºrt®neti hŤs®ghez? Ćthelyez esem®nyeket, 

szereplŖket t®rben ®s idŖben, ha a tºrt®net ¼gy k²v§nja? 

ï Nagyon vigy§zok, hogy hŤ maradjak a forr§sokkal al§t§maszthat· 

t®nyekhez, soha nem v§ltoztatom meg a tºrt®nelmet. Erre nincs is sz¿ks®g, 

hiszen a kºzt§rsas§g ºsszeoml§s§nak idej®n az esem®nyek krist§lytiszta logika 

szerint kºvett®k egym§st, mintha csak egy lebilincselŖen sodr· reg®nyt 

olvasn§nk. Tal§n nem is v®letlen ez a hasonl·s§g. Az ·kori tºrt®net²r·k, mint 

Livius vagy Suetonius azzal a c®llal ²rtak, hogy min®l tºbben elolvass§k a 
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kºnyveiket. Ez®rt a lehetŖ legjobb tºrt®neteket gyŤjtºtt®k ºssze mŤveikben. A 

r·mai tºrt®nelem teh§t, ahogy ma ismerj¿k, k®sz reg®ny. A munk§m nagy 

r®sze is az antik szºvegek olvas§s§val telik. El®g j·l olvasok latinul, ²gy a 

k¿lºnbºzŖ angol ford²t§sok ellentmond§sait az eredeti szºveg seg²ts®g®vel 

tudom kibogozni. R®gebben sokat idŖztem R·m§ban, de Berkeleyben, ahol 

lakom, a Kaliforniai Egyetem ottani r®szleg®nek tºrt®nelemkºnyv-

gyŤjtem®nye is a legteljesebbek kºzºtt van a vil§gon. Hozz§f®rek a tºrt®nelmi 

tudom§nyos foly·iratokhoz is, forr§sokban teh§t nem szŤkºlkºdºm. ĉgy az 

ismert t®nyek kºzºtt, dac§ra annak, hogy ennek az idŖszaknak a tºrt®n®seit 

igen r®szletesen le²rt§k, megtal§lhatom a feh®r foltokat. Ezek kellŖ teret 

engednek, hogy kital§lt szereplŖket, esem®nyeket vigyek a tºrt®netbe. 

ï Az emberek gondolkod§sm·dj§t is realisztikusan adja vissza? Gordianus 

bar§tk®nt szereti rabszolg§it, de mennyire volt ez jellemzŖ a val·s§gban? 

ï Ezt neh®z megmondani. Val·ban sok szerzŖ, p®ld§ul Cato is ¼gy besz®l a 

rabszolg§kr·l, mint besz®lŖ szersz§mokr·l, haszn§lati t§rgyakr·l. Az is 

bizonyos, hogy sok r·mai gondolkodott ²gy r·luk, hiszen tudt§k, hogy a 

rabszolg§k dolgoztat§sa n®lk¿l ºsszeomlana a r·mai gazdas§g ®s ezzel a 

t§rsadalmi rend is. Ez®rt gºrcsºsen ragaszkodtak a rabszolg§k elnyom§s§hoz. 

Ezzel egy¿tt el tudom k®pzelni, hogy a Gordianushoz hasonl· kisemberek, de 

ak§r az adminisztr§ci· tagjai is norm§lisan viseltettek ir§ntuk. Tiro, Cicero 

titk§ra p®ld§ul egyben a rabszolg§ja is volt, b§r k®sŖbb fºlszabad²totta. Ezzel 

egy¿tt Tiro jegyezte le Cicero besz®deit, ®s bensŖs®ges volt a viszony kºzºtt¿k. 

Teh§t rabszolga ®s ¼r kºzºtt mindenf®le kapcsolatra akad p®lda. A rabszolg§k 

sem voltak egyenlŖk. Azokkal, akiket a fºldeken dolgoztattak vagy 

prostit¼ci·ra k®nyszer²tettek, val·ban szºrnyen b§ntak. Az iskol§zott, ²r§stud· 

rabszolg§kat viszont, akiket t§rsalg·nak vagy tan²t·k®nt tartottak, esetenk®nt 

igen megbecs¿lt®k. 

ï Legut·bbi kºnyve, a Birodalom, illetve elŖzm®nye, a R·ma nem bŤn¿gyi 

tºrt®net, ink§bb amolyan ®vsz§zadokon §t²velŖ csal§dreg®ny. Mi®rt ²rta ezeket, 

nem lehet a r·mai tºrt®nelemkºnyvekkel m§r Tiberist rekeszteni? 

ï Angol kiad·m keresett meg az ºtlettel, hogy ²rjak v®gre egy Ănagy kºnyvetò 

R·m§r·l, azt pedig r§m b²zta, hogy mirŖl sz·ljon. Azt tal§ltam ki, hogy R·ma 

teljes tºrt®net®rŖl fog sz·lni, amelyet egy csal§d sok gener§ci·j§nak ®let®n 

kereszt¿l mutatok be. Az elsŖ r®sz, a R·ma a v§ros alap²t§s§t·l a kºzt§rsas§g 

buk§s§ig tartott, a Birodalom pedig itt kezdŖdik, ®s a R·mai Birodalom 

cs¼cspontj§ig, Hadrianus cs§sz§rs§g§ig tart. Mindk®t kor, az Octavianus elŖtti 

kir§lys§g, majd kºzt§rsas§g ®s a konszolid§ci·t kºvetŖ cs§sz§rs§g is ®rdekes a 

maga m·dj§n. Mindig pr·b§lom a kor jellemzŖ figur§in kereszt¿l bemutatni az 

idŖszakot. A kºzt§rsas§gban ezek §ltal§ban hadvez®rek ®s politikusok. A 

cs§sz§rs§gban a politikai ®let gyakorlatilag megszŤnt l®tezni, ²gy maradnak a 

j·l ismert cs§sz§rok ®s udvartart§suk. A t§rsadalmi hierarchia egyik vezetŖ 

r®teg®rŖl azonban mintha megfeledkeztek volna a kor§bbi szerzŖk. A cs§sz§ri 
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rendszerben egyre tºbb ember fordult a spiritualit§s fel®, ²gy a vall§si vezetŖk 

egyre fontosabb szerepet j§tszottak a t§rsadalomban. A Birodalomban emiatt 

sokkal hangs¼lyosabban vannak jelen, mint m§s tºrt®nelmi reg®nyekben.  

 

2011. j¼nius 18. 
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£vente csak egy kisebb lak§s ter¿let®nek megfelelŖ r®szt t§rnak fºl a 

magyar Ŗsl®nykutat·k a Dun§nt¼li-kºz®phegys®g egyik 

bauxitb§ny§j§ban, a leletek m®gis tudom§nyos szenz§ci·k sokas§g§t 

szolg§ltatj§k. ŕsi Attila, a kutat§s vezetŖje szerint, ha a szerencse is 

mell®j¿k §ll, a bakonyi helysz²n m®g ®vtizedekig nem hagyja Ŗket 

unatkozni. 

 

ŕsi Attila 

 

geol·gus, paleontol·gus, 1980-ban sz¿letett Ajk§n. 2003-ban szerzett 

geol·gus diplom§t az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetem Ŗsl®nytani 

tansz®k®n. 2006 ·ta a Magyar Tudom§nyos Akad®mia (MTA) ®s a 

Magyar Term®szettudom§nyi M¼zeum kºzºs paleontol·giai 

kutat·csoportj§nak munkat§rsa, ®s az ihark¼ti lelŖhely felt§r§s§nak 

vezetŖje. Kutat§sait az MTA Lend¿let programja illetve az Orsz§gos 

Tudom§nyos Kutat§si Alapprogramok t§mogatj§k. Az §sat§sokr·l 

mindent megtudhatnak a magyardinoszaurusz.hu oldalon. 

 

Az ihark¼ti paleontol·giai lelŖhely felt§r§sa az ut·bbi idŖben magyar 

tudom§nyos sikertºrt®nett® kerekedett. Szinte ®vente ker¿lnek elŖ onnan a 

tudom§ny sz§m§ra ismeretlen fajok. Hogy akadtak r§ erre a helyre? 

ï Tizenegy ®vvel ezelŖtt, amikor m§sod®ves egyetemista voltam, Torma 

Andr§s bar§tommal ell§togattunk a Bakonyban l®vŖ ihark¼ti bauxitb§ny§ba. 

Akkorra m§r eldŖlt, hogy ®n a gerinces Ŗsmaradv§nyokat akarom kutatni. 

Ihark¼t falut a nyolcvanas ®vekben kitelep²tett®k ®s elbontott§k, minthogy a 

kitermelhetŖ bauxitvagyon jelentŖs r®sze a h§zak alatt volt. A kitermel®s 2006-

ig folyt a ter¿leten, ®s a b§ny§szat sor§n olyan kŖzetr®tegeket is felt§rtak, 

amelyek a dinoszauruszok kor§b·l sz§rmaznak, teh§t nagyj§b·l 

nyolcvanºtmilli· ®vesek. Kor§bban nem ker¿ltek elŖ haz§nkb·l a j·l ismert 

nagy dinoszauruszokhoz hasonl· maradv§nyok. Az ihark¼ti §sat§s 

term®szetesen nemcsak dinoszauruszokr·l sz·l, sok m§s §llat ®s nºv®nyek 

maradv§nyai is elŖker¿ltek eddig. 

ï Milyen geol·giai jellegzetess®gei vannak egy rem®nyteljes dinoszaurusz-

lelŖhelynek? 

ï Az ihark¼ti ter¿letet nemcsak a kr®ta idŖszakb·l sz§rmaz· kŖzetr®teg teszi 

®rt®kess® Ŗsl®nytani szempontb·l, hanem e r®teg keletkez®s®nek kºrnyezeti 

h§ttere is. Foly· ®s annak §rtere lehetett ott a r®gm¼ltban, ez pedig kiv§l·an 

alkalmas arra, hogy a sz§razfºldi §llatok, dinoszauruszok, krokodilok, 
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teknŖsºk, rep¿lŖ h¿llŖk maradv§nyait megŖrizze. A fossziliz§ci·hoz ugyanis 

elengedhetetlen, hogy az elhalt ®lŖl®nyek teste szinte azonnal betemetŖdjºn, 

p®ld§ul a foly· hordal®ka al§. Ezt a kŖzetegy¿ttest le²r§s§nak elsŖ helysz²ne 

ut§n csehb§nyai form§ci·nak nevezz¿k. 

ï Mi®rt nem kutatott ott m§s kor§bban? 

ï A b§ny§szat megkezd®se elŖtt gyºnyºrŤ sz®p tºlgyes, b¿kkºs uralta a 

ter¿letet, felt§r§st, ny²lt sziklafalat nem tal§lhattunk ott. A paleontol·gusok a 

kilencvenes ®vek v®g®ig alig tudtak az ihark¼ti b§ny§ban elŖker¿lt 

kŖzetr®tegekrŖl. Val·j§ban addig a kutathat· maradv§nyok hi§ny§ban nem is 

voltak dinoszauruszokkal foglalkoz· Ŗsl®nykutat·k haz§nkban. A b§ny§szat 

®s az akad®miai vil§g kºzºtti kommunik§ci· sem zºkkenŖmentes, a c®geknek 

igaz§b·l nem ®rdek¿k, hogy kutat·k m§szk§ljanak naphosszat egy mŤkºdŖ 

b§ny§ban. Volt azonban n®h§ny szakember, aki ismerte a ter¿let fºldtani 

jellemzŖit. Joch§n® Edel®nyi EmŖke, a Magyar Ćllami Fºldtani Int®zet 

geol·gusa h²vta fel a figyelm¿nket Ihark¼tra, minthogy ott volt olyan r®teg, 

amelyet mi kerest¿nk. Persze ez nem felt®tlen¿l jelentette azt, hogy ott 

csontokra is bukkanhatunk. 

ï Az ¿zemelŖ b§ny§ban kezdt®k meg a felt§r§st? 

ï Igen, rendszeresen robbantottak, ²gy nem lehetett szabadon jºnni-menni. A 

b§nya ®szaki r®sz®re ir§ny²tottak minket, ahol akkor m§r befejezt®k a 

mŤvel®st, de d®lben mindennap el kellett hagynunk a ter¿letet a robbant§sok 

idej®re. Mi sem hitt¿k, hogy azonnal tal§lunk b§rmit is, amit m§s m®g nem 

tal§lt meg elŖtt¿nk. De nem ²gy tºrt®nt, a felsz²n alatt h®t m®terre csontokat 

tartalmaz· homokkŖr®tegre bukkantunk. Ćsnunk ehhez nem is kellett, hiszen 

a b§nya majdnem f¿ggŖleges fal§n lefel® haladva v®gigkºvethett¿k az 

egym§sra telep¿lt kŖzetr®tegeket. 

ï Teh§t a paleontol·gusok az ¼j lelŖhelyek felfedez®sekor a b§ny§k 

mŤkºd®s®tŖl f¿ggenek. 

ï ĉgy van, ha nincs az a b§nya, akkor mi most nem besz®lgetn®nk. A b§nya 

fal§t tanulm§nyozva m§r az elsŖ nap tal§ltunk n®h§ny tucat csontot. A 

kºvetkezŖ ®vekben, amikor ®ppen nem voltam az egyetemen, ott tºltºttem az 

idŖmet. Ebben sokat seg²tett, hogy ajkai vagyok, h®tv®genk®nt hazaj§rtam, 

Ajka pedig alig huszonºt kilom®terre van Ihark¼tt·l. Az elsŖ ®vekben m®g 

csak bar§tokkal j§rtunk ki, ®s ¼gy kezdt¿k meg a r®teg fºlt§r§s§t. K®sŖbb 

siker¿lt annyi kutat§si p®nzt ºsszekalapozni, hogy m§r komolyabb exped²ci·t 

tudtunk szervezni. A program beindul§s§hoz azonban j· adag szerencse is 

kellett. Ha minket elŖszºr nem a b§nya ®szaki, hanem p®ld§ul a d®lnyugati 

fal§hoz ir§ny²tanak, akkor val·sz²nŤleg egy sz§l csontot sem tal§ltunk volna. 

Abban is szerencs®sek voltunk, hogy a kezdeti leletek ut§n folyamatosan 

ker¿ltek elŖ ¼jabbak, az·ta pedig m§s r®tegeket is tal§ltunk, amelyek tal§n 

gazdagabbak ez eredetin®l is. Az elsŖ leletek minden t¼lz§s n®lk¿l fordulatot 



107 

 

hoztak az ®letemben, hiszen azonnal tudtuk, ha ezek val·ban 

dinoszauruszcsontok, akkor ez nagy fog§s. 

ï Mekkora a csontokat tartalmaz· r®teg kiterjed®se? Mikor fog elfogyni? 

ï Ez j·l lehat§rolhat·, kºr¿lbel¿l n®gy-ºt ezer n®gyzetm®teres ter¿let. Ennek 

a sz®l®n §sunk h§rom h®ten kereszt¿l minden ®vben huszonk®t emberrel, ®s ²gy 

ºtven-hatvan n®gyzetm®tert t§runk fºl. Ha elosztjuk egym§ssal a k®t sz§mot, 

kider¿l, hogy m®g ®vtizedekre elegendŖ munka van. Persze csin§lhatn§nk azt, 

hogy tºbbszºr megy¿nk ki a lelŖhelyre egy ®vben, de ez fºlºsleges, hiszen ²gy 

is elŖker¿lt id®n tºbb sz§z lelet, kºzºtt¿k koponyaelemek, v®gtagcsontok, 

fogak. A leletek fºldolgoz§sa olyan nagy munka, hogy a kor§bbi ®vekben 

gyŤjtºtt anyag egy r®sze m®g mindig fºldolgoz§sra v§r. 

ï Az ®rdekes leletek azonnal kitŤnnek a tºbbi kºz¿l, vagy csak sokkal k®sŖbb, 

a l§d§k fºldolgoz§sa sor§n? 

ï MindkettŖre van p®lda. TavalyelŖtt, amikor az Ajkaceratops maradv§nyait 

megtal§ltuk, a kŖzet bont§sa sor§n ¼gy tºrt v®letlen¿l, hogy az §llat kamp·s 

papag§jcsŖrre eml®keztetŖ orr-r®sz®nek maradv§nya egybŖl szembetŤnt. Egy 

koll®g§m, Guly§s P®ter sebt®ben, alig f®l ·ra alatt kiprepar§lta, ®s akkor l§ttuk, 

hogy ez egy koponyatºred®k. 

ï Mikor mondhatja egy kutat· n®h§ny tºredezett csont alapj§n, hogy az nem 

egy m§r ismert dinoszauruszhoz tartozik, hanem ¼j fajt·l sz§rmazik? 

ï Ez gyakran igen neh®z. Menn®l tºbb r®sze ismert a csontv§znak, ann§l 

biztosabbak lehet¿nk a hat§roz§s sor§n. A val·s§gban azonban a leletek 

legtºbbszºr tºred®kesek, ®s a fajoknak csak egyes testr®szeit ismerj¿k. A 

tudom§nytºrt®netben sokszor elŖfordult m§r, hogy egym§st·l f¿ggetlen¿l, 

gyakran sok ®vtized k¿lºnbs®ggel ugyanazon faj k¿lºnbºzŖ csontjait tal§lt§k 

meg, amelyeket k¿lºnbºzŖ nevekkel illettek. Erre akkor der¿lhet f®ny, ha 

egyszer egy teljes csontv§zat tal§lnak. Lehet, hogy az ihark¼ti leletek eset®ben 

is tºrt®nik majd hasonl· fordulat, azt azonban biztosan §ll²thatjuk, hogy a tal§lt 

koponyatºred®k csonttani jellegzetess®gei, ¼gynevezett diagnosztikus 

b®lyegei k¿lºnbºznek az ºsszes tºbbi ismert rokon faj jellemzŖitŖl. Az 

Ajkaceratops eset®ben azt is figyelembe kell venni, hogy a legkºzelebbi 

hasonl· dinoszauruszfaj hatezer kilom®terre keletre, Kºz®p-Ćzsi§b·l, r§ad§sul 

nem teljesen hasonl· kor¼ kŖzetekbŖl ker¿lt elŖ. Olyan messze teh§t, hogy 

val·sz²nŤtlen, hogy a k®t lelet ugyanatt·l a fajt·l sz§rmazna. 

ï Milyen hely volt Ihark¼t kºrny®ke nyolcvanºtmilli· ®vvel ezelŖtt? 

ï ErrŖl egyre tºbbet tudunk, ahogy ¼jabb ®s ¼jabb leletek ker¿lnek elŖ. Sok 

nºv®ny maradv§ny§t ®s a foly·k v²zi ®lŖvil§g§nak nyomait is fºlt§rtuk, ²gy 

k®pet alkothatunk az akkori kºrnyezetrŖl. Ezek alapj§n szubtr·pusi ®ghajlat 

lehetett akkor, a R§ba nagys§g¼ foly· §rter®t pedig dombok, alacsonyabb 

hegyek ºlelhett®k kºrbe. A foly· n®h§ny t²z kilom®terre nyugatra torkollhatott 

bele az akkori Tethys-·ce§nba. Ezen az ®lŖhelyen ®lt az a hat dinoszauruszfaj, 

amelynek maradv§nyai eddig elŖker¿ltek. H§rom nºv®nyevŖ, h§rom ragadoz· 
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volt kºz¿l¿k. A legnagyobb testŤ ragadoz·kt·l csak fogakat tal§ltunk, de abb·l 

tºbb sz§z darabot. Ezek alapj§n ez a h¼sevŖ n®gy-ºt m®ter hossz¼ lehetett. 

ï FeltŤnŖ, hogy a Magyarorsz§gon tal§lt din·k el®g kicsik az ismert fajokhoz 

k®pest. A legnagyobb ragadoz· testhossza harmada a Tyrannosaurus rex 

hossz§nak, az egy-m§sf®l m®teres Ajkaceratops pedig ºtºdolyan hossz¼ sincs, 

mint a Jurassic Parkb·l ismert Triceratops. Mi ennek az oka? 

ï A fºldtºrt®neti kr®ta idŖszakban Eur·pa ink§bb szigetvil§g volt. Ezzel 

ellent®tben Ćzsia ®s £szak-Amerika hatalmas sz§razfºldnek sz§m²tott. A 

biol·gi§ban ismert, szigethat§snak nevezett jelens®g miatt a szigeteken ®lŖ 

§llatok, fŖk®nt a kevesebb t§pl§l®k miatt, §ltal§ban kisebbek a kontinenseken 

lak· rokonaikhoz k®pest. Viszont ®ppen a hajdani szigetek teszik k¿lºnlegess® 

a lelŖhelyet. A tal§lt maradv§nyok ugyanis a csal§dok szintj®n hasonl·ak a 

tºbbi eur·pai helysz²nek leleteihez, viszont sok egyedi, m§shol nem tal§lhat· 

faj van kºzºtt¿k. Hasonl· ez a Gal§pagos-szigeteken ®lŖ pintyekhez, ahol 

minden szigeten k¿lºn§ll· fajok alakultak ki. 

ï Lehetnek Magyarorsz§gon az ihark¼tihoz hasonl· gazdags§g¼ dinoszaurusz-

lelŖhelyek? 

ï Igen, a Bakony m§s r®szein, a Mecsekben ®s a Vill§nyi-hegys®gben is 

vannak olyan ter¿letek, ahol, b§r az ihark¼tin§l j·val idŖsebb, de m®g mindig 

a dinoszauruszok kor§b·l sz§rmaz· kŖzetr®tegeket t§rnak fºl. ĉgy megvan 

annak az es®lye, hogy ott is tal§lnak majd dinoszauruszokat. Ćzsia ®s Amerika 

ter¿let®n nagy kontinensek voltak, ez®rt ott ®ltek az igaz§n hatalmas 

dinoszauruszok. K²n§ban a maradv§nyok elŖfordul§sa olyan tºmeges, hogy 

®vsz§zadok ·ta gyŤjtik ®s dar§lj§k a csontokat, hogy potencianºvelŖ 

gy·gyszereket k®sz²tsenek belŖl¿k. Innen sz§rmazik a s§rk§nyok legend§ja is. 

Amikor ®vsz§zadokkal ezelŖtt az ottani emberek egy m§sf®l m®teres 

combcsontot tal§ltak, fogalmuk sem lehetett az eredet®rŖl, k®zenfekvŖnek tŤnt 

teh§t azt felt®telezni, hogy mesebeli l®nytŖl sz§rmazik. 

ï ¥n Magyarorsz§gon az egyik legismertebb paleontol·gus, ®s nemzetkºzileg 

is jegyzik a nev®t. Fºlmer¿l a k®rd®s, hogy mi®rt nem ott kutat, ahol hatalmas 

§llatok szenz§ci·s, teljes csontv§z§t tal§lhatn§ meg, ®s vil§gh²rŤ fºlfedezŖv® 

v§lhatna. 

ï Nem mer¿lt fºl soha, hogy k¿lfºldre menjek dolgozni. Đgy hozta az ®let, 

hogy nekem mindig rengeteg dolgom volt itt, Ihark¼ton. Kor§bban tal§n az®rt 

lett volna ®rdemes kimenni, hogy kifog§stalan kºr¿lm®nyek kºzºtt 

kezdhessem meg a tudom§nyos kutat§st. Ez nem azt jelenti, hogy 

alkalmank®nt nem megy¿nk §sni p®ld§ul Argent²n§ba, Spanyolorsz§gba vagy 

K²n§ba, de ezek rºvid, n®h§ny hetes exped²ci·k. K²n§ban az exped²ci· m§sf®l 

h·napja alatt tºbb t²z n®gyzetkilom®tert kell §tf®s¿lnie az embernek. Ekkor egy 

kalap§ccsal, jegyzetf¿zettel ®s GPS-vevŖvel gyalogol a sivatagban, ®s a 

felsz²nen l®vŖ csontokat gyŤjti. Arra gyakran nincs is idŖ, hogy az ember 

ki§sson mindent, csak bejelºli a t®rk®pen, ®s k®sŖbb a technikusok vagy maga 
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a kutat· visszat®r a lelŖhelyre. Egyszer K²n§ban, ahol mi §stunk, volt egy 

kºr¿lbel¿l h®t-nyolc m®teres teljes csontv§z, amelyet m®g az elŖzŖ szezonban 

kezdtek felt§rni, de m®g akkor sem v®geztek vele. 

ï K²n§ban nagy probl®ma az Ŗsmaradv§nyok illeg§lis gyŤjt®se ®s a kºr®j¿k 

®p¿lt feketepiac. Ihark¼ton tapasztaltak m§r lop§st? 

ï A mi lelŖhely¿nkºn is j§rtak m§r Ŗsmaradv§nyokat keresŖ idegenek. 

Mindent megtesz¿nk, hogy elz§rjuk elŖl¿k a lelŖhelyet, ez®rt tºbb m®ter 

vastag fºlddel takarjuk be a ter¿letet. Nek¿nk csak ez van, a megl®vŖ 

leletanyag is sokkal kevesebb, mint K²n§ban vagy Mong·li§ban, ®s hamar 

kimer¿lhet. 

 

2011. szeptember 3. 
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K®t ®vvel ezelŖtt a hat§svad§sz komment§rok szerint az ºrºk ®let titk§nak 

felfedez®s®®rt kapott megosztott orvosi ®s ®lettani Nobel-d²jat Elizabeth 

Blackburn. Hogy mivel foglalkozik val·j§ban, azt ekºzben kevesen 

tudj§k, ®rtik. Az amerikai molekul§ris biol·gus a szem®lyre szabott 

orvosl§ssal foglalkoz· Quintess Tud§skºzpont megnyit·j§ra ®rkezett 

haz§nkba. 

 

Elizabeth Blackburn 

ausztr§l-amerikai molekul§ris biol·gus 1948-ban sz¿letett a tasm§niai 

Hobartban. A Melbourne-i Egyetemen diplom§zott, majd a 

Cambridge-i Egyetemen szerzett doktor§tust, ahol t®mavezetŖje az 

egyed¿lik®nt k®tszeres k®miai Nobel-d²jas Frederick Sanger volt. 

Jelenleg a Kaliforniai Egyetem San Francisc·-i r®szleg®n dolgozik, a 

kromosz·m§k telom®r§nak nevezett v®geit kutatja. 1984-ben 

doktorandusz§val egy¿tt felfedezt®k a telom®r§kat hosszabb²t· 

telomer§z enzimet, amely®rt 2009-ben megosztott Nobel-d²jat kaptak a 

telom®r§k feladat§nak megfejtŖj®vel, Jack Szostakkal egy¿tt. 2007-ben 

a Time magazin a vil§got legink§bb form§l· sz§z ember kºz® 

v§lasztotta. 

 

Hogyan f¿ggnek ºssze az ºn kutat§sai az ºreged®ssel? 

ï A kromosz·m§v§ csavarodott DNS-l§nc, az ºrºk²tŖanyag v®gein nem a 

feh®rj®ket k·dol· g®nek helyezkednek el. Ez nem is baj, hiszen minden egyes 

sejtoszt·d§st megelŖzŖ DNS-kettŖzŖd®s alkalm§val a l§nc kiss® rºvid¿l, 

leszakad a v®geirŖl n®h§ny nukleotidnak nevezett alkot·elem. ĉgy ha ott fontos 

g®nek lenn®nek, sz¿ks®gszerŤen k§rosodn§nak. Ehelyett sokszorosan 

ism®tlŖdŖ, semmit nem k·dol· nukleotidsorozat, az ¼gynevezett telom®ra v®di 

a DNS-l§ncot. Ez a szakasz egyre csak rºvid¿l, ®s e folyamat tekinthetŖ a 

sejtek ºreged®si mechanizmus§nak. A legtºbb sejt ennek ellen®re sem tud 

v®gtelen sokszor oszt·dni, mert egy idŖ ut§n elfogy a telom®ra, ®s akkor m§r 

fontos g®nek s®r¿lnek. Ilyenkor §ltal§ban bekºvetkezik a sejthal§l. L®teznek 

hosszabb ®s rºvidebb telom®r§val v®dett sejtek, ®s az emberek kºzºtt is van 

k¿lºnbs®g e tekintetben, ²gy r®szben ez magyar§zhatja azt, hogy n®h§nyan 
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mi®rt maradnak fiatalosak ®s ®lnek tov§bb, mint m§sok. A telom®r§kat m§r 

elŖtt¿nk is ismert®k, n®h§ny sejtt²pusn§l azonban azt tapasztalt§k, hogy hi§ba 

oszt·dnak, telom®r§ik nem rºvid¿lnek. Ennek oka rejt®ly volt. 

ï Ha a telom®r§k elfogy§sa a sejt hal§l§val j§r, akkor az §lland· hossz¼s§g¼ 

kromosz·mav®gek halhatatlann§ teszik a sejtet? 

ï Bizonyos esetekben igen. A legtºbb emberi sejtben mŤkºdik egy 

mechanizmus, amely bizonyos m®rt®kig vissza®p²ti a telom®r§kat. M§r j· ideje 

e DNS-v®gekkel foglalkoztam, amikor egyre nyilv§nval·bb§ v§lt, hogy kell 

lennie egy ilyen Ăjav²t·folyamatnakò, amely hosszabb²tja a 

kromosz·mav®geket. A molekul§ris biol·gi§ban az eff®le funkci·kat §ltal§ban 

enzimek l§tj§k el, ²gy egy enzimet kezdt¿nk keresni. Elv®geztem n®h§ny 

elŖzetes k²s®rletet, ®s mivel ezek eredm®nyei biztat·k voltak, megb²ztam a 

tan²tv§nyomat, Carol Greidert, hogy ez ir§nyban kutasson tov§bb. A v®gsŖ 

bizony²t®k megszerz®s®hez n®gy ®v kutat§sra volt sz¿ks®g. A kiindul· ºtlet 

m§r a hetvenes ®vek v®g®n megfogalmaz·dott benn¿nk, de tudja, a 

biol·gi§ban az ºtletek nem ker¿lnek p®nzbe. Csakhogy bizony²t®kok is 

kellenek, ®s ez sokkal lassabban megy. M§r az elsŖ ®v v®g®n voltak adataink, 

amelyek az enzim l®t®re utaltak, de onnan m®g sokat kellett dolgoznunk, hogy 

teljesen meggyŖzŖdhess¿nk igazunkr·l. 

ï Amikor megtal§lt§k a telom®r§kat vissza®p²tŖ telomer§z enzimet, azonnal 

l§tta, hogy ez nagy dob§s lehet? 

ï Igen, arr·l azonnal meg voltam gyŖzŖdve, hogy ez valami teljesen ¼j, eddig 

ismeretlen mŤkºd®se az ®lŖl®nyeknek. Abban is szinte biztos voltam, hogy a 

telomer§z enzim aktivit§sa §ltal§nos lehet a term®szetben, hiszen a molekul§ris 

biol·gi§r·l §ltal§noss§gban elmondhat·, hogy ami igaz az egyik sejtt²pusra, az 

alapvetŖen m§sfajta sejtekben is mŤkºdhet. Teh§t ®reztem, hogy akkor 

felfedezt¿nk valami fontosat. Persze nem gondoltam azonnal arra, hogy ez®rt 

Nobel-d²jat kellene kapnom. 

ï Val·ban nem? Szinte minden Nobel-d²jas azt mondja, hogy nem foglalkozott 

azelŖtt a kit¿ntet®ssel, de ha az eredm®nyei m§r elengedhetetlen r®sz®t k®pezik 

a vil§g ºsszes biok®miai, genetikai tankºnyv®nek, csak esz®be jut, hogy esetleg 

es®lyes lehet. 

ï J·, az ut·bbi t²z ®vben innen-onnan val·ban hallottam pletyk§kat arr·l, hogy 

jelºltek a d²jra, ²gy nem ®rt teljesen v§ratlanul a dolog. A lehetŖs®grŖl teh§t 

tudtam, de sok embert jelºlnek minden ®vben, ²gy az es®lyeim m®g ennek 

f®ny®ben is csek®lyek voltak. Az ember sosem tudhatja biztosan, hiszen sok 

kutat·t jelºltek m§r tºbbszºr is a m¼ltban ¼gy, hogy v®g¿l nem kapt§k meg a 

d²jat. 

ï Sz¿ks®gszerŤ az ®lŖl®nyek ºreged®se? 

ï Azt mondhatjuk, hogy igen, amolyan fŖc²m a film v®g®n. Az evol¼ci· sor§n 

olyann§ alakultak az ®lŖl®nyek, hogy ï nem tekintve az oszt·d§ssal szaporod· 

egysejtŤeket ï a legtºbbj¿knek v®ges az ®lettartama. £let¿k maxim§lis 
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idŖtartam§t j·r®szt a genetikai faktorok mŤkºd®se hat§rozza meg. Az ember 

ebbŖl a szempontb·l k¿lºnleges. A legtºbb §llatt·l elt®rŖen ugyanis mi ®let¿nk 

jelentŖs r®sz®t azut§n ®lj¿k le, hogy befejezt¿k reprodukt²v ®letszakaszunkat, 

teh§t nem hozunk a vil§gra tºbb ut·dot. E jelens®g h§ttere evol¼ci·s 

szempontb·l nem nyilv§nval·, ²gy m®lyebb kutat§sra van sz¿ks®g e t®ren. Az 

ºreged®s nagy r®sze ebben az ®letszakaszban j§tsz·dik le. Mivel egyre tºbb 

ember ®li meg a k®sŖi ºregkort, rendk²v¿l fontos meg®rten¿nk e folyamat hat· 

t®nyezŖit, illetve azt, hogy ezek kºz¿l mit tudunk megv§ltoztatni, ®s mit nem. 

A v®ge ugyanis mindenk®ppen a hal§l, de az eg®szs®gben eltºltºtt ®vek sz§ma 

olyasvalami, amirŖl egyre biztosabban §ll²thatjuk, hogy befoly§solni lehet. 

Mikºzben az emberek elvi maxim§lis ®lettartama genetikailag programozott, 

az §tlagos ®lettartam j·val elmarad ettŖl, ²gy van lehetŖs®g¿nk megny¼jtani az 

®letet. 

ï Hogyan f¿gg ºssze a telom®ra hossza ®s az ®lettartam? 

ï Sok tanulm§ny bizony²totta az ut·bbi ®vtizedekben, hogy kapcsolat van a 

telom®r§k hossza ®s sok ºregkorhoz kºthetŖ betegs®g elŖfordul§sa kºzºtt. 

Teh§t min®l hosszabb valaki kromosz·m§inak v®g®n a v®dŖ nuklotidsorozat, 

ann§l kisebb es®llyel betegszik meg p®ld§ul r§kban, sz²v- ®s ®rrendszeri 

betegs®gekben. Az emºgºtt rejlŖ mechanizmust m®g nem ®rtj¿k pontosan, de 

az ºsszef¿gg®s biztosan l®tezik. A telom®raszakasz hossza tºbb t®nyezŖtŖl 

f¿gg. Ezek egy r®sze ºrºklºtt, ami hasonl·an a haz§rdj§t®kokhoz, csak a 

szerencs®n m¼lik. Pontosabban ®rdemes bºlcsen megv§lasztani a sz¿leinket, 

de ez persze csak vicc. £l egy szerencs®s kisebbs®g az emberek kºzºtt, 

amelynek ºrºklºtten j·l mŤkºdik a telomer§za, ®s k¿lºnºsebb erŖfesz²t®s 

n®lk¿l ellen§ll az ºregkori betegs®geknek. A tºbbs®g azonban nem ilyen, 

hiszen hatnak ezenk²v¿l a kºrnyezeti t®nyezŖk, fŖk®nt a kºrnyezetszennyez®s, 

®s v®g¿l az emberek ®letm·dja is befoly§solja a telom®r§k hossz§t. M®ghozz§ 

a telomer§z mŤkºd®s®n kereszt¿l, mert ha csºkken az enzim hat®konys§ga, 

akkor az a telom®r§k rºvid¿l®s®t okozza. 

ï Hogyan befoly§solja az ®letm·d a telom®r§k hossz§t? 

ï A stressz az egyik legfontosabb t®nyezŖ, amely rºvid²ti a telom®r§kat. A 

magyar Selye J§nos (a stresszkutat§s vil§gszerte elismert ¼ttºrŖje ï M. Cs.) 

²rta, hogy a stressz §ra az, hogy az illetŖ egy kicsit ºregebb lesz tŖle. Ebben 

tºk®letesen igaza volt, hiszen kimutatt§k, hogy a stresszelt emberek 

telomer§zaktivit§sa alacsonyabb, ®s ²gy telom®r§ik is rºvidebbek. Ugyanezt 

l§tjuk a r§kos betegekn®l, a demenci§val, csontritkul§ssal, cukorbetegs®ggel 

k¿zdŖkn®l. Az ®letm·dv§lt§s a telomer§zaktivit§st is befoly§solhatja, ²gy 

fontos szerepe lehet a betegs®gek megelŖz®s®ben. A tests¼ly alacsonyan 

tart§sa, a rendszeres mozg§s, a doh§nyz§s elutas²t§sa mind ilyen viselked®sbeli 

v§ltoztat§s, amely v®gsŖ soron a betegs®gek kialakul§s§nak kock§zat§t 

csºkkenti. Fontosnak tartom azonban hangs¼lyozni, hogy amint a betegs®g 
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kialakult, ezek a l®p®sek m§r nem elegendŖk a gy·gyul§shoz, akkor a fejlett 

nyugati orvostudom§ny v²vm§nyaira kell hagyatkoznunk. 

ï Teh§t ºn azt §ll²tja, hogy akiknek jobban mŤkºdik a telomer§zuk, azok 

eg®szs®gesek? A r§kos betegek sejtjei nem ®ppen az®rt v§lnak halhatatlan, 

sz¿ntelen¿l oszt·d· tumorsejtekk®, mert erŖs benn¿k a telomer§zaktivit§s? 

ï Az egyes sejtt²pusokban elt®rŖ intenzit§ssal mŤkºdik a telomer§z. Az 

Ŗssejtekben ®s az ivarsejtekben, minthogy feladatuk ell§t§s§hoz nem szabad 

meghalniuk, eg®szs®gesen is dolgozik az enzim, de sok testi sejtben is 

kimutathat· n®mi telom®rajav²t§s. A r§kos sejtekben val·ban elszabadult az 

enzim mŤkºd®se, ®s ezt a jelens®get sok kutat·csoport arra pr·b§lja haszn§lni, 

hogy ennek seg²ts®g®vel tal§ljon gy·gym·dot a r§kra. A telomer§zg§tl· 

gy·gyszerekn®l azonban, ahogy a r§kkezel®sn®l §ltal§ban, nagyon neh®z 

megtal§lni azt a d·zist, amellyel g§toljuk a tumorsejtek szaporod§s§t, de nem 

ºlj¿k meg az eg®szs®ges sejteket. 

ï Kifejlesztettek az ut·bbi ®vekben a telom®r§k hossz§t m®rŖ gyorsteszteket ï 

ak§r egy v®rcseppbŖl vagy ny§lminta alapj§n ï, tºbbek kºzºtt az ºn c®ge is. 

Ezek mire j·k, mit tudhatunk meg az eredm®nybŖl? 

ï A rºvid telom®r§kat figyelmeztetŖ jelnek kell tekinten¿nk. Az orvosi 

statisztik§k alapj§n meg§llap²thatjuk, hogy az adott popul§ci·ban mennyivel 

nºveli meg vagy csºkkenti bizonyos betegs®gek megjelen®s®nek kock§zat§t 

az, ha valakinek az §tlagosn§l rºvidebbek vagy hosszabbak a telom®r§i. Fontos 

teh§t tudatos²tanunk, hogy a telom®r§k, m§s biol·giai jelz®sekhez 

(tudom§nyos kifejez®ssel: biomarkerekhez ï M. Cs.) hasonl·an nem tºltik be 

a j·sok krist§lygºmbj®nek szerep®t, teh§t nem lehet belŖl¿k teljes 

bizonyoss§ggal megj·solni a jºvŖt. Az eredm®ny csak a val·sz²nŤs®grŖl 

t§j®koztat, az orvosok felelŖss®ge, hogy ezt az inform§ci·t ¼gy adj§k §t a 

tesztelt szem®lynek, hogy Ŗ helyesen legyen k®pes ®rtelmezni. Nem szabad azt 

gondolnunk, hogy a telom®r§k hossz§nak m®r®se ºnmag§ban meggy·gy²tja 

majd a r§kot vagy b§rmilyen betegs®get aff®le csodaszerk®nt. 

ï Ha m§r a csodaszereket eml²tette, ºn t²z ®vvel ezelŖtt az Egyes¿lt Ćllamok 

bioetikai bizotts§g§nak tagjak®nt ny²ltan t§mogatta az Ŗssejtek kutat§s§t, 

szembemenve a Bush-adminisztr§ci· ir§nyvonal§val. Ez®rt azt§n ki is tett®k 

ºnt a bizotts§gb·l, ami miatt sz§mos tud·s tiltakozott. Az eltelt t²z ®v 

Ŗssejtekkel kapcsolatos eredm®nyei igazolt§k a v§rakoz§sait? M®g ma is 

t§mogatja ezt a kutat§st? 

ï Igen, ugyanaz®rt t§mogatom ma is, ami®rt akkor t§mogattam. Az Ŗssejtekkel 

kapcsolatban rendk²v¿l sok a megv§laszolatlan k®rd®s. Az egyetlen m·dja 

annak, hogy e k®rd®sekre v§laszt kapjunk, a megfelelŖen szab§lyozott 

tudom§nyos kutat§s. A kutat§s betilt§sa sz§momra a kºnyv®get®ssel 

egyen®rt®kŤ. Egyesek megpr·b§lj§k elpuszt²tani a tud§st. Pedig az egyetlen 

helyes cselekedet a tud§s megszerz®se, majd felelŖss®gteljes haszn§lata. Az·ta 

m®gis folynak a kutat§sok, ®s ahogy ºn is, ®n is tudom, kider¿lt, hogy a dolgok 
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ºsszetettebbek ann§l, mint amilyennek kezdetben tŤntek, ®s elmaradtak a v§rt 

eredm®nyek. Az emberek szinte csodav§r§ssal figyelt®k az Ŗssejtkutat§st, de 

b§r rengeteg kifog§stalan k²s®rletet v®geztek a laborat·riumokban, a klinikai 

alkalmazhat·s§got illetŖen j·r®szt csal·dniuk kellett. Ćm mindez nem igazolja 

a betilt§sra tett pr·b§lkoz§sokat, hiszen ha siker¿lt volna le§ll²tani a kutat§st, 

ma nem lenn®nk e tud§s birtok§ban.  

 

2011. okt·ber 29. 
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A december v®g®n egyre gyakrabban keresett j·t®konys§g, er®ny ®s 

ºnzetlens®g nem csup§n kult¼r§nk alkot§sa, e viselked®sform§knak 

egy®rtelmŤ tºrzsfejlŖd®si elŖk®peik vannak, vallja Bereczkei Tam§s 

evol¼ci·s pszichol·gus. Az er®ny term®szete c²mŤ kºtet®ben is 

megfogalmazott n®zetei szerint az adakoz§s form§i a kŖkori 

t§rsadalmakban gyºkereznek, ®s furcsa m·don a j·t®kony ember ®rdekeit 

ugyan¼gy szolg§lj§k, mint a sz¿ks®get szenvedŖk®it. 

Bereczkei Tam§s  

evol¼ci·s pszichol·gus 1956-ban sz¿letett Egerben. Miut§n biol·gusi 

diplom§t szerzett a J·zsef Attila Tudom§nyegyetemen ®s filoz·fiai 

oklevelet az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetemen, 2003-ban a 

pszichol·giai tudom§nyok ter¿let®n lett a Magyar Tudom§nyos 

Akad®mia doktora. Jelenleg a P®csi Tudom§nyegyetem egyetemi 

tan§ra, az ottani pszichol·giai int®zet vezetŖje. Evol¼ci·s pszichol·giai 

kutat§sai sz§mos t®makºrt, ²gy a p§rv§laszt§st, a reprodukt²v 

strat®gi§kat, az altruizmust, az ®lettºrt®neti p§ly§kat ®s sz¿lŖi 

gondoskod§st ºlelik fºl. Kºtetei kºz¿l n®h§ny: A bel®nk iv·dott m¼lt 

(Dial·g, 1998), Evol¼ci·s pszichol·gia (Osiris, 2003), Az er®ny 

term®szete (Typotex, 2009). 

 

Civiliz§ci·nk term®ke a j· sz§nd®k, vagy biol·giai gyºkerei is vannak? 

ï Fontos ez a k®rd®s, hiszen az eur·pai kult¼rtºrt®netben nagyon erŖsen 

meggyºkerezett az a n®zet, miszerint mi, emberek alapvetŖen ºnzŖek vagyunk, 

®s csak a t§rsadalmi norm§k hat§s§ra v§lunk ºnzetlenekk®. Freud szerint a 

sz¿let®skor megl®vŖ tudat alatti ºsztºneink az ºn®rdek ®rv®nyes²t®s®t 

szolg§lj§k, majd a szuper ego, a t§rsadalmi elv§r§sok szel²d²tik meg ezeket az 

ºsztºnºket. Az ¼jabb kutat§sok azonban egy®rtelmŤen abba az ir§nyba 

mutatnak, miszerint az ember evol¼ci·ja sor§n tett szert azokra a 

magatart§sbeli jellegekre, amelyek az egy¿tt®l®st szolg§lj§k. Nem arr·l van 

teh§t sz·, hogy biol·giailag ºnzŖek vagyunk, t§rsadalmilag pedig nagylelkŤek, 

hanem mindkettŖnek vannak biol·giai ®s t§rsadalmi alapjai egyar§nt. 

ï Hogyan tudjuk megfogni a meglehetŖsen kºdºsen hangz· j· sz§nd®kot 

tudom§nyos m·dszerekkel? 
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ï Felbonthatjuk tºbb, egym§ssal ºsszef¿ggŖ, de egyenk®nt pontosabban 

meghat§rozhat· k®pess®gekre. Az egyik legfontosabb kºz¿l¿k az emp§tia, a 

m§sik emberrel val· egy¿tt®rz®s, gondolataira val· r§hangol·d§s k®pess®ge. 

Kider¿lt, hogy ez nem tanult viselked®s, sokkal ink§bb az emberi idegrendszer 

egyik alapvetŖ megnyilv§nul§sa. Egy k²s®rletben a r®sztvevŖk ujj§t tŤvel 

megsz¼rt§k, mikºzben agyuk aktivit§s§t funkcion§lis m§gneses rezonanci§s 

k®palkot· berendez®ssel, FMRI-vel vizsg§lt§k. Ez az eszkºz ki tudja mutatni, 

hogy az agy mely ter¿letei dolgoznak ®ppen, hol tºrt®nik az inform§ci· 

fºldolgoz§sa. Ezut§n ugyanazon alanyoknak v®gig kellett n®zni¿k, amint 

m§soknak okoznak f§jdalmat a tŤvel. Đgy tal§lt§k, hogy agyuk ugyanazon 

ter¿lete, az ®rzelmek §t®l®s®ben fontos szerepet j§tsz· cingul§ris k®reg 

aktiv§l·dott, mint amikor a saj§t ujjukat sz¼rt§k meg. Teh§t ugyan¼gy 

reag§lunk m§sok f§jdalm§ra, ahogyan mi magunk is §t®lj¿k. 

ï Mikor jelenik meg az emp§tia k®pess®ge az emberben? 

ï M§r eg®szen pici korban. Az ¼jsz¿lºttek hajlamosak s²rva fakadni, ha m§s 

gyerekek s²r§s§t hallj§k. Az ember, ¼gy tŤnik, velesz¿letetten empatikus. 

K¿lºnºsen ®rdekes azonban, hogy ez a k®pess®g j·szer®vel csak r§nk jellemzŖ. 

B§r van n®h§ny kutat·, aki szerint m§r az emberszab§s¼ majmok is mutatnak 

olyan viselked®sbeli jellegzetess®geket, amelyek emp§tiak®nt ®rtelmezhetŖk, 

de igaz§b·l hi§nyoznak belŖl¿k e k®pess®g egy®rtelmŤ jelei. B§rmennyire 

szeret¿nk Ănemes lelketò tulajdon²tani az §llatoknak, nem rendelkeznek a 

legtºbb, j·nak tartott emberi k®pess®ggel. A rokon §llatok egym§s kºzºtt 

lehetnek ºnzetlenek, de idegenekkel szemben kifejezetten nem viselkednek 

²gy. Az egym§st seg²tŖ emberi megnyilv§nul§sok m§sik elem®t, az 

egy¿ttmŤkºd®s jeleit megtal§ljuk az §llatokn§l, de ez is alapvetŖen k¿lºnbºzik 

a mienktŖl. Az ember sz§m§ra az egy¿ttmŤkºd®s aktusa ºnmag§ban is 

pszichol·giai jutalomforr§s lehet. 

ï Teh§t nem is felt®tlen¿l a kºzºs c®l el®r®se a fontos? 

ï Sz§mos k²s®rletben kimutatt§k, hogy mikºzben az emberek hajland·k 

egy¿ttmŤkºdni, sŖt gyakran ºrºmmel t§mogatnak m§sokat, agyuk kºz®pagy 

nevŤ r®sz®nek Ăjutalmaz·kºzpontj§banò megnŖ az aktivit§s. Az ott termelŖdŖ 

dopaminhormon fºlszabadul§sa pedig j·lesŖ ®rz®ssel j§r. A kºlcsºnºs 

egy¿ttmŤkºd®s teh§t megel®ged®s¿nkre szolg§l. M®g akkor is, ha csal§ssal 

nagyobb nyeres®gre tehetn®nk szert, sz§munkra az egy¿ttmŤkºd®s maga az 

igazi pszichol·giai jutalom. Tele vagyunk teh§t huzalozva az egy¿tt®l®st ®s az 

egym§s seg²t®s®t lehetŖv® t®vŖ k®pess®gekkel, ®s errŖl kor§bban vajmi keveset 

tudtunk. 

ï Az evol¼ci·kutat·k tºbbs®ge az egy®nt vagy az egyedet tekinti a szelekci· 

alany§nak, teh§t szerint¿k v®gsŖ soron az®rt alakulnak ki k®pess®geink, hogy 

az nek¿nk legyen elŖnyºs. Kevesen vannak, akik a csoportszelekci·t tartj§k 

®rv®nyesnek, az Ŗ ®rtelmez®s¿kben a csoporttagok k®pess®gei a csoport 
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t¼l®l®s®t seg²tik. Amikor j·t tesz¿nk embert§rsainkkal, ez melyik ®rtelmez®s 

szerint Ălogikusò dºnt®s? 

ï Az biztos, hogy azok a viselked®sform§k, amelyek h§tr§nyosak voltak az 

egy®n vagy a csoport sz§m§ra, nem maradhattak fºnn tart·san. Sokan tartj§k 

¼gy, hogy az®rt alakult ki benn¿nk az egy¿ttmŤkºd®s k®pess®ge, mert az 

ember ®vmilli·k ·ta z§rt, sz§z-sz§zºtven fŖs csoportokban ®lt. E csoportok 

nagycsal§dok voltak, ahol a tagok ºnfel§ldoz§sa gyakran rokonaik t¼l®l®s®t 

seg²tette. [Az elm®let kidolgoz§s§ban ¼ttºrŖ szerepet j§tsz· Robin Dumbarral 

k®sz¿lt interj¼nkat 2009. §prilis 4-i sz§munkban olvashatt§k, illetve el®rhetik 

az interneten a bit.ly/tNCmHx c²men.] A csoport t¼l®l®se pedig akkoriban 

elengedhetetlen fontoss§ggal b²rt az egy®n boldogul§sa szempontj§b·l. Azt 

sem szabad elfelejten¿nk, hogy a j·t®konykod§s az egy®n sz§m§ra is elŖnyºs 

lehet. Az ®let sz§mos ter¿let®n megfigyelhetŖ, hogy az adakoz· embernek 

megnŖ a t§rsadalmi preszt²zse, n®pszerŤs®ge, befoly§sa. 

ï ¥nºs ®rdekbŖl vagyunk h§t ºnzetlenek? 

ï R®szben. Kutat·csoportunk elv®gzett egy val· ®letben j§tsz·d· k²s®rletet, 

amelyben teh§t nem szimul§ltuk a val·s§got, hanem a r®sztvevŖk ¼gy 

cselekedtek, mintha nem is vizsg§lat folyna ®ppen. Egyetemist§kat k®rt¿nk 

meg, hogy t§rsas kapcsolataikat fºlm®rŖ teszteket tºltsenek ki. Amikor azt§n 

fºlt®rk®pezt¿k szoci§lis helyzet¿ket a csoporton bel¿l, megk®rt¿nk valakit egy 

karitat²v szervezettŖl, hogy j·t®kony cselekedetekre k®rje fºl az 

egyetemist§kat. P®ld§ul arra, hogy k²s®rjenek el beteg gyerekeket az 

§llatkertbe, seg®dkezzenek v®rad§sn§l vagy hajl®ktalanok eg®szs®g¿gyi 

ell§t§s§n§l. Ezek egyszeri, ingyenes, mindenf®le ut·lagos megt®r¿l®st, 

viszonz§st n®lk¿lºzŖ cselekedetek voltak. Azt tal§ltuk, hogy az emberek 

sokkal hajland·bbak voltak jelentkezni, ha csoportt§rsaik l§tt§k a 

felaj§nlkoz§sukat, mintha csendben, anonim m·don kellett feliratkozniuk. A 

ny²ltan jelentkezŖ, teh§t nemeslelkŤs®g¿ket bizony²t· egyetemist§k 

reput§ci·ja, n®pszerŤs®ge k®sŖbb megnŖtt csoportjukban. 

ï Mi®rt seg²t¿nk olyanoknak, p®ld§ul t§voli fºldr®szeken ®lŖ ®hezŖknek vagy 

term®szeti csap§sok elszenvedŖinek, akik val·sz²nŤleg sohasem fogj§k 

viszonozni cselekedet¿nket, sŖt akikkel j· es®llyel m®g tal§lkozni sem fogunk 

soha? 

ï Ennek h§tter®ben r®szben ugyancsak a saj§t csoporttagjaink fel® mutatott, 

ºnmagunkr·l kialak²tott k®p §llhat. IdŖnk®nt tapasztalhatjuk, hogy egy 

ismerŖs¿nk k®rkedik j· cselekedeteivel. Egy-egy megfelelŖ pillanatban elejtett 

megjegyz®s m§r el®g arra, hogy a kºzºss®g tudom§s§ra hozz§k 

j·t®konys§gukat. Ez semmit sem von le a j· cselekedetek ®rt®k®bŖl, az ºn®rdek 

kºvet®se eszkºz a seg²ts®gny¼jt§s megval·s²t§s§ban. Vannak, akik szerint a 

sajt·ban megjelenŖ nagyszab§s¼ levesoszt· ®s hasonl· seg®lyakci·k is az 

adakoz·k azonos²that·s§g§t szolg§lj§k, holott sokszor ®sszerŤbb lenne 

csendben kitºlteni egy csekket. Sokan adnak valamit, ami j· ®rz®ssel tºlti el 
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Ŗket, de az adom§ny felad§s§nak pillanat§ban v®get is ®rt az aktus r®sz¿krŖl. 

Nem tºrŖdnek a tov§bbiakban azzal, hogy az adom§ny val·ban seg²tett-e 

b§rkin is. 

ï ŕk a saj§t megnyugtat§suk miatt j·t®konykodnak? 

ï Fontos hangs¼lyoznunk, hogy nem §ltal§nos²thatunk, de bizonyosan vannak 

olyan emberek, akik a saj§t szorong§sukkal k¿zdenek meg ilyen m·don. Az 

emberi szenved®s k®peit l§tva olyan negat²v ked®ly§llapotunk alakulhat ki, 

amelytŖl menek¿lni pr·b§lunk, ®s ennek egyik eszkºze, ha adakozunk. Az 

adakoz§sra felsz·l²t· hirdetm®nyeket gyakran ®ppen ¼gy fogalmazz§k meg, 

hogy szorong§st keltsenek az emberben. K®ts®gtelen¿l ¼gy vagyunk 

megalkotva teh§t, hogy nehezen viselj¿k el m§sok szenved®s®t. Nagy k®rd®s, 

hogy m§sok seg²t®se csup§n ĂºnzŖ ºnzetlens®gò r®sz¿nkrŖl, vagy val·ban 

l®tezik igazi altruizmus. ErrŖl jelenleg is vita folyik a szakirodalomban. 

Evol¼ci·s ®rtelemben az ºnzetlens®g csak az ºn®rdek szolg§lat§ban 

alakulhatott ki, de m§ra ºn§ll· motiv§ci· lett sok emberben. Sokan vannak, 

akik az emp§tia, az egy¿ttmŤkºd®si k®szs®g ®s m§sok meg®rt®s®nek 

Ăadom§ny§tò az igazi, semmilyen hasznot nem hoz· ºnzetlens®g szolg§lat§ba 

§ll²tj§k. 

ï Ha az ºnzetlen, egy¿ttmŤkºd®st seg²tŖ magatart§sform§k a sz§zºtven fŖs 

emberi csoportokban alakultak ki, hogyan maradhattak fºnn m§ig, amikor 

felfoghatatlanul sok ismeretlen ember ®l egym§s kºzels®g®ben? 

ï Hi§ba vagyunk sokmilli·nyian, a kis csoportok tov§bb ®lnek. Sz§mos 

egyes¿let, klub, mikºzben tev®kenys®g¿k val·ban lehet fontos, az®rt l®tezik, 

hogy az emberek kis l®tsz§m¼ csoportokhoz tartozhassanak. E csoportokon 

bel¿l tºreksz¿nk a n®pszerŤs®gre, arra, hogy t§rsaink l§ss§k elismer®sre m®lt· 

cselekedeteinket. Ma is ®lnek term®szeti n®pek kis l®tsz§m¼ kºzºss®gekben, 

²gy van lehetŖs®g¿nk ºsszehasonl²tani az Ŗ ºnzetlen megnyilv§nul§saikat a 

saj§tjainkkal. Sokan mondj§k, hogy a civiliz§ci· megrontotta az embert, ®n 

azonban nem l§tom ilyen pesszimist§n a helyzetet. Az elŖbbiekn®l m§s a j· 

cselekedetek form§ja, mint az ipari t§rsadalmakban. Ott ritka az anonim 

adom§ny, hiszen Ŗk egym§s kºzels®g®ben ®lik le eg®sz ®let¿ket. A kºlcsºnºs 

seg²ts®g a mindennapi egy¿ttmŤkºd®s szerves r®sze. A vad§sz·-gyŤjtºgetŖ 

n®pekn®l a zs§km§ny eloszt§sa nem ®rdemek alapj§n, sokkal ink§bb sz¿ks®g 

szerint tºrt®nik, teh§t adott esetben sokkal tºbb ®lelmet kap a 

legtehets®gtelenebb vad§sz, ha sok gyermeke van. Ezek nem adom§nyok, az 

eloszt§s ink§bb j·l mŤkºdŖ tranzakci·k rendszerek®nt ®rtelmezhetŖ. Az 

adom§nyoz·k befoly§sa ez§ltal nŖ a csoporton bel¿l. 

ï Az §llatvil§gban csak rokonok kºzºtt besz®lhet¿nk val·di ºnzetlens®grŖl. A 

csal§dtagok ott az®rt seg²tik egym§st, hogy rokonaik, amelyek hasonl· g®neket 

hordoznak, t¼l®ljenek, ²gy az ºnzetlen egyed genomj§nak egy r®sze is 

tov§bbºrºk²tŖdhet. Az embern®l is megfigyelhetŖ, hogy csal§dtagjait jobban 

seg²ti? 
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ï Sz§mos vizsg§latban kimutatt§k, hogy dac§ra az ipari t§rsadalmakr·l alkotott 

kºzkeletŤ v®leked®snek, a rokoni kapcsolatok tov§bbra is meghat§roz· 

jelentŖs®ggel b²rnak. S¼lyos anyagi vagy eg®szs®gi sz¿ks®ghelyzetben 

elsŖsorban rokonainkhoz fordulunk, ®s csak ut§nuk h²vjuk bar§tainkat. M®g 

akkor is igaz ez, ha esetleg bar§tainkat gyakrabban l§tjuk, mint rokonainkat. 

Viszont ²gy kar§csony idej®n nem §ll²thatom, hogy az ºnzetlen, seg²tŖ 

sz§nd®k¼ tettek mindig az ºn®rdek szolg§lat§ban §llnak, sem azt, hogy 

szelekt²ven a rokonaink fel® ir§nyulnak. Đgy tŤnik, hogy m®giscsak l®tezik 

egyfajta belsŖ hajt·erŖ benn¿nk, amely a j· cselekedetek ir§ny§ba tol 

benn¿nket, ezt azonban nagyon neh®z tudom§nyos eszkºzºkkel kimutatni. 

ï A kar§csonyi ¿nnepek elŖtt minden ®vben tºbb j·t®konys§gi akci·t 

szerveznek, mint az ®v egy®b idŖszakaiban. Az emberek val·ban adakoz·bbak 

ilyenkor, vagy csak a m®dia szŤrŖje engedi §t jobban e t®m§t? 

ï Az aj§nd®koz§si gesztus mindig is kºtel®ket teremtett a csoport tagjai kºzºtt. 

Nem is kell minden elem®t tanulnunk, eg®szen kis gyermekek is megosztj§k 

®tel¿ket, j§t®kaikat sz¿leikkel vagy t§rsaikkal. B§r kar§csony idej®n szem®lyes 

aj§nd®kaink nagy r®sz®t csal§dtagjainknak, bar§tainknak sz§njuk, ilyenkor 

mindenki igyekszik megfelelni a felfokozott t§rsadalmi elv§r§soknak is. 

Normarendszer¿nk ezekben a hetekben ki§lt·an kºveteli a seg²ts®gny¼jt§st. 

Nemcsak a sajt·ban megjelenŖ hangzatos akci·k alkalm§val, de a csal§don 

bel¿l ugyan¼gy. Az aj§nd®koz§ssal szem®lyes kapcsolatainkat pr·b§ljuk 

§polni olyan vil§gban, ahol a szem®lytelen kapcsolatok uralkodnak. 

 

2011. december 31. 
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.L½¢h{ m¢m{ 
 

A matematika egyik legrangosabb elismer®s®t, az Abel-d²jat 

adom§nyozt§k a vil§gh²rŤ magyar matematikusnak, Szemer®di 

Endr®nek. A d²j ®s hetvenk®t ®ves kora ellen®re esze §g§ban sincs 

nyugd²jba menni, most ®ppen a matematika sz§m§ra is ¼j ter¿let®be 

igyekszik beletanulni. 

 

Szemer®di Endre  

Budapesten 1940-ben sz¿letett matematikus. Miut§n az Eºtvºs Lor§nd 

Tudom§nyegyetemen elv®gezte a matematikaïfizika szakot, a Magyar 

Tudom§nyos Akad®mia (MTA) Matematikai Kutat·int®zet®ben 

helyezkedett el. A Columbia ®s a Rutgers Egyetemen dolgozott 

vend®gprofesszork®nt, majd ut·bbin 1990-t»l mindm§ig egyetemi 

tan§rk®nt. Az MTA ®s az amerikai tudom§nyos akad®mia tagja, Abel- 

®s Sz®chenyi-d²jjal t¿ntett®k ki. 

 

Mivel foglalkozik a szakter¿lete, a diszkr®t matematika? 

ï A diszkr®t matematika a v®ges halmazok strukt¼r§j§t kutatja. Ellent®te a 

folytonos matematika, b§r mostan§ban §tj§r§s van a kettŖ kºzºtt. Az internet 

p®ld§ul maga is a diszkr®t matematika t§rgya, hiszen v®ges sok honlapb·l §ll. 

De az is diszkr®t matematikai probl®ma, h§ny lott·szelv®nyt kell kitºlten¿nk 

ahhoz, hogy biztosan ºtºs¿nk legyen. Persze a szerencsej§t®kok szervezŖi is 

ismerik e matematikai ºsszef¿gg®seket, ez®rt ¼gy hat§rozz§k meg a j§t®k §r§t, 

hogy ne ®rje meg mintegy negyvenºtmilli· lott·szelv®nyt v§s§rolni. A nagy 

kaszin·kban j§tszhat· haz§rdj§t®kok is pontosan ¼gy vannak be§ll²tva, hogy 

kellŖ sz§m¼ j§t®kos eset®n, b§r az es®lyek majdnem egyenlŖek, a kaszin· 

nyerjen tºbbet. Nem kell ugyanis, hogy a j§t®kos teljesen es®lytelen legyen. 

ElegendŖ, ha a kaszin·nak nagyon kicsivel tºbb az es®lye, hossz¼ t§von m§ris 

biztos a profit. 

ï ¥n szokott j§tszani? 

ï Nem j§tszom, de amikor Amerik§ban ®lt¿nk, egyszer voltunk a gyerekekkel 

Las Vegasban, ®s ott j§tszottam a f®lkar¼ rabl·n. Nem gondolom, hogy egy 

magamfajta diszkr®t matematikusnak nagyobb az es®lye a nyer®sre, mint b§rki 
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m§snak. Van azonban egy bar§tom, aki amellett, hogy matematikus, az 

amerikai zsonglŖrt§rsas§g elnºke is volt kor§bban. B§r bar§tok vagyunk, soha 

nem avatott be egyetlen tr¿kkj®be se. Nos, Ŗ j§tszott a kaszin·kban k®t t§rs§val 

a ruletten. A goly· kiindul§si §llapot§b·l a megpºrget®s pillanat§ban 

vill§mgyorsan ki tudt§k sz§m²tani, hogy v§rhat·an hova ®rkezik. Ezzel 

valamivel nagyobb val·sz²nŤs®ggel tal§lt§k el a kijºvŖ sz§mokat, mint m§sok. 

Ezt csin§lt§k p§r h®tig, m²g v®g¿l n®h§ny j·l ºltºzºtt ¼riember diszkr®ten ki 

nem tess®kelte Ŗket a kaszin·b·l. Ekkor Ŗ m§r egy j· h²rŤ matematikus volt. 

ï Az ember azt gondoln§, hogy a matematika az a tudom§ny, amelyet szinte 

b§rhol a vil§gon azonos sikeress®ggel lehet Ťzni, hiszen nincsenek k¿lºnºsebb 

t§rgyi felt®telei. ¥n m®gis dolgozott az Egyes¿lt Ćllamokban is. Mi volt ott 

m§s a magyar viszonyokhoz k®pest? 

ï Az ®n szempontomb·l az ®gvil§gon semmi sem volt m§s. Amikor 

elfogadtam a Rutgers Egyetem §ll§saj§nlat§t 1990 kºr¿l, akkor m§r ºtven®ves 

voltam, ¼gy is mondhatjuk, a p§lyafut§som nagy r®sz®t addigra m§r eltºltºttem 

Magyarorsz§gon. Tizenegy ®vig ®lt¿nk kint, azt§n hazakºltºzt¿nk a csal§ddal, 

de nekem tov§bbra is van ott §ll§som. V§laszthattam, hogy a matematikai vagy 

a sz§m²t§stechnikai tansz®ken szeretn®k-e dolgozni. Az®rt dºntºttem a 

sz§m²t§stechnikai mellett, mert megijedtem a matematikait·l. A Rutgers 

matematikaint®zete ugyanis az egyik legerŖsebb Amerik§ban. F®ltem, hogy mi 

lesz, ha az ott dolgoz· vil§gnagys§gok kºz® ker¿lºk. Amerik§ban ugyanazt a 

munk§t v®geztem, amelyet itthon v®gezhettem volna, teh§t puszt§n anyagi 

okok miatt mentem ki. Nagy a csal§d, p®nzt kellett keresni. Nem akarok nagy 

szavakat haszn§lni, hiszen sz· sincs r·la, hogy itthon b§rmi is g§tolta volna 

tudom§nyos fejlŖd®semet. Vannak azonban olyan ter¿letei is a matematik§nak, 

ahol nagyon hasznos, ha az ember k¿lfºldre megy, ®s elsaj§t²tja az ottani 

ismereteket. 

ï Hol helyezkedik el a magyar diszkr®t matematikai kutat§s 

vil§gviszonylatban? 

ï Ez ®ppen olyan tudom§nyter¿let, amelyen a matematikusok haz§nkban, 

k¿lºnºsen a Magyar Tudom§nyos Akad®mia R®nyi Alfr®d Matematikai 

Kutat·int®zet®ben val·ban vil§gsz²nvonal¼ kutat§st v®geznek. ¥rºmmel 

l§tom, hogy mostan§ban nagyon j· iskol§k l®tes¿lnek a matematika sok m§s 

§g§ban is. Ćltal§ban azok a fiatal matematikusok alap²tj§k ezeket az iskol§kat, 

akik kimentek Amerik§ba vagy Oroszorsz§gba, de vissza is t®rtek. A hatvanas 

®vekben a diszkr®t matematika szinte egyeduralkod· volt itthon, hiszen volt 

egy egy®nis®g, ErdŖs P§l, aki egy eg®sz korszakot hat§rozott meg. 

ï ErdŖsrŖl m®g matematikai m®rŖsz§mot is elneveztek, ami azt mutatja, hogy 

az illetŖ milyen szoros kapcsolatban §llt vele munk§ja sor§n, ®s min®l 

alacsonyabb ez a sz§m, az adott kutat· ann§l rangosabbnak sz§m²t. 

ï Igen, az ®n ErdŖs-sz§mom 1, hiszen kºzvetlen¿l vele dolgoztam. 
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ï A tudom§nyos p§ly§zati Ťrlapokon §ltal§ban van egy rubrika, amelyben a 

tervezett kutat§s v§rhat· gyakorlati haszn§r·l kell nyilatkozni. ¥n mit ²rna 

ebbe a rubrik§ba eredm®nyeivel kapcsolatban? 

ï Amikor egy probl®m§n gondolkozom, nem l§tom, hogy ennek k®sŖbb 

b§rmif®le gyakorlati alkalmaz§sa lesz, ®s ez nem is c®lom. Furcsa lehet, de az 

adott matematikai ter¿let ĂbelsŖ sz¿ks®gszerŤs®geò, hogy a megoldatlan 

k®rd®seket megoldjuk, ®s az elm®letet fejlessz¿k. Azt nem tudhatjuk, hogy 

®vtizedek m¼lt§n mely alapkutat§si eredm®nyeket hasznos²tj§k bizonyos 

nagyon is gyakorlati probl®m§k megold§s§ra. Az alapkutat§sokat ¼gy kell 

tekinteni, hogy azok hozz§tesznek valamit az emberis®g tud§s§hoz, §ltaluk 

jobban meg®rtj¿k a vil§g mŤkºd®s®t. Ebben az ®rtelemben a matematika olyan 

absztrakt konstrukci·, mint egy mŤv®szeti alkot§s. Az elm®leti fizika mellett 

tal§n a matematika a legabsztraktabb tudom§nyter¿let, ²gy a legszabadabban 

dolgozhatunk. A k®sŖbbi alkalmaz§sok sem ritk§k. Az ¼gynevezett 

v®letlengr§f-elm®letet, amelyen ®n is dolgoztam, p®ld§ul az internet 

fel®p²t®s®ben hasznos²tott§k. Term®szetesen nem ®n, ®n m§r nem igaz§n tudom 

kºvetni, hogy m§sok mire haszn§lj§k az §ltalam p§ly§m legelej®n felfedezett 

ºsszef¿gg®seket. Đgy kell meg²t®ln¿nk egy kºzºss®g, most konkr®tan a 

diszkr®t matematikusok teljes²tm®ny®t, hogy munk§ss§gukat ºsszeadva 

mondjuk h¼sz ®v alatt az eredm®nyek mekkora h§nyad§t siker¿lt gyakorlati 

probl®m§k megold§s§ra alkalmazni. Ha ezt ºsszevetj¿k a matematikusokra 

ford²tott ºsszegekkel, akkor az ar§ny hihetetlen¿l j·. Ha a matematikusok 

p®ld§ul nem dolgozz§k ki, hogy a komputertomogr§fos vizsg§lat kºzben mi a 

k®sz²tett felv®telek ide§lis sz§ma ®s elrendez®se, ma a betegeknek m§sf®l ·r§t 

kellene eltºlteni¿k a csŖben, mikºzben rºntgensugarak bomb§zz§k Ŗket. 

ï Manaps§g tal§n a sz§m²t·g®p ter¿let®n tal§lkozik a legtºbb ember a 

matematikai kutat§s gy¿mºlcseivel. ¥nrŖl tudott, hogy nemigen dolgozik 

komputerrel. Hogyan teheti meg ezt, hiszen azt gondolhatjuk, hogy a modern 

matematika elk®pzelhetetlen sz§m²t·g®p n®lk¿l? 

ï Eszerint nem vagyok modern matematikus. Az®rt ker¿lhettem a Rutgers 

Egyetem sz§m²t§stechnikai tansz®k®re, mert kor§bban tºbb elm®leti cikket 

²rtam az algoritmusokr·l koll®g§immal egy¿tt, ezek pedig elengedhetetlenek 

az informatik§ban. Mindez azonban nem jelenti azt, hogy sz§m²t·g®ppel 

kellett dolgoznom. 

ï Akkor hogyan dolgozik, hogyan telik egy §tlagos munkanapja egy magafajta 

kutat· matematikusnak? 

ï Sokf®lek®ppen lehet ezt csin§lni, van, aki teljesen egyed¿l dolgozik. £n 

r®szben egyed¿l, r®szben k®t-h§rom koll®g§mmal egy¿tt dolgozom. 

Elbesz®lget¿nk a megold§sra v§r· probl®m§kr·l, mindenki elmondja az 

ºtleteit. Szinte heti rendszeress®ggel tartunk szemin§riumokat, ahol 

megismerj¿k m§s koll®g§k eredm®nyeit, b§r manaps§g az interneten azonnal 

elterjeszthetŖk az ¼j eredm®nyek, szinte nincs is m§r sz¿ks®g foly·iratokra. £n 
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munka kºzben §ltal§ban s®t§lok, ¼gy gondolkodom. N®ha beugrik egy ºtlet, 

sikertelens®g eset®n pedig h·napok telhetnek el, m²g erŖt gyŤjtºk magamban 

egy probl®ma felad§s§ra. Amikor m§r van elk®pzel®sem a megold§sr·l, csak 

akkor ¿lºk le az asztalhoz, ®s akkor ²rom le elŖszºr a megold§s v§zlat§t. A 

kºzhiedelemmel ellent®tben ilyenkor a legtºbb matematikus m®g mindig 

pap²rral ®s ceruz§val dolgozik, ®s konkr®t sz§mokkal sz§mol. Amikor itthon 

dolgozom, gyakran lefekszem az §gyra, mert fekve t§madnak a legjobb 

gondolataim. 

ï K®t ®vvel ezelŖtt interj¼t k®sz²tettem Terence Tao matematikussal (Spriccelt 

pr²msz§mok, 2010. augusztus 21.), aki az ºn tisztelet®re rendezett 

konferenci§ra jºtt Magyarorsz§gra, ®s aki most az Abel-d²j-bizotts§gnak is 

tagja volt. ŕ azt mondta, hogy m§r kisgyermekkor§ban felsz²nre tºrtek a 

matematikai k®szs®gei. ¥nn®l ugyan²gy volt? 

ï Kora gyermekkoromra nem nagyon eml®kszem, de k®sŖbb sem 

matematikusnak, hanem orvosnak k®sz¿ltem. Az orvosegyetem elsŖ ®v®ben 

azonban kider¿lt, hogy az anat·mia, a boncol§sok nem nekem val·k. Ez®rt 

otthagytam az egyetemet, m§sf®l ®vig a finommechanikai mŤvekn®l 

dolgoztam, onnan ker¿ltem be a matematika szakra. Akkoriban minim§lis 

matematikai ismereteim voltak. B§r a kºz®piskol§ban kºnnyen voltam ºtºs 

matematik§b·l, de nem k¿lºnºsebben foglalkoztam vele. ĉgy sehol sem voltam 

a matematikai elitk®pz®s kºzpontjaib·l, a Fazekasb·l, a BerzsenyibŖl ®s a 

tºbbi h²res gimn§ziumb·l kiker¿lt di§kokhoz k®pest. Tan§ri szakon kellett 

kezdenem az egyetemet, majd a m§sodik ®vben Tur§n P§l profeszszor 

elŖad§sainak hat§s§ra eldºntºttem, megk²s®relem, hogy matematikus legyek. 

A harmadik ®vben lehetŖv® tett®k, hogy azt§n matematika szakon folytassam 

tanulm§nyaimat. A szak elv®gz®se ut§n a matematikai kutat·int®zetbe 

ker¿ltem. Minthogy ®pp feljºvŖben volt ez a tudom§ny Magyarorsz§gon, 

mindegyik¿nk el tudott helyezkedni az egyetem ut§n. 

ï Az §ltal§nos ®s kºz®piskol§s tanul·k j· r®sze ut§lja a matematik§t. ¥n szerint 

ez a di§kok vagy az oktat§s hib§ja ink§bb? 

ï Ha a tanul· m§s t§rgyakb·l is buk§sra §ll, akkor elk®pzelhetŖ, hogy 

matematikai sikertelens®ge is lustas§g§nak kºvetkezm®nye. Nem tudom, hogy 

hogyan kellene j·l oktatni a matematik§t. Tal§n k®t ºsszetevŖbŖl kellene §llnia 

az oktat§snak. Egyr®szt meg kellene tan²tani az alapvetŖ sz§mol§si 

k®szs®geket, m§sr®szt konkr®t matematikai ismereteket kell adni a di§koknak. 

Fejleszteni kell azt a k®pess®g¿ket, hogy §ll²t§saikat a mindennapi ®letben is 

kritikusan, lehetŖleg pontosan tudj§k al§t§masztani. Azt az ®rvet nem ®rzem 

helyesnek, hogy az®rt nincs sz¿ks®g bizonyos matematikai konstrukci·k 

tan²t§s§ra, mert a tanul·k nem l§tj§k, mire lesznek j·k k®sŖbbi ®let¿k sor§n. 

Ilyen alapon rengeteg m§s tananyagot is tºrºlhetn®nk. £ppen a matematika az, 

amelyet az ®let minden ter¿let®n alkalmaznak az emberek, de az biztos, hogy 

sokkal nagyobb val·sz²nŤs®ggel l§tj§k majd haszn§t a matematikai 
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ismereteknek, mint a b§rmilyen m§s t§rgyb·l tanultaknak. Nem minden feladat 

form§lis, ®s ez®rt unalmas, p®ld§ul a tºrtek ºsszead§sa. A szºveges feladatok 

nagyon is ®rdekesek lehetnek. Az ºtvenes ®vekben, amikor felsŖ tagozatba ®s 

gimn§ziumba j§rtam, volt, hogy ·r§kig b²belŖdt¿nk egy bonyolult szºveges 

feladattal, ®s ha kudarcot vallottunk, sz®gyen¿nkben m§snap l·gtunk az 

iskol§b·l. 

ï Val·ban ekkora preszt²zse volt a di§kok kºzºtt a matematikai tehets®gnek? 

Ez m§ra hatalmasat v§ltozott. 

ï Abban az idŖben a j· tanul·kat tisztelt®k, m®g akkor is, ha kºzben ut§lt§k is. 

N®ha egy-egy tasli is elcsattant, mert a tanul§sban gyeng®bb di§kok el®gt®telt 

akartak venni a jobbakon. Szerencs®re azonban a kor ide§lj§nak megfelelŖen 

a j· tanul·k gyakran j· sportol·k is voltak, ²gy kºzºtt¿k is akadt j· p§r 

erŖteljes, megfelelŖ ®rdek®rv®nyes²tŖ k®pess®ggel rendelkezŖ fi¼. 

ï A sporthoz fŤzŖdŖ kapcsolata mind a mai napig megmaradt? 

ï M§ig teniszezek, de mi·ta kop§s van a cs²pŖmben, m§r csak edzŖvel, aki 

oda¿ti nekem a labd§t, ²gy nem kell futkosnom. Viszont ²gy r§ vagyok 

k®nyszer²tve, hogy minden erŖt beleadjak az ¿t®sbe, ez®rt der®kon fel¿l 

rengeteget fejlŖdºtt a technik§m. A telev²zi·ban is n®zek sportkºzvet²t®seket, 

®s b§r nem vagyok sportol·, a strat®gi§t az®rt §tl§tom. 

ï Mit jelent p§lyafut§s§ban az Abel-d²j? Tervezi-e a nyugd²jba vonul§st? 

ï Nem, minden ¼gy megy tov§bb, ahogy eddig. Olyannyira nem akarok 

nyugd²jba menni, hogy ®ppen most kezdtem beletanulni egy ¼jabb 

matematikai szakter¿letbe. £vekre lesz sz¿ks®gem, hogy elsaj§t²tsam a 

mŤvel®s®hez sz¿ks®ges eszkºzºket, de most nagyon lelkes vagyok. B§r ºrºkre 

matematikus maradok, nem szabad azt hinn¿nk, hogy a matematikusok 

matematikusk®nt viselkednek minden perc¿kben. Szerintem legtºbb¿nkrŖl, ha 

valamilyen nem matematik§val kapcsolatos tev®kenys®get Ťz¿nk, senki nem 

mondan§ meg, hogy matematikusok vagyunk. Tal§n egy dolog van, ahol 

felismerhetŖ a matematikus, ®s ezt szerintem mindenkinek el kellene tanulnia. 

Ez ®rvel®s®nek strat®gi§ja. A matematikai t®teleken ®s bizony²t§sokon 

nevelkedve ugyanis a matematikusok a vita hev®ben is §tl§tj§k, hogy mely 

®rvek ellentmond§sosak, ®s ¼gy vitatkoznak, hogy ne mondjanak ellent 

maguknak.  

 

2012. m§rcius 31. 
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Ugyanolyan §rtalmas, ha vad§llatnak tartjuk a term®szeti n®peket, 

mintha faºlelgetŖ hippinek tekintj¿k Ŗket, tartja Jared Diamond 

evol¼ci·biol·gus-etnogr§fus, a vil§g egyik legolvasottabb ismeretterjesztŖ 

²r·ja. Diamond leg¼jabb kºnyve, A vil§g tegnapig nemr®giben jelent meg 

magyarul. 

 

Jared Diamond  

hetvenºt ®ves amerikai kutat· ®s ²r·. Neh®z meghat§rozni a 

szakter¿let®t, minthogy eredetileg a Harvard Egyetemen, majd 

Cambridge-ben emberi fiziol·gi§b·l doktor§lt, k®sŖbb viszont az ¼j-

guineai mad§rvil§got, majd az ºkol·gi§t ®s az evol¼ci·t kezdte kutatni. 

Ezut§n a tapasztalatait felhaszn§lva a kºrnyezeti adotts§gok ®s az 

emberi tºrt®nelem ºsszef¿gg®seinek szak®rtŖj®v® v§lt. Jelenleg a Los 

Angeles-i Kaliforniai Egyetem fºldrajzprofesszora. IsmeretterjesztŖ 

²r·k®nt sz§mos bestsellert ²rt, amelyek tºbbs®ge magyarul is megjelent. 

ĉgy a Mi®rt ®lvezet a szex?, A harmadik csimp§nz felemelked®se ®s 

buk§sa, a H§bor¼k, j§rv§nyok, technik§k, az ¥sszeoml§s ®s A vil§g 

tegnapig.  

 

¥n az elm¼lt ®vtizedekben ideje jelentŖs r®sz®t a p§pua ¼j-guineai ŖserdŖben 

tºltºtte, term®szeti n®pek t§rsas§g§ban. Felmer¿l a k®rd®s, hogy a 

hagyom§nyos kºzºss®gek tagjai kºzºtt vagy a nyugati civiliz§ci·ban ®rzi-e 

jobban mag§t. 

ï Noha val·ban sokat tart·zkodom p®ld§ul Đj-Guine§ban, m®gis a nyugati 

civiliz§ci·t, pontosabban az Egyes¿lt Ćllamokat v§lasztottam lakhelyem¿l. 

Ennek egyszerŤ oka van: szeretem ®lvezni a nyugati civiliz§ci· v²vm§nyait. 

Az orvosi ell§t§st, a bŖs®ges ®lelmet, a nyugati kult¼ra kºzels®g®t, a messzi 

orsz§gokba val· gyakori utaz§s lehetŖs®g®t, ®s persze itt ®lnek a bar§taim is. 

Emellett val·ban szeretek Đj-Guine§ba menni l§togat·ba egy-egy h·napra, ®s 

ezt az elm¼lt f®l ®vsz§zadban szinte minden ®vben meg is tettem. 

ï Van valami gyakorlati haszna is a hagyom§nyos kult¼r§k 

tanulm§nyoz§s§nak, vagy ez ¼gymond alapkutat§s, amelynek kev®s kºze van 

a val· vil§g probl®m§ihoz? 

ï £pp az®rt ²rtam A vil§g tegnapig c²mŤ kºnyvemet, hogy megmutassam az 

embereknek, hogy igenis nagy a gyakorlati jelentŖs®ge ®s igencsak 

k®zzelfoghat· haszna van a tradicion§lis kult¼r§k vizsg§lat§nak. Ezeket a 



126 

 

kºzºss®geket a tºbbmilli·s t§rsadalmak modellj®nek is tekinthetj¿k. Az egyik 

ok, ami®rt a n®prajzkutat·k k¿lºnºsen ®rdeklŖdnek a term®szeti n®pek ir§nt, 

az, hogy ezek sokf®les®ge ºssze sem hasonl²that· az erŖs kºzponti 

korm§nyzattal rendelkezŖ t§rsadalmak v§ltozatoss§g§val. Biztons§ggal 

kijelenthetŖ, hogy ha tal§lomra kiv§lasztunk szinte b§rmely k®t ¼j-guineai 

tºrzset, azok kult¼r§ja jobban fog egym§st·l k¿lºnbºzni, mint Magyarorsz§g 

®s az Egyes¿lt Ćllamok t§rsadalmi berendezked®se. Teh§t a vizsg§latuk r®v®n 

az emberi viselked®s sokf®les®g®t ®rthetj¿k meg. Ahogy a teljes emberi faj 

viselked®se nem ®rthetŖ meg mindºssze sz§z szem®ly vizsg§lat§val, ¼gy az 

emberi t§rsadalmak mŤkºd®s®t sem ®rthetj¿k meg, ha csak a kºzponti 

korm§nyzattal rendelkezŖ nemzeteket vizsg§ljuk, ®s kihagyjuk a hagyom§nyos 

t§rsadalmakat. Egy m§sik ok, amely szem®lyesen engem is ºsztºnzºtt arra, 

hogy a term®szeti kult¼r§kat kezdjem vizsg§lni, az, hogy sokat tanulhatunk 

ezektŖl az emberektŖl. Rengeteg dolog van az ®let¿kben, amellyel ®rdemes a 

nyugati civiliz§ci·ban ®lŖ embereknek is megismerkedni¿k. De ezeken az 

Ăakad®mikusò szempontokon t¼l van egy m®g szem®lyesebb mot²vuma is a 

kutat§snak. EgyszerŤen ®lvezem a r·luk val· ²r§st, hiszen sok szok§suk 

annyira k¿lºnbºzik a magyar vagy az amerikai szok§sokt·l, hogy ¼jra ®s ¼jra 

lenyŤgºznek engem. 

ï A val·s§gban a m®lyben megh¼z·d· jellemzŖiket tekintve mennyire 

k¿lºnbºznek egym§st·l az emberi t§rsadalmak? Tal§lhatunk kºzºtt¿k 

§ltal§nos jellemzŖket? 

ï Igen, tºbbet is, mint gondoln§nk. Ennek az az oka, hogy a hagyom§nyos 

t§rsadalmakban ®lŖ emberek nagyon hasonl· probl®m§kkal tal§lkoznak ®let¿k 

sor§n, mint mi. Fel kell nevelni¿k a gyermekeiket; amikor megºregszenek, ®s 

m§r nem tudnak dolgozni, alkalmazkodniuk kell a megv§ltozott 

k®pess®geikhez; meg kell v®deni¿k magukat a r§juk leselkedŖ vesz®lyektŖl. 

Vigy§zniuk kell az eg®szs®g¿kre, ha megbetegszenek vagy megs®r¿lnek, fel 

kell gy·gyulniuk; anyanyelv¿ket §t kell adniuk a gyermekeiknek; kºzºss®gi ®s 

vall§si szertart§sokat kell gyakorolniuk. £ppen ez®rt kell Ŗket vizsg§lnunk. 

Term®szetes k²s®rletk®nt foghatjuk fel az ®let¿ket, amelynek kimenetele 

r§mutat az emberis®g §ltal§nos probl®m§ira adhat· v§laszok sokf®les®g®re ®s 

ezek eredm®nyess®g®re. 

ï Ennek ellen®re a laikus szeml®lŖ m®giscsak fŖk®nt a k¿lºnbs®geket veszi 

®szre, amikor rep¿lŖvel egy nap alatt meg®rkezik a vil§g m§sik fel®n l®vŖ 

tr·pusi ¿d¿lŖhelyre. Miut§n elfoglalta az interneten v§lasztott sz§llodai szob§t, 

a dzsungelbe mer®szkedve §gy®kkºtŖs, ²jjal vad§sz· bennsz¿lºttekkel tal§lja 

mag§t szembe. 

ï Senki sem §ll²tja, hogy nincsenek k¿lºnbs®gek a Ămodernò ®s a tradicion§lis 

kult¼r§k kºzºtt. E k¿lºnbs®gek pedig fŖk®nt a m®retbeli k¿lºnbs®gekbŖl 

fakadnak. A hagyom§nyos t§rsadalmakat §ltal§ban n®h§ny tucat vagy n®h§ny 

sz§z (esetleg n®h§ny ezer) ember alkotja. Ekºzben az §llamk®nt mŤkºdŖ, 
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kºzponti korm§nyzat §ltal ir§ny²tott modern t§rsadalmak legal§bb t²zezer tagot 

sz§ml§lnak, de a milli·s n®pess®gŤ orsz§gok tekinthetŖk §ltal§nosnak. Ha j·l 

tudom, Magyarorsz§gnak t²zmilli· lakosa van, az Egyes¿lt Ćllamoknak pedig 

310 milli·. Ennek sz§mos kºvetkezm®nye van. P®ld§ul a hagyom§nyos 

t§rsadalmakban n®v szerint ismer mindenki mindenkit. A tºrzsek tagjai az 

eg®sz ®let¿ket a tºrzs tºbbi tagj§val tºltik, egyszerŤen ismeretlen sz§mukra a 

mag§ny. £s ami m®g fontosabb: alig tal§lkoznak idegenekkel. Ezzel szemben 

Magyarorsz§gon vagy az Egyes¿lt Ćllamokban minden egyes nap sz§munkra 

ismeretlen emberek sz§zai jºnnek vel¿nk szembe, ®s ezzel az ®lm®nnyel ¼gy 

kell megbirk·znunk, hogy kºzben ne r®m¿lj¿nk hal§lra, ®s ne pr·b§ljuk 

megºlni Ŗket. De att·l sem kell megalapozottan tartanunk, hogy minden egyes 

ismeretlen megpr·b§l minket megºlni. A tºmeges n®pess®g egy m§sik 

kºvetkezm®nye a kºzponti korm§nyzat sz¿ks®gess®ge. Mind a t²zmilli· 

magyar ember nem tud le¿lni a tŤz kºr®, hogy szem®lyesen k®pviselve a 

v®lem®ny®t v®g¿l dºnt®st hozzon. Ehelyett §t kell ruh§zniuk ºnrendelkez®s¿k 

®s dºnt®si joguk egy r®sz®t a v§lasztott tiszts®gviselŖkre, ahogy ezt 

Amerik§ban is teszik. A hagyom§nyos kult¼r§kban, azonk²v¿l, hogy a 

dºnt®sek szem®lyes eszmecsere ¼tj§n sz¿letnek, ²gy nincs is sz¿ks®g 

korm§nyzatra, erŖforr§sok sincsenek ennek eltart§s§ra. Az §llami b¿rokrat§k 

ugyanis nem vad§sznak, nem harcolnak az ellens®ges tºrzsek ellen, nem 

seg²tenek az ut·dok t§pl§l§s§ban. ĉgy a korm§nyzati b¿rokr§cia fenntart§sa a 

kºzºss®g dolgoz· tagjaira h§rul. 

ï A kºzv®leked®s szerint a tradicion§lis kult¼r§kban ®lŖ emberek boldog 

harm·ni§ban ®lnek a term®szettel, mikºzben a modern t§rsadalmak romlottak. 

Osztja ezt a n®zetet? 

ï Val·ban, a nyugati civiliz§ci· embere k®t, ugyanolyan §rtalmas, sz®lsŖs®ges 

§ll§spont kºzºtt ingadozik, ha a hagyom§nyos t§rsadalmakr·l van sz·. Az 

egyik jellemzŖ extr®m v®lem®ny szerint ezek az emberek vad§llatok, akiket a 

legjobb lenne elt¿ntetni vagy legal§bbis bek®nyszer²teni a modern 

t§rsadalomba. Minthogy vad§llatok, nem is tanulhatunk tŖl¿k semmit. A m§sik 

v®lem®ny az, amit ºn is eml²tett, hogy Ŗk valamif®le b®k®s, boldog faºlelgetŖ 

kºrnyezetv®dŖk, szemben vel¿nk, nyugati emberekkel, akik gonoszak 

vagyunk. Mindk®t §ll§spont ugyanolyan helytelen. A tradicion§lis 

t§rsadalmakban ®lŖ emberek ugyanolyan emberek, mint mi: bizonyos 

esetekben j·l cselekszenek, m§skor pedig rosszul. 

ï A bek®nyszer²teni kifejez®st haszn§lta a tradicion§lis t§rsadalomb·l a 

modernbe val· §tl®p®s kapcs§n. Val·ban k®nyszerk®nt ®lik meg a 

hagyom§nyos kºzºss®gek tagjai ezt? Vagy igaz§b·l boldogan hagyj§k ott 

erdŖb®li ®let¿ket, ahogy az idŖ m¼l§s§val egyre gyakrabban tal§lkoznak a 

modern t§rsadalom technikai ®s szoci§lis elŖnyeivel? 

ï K®ts®gtelen, hogy a term®szeti n®pek ®lete nagy v§ltoz§son ment kereszt¿l, 

mi·ta 1964-ben elŖszºr figyelhettem meg Ŗket testkºzelbŖl Đj-Guine§ban. A 
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nyugati t²pus¼ civiliz§ci· elŖnyei ®s k§rt®telei az·ta sz®les kºrben elterjedtek 

Đj-Guinea kor§bban elz§rtnak hitt vid®kein is. Ma m§r mindenhol esernyŖket, 

ac®lszersz§mokat, ²r§sbelis®get l§tni, de megjelent az elidegened®s ®s a nyugati 

betegs®gek is. Tapasztalataim szerint a tradicion§lis kºzºss®gbe sz¿letett 

emberek r®szben meg akarj§k tartani kultur§lis hagyom§nyaikat, m§sr®szt 

viszont ®lvezni akarj§k a nyugati civiliz§ci· k®nyelm®t. Teh§t e kult¼r§k nem 

egym§st kiz§r· m·don l®teznek, hanem az emberek m®rlegelik, hogy egyes 

elemeik az Ŗ szem®lyes szempontjaiknak megfelelnek-e vagy sem. P®ld§ul ha 

az illetŖ Đj-Guinea egy olyan r®sz®n ®l, ahol ®vente t²z m®ter esŖ esik 

[haz§nkban az ®vi §tlagos csapad®kmennyis®g 500ï750 millim®ter], akkor 

persze hogy ºr¿l egy esernyŖnek! Az ac®lszersz§mok jobbak a kŖbŖl pattintott 

eszkºzºkn®l, ®s kºnnyebb gyuf§val t¿zet gy¼jtani, mint a hagyom§nyos 

m·dszer¿kkel, ahol egy botot gyorsan forgatva dºrzsºlnek egy m§sik 

fadarabhoz. M§sr®szrŖl viszont az ¼j-guineaiak nagyra ®rt®kelik a 

hagyom§nyos ®letform§juk szoci§lis gazdags§g§t. 

ï Eml²tette, hogy sok nyugati ember b®k®snek tartja a term®szeti n®peket. Ez 

mennyire igaz r§juk val·j§ban? 

ï Az agresszi· is az emberis®g univerz§lis viselked®sform§i kºz® tartozik. 

Nem gondolom, hogy a nyugati emberek agressz²vabbak vagy b®k®sebbek 

lenn®nek, mint a tradicion§lis kult¼r§j¼ n®pek. A hagyom§nyos t§rsadalmak is 

h§bor¼znak egym§ssal, ®s e h§bor¼k a hadviselŖ felek n®pess®g®hez 

viszony²tva messze nagyobb ember§ldozattal j§rnak, mint b§rmelyik h§bor¼s 

konfliktus a nyugati civiliz§ci·k kºzºtt. Az §llami korm§nyzati rendszer abb·l 

a szempontb·l elŖnyºsebb h§bor¼k idej®n, hogy seg²ts®g®vel hat®konyabban 

tudj§k a hadviselŖ felek t§rgyal§sos ¼ton lez§rni a konfliktust, ®s hossz¼ ideig 

fenntarthat· b®keszerzŖd®seket k®pesek kºtni. Term®szetesen az is igaz, hogy 

amikor a n®pes nyugati orsz§gok hadba l®pnek, fejlett haditechnik§juk 

seg²ts®g®vel rºvid idŖ alatt rengeteg embert k®pesek megºlni. ¥nºk, magyarok 

ugyan¼gy megtapasztalt§k ezt a tºrt®nelem sor§n, mint mi, amerikaiak. 

M§sr®szrŖl viszont a nyugati orsz§gok fenn§ll§suknak csak csek®ly 

tºred®k®ben §llnak hadban, m²g a legtºbb hagyom§nyos t§rsadalom igen 

gyakran h§bor¼zik, ®s e konfliktusok ak§r ®vtizedekig is elh¼z·dhatnak. 

ï Sok antropol·gus szerint emberi mivoltunk legfontosabb Ăv²vm§nyaò a 

besz®d k®pess®ge. A kºnyv®ben szinte trag®diak®nt eml²ti, hogy a vil§g 

nyelveinek tºbbs®ge eltŤnŖben van. De a nyelv nem csak egy kommunik§ci·s 

eszkºz, amely elvesz²ti funkci·j§t, ha az emberek m§r nem akarj§k haszn§lni? 

Biztosan k§r az elveszŖ nyelvek®rt? 

ï Az vil§g h®tezer nyelve kºz¿l ezret kiz§r·lag Đj-Guine§ban besz®lnek. ĉgy 

Đj-Guine§ban a legnagyobb a helyi nyelvek sokf®les®ge a vil§gon. £s ezek a 

nyelvek nyelv®szeti ®rtelemben is val·ban k¿lºn§ll· nyelvek, nem csup§n 

egyetlen vagy n®h§ny nyelv tºbb®-kev®sb® elk¿lºn¿lt dialektusai. Vannak, 

amelyek annyira k¿lºnbºznek egym§st·l, mint p®ld§ul a magyar ®s a k²nai 
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vagy az angol. Hogy mi okozza a nyelvek e p®ld§tlan diverzit§s§t, azt sokan 

vizsg§lt§k. Đj-Guine§ban rendk²v¿l k¿lºnbºzŖ fºldrajzi adotts§g¼ t§jegys®gek 

v§ltj§k egym§st, a topogr§fia pedig igen hat®konyan izol§lja egym§st·l a 

tradicion§lis tºrzseket. Az egyik vºlgyben ®lŖ kºzºss®g j· es®llyel sohasem 

tal§lkozik egy m§sik falu lak·ival, akik egy szomsz®dos vºlgyben ®lnek, 

egyszerŤen az®rt, mert nincs okuk megm§szni a kºzºtt¿k tornyosul· hegyet. 

Az izol§ci· megg§tolja a nyelvek egys®ges¿l®s®t. A legtºbb ¼j-guineai ember 

egy®bk®nt is otthon ¿lŖ t²pus, eg®sz ®let®t ugyanabban a faluban ®li le. V®g¿l 

a kºzponti korm§nyzat hi§nya (pontosabban a korm§nyzat k®ptelens®ge arra, 

hogy a t§voli dzsungel falvait ellenŖrz®se al§ vonja) is kedvezett a helyi 

nyelvek fennmarad§s§nak. A hat®kony korm§nyzat ugyanis egy hivatalos 

nyelvet r®szes²t elŖnyben, az embereket pedig annak haszn§lat§ra biztatja vagy 

k®nyszer²ti. Mindezek ellen®re a vil§gon szinte percenk®nt tŤnnek el ¼jabb ®s 

¼jabb nyelvek. Hogy mi®rt rossz ez? Az®rt, mert a nyelv nem puszt§n 

kommunik§ci·s eszkºz, az egy kult¼ra hordoz·ja. Ha elveszik, azzal egy n®p 

kult¼r§ja veszik el bizonyos ®rtelemben. Shakespeare szonettjeit vagy a 

magyar verseket le lehet ford²tani m§s nyelvekre, de az nem lesz ugyanaz. A 

nyelv®szek munk§ja seg²thet egy nyelv megment®s®ben. Azzal, hogy le²rj§k a 

kihal·f®lben l®vŖ nyelvek szavait, nyelvtani szab§lyait, ®s magn·ra veszik a 

m®g ®lŖ besz®lŖk hangj§t, lehetŖs®get teremtenek arra, hogy a jºvŖben a 

besz®lŖk lesz§rmazottai ¼jj§®leszthess®k a nyelvet. Ez tºrt®nt tºbb bennsz¿lºtt 

amerikai [indi§n] nyelvvel. A gyºkereiket keresŖ fiatalok kºnyvekbŖl, 

hangfelv®telekbŖl tanulva ¼jra besz®lni kezdt®k Ŗseik nyelv®t. 

 

2013. m§jus 4. 
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Yja! ¦¢#b  
 

Az ism®tlŖdŖ orvosi bŤnesetekkel nem a doktorokat akarja lej§ratni, 

hanem az emberek eg®szs®g¿gyi tudatoss§g§t k²v§nja erŖs²teni, vallja 

Robin Cook ²r·. Az orvosi krimi legnagyobb alakj§t a betegs®gek 

t§rsadalmi okai foglalkoztatj§k. 

 

Robin Cook  

amerikai orvos, ²r· ®s m®lytengeri b¼v§r 1940-ben sz¿letett New 

Yorkban. A Columbia ®s a Harvard Egyetemen szerzett szem®szorvosi 

diplom§t. 1969-ben besorozt§k a haditenger®szethez, ahol k®t ®vet 

szolg§lt m®lytengeri b¼v§rk®nt, ®s Ŗrnagyk®nt szerelt le. Ez idŖ alatt a 

USS Kamehameha tengeralattj§r·n ²rta elsŖ reg®ny®t, A gyºtrelem 

®v®t, de a nemzetkºzi h²rnevet m§sodik reg®nye, az 1977-es K·ma 

hozta meg neki. Az·ta az orvosi krimi mŤfaj§nak egyeduralkod· 

alakj§v§ v§lt. Tºbb mint harminc reg®nyt ²rt, amelyeket vil§gszerte 

sz§zmilli· p®ld§nyban ®rt®kes²tettek; nagy r®sz¿k magyarul is 

megjelent. 

 

Kºztudott, hogy orvosk®nt diplom§zott, de a legtºbb f¿lszºveg azt is 

megjegyzi, hogy sosem dolgozott orvosk®nt. Mi ennek az oka? 

ï Ez nincs ²gy, az egyetem elv®gz®se ut§n rezidensk®nt k®t k·rh§zban is 

praktiz§ltam. Val·sz²nŤleg nem hagytam volna fºl az akt²v orvosl§ssal, ha nem 

jºn kºzbe a vietnami h§bor¼. A hatvanas ®vek v®g®n, rezidensi idŖszakom 

kellŖs kºzep®n ugyanis besoroztak katon§nak. H§bor¼ban rengeteg orvosra 

van sz¿ks®g, ez®rt akkor minden frissen v®gzett orvos megkapta a beh²v·j§t. 

Engem a haditenger®szethez soroztak be, ®s egy tengeralattj§r· fed®lzet®n 

tal§ltam magamat, ahol m®lytengeri b¼v§rnak k®peztek ki. 

ï Mi volt a feladata? 

ï Annak vizsg§lata, hogyan hat a m®lybe mer¿lŖ b¼v§rok szervezet®re az, 

hogy v®r¿kben a lenti nagy nyom§s hat§s§ra feld¼sulnak inert g§zok, fŖk®ppen 

a nitrog®n. Ezek nem okoznak probl®m§t, m²g az ember lent tart·zkodik, de 

gyors felemelked®s hat§s§ra kiv§lnak bubor®kok form§j§ban [ez az 

¼gynevezett keszonbetegs®g], amely adott esetben hal§los emb·li§t okozhat. 

Meg kellett m®rn¿nk, hogy k¿lºnbºzŖ m®lys®gekbŖl mennyi idŖ eltelt®vel, 

milyen temp·ban lehet a felsz²nre emelkedni biztons§gosan. De e munka 

mellett rengeteg szabad idŖm maradt. A tengeralattj§r·n semmi k¿lºnbs®g 

sincs a nappal ®s az ®jszaka kºzºtt. A szolg§lat viszont a sz§razfºldºn szok§sos 
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h§rom mŤszakos rendet kºvette, nyolc ·r§ig voltam szolg§latban, majd ezt 

kºvette tizenhat ·ra szabad idŖ. Ennyit nem lehet aludni, de a tengeralattj§r·n 

semmit nem lehetett csin§lni, szºrnyen unalmas volt. Ez®rt kezdtem ²rni, ott, a 

tengeralattj§r·n ²rtam meg az elsŖ reg®nyemet, amely leszerel®sem ut§n, 

m§sodik rezidensi idŖszakom idej®n jelent meg. A m§sodik kºnyvem 

meg²r§s§val azonban v§rtam, mert bel§ttam, hogy meg kell tanulnom j·l ²rni. 

ï Ezt lehet tanulni? 

ï Igen, az ²r§s sz§mos eleme elsaj§t²that· gyakorl§ssal ®s szorgalommal. B§r 

®n nem iratkoztam be semmilyen szervezett ²r·k®pz®sre, hanem ink§bb 

autodidakta m·don tanultam, Ŗszint®n azt gondolom, hogy az ²r·i technika 

tanulhat· ®s tan²that·. M§s mŤv®szeti §gakn§l ez senkit sem lep meg. A 

f®nyk®pez®s, az ecsetkezel®s, a zeneszerz®s technik§j§t mindig is tan²tott§k. 

Persze ettŖl m®g senki nem lesz ²r·, ahhoz ºtletek kellenek, amelyek vagy 

esz®be jutnak az embernek, vagy nem. 

ï ¥n fŖk®nt az orvosi krimijeirŖl ismert, ®s sokszor elmondja, hogy ink§bb ²r· 

orvosnak, semmint orvos ²r·nak tartja mag§t. Tudatosan v§lasztotta a mŤfajt, 

vagy adta mag§t a v®gzetts®ge miatt? 

ï Mindig is az volt a c®lom a reg®nyeimmel, hogy sz·rakoztat§s kºzben adjak 

§t tud§st az olvas·knak az orvosl§sr·l ®s az ®lettudom§nyokr·l. Erre az®rt van 

esszenci§lis sz¿ks®g, mert m²g az elm¼lt ®vtizedekben az orvosl§s egyre 

gyorsul·, exponenci§lis ¿temben fejlŖdik, addig az emberek orvosi ismeretei 

j·indulattal is csak §lland· sebess®ggel, line§ris f¿ggv®nyt kºvetve bŖv¿lnek. 

ĉgy a tudom§ny ®s a laikusok tud§sa kºzºtti szakad®k folyamatosan sz®lesedik. 

Ez az®rt nagy probl®ma, mert egy demokr§ci§ban, ahol az emberek 

belesz·lhatnak a kºz¿gyekbe, p®ld§ul az eg®szs®g¿gyi ®s a 

tudom§nypolitik§ba is, legal§bbis nem szerencs®s, ha egy betŤt sem ®rtenek az 

eg®szbŖl. A felnŖtteket viszont nem lehet a gyerekekn®l megszokott iskolai 

keretek kºzºtt oktatni, ²gy csak a sz·rakoztat·ipar, a mozi ®s a sz·rakoztat· 

irodalom marad. £s ¼gy gondolom, hogy a reg®nyeim igenis hatottak az 

emberek eg®szs®g¿gyi tudatoss§g§ra az ut·bbi ®vtizedekben. 

ï Miben §ll ez a hat§s? 

ï A legszembetŤnŖbb v§ltoz§s a m§sodik kºnyvem, a K·ma hat§s§ra 

kºvetkezett be. Nem szer®nytelens®g azt §ll²tani, hogy az amerikai emberek 

orvosokkal kapcsolatos attitŤdj®ben elk¿lºn²thetŖ egy K·ma elŖtti ®s egy 

K·ma ut§ni idŖszak. Az embereket szab§lyos sokk®nt ®rte, hogy az orvosok 

kºzºtt is lehetnek rossz fi¼k. Felismert®k, nem sz¿ks®gszerŤ, hogy az orvosl§s 

aff®le felfedezetlen ter¿let legyen sz§mukra. Fel kell ismerni¿k a rossz 

orvosokat ®s a rossz k·rh§zakat. 

ï A kºnyveit olvasva az az ®rz®se t§madhat az embernek, hogy az orvosi 

szakma tele van bŤnºzŖkkel. Val·ban ²gy gondolja? 

ï Nem gondolom, hogy a tºbbs®g¿k etik§tlan. De k®ts®gtelen¿l vannak rossz 

doktorok ®s rossz int®zm®nyek. Ezeket pedig igenis pelleng®rre kell §ll²tanunk. 
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A betegeknek pedig a saj§t ®rdek¿kben szkeptikusan, okokat, bizony²t®kokat 

keresve kell az orvoshoz viszonyulniuk. Ut§na kell n®zni¿k, hogy ki is az az 

orvos, milyen az adott int®zm®ny h²re. Az eg®szs®g¿gy hatalmas felelŖss®ggel 

tartozik az embereknek, az embereknek pedig joguk van tudniuk r·la, hogyan 

dolgoznak az adott szakemberek. 

ï Ilyen az ºn hozz§§ll§sa is, amikor orvoshoz kell mennie? Gyanakszik az 

orvosra, figyeli, hogy mit mi®rt csin§l? 

ï Nem j§rok gyan¼s doktorokhoz. Ez a l®nyeg: m®g azelŖtt ellenŖrzºm, hogy 

elmenn®k hozz§. Ez az internet kor§ban m§r igaz§n egyszerŤ feladat. Ha min®l 

tºbb ember fektet energi§t abba, hogy ut§nan®zzen az eg®szs®g¿gyi ell§t§s 

sz²nvonal§nak, akkor idŖvel az eg®sz rendszer minŖs®ge is javulhat, hiszen az 

orvosok r§ lesznek k®nyszer¿lve a fejlŖd®sre, vagy kihullnak a rendszerbŖl. £n 

j· k·rh§zban voltam rezidens, de nem is olyan messze tŖle volt egy rossz 

k·rh§z. A k¿lºnbs®g a kettŖ kºzºtt dºbbenetes volt. N§lunk, a kardiol·giai 

oszt§lyon a nyitott sz²vmŤt®tek ï amelyek akkor, a hatvanas-hetvenes ®vek 

fordul·j§n gyerekcipŖben j§rtak ï sikeress®ge kilencvenh®t sz§zal®k kºr¿l 

mozgott, teh§t sz§z betegbŖl kilencvenh®t maradt ®letben. Ez ma nem sz§m²t 

kifejezetten j· ar§nynak, de hozz§nk §ltal§ban a legs¼lyosabb eseteket hozta a 

mentŖ. A szomsz®dos k·rh§zban viszont pont ford²tott volt az ar§ny: az 

emberek nagy tºbbs®ge meghalt. Ami pedig a legfelh§bor²t·bb volt, hogy Ŗket 

ez l§that·an nem zavarta, hossz¼ idŖn kereszt¿l csin§ltak mindent ugyan¼gy, 

mintha ez teljesen term®szetes lenne. A tot§lis kudarc oka r®szben az volt, hogy 

nem volt megfelelŖ gyakorlatuk: m²g Ŗk tal§n t²z mŤt®tet v®geztek egy ®vben, 

mi h§romsz§zat. M®gsem szabad napirendre t®rn¿nk az arroganci§juk ®s a 

nemtºrŖdºms®g¿k fºlºtt. A kºnyveimben az eff®le orvosi viselked®sre h²vom 

fel a figyelmet. 

ï Mi az orvosok v®lem®nye a mŤveirŖl? Tetszenek nekik, vagy ink§bb 

megs®rtŖdnek? 

ï A legtºbb orvos megk®rdŖjelezi, hogy sz¿ks®g van-e a bŤnºzŖ orvosokra 

ir§ny²tani a kºzv®lem®ny figyelm®t. De ®n azt gondolom, hogy a j· orvosok 

meg®rtik a c®ljaimat, ®s szerint¿k is ki kell z§rni maguk kºz¿l az etik§tlan 

figur§kat. A rossz orvosok ®rthetŖ m·don m®rgesek r§m, mert magukra 

ismernek reg®nyeim szereplŖiben. Mert ne legyen k®ts®g¿nk: a rossz orvosok 

pontosan tudj§k magukr·l, hogy Ŗk rossz orvosok, ®s a rossz k·rh§zak 

dolgoz·i is tudj§k, hogy sil§ny helyen dolgoznak. Persze a kºnyveim kital§lt 

tºrt®neteket mes®lnek el kital§lt szereplŖkkel. ĉgy l®tezŖ szem®lyt nem 

v§dolok semmivel, csak a jelens®get mutatom be. Az emberek pedig ®rtik az 

¿zenetet. 

ï N®melyek szerint az orvosimŤhiba-perekben szerepet j§tsz· ¿gyv®dek 

im§dj§k ºnt, mert a kºnyvein®l jobb rekl§mot el sem tudn§nak k®pzelni. Mit 

gondol a mŤhibaperekrŖl? 
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ï Val· igaz, hogy sz§mos kºnyvem sz·l sz§nd®kos vagy akaratlan mŤhib§kat 

elkºvetŖ orvosokr·l. Az viszont t®ved®s, hogy a reg®nyeim azt sugallj§k, hogy 

e mŤhib§k ellen a perek lenn®nek a v®dekez®s legjobb eszkºzei. MŤhiba c²mŤ 

reg®nyem ®ppen az ¿gyv®dek ellentmond§sos szerep®rŖl sz·l. Az orvosi 

mŤhib§kat ®rintŖ amerikai jogi szab§lyoz§s egy§ltal§n nem j·, ez®rt nem 

sz¿ks®gszerŤen a val·ban rossz orvosok bŤnhŖdnek a perek eredm®nyek®nt. 

A jogi rendszer az ¿gyv®deknek kedvez, pontosabban ¼gy mŤkºdik, hogy az 

¿gyv®dek a legnagyobb bev®telre tehessenek szert. Ha megn®zz¿k a 

statisztik§kat, kider¿l, hogy nem felt®tlen¿l a rossz orvosokat perelik be, 

hanem ink§bb azokat, akiktŖl a legnagyobb k§rt®r²t®s k®nyszer²thetŖ ki. 

ï V§ltozott az ®rdeklŖd®se az ®vtizedek sor§n? Ma m§sr·l sz·lnak a reg®nyei, 

mint a karrierje kezdet®n? 

ï V§ltozott. A hetvenes ®vekben fŖk®nt az aggasztott, hogy az eg®szs®g¿gyi 

rendszerben sok arrog§ns, etik§tlan orvos dolgozik, az emberek pedig nem 

tudtak errŖl. Manaps§g ink§bb az foglalkoztat, hogy az orvosl§s rossz ir§nyban 

halad. Az emberek gondolkod§sa eltol·dott a gy·gyszerek ®s az iparszerŤv® 

v§lt gy·gy§szat ir§ny§ba. Mindezzel §th§r²tj§k a felelŖss®get az orvosokra, 

mikºzben nem tºrŖdnek a betegs®geket kiv§lt· t§rsadalmi ®s kºrnyezeti 

probl®m§kkal. Ekºzben az orvosok oldal§n is ®rz®kelem az ºnºs, gyakran 

p®nz¿gyi ®rdekek elŖt®rbe ker¿l®s®t, mikºzben az orvosl§snak altruista, 

ºnzetlen hivat§snak kellene maradnia. 

ï Legut·bb magyarul megjelent kºnyve, a J·t®kony hal§l cselekm®nye k®t 

rendk²v¿l kurrens t®ma, az Ŗssejtkutat§s ®s az amerikai t§rsadalombiztos²t§si 

rendszer vissz§ss§gai kºr¿l forog. A k®t ®vvel ezelŖtt ²rt reg®nyben az Ŗssejt-

technol·gia a jelenlegi szervtranszplant§ci·k ²g®retes alternat²v§jak®nt jelenik 

meg, holott az Ŗssejtekkel kapcsolatos n®h§ny ®vvel ezelŖtti csodav§r· 

lelkesed®s m§ra j·r®szt kifulladt. Hogyan v®lekedik az Ŗssejtek val·s 

gy·gy§szati jelentŖs®g®rŖl 

ï Tagadhatatlanul sokan csal·dottak az Ŗssejtekkel kapcsolatos kutat§si 

eredm®nyek l§tt§n, de ez nem felt®tlen¿l az Ŗssejtekben megl®vŖ lehetŖs®gek 

hi§nya miatt van ²gy. Az elv§rt eredm®nyek elmarad§s§®rt szerintem sokkal 

ink§bb az elŖzŖ, Bush-korm§nyzat a felelŖs, amelyik lehetetlenn® tette az 

Ŗssejtkutat§st. Tette ezt az®rt, mert a dºnt®shoz·k l§that·an nem fogt§k fºl a 

l®nyeg®t, ®s ºsszemost§k az abortusszal. M§rpedig Amerik§ban az abortusz 

t®m§ja mindig is alkalmas volt arra, hogy az embereket felhergelj®k szinte 

b§rmi ellen. Az Ŗssejtek kutat§sa n®lk¿l pedig hi§ba v§rjuk azt, hogy ez a 

technol·gia bel§that· idŖn bel¿l megjelenjen a mindennapos klinikai 

gyakorlatban. £n b²zom benne, hogy az Ŗssejtekben rejlŖ lehetŖs®gek n®h§ny 

®ven bel¿l bebizonyosodnak. Ha nem akad§lyozt§k volna a kutat§sokat, ez m§r 

ºt-t²z ®vvel ezelŖtt bekºvetkezett volna. 
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ï Barack Obama elnºks®ge nemcsak az Ŗssejtkutat§s meg²t®l®s®ben hozott 

fordulatot, de a t§rsadalombiztos²t§s rendszer®nek p®ld§tlan reformj§ra is 

k²s®rletet tesz. ¥n szerint j· v§laszokat adnak a probl®m§kra? 

ï Az Egyes¿lt Ćllamokban, de a vil§g legtºbb orsz§g§ban is igazs§gtalan, hogy 

kik f®rhetnek hozz§ a magas sz²nvonal¼ eg®szs®g¿gyi ell§t§shoz ®s kik nem, 

mert a gy·gy²t§s irre§lisan dr§ga. Eg®szs®gbiztos²t§s n®lk¿l a legtºbb ember 

semmilyen orvosi ell§t§shoz nem juthat hozz§, hiszen megfizethetetlen 

sz§m§ra. Obama reformjai lehetŖs®get teremthetnek arra, hogy tºbb embernek 

legyen eg®szs®gbiztos²t§sa, ²gy tºbben jussanak eg®szs®g¿gyi ell§t§shoz, ez®rt 

r®szben t§mogathat·nak gondolom Ŗket. De a megval·s²t§s m·dj§val m§r nem 

®rtek egyet. T¼l nagy hangs¼lyt helyez a m§r kialakult betegs®gek kezel®s®re 

®s a gy·gyszerez®sre. Ekºzben pedig semmit sem tesz a betegs®gek 

megelŖz®se, a t§rsadalmi okok m®rs®kl®se ®rdek®ben. Emiatt az orvosi ell§t§s 

kºlts®gei semmit sem csºkkennek majd, ink§bb nŖnek. 

 

2013. augusztus 17. 
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A tudom§nyos tud§s sosem lehet tºk®letes, mindig hozz§vetŖleges, ®s 

folytonosan v§ltozik, ®rvel David Bloor tudom§nyfiloz·fus. Szerinte a 

tudom§ny, b§rmennyire szeretn®k is a mŤvelŖi ennek ellenkezŖj®t 

l§ttatni, kor§ntsem f¿ggetlen a t§rsadalmi, politikai kºrnyezettŖl. A 

tudom§nyt ºvezŖ vit§kat pedig nemcsak az ellent®tes ideol·gi§k, hanem 

az ellent®tes szem®lyes ®rdekek is t¿zelik. 

 

David Bloor  

1942-ben sz¿letett brit tudom§nyfiloz·fus. A Cambridge-i, majd az 

Edinburghi Egyetemen hallgatott pszichol·gi§t ®s filoz·fi§t. Az ut·bbi 

egyetemen mŤkºdŖ tudom§nyismereti kutat·csoport kor§bbi 

igazgat·ja, jelenleg professor emeritusa. Az §ltala alap²tott ¼gynevezett 

edinburghi iskola az ut·bbi ®vtizedek egyik legjelentŖsebb 

tudom§nyfiloz·fiai ir§nyzata. Bloor a Magyar Tudom§nyos Akad®mia 

Bºlcs®szettudom§nyi Kutat·kºzpontja Filoz·fiai Int®zet®nek 

tudom§nytºrt®neti ®s tudom§nyfiloz·fiai kutat·csoportja megh²v§s§ra 

®rkezett haz§nkba. Magyarul megjelent mŤve A tudom§nyos tud§s 

szociol·giai elemz®se (Osiris, 2002). 

 

¥nt a jelenkor egyik legnagyobb hat§s¼ tudom§nyfiloz·fus§nak tartj§k. Mit 

takar ez a tudom§nyter¿let? Mivel foglalkozik munk§ja sor§n? 

ï EgyszerŤen ¼gy fogalmazn®k, hogy ®rdeklŖd®sem t§rgya a 

tudom§nytºrt®net. Az egyetemen, hogy enn®l kiss® konkr®tabb legyek, 

term®szettudom§nyos ®s m®rnºki szakokra j§r· hallgat·knak tartok elŖad§st 

arr·l, milyen t§rsadalmi kºzegben jºnnek l®tre a tudom§nyos ismeretek, ®s 

milyen szociol·giai faktorok hatnak r§juk. Azok, akik meghallgatj§k az 

elŖad§saimat, rem®lhetŖen ¼gy l®pnek ki a vil§gba, hogy tudat§ban vannak: a 

tudom§nyos felfedez®sek ®s magyar§zatuk nem f¿ggetlen a kor politikai, 

t§rsadalmi ®s gazdas§gi k®rd®seitŖl. Egy sikeres kutat· vagy m®rnºk ugyanis 

nem lehet naiv, ismernie kell a tudom§nyos ismereteket ºvezŖ 

ellentmond§sokat is. Sok egyetemi hallgat· meg van gyŖzŖdve r·la, hogy a 

tudom§nyos vizsg§latokb·l levonhat· kºvetkeztet®sek egy®rtelmŤek, 

objekt²vak, megv§ltoztathatatlanok, ²gy hamis biztons§g®rzet¿k keletkezhet. 

Nincsenek ugyanis tudat§ban, hogy szinte kiv®tel n®lk¿l mindegyik 

tudom§nyos eredm®nyt v®get nem ®rŖ vita k²s®rt mindig a tºrt®nelem sor§n. 
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ï Mi®rt okoz gondot, ha a hallgat·k nem k®sz¿lnek tudatosan a tudom§nyos 

tud§st befoly§sol· t§rsadalmi hat§sok ®rt®kel®s®re? Egy§ltal§n: ®rdekli ez 

Ŗket? 

ï Az elŖad§s-sorozat kezdet®n tal§n nem ®rtik a fontoss§g§t, de rem®lem, hogy 

a v®g®re felfogj§k a jelentŖs®g®t. Sokan eg®szen meglepŖ lelkesed®ssel 

tanulm§nyozz§k azokat a tºrt®nelmi p®ld§kat, amelyeket felvonultatunk 

elŖtt¿k. Ami a legmeglepŖbb nekik, hogy milyen m®rt®kben sz¿remlik be az a 

vil§g a tudom§nyba, amelyet azelŖtt teljes m®rt®kben a tudom§nyon k²v¿linek 

gondoltak. Erre sz§mos p®ld§t tal§lunk p®ld§ul a biol·gi§ban. Az evol¼ci·s 

elm®letet ºvezŖ pol®mia p®ld§ul szinte csak kisebb r®szben nevezhetŖ 

tudom§nyosnak, nagyr®szt ideol·giai s²kon zajlik. A v®gtelens®gig ism®tlŖdŖ 

ºsszecsap§sok sorozatak®nt is felfoghatjuk, ahol egyik oldalon fŖk®nt az 

egyh§zak §llnak, a m§sikon pedig a szak®rtŖk, akik nem felt®tlen¿l voltak 

ateist§k. A vall§s ®s a tudom§ny kapcsolata egy®bk®nt sem ®rtelmezhetŖ 

puszt§n absztrakt, filoz·fiai s²kon. Ez a viszony minden korban emberek 

csoportjainak vit§j§t, t§rgyal§sait ®s megegyez®seit jelentette. A vit§k teh§t 

nemcsak az ideol·giai ellent®tek felold§s§n vagy feloldhatatlans§g§n dŖltek el, 

hanem a vit§t lefolytat· emberek egy®b ®rdekein is. Nagyon fontos ®szben 

tartanunk: a term®szettudom§ny felemelked®se nem ®rthetŖ meg a vele egy¿tt 

lezajlott t§rsadalmi v§ltoz§sok ismerete n®lk¿l. Az ipari forradalom n®lk¿l 

nehezen ®rthetŖ, hogy a londoni Royal Society [a tudom§nyos akad®mia 

szerep®t betºltŖ ĂKir§lyi T§rsas§gò] mik®nt tudott fŖszereplŖv® v§lni a kor 

tudom§nyos fejlŖd®s®ben. 

ï Milyen elŖnyeik vannak ezeknek az ismereteknek a kutat·k sz§m§ra a 

mindennapi munka sor§n? 

ï Az ®rtelmes kutat§s alapfelt®tele, hogy a tud·s §tgondolja, ®s tudat§ban 

legyen annak, mit is csin§l pontosan, mi a c®lja a munk§j§nak, ®s az ez§ltal 

megszerzett tud§sb·l milyen kºvetkeztet®seket lehet levonni az eg®sz vil§g 

mŤkºd®s®re n®zve. Ehhez elengedhetetlen, hogy tiszt§ban legyen a t§rsadalmi 

vonatkoz§sokkal is. Tan§ri p§ly§m sor§n az volt a tapasztalatom, hogy a 

term®szettudom§nyos szakokra j§r· hallgat·k sokkal ink§bb k®pesek 

ºsszekapcsolni saj§t szakir§ny¼ kutat§saikkal a filoz·fiai ismereteket, mint 

hihetn®nk. M§r csak az®rt is, mert kiss® paradox m·don az §ltalam §tadott 

ismeretek kifejezetten szkeptikuss§ teszik a hallgat·kat a tudom§nyfiloz·fiai 

meg§llap²t§sokkal szemben. Neh®z §ltal§nos²tani, de nagyon gyakran maguk 

a tudom§nyfiloz·fusok feledkeznek el a tudom§nyos ismereteket torz²t· 

hat§sokr·l. 

ï L®tezett-e valaha is a politik§t·l, a t§rsadalmi kºrnyezettŖl f¿ggetlennek 

tekinthetŖ tudom§ny? 

ï Nem, ez a befoly§s §ltal§nosnak ®s ºrºkk®val·nak tekinthetŖ. Kºnnyen 

bel§that·, hogy a tudom§ny t§rsadalomt·l val· izol§l§s§nak sz§nd®ka nem 

m§s, mint egy t§rsadalmi strukt¼ra, amely ºnmag§ban is hat§ssal van a 
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tudom§nyra. M§sr®szt a tudom§nyon bel¿l is megjelennek a t§rsadalmi 

k®nyszerek. Amikor k¿lºnf®le tudom§nyos iskol§khoz tartoz· kutat·k 

vit§znak egym§ssal, vagy ®ppen akkor, amikor ¼gy dºntenek, hogy nem 

harcolnak egym§ssal, ez mind t§rsadalmi konstrukci·nak tekinthetŖ. 

£rtelmetlen teh§t azt §ll²tani, hogy a tudom§ny elv§laszthat· a t§rsadalomt·l. 

Az viszont egy®rtelmŤ, hogy a tudom§ny folyamatosan v§ltozik, ®s ezzel 

egy¿tt v§ltozik a t§rsadalmi folyamatokhoz fŤzŖdŖ viszonya is. 

ï Hogyan v§ltozik a tudom§ny? Csak az ismeretek bŖv¿lnek, vagy maga a 

tudom§nyos m·dszer is k¿lºnbºzik a m¼ltb®litŖl? 

ï Mindm§ig a tudom§nyos ismeretek ®rt®kel®s®ben bekºvetkezett legnagyobb 

v§ltoz§s a XVIIïXVIII. sz§zadban j§tsz·dott le. Addig term®szetes volt, hogy 

a vil§g mŤkºd®s®rŖl szerzett b§rmif®le tud§st mor§lis kontextusba kell 

helyezni. Musz§j volt, hogy az ¼j ismeretek ºsszeegyeztethetŖk legyenek a 

vall§s §ltal kºzvet²tett vil§gk®ppel, annak egyf®le kiterjeszt®sek®nt kellett 

funkcion§lniuk. A Ăj·ò tudom§nyos elm®letnek erkºlcsi ¿zenetet kellett 

hordoznia. Az eff®le jellegzetess®geket m®g Newton mechanik§j§ban is 

felfedezhetj¿k. Ez persze nem azt jelenti, hogy a newtoni tºrv®nyek 

®rv®ny¿ket veszten®k az§ltal, hogy manaps§g m§sk®ppen ®rtelmezz¿k Ŗket, de 

fontos tudnunk, hogy Newton idej®ben ezek igenis mor§lis tºltettel b²rtak. De 

m®g ma sem szabad abban a hitben ringatnunk magunkat, hogy v®gre m§r 

Ăigazi tudom§nytò mŤvel¿nk. Sokkal helyesebb, ha mindºssze annyit 

mondunk, hogy ma Ăm§sfajta tudom§nytò mŤvel¿nk, a mor§lis p®ld§zatok 

§tad§s§t pedig a term®szettud·sokr·l emberek m§s csoportjaira ruh§ztuk §t. 

ï Az ideol·giai ¿zenetek §tad§s§nak a sz§nd®ka csak a m¼ltban, k®t-h§rom 

sz§z ®vvel ezelŖtt jellemezte a tudom§nyt, vagy bizonyos elemei eg®szen m§ig 

fennmaradtak? 

ï Noha term®szetesen az eff®le ideol·giai mot²vumok m§r sokkal kev®sb® 

jellemzik jelen¿nk tudom§ny§t, de az®rt a kºzelm¼ltb·l is lehet p®ld§kat hozni 

arra, hogy egyes emberek bizonyos ideol·gi§k igazol§s§ra haszn§lt§k fºl a 

tudom§nyos eredm®nyeket. Gondolok itt a n§cik ¼gynevezett §rjatudom§ny§ra 

vagy a Szovjetuni·ban mŤkºdºtt Liszenk·ra, az §ltala mŤvelt genetik§ra. A 

mai demokr§ci§kban mindazon§ltal a tud·sok mentes¿ltek e feladat al·l, 

mondhatni, megv§ltozott a munkakºri le²r§suk. Persze megint ism®telnem kell 

magamat, a munkakºri le²r§s sem m§s, mint egy t§rsadalmi konstrukci·. Lehet, 

hogy semlegess® v§lt ez§ltal a tudom§ny, de mŤvelŖit ez sem f¿ggetlen²ti a 

t§rsadalmi hat§sokt·l, mindºszsze meghat§rozza a t§rsadalomban j§tszott 

szerep¿ket. Gyakran idealiz§lj§k a semlegess®g fogalm§t, semlegesnek lenni 

bizonyos k®rd®sekben azt jelenti egyesek sz§m§ra, hogy Ŗk teljes m®rt®kben 

elk¿lºn²tik magukat az adott k®rd®stŖl. Pedig a semlegess®g sem m§s, mint 

egy t§rsadalmi egyezm®ny eredm®nye. Az, hogy Sv§jc vagy ĉrorsz§g f¿ggetlen 

maradt a m§sodik vil§gh§bor¼ban, mindenki sz§m§ra egy®rtelmŤen politikai 
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dºnt®s volt. ĉgy a tudom§nyos k®rd®sekben val· semlegess®get sem 

tekinthetj¿k ¼gy, mintha az illetŖ ®rintetlen maradhatna kºrnyezet®tŖl. 

ï Az, hogy a modern tudom§ny igyekszik a t§rsadalomt·l f¿ggetlennek l§ttatni 

mag§t, okolhat·-e az®rt, hogy sok ember szerint a kutat·k ºnmaguk®rt val· 

k®rd®sekkel foglalkoznak ahelyett, hogy a val·s vil§g probl®m§ira 

koncentr§ln§nak? 

ï Val·ban gyakori a kritika, miszerint a tudom§ny t¼l specializ§ltt§ ®s 

ezoterikuss§ v§lt ahhoz, hogy az emberek mindennapi ®let®ben felmer¿lŖ 

k®rd®sekkel foglalkozzon. £n nem tartom k§rosnak, hogy l®tezik ez a 

v®leked®s, sŖt szimpatiz§lok azzal a n®zettel, hogy a tudom§ny elsŖdleges 

feladata az ember®rt val· munk§lkod§s. Teljesen jogos, hogy az emberek 

p®ld§ul az orvosl§st kiemelten fontos tudom§nyter¿letnek tartj§k, ®s ez 

sz§mukra sokkal fontosabb, mint hogy elmenj¿nk a Holdra. Szerintem sokkal 

tºbbet tehetne a tudom§ny a sokakat ®rintŖ probl®m§k megold§s§®rt, ez®rt a 

jelenlegin®l tºbb p®nzt kellene kºlteni az alkalmazott tudom§nyra, mikºzben 

vagyonok mennek el mondjuk a Higgs-r®szecske keres®s®re [r®szben a Higgs-

bozon nevŤ, kor§bban csak a fizikai sz§m²t§sokban l®tezŖ r®szecske keres®s®re 

®p²tett®k az Eur·pai Atommagkutat· Kºzpont, a CERN alatt a nagy 

hadron¿tkºztetŖnek nevezett r®szecskegyors²t·t tºbb mint k®tbilli· forint®rt]. 

Itt meg kell jegyeznem, hogy szem®lyesen ismertem a Higgs-r®szecske 

n®vad·j§t, Peter Higgset, aki koll®g§m az Edinburghi Egyetemen, elragad· 

ember, ®s nagyon ºr¿ltem, mikor bebizonyosodtak elm®leti felfedez®sei. 

Viszont nem vagyok meggyŖzŖdve arr·l, hogy ez lenne a korl§tozott anyagi 

forr§sok elkºlt®s®nek legjobb m·dja. Term®szetesen az is igaz, hogy sohasem 

lehet¿nk tºk®letesen biztosak egy felfedez®s haszn§r·l vagy 

haszontalans§g§r·l. £ppen a tudom§nytºrt®net hoz ezernyi p®ld§t arra, hogy 

egyes tudom§nyos eredm®nyek, amelyek ott ®s akkor ®rtelmetlennek tŤntek, 

k®sŖbb hatalmas gyakorlati jelentŖs®gŤnek bizonyultak. 

ï Ha a kutat§s praktikus haszn§nak fontoss§g§t hangs¼lyozza, mi a gyakorlati 

haszna az ºn munk§j§nak? 

ï El kell ismernem, hogy a tudom§nyfiloz·fia gyakorlati jelentŖs®ge legfeljebb 

kºzvetett m·don foghat· meg. Ahogy az ºsszes tºrt®nelmi, filoz·fiai, 

szociol·giai tudom§ny§g, az ®n szakter¿letem is seg²t az embereknek abban, 

hogy val·s ºsszef¿gg®seken alapul· dºnt®seket hozhassanak ahelyett, hogy 

alaptalan fant§zi§k, t®vhitek vezess®k dºnt®seiket. Ez csak ¼gy lehets®ges, ha 

az elŖtt¿nk §ll· probl®m§kat m¼ltb®li esetekhez hasonl²tjuk, ®s az ezekbŖl 

levonhat· tapasztalatokat haszn§ljuk fºl a t§j®kozottabb, okosabb dºnt®sek 

meghoz§s§hoz. 

ï Ez a seg²ts®g megjelenik a gyakorlatban is? Teh§t elŖfordul, hogy 

filoz·fusokat, szociol·gusokat vonnak be p®ld§ul a tudom§nyir§ny²t§st vagy a 

finansz²roz§st ®rintŖ politikai dºnt®sek meghozatal§ba? ¥n k²v§natosnak 

tartan§, hogy eff®le dºnt®si poz²ci·t kapjanak? 
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ï Ezen m®g nem is gondolkodtam. Csak n®h§ny elszigetelt eset jut eszembe, 

amikor egy-egy test¿let tudom§nyszociol·gust k®rt fºl, hogy felt§rja az elŖtt¿k 

fekvŖ p§ly§zatok t§rsadalmi ºsszef¿gg®seit. De arr·l nem tudok, hogy a 

fontos, §tfog· dºnt®sek meghozatal§ba bevont§k volna a filoz·fusokat vagy 

szociol·gusokat. £s ez nem is baj. £n magam egy§ltal§n nem vagyok 

meggyŖzŖdve arr·l, hogy a szociol·gusoknak feladatuk lenne ²t®letet mondani 

a tudom§ny fºlºtt. Igencsak szkeptikus lenn®k a dºnt®seiket illetŖen, ®s ®ppen 

ez®rt ®n biztosan visszautas²tan§m, ha felk®rn®nek hasonl· szerepre. Szerintem 

nek¿nk az a feladatunk, hogy az oktat§son ®s a kult¼ra m§s ter¿letein kereszt¿l 

gyakoroljunk hat§st a t§rsadalomra. Tal§n ez gy§vas§g r®szemrŖl, de nem 

akarom, hogy b§rkiben is az a k®p alakuljon ki a tudom§nyszociol·gusokr·l, 

hogy Ŗk a tudom§ny korm§nyz·i, akik egyed¿l rendelkeznek a v®gsŖ tud§ssal, 

amely meghat§rozza a tudom§ny k²v§natos fejlŖd®si ir§ny§t. 

ï Budapesti elŖad§s§nak t®m§ja a relativizmus. Ez az ir§nyzat ºn szerint seg²ti 

vagy g§tolja a tudom§nyos ismeretek mibenl®t®nek felt§r§s§t? 

ï Az ®n meghat§roz§som szerint a relativizmus annak elismer®se, hogy a 

tudom§nyos tud§s sosem lehet tºk®letes, mindig hozz§vetŖleges, ®s folyton 

v§ltozik. Sz§momra mindig is egy®rtelmŤ volt, hogy a tud§s elv§laszthatatlan 

a t§rsadalmi kºrnyezettŖl. Sok filoz·fus azonban t§mad·nak ®s hib§snak tartja 

ezt a v®leked®st, ®s azzal int®zik el az ®rveimet, hogy relativist§nak b®lyegezik 

Ŗket, ®s azzal v§dolnak, hogy szerintem maga a tud§s is relat²v. Kºnyvt§rnyi 

irodalmat ²rtak arr·l, hogy mi®rt hib§s a tudom§nyos tud§s t§rsadalomt·l val· 

viszonylagoss§g§t hangs¼lyoz·, relativista tudom§nyfiloz·fiai szeml®let. 

Csakhogy szerintem e mŤvek nagy r®sze rosszhiszemŤ, zavarodott, ®s 

egyszerŤen t®ved®sen alapszik. £ppen ez®rt tartom fontosnak, hogy tiszt§zzuk, 

mirŖl is sz·l a vita. Nem c®lom meggyŖzni senkit arr·l, hogy a relativizmus 

helyes ï pedig szerintem az ï, hanem egy®rtelmŤv® akarom tenni, milyen 

®rvek sorakoztathat·k fºl a k®t oldalon. 

 

2013. szeptember 14. 
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A vil§gon egyed¿l§ll· tettet hajtottak v®gre a Debreceni Egyetem orvosai: 

mindaddig mŤkºdtetni tudt§k egy agyv®rz®s kºvetkezt®ben agyhalott§ 

v§lt v§rand·s kismama test®t, am²g a gyermek el®g fejlett® v§lt ahhoz, 

hogy megsz¿lethessen. A p®lda n®lk¿li eset m®g a ny§ron tºrt®nt, §m csak 

a napokban hozt§k nyilv§noss§gra a szenz§ci·t. Az orvoscsoport 

vezetŖj®vel, F¿lesdi B®l§val ®s az idegseb®szeti intenz²v oszt§ly 

vezetŖj®vel, Moln§r Csill§val besz®lgett¿nk. 

 

Moln§r Csilla  

egyetemi docens, aneszteziol·gus ®s intenz²v ter§pi§s szakorvos, a DE 

OEC idegseb®szeti intenz²v oszt§ly§nak vezetŖje. 

F¿lesdi B®la  

egyetemi tan§r, neurol·gus, aneszteziol·gus ®s intenz²v ter§pi§s 

szakorvos, a Magyar Tudom§nyos Akad®mia doktora. A Debreceni 

Egyetem Orvos- ®s Eg®szs®gtudom§nyi Centrum§nak (DE OEC) 

elnºke, az aneszteziol·giai ®s intenz²v ter§pi§s tansz®k vezetŖje.  

 

Hogyan tal§lkoztak elŖszºr az esettel? 

F¿lesdi B®la: A hºlgy mentŖhelikopterrel ®rkezett hozz§nk agyv®rz®ssel, ®s az 

intenz²v oszt§lyra ker¿lt. Az idegseb®sz koll®g§k a CT-felv®telek alapj§n egy 

agynyom§steher-mentes²tŖ mŤt®t mellett dºntºttek az ®desanya ®let®nek 

megment®se ®rdek®ben. Annak ellen®re, hogy ez a mŤt®t megtºrt®nt, ®s 

§tmenetileg siker¿lt stabiliz§lni az §llapot§t, agyduzzad§s l®pett fºl, ®s k®t 

nappal k®sŖbb be§llt az agyhal§l. Ekºzben ®s a kezel®s tov§bbi h§rom h·napja 

sor§n arra tºrekedt¿nk, hogy csak egyetlen ember kommunik§ljon a csal§ddal, 

®s Ŗ Moln§r Csilla tan§rnŖ volt. 

Moln§r Csilla: Amikor fºlvett¿k a beteget az intenz²v oszt§lyra, m§r g®pi 

l®legeztet®sre szorult, ®s tudtuk, hogy elsŖ gyermek®t v§rja. A hasi ultrahang 

azt mutatta, hogy a magzat ®l ®s mozog. Amikor m§snap az ®letmentŖ mŤt®t 

ellen®re nagyon gyorsan romlott az ®desanya §llapota, ®s kider¿lt, hogy Ŗt 

elvesz²tett¿k, ¼jra ellenŖrizt®k a koll®g§k, ®l-e m®g a gyermek. £s ®lt ®s 

mozgott. 
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ï Az anya mindºssze harmincegy ®ves volt, ®s otthon lett rosszul. Hogyan 

kaphat agyv®rz®st ilyen fiatal ember? 

F. B.: Az emberek egy r®sz®n®l elŖfordulhatnak olyan agyi®r-fejlŖd®si 

rendelleness®gek, amelyek miatt az agyi erek hajlamosak megrepedni, 

megreped®s¿k pedig agyv®rz®shez vezethet. Agyv®rz®s b§rmely mindennapos 

szitu§ci·ban bekºvetkezhet, p®ld§ul testi megerŖltet®s alkalm§val, ®s a 

terhess®g sajnos tov§bbi hajlamos²t· t®nyezŖ az agyv®rz®sre. Az emberekrŖl 

pedig §ltal§ban csak akkor der¿l ki, hogy ilyen ®rfejlŖd®si rendelleness®g¿k 

van, amikor bekºvetkezik a baj. 

ï Ha §llapotos nŖ kap agyv®rz®st, a magzat ®letben szokott maradni? 

M. Cs.: Ilyenkor a legtºbb esetben spont§n abortusz kºvetkezik be, de ebben 

az esetben szerencs®re nem ²gy tºrt®nt. A csal§dnak ï amellett, hogy 

t§j®koztatnunk kellett arr·l, hogy az any§t elvesz²tett¿k, Ŗ®rte m§r nem tudtunk 

tenni tºbbet ï elmondtuk, hogy a gyermek ®l, ®s dºnten¿nk kell arr·l, hogy mi 

legyen ennek a gyermeknek a sorsa. Nagyon fontos meg®rteni, hogy ilyen 

korai, tizenºt hetes terhess®gi korban az anya ®lete minden felett val·. 

ï Ez azt jelenti, hogy adott esetben fel§ldozt§k volna a magzatot? 

F. B.: Az orvosl§s filoz·fi§ja abb·l indul ki, hogy ha az anya megmenthetŖ, a 

jºvŖben m®g k®pes lehet ¼jabb gyermekeket kihordani. ĉgy ha a magzat az 

anya ®let®t vesz®lyezteti, akkor egy¼ttal jºvŖbeni gyermekeinek az ®let®t is 

vesz®lyezteti. Ilyenkor az anya ®let®nek megment®se ®rdek®ben be szokt§k 

fejezni a terhess®get. 

M. Cs.: De ebben a helyzetben m§r nem ®lt az ®desanya, ²gy az egyetlen, aki®rt 

k¿zdeni lehetett, a magzat volt. Amikor a csal§dnak elmondtam, hogy a magzat 

®l ®s mozog az anyam®hben, a csal§dtagok alig egy-k®t percig gondolkoztak 

azon, hogy mit tegyenek. Tudattuk vel¿k, hogy semmit nem tudunk garant§lni, 

sem azt, hogy megsz¿lethet, sem azt, hogy ha megsz¿letik, eg®szs®ges lesz, de 

megpr·b§lhatunk k¿zdeni ®rte. A csal§d teh§t azonnal ¼gy hat§rozott, hogy ha 

tenni lehet valamit az®rt, hogy megmaradjon a gyermek, akkor tegy¿k meg. 

ï Az agyhalott betegek csal§dja nehezen fogadja el, hogy szerett¿k halott, 

hiszen l§tj§k a k·rh§zban, hogy dobog a sz²ve, l®legeztetik a g®pek. 

Rem®nykedtek-e titkon az anya hozz§tartoz·i, hogy egyszer csak fºl®bred, 

vagy azonnal meg®rtett®k, hogy meghalt? 

F. B.: Minden esetben r®szletesen elmagyar§zzuk ilyenkor a hozz§tartoz·knak, 

hogy az agyhal§l azt jelenti, az agy mŤkºd®se visszaford²thatatlanul, 

v®g®rv®nyesen megszŤnt. Ebbe az alapvetŖ l®tfunkci·kat mŤkºdtetŖ agytºrzs 

is bele®rtendŖ, teh§t p®ld§ul l®legezni sem tudnak a betegek ºn§ll·an. 

Minthogy a sz²v mŤkºd®se ºn§ll· inger¿letkeltŖ mechanizmuson alapszik, az 

tov§bb doboghat, ²gy az agy hal§la nem jelenti sz¿ks®gszerŤen a kering®s 

megszŤnt®t. Ez§ltal §llapotos nŖkn®l a m®hlep®ny kering®se is megmaradhat. 
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ï Az anya agyhal§la ut§n m®g h§rom h·napig mŤkºdtett®k a szervezet®t a 

gyermek fejlŖd®se ®rdek®ben. Mi®rt pont ennyi ideig k®sleltett®k a 

megsz¿let®s®t? 

M. Cs.: A szakmai szab§lyok szerint a terhess®g huszonnegyedik het®tŖl m§r 

nem abortuszr·l, hanem sz¿l®srŖl besz®lhet¿nk, ekkor ugyanis m§r j· es®llyel 

®letben marad a baba. ĉgy minim§lis c®lkitŤz®s¿nk az volt, hogy a 

huszonnegyedik h®tig fenntartjuk a terhess®get. De emellett arra tºrekedt¿nk, 

hogy a lehetŖ leghosszabb ideig lehetŖv® tegy¿k a gyermek m®hen bel¿li 

fejlŖd®s®t, hiszen nem az volt a c®lunk, hogy egy gyermek sz¿lessen, hanem 

hogy eg®szs®ges gyermek sz¿lessen. 

ï A gyermek v®g¿l a terhess®g huszonhetedik het®ben sz¿letett meg. Ha j·l 

®rtem, ha tehett®k volna, m®g tov§bb tartott§k volna fenn a terhess®get. Mi 

okozta azt, hogy a sz¿l®s mellett dºntºttek? 

F. B.: Ha a kºr¿lm®nyek ¼gy alakulnak, val·ban v§rtunk volna m®g a 

sz¿l®ssel. De a huszonºtºdik h®ten tartott tºbbszakm§s konz²lium arra a 

meg§llap²t§sra jutott, hogy az irodalmi adatok alapj§n m§r igen j·, kilencvenºt 

sz§zal®k fºlºtti es®ly van arra, hogy a gyermek ®letben maradhat 

vil§grajºvetel®t kºvetŖen. 

M. Cs.: A sz¿l®s kijelºlt idŖpontj§t az anya §llapot§nak alakul§sa hat§rozta 

meg. A hossz¼ intenz²v oszt§lyon tºrt®nŖ §pol§s velej§r·ja az, hogy a 

sz§mtalan kan¿l, kat®ter, csŖ van az emberben. Ezek mind fertŖz®sek 

kiindul·pontjai lehetnek. Az anya §pol§s§nak kilencven napja alatt v®gig 

k¿zden¿nk kellett az®rt, hogy a k·rokoz· bakt®riumok ne juthassanak be 

v®rkering®s®be, mert az ezek ellen alkalmazand· gy·gyszerek, antibiotikumok 

esetleg hat§ssal lehetnek a magzatra is. 

F. B.: A gy·gyszerez®sen k²v¿l az ®desanya kezel®s®nek minden m§s eleme is 

igen komplex feladat el® §ll²totta az intenz²v oszt§lyon dolgoz· koll®g§kat. 

P®ld§ul a v²zcsapra, amelybŖl olyan v²z folyt, amellyel rendszeresen f¿rdett¿k, 

steriliz§l·berendez®st szerelt¿nk fºl, hogy min®l cs²ramentesebb kºrnyezetet 

tudjunk teremteni sz§m§ra. Az agyhal§l kor§ntsem csak a l®gz®st §ll²tja le a 

szervezetben, hanem az agy §ltal ir§ny²tott minden funkci· le§ll. P®ld§ul az 

agyalapi mirigy nem termel tºbb® hormonokat, ²gy az ºsszes, a szervezet 

mŤkºd®se ®s a magzat fejlŖd®se szempontj§b·l alapvetŖ fontoss§g¼ hormont 

k²v¿lrŖl kellett beadnunk. A szervezet hŖszab§lyoz§sa is megszŤnik ilyenkor. 

Eg®szs®ges emberekn®l az agyi hŖkºzpont dºnt a hŤt®srŖl ï az erek t§gul§sa 

®s az izzad§s r®v®n ï, illetve a diderg®ssel tºrt®nŖ meleg²t®srŖl. Ez az 

agyhalottn§l kiesik, ²gy folyton fenn§llt a kihŤl®s vesz®lye, meleg²tŖ takar·val 

kellett testhŖm®rs®kleten tartanunk a magzatot. 

ï Kºzlem®ny¿kben eml²tik, hogy besz®ltek, zen®t j§tszottak a gyermeknek az 

anya §gya mellett. Erre mi®rt volt sz¿ks®g? 

F. B.: Az anya ugyan¼gy v®gigment a terhesgondoz§s f§zisain, ahogy az 

eg®szs®ges v§rand·s nŖk v®gigmennek, csak m®g sokkal gyakrabban 
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vizsg§ltuk Ŗt ®s a magzatot, mivel Ŗ nem tudta jelezni, hogy esetleg valamilyen 

rendelleness®get tapasztal. A terhesgondoz§shoz viszont nemcsak az orvosi 

§pol§s, hanem az emberi gondoskod§s, a besz®d, az ®rint®s is hozz§tartozik. 

Ez®rt tartottuk fontosnak azt is, hogy a huszadik heti genetikai ultrahang ut§n, 

amikor m§r tudtuk a gyermek nem®t, a csal§d adjon nevet neki. 

ï Mi lett a neve? 

M. Cs.: Nem mondjuk meg sem a nem®t, sem a nev®t, sem a sz¿let®s pontos 

idŖpontj§t. Ez a csal§d k®r®se, tiszteletben kell tartanunk. A kommunik§ci·ra 

visszat®rve az §pol·k folyamatosan besz®ltek a magzathoz, mikºzben az any§t 

§polt§k. Elmondt§k, hogy mit csin§lnak ®ppen, m®ly ®rzelmi kapcsolat alakult 

ki kºzt¿k ®s a kisbaba kºzºtt. A csal§dtagok is rendszeresen jºttek, Ŗk is 

besz®ltek a bab§hoz. 

ï Hirtelen, valamilyen v®szhelyzet bekºvetkezte miatt kellett elhat§rozni a 

sz¿let®s idŖpontj§t? 

M. Cs.: A terhess®g huszonegyedik het®ben minden igyekezet¿nk ellen®re 

kialakult a teljes v®rkering®sre kiterjedŖ fertŖz®s. Emiatt ingatagg§ v§lt az anya 

kering®se, fºlborult a s·- ®s v²zh§ztart§sa, minden vesz®lybe ker¿lt, ami®rt 

addig k¿zdºtt¿nk. V®g¿l m®gis siker¿lt az ®desanya test®t kikezelni ebbŖl a 

fertŖz®sbŖl, ®s a gyermek is sz®pen fejlŖdºtt tov§bb. Ćm olyan nagy lett, hogy 

amint ®l®nken mozgott az ®desanya has§ban, az anya kering®se megint 

ingatagg§ v§lt. 

F. B.: A gyermek forgol·d§s kºzben gyakran elnyomta a nagy hasi v®n§t, 

amely a l§bb·l szedi ºszsze az ereket, ®s a sz²v fel® sz§ll²tja a v®rt. Eg®szs®ges, 

mozg· kismam§kn§l ez §ltal§ban nem okoz probl®m§t, hiszen j§r§s kºzben 

folyamatosan §thelyezŖdik a gyermek s¼lypontja. A fekvŖ, agyhalott anya 

eset®ben azonban a gyermek m§r csak s¼ly§n§l fogva is folyamatosan nyomta 

az ereket. Noha a gondoz§s sor§n rendszeresen forgattuk a testet, ez a mozg§s 

m®gsem hasonl²that· ºssze egy akt²v ®letet ®lŖ nŖ mozg§s§val. 

M. Cs.: Az idŖ m¼lt§val teh§t arr·l kellett hat§roznunk, hogy meddig jobb a 

gyermeknek benn fejlŖdni, ®s mikor billen §t a m®rleg mutat·ja a megsz¿let®s 

ir§ny§ba. 

F. B.: A konz²liumon mi, intenz²ves orvosok azt mondtuk, hogy egyre 

nehezebben tudjuk garant§lni az anya kering®s®nek fenntart§s§t. A kering®s 

labiliss§ v§l§sa folyt§n a m®hlep®nyben is megszŤnhet a kering®s, ennek es®lye 

pedig vesz®lyezteti a magzatot. Az ¼jsz¿lºttgy·gy§sz koll®ga azt mondta, hogy 

egy ekkora, 1400 grammos ¼jsz¿lºtt t¼l®l®s®re m§r nagyon j· es®ly van, ²gy a 

megsz¿let®s mellett dºntºtt¿nk. Megszervezt¿k, hogy abban a mŤtŖben, ahol 

az any§b·l cs§sz§rmetsz®ssel kivessz¿k a magzatot, az egyik sarokban azonnal 

gondoskodjanak a korasz¿lºttnek minŖs¿lŖ ¼jsz¿lºttrŖl. Hoztak ¼jsz¿lºtt-

l®legeztetŖ g®pet, ¼jra®lesztŖ k®sz¿l®ket, sz§ll²t§sra alkalmas inkub§tort. 

Minthogy a korasz¿lºttoszt§ly egy m§sik ®p¿letben van, az Auguszta Kºzpont 
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[a Debreceni Egyetem Orvos- ®s Eg®szs®gtudom§nyi Centrum§nak egyik 

®p¿lete] elŖtt v®gig j§r· motorral v§rakozott egy korasz¿lºttmentŖ. 

ï Maga a cs§sz§rmetsz®s komplik§ci·mentesen lezajlott? 

M. Cs.: Igen, teljesen norm§lis cs§sz§rmetsz®s volt, gyorsan lezajlott. Ink§bb 

csak az elŖk®sz¿letekben volt k¿lºnbs®g a rutinmŤt®tekhez k®pest. A 

huszonnyolcadik h®tre tervezt¿k a mŤt®tet, de az anya kering®s®nek tov§bbi 

roszszabbod§sa miatt elŖre kellett hoznunk k®t nappal. 

ï A sz¿l®s ®s az §t¿ltetendŖ szervek kiv®tele teh§t k®t egym§st·l teljesen 

f¿ggetlen mŤt®t volt? 

F. B.: Teljesen f¿ggetlen, k®t nap telt el kºzºtt¿k. Az®rt az idegseb®szeti 

mŤtŖben tºrt®nt a cs§sz§rmetsz®s, mert a mŤt®t ut§n az ®desany§t visszavitt¿k 

az intenz²v oszt§lyra, ®s ugyan¼gy kezelt¿k, mint annak elŖtte. Az any§r·l 

ugyanis addig nem mondtuk ki, hogy halott, mert volt benne egy ®lŖ magzat. 

Ekkor kezdŖdºtt el az agyhal§l hivatalos meg§llap²t§s§nak folyamata. Noha a 

neurol·giai vizsg§latok alapj§n egy®rtelmŤ volt, hogy be§llt az agyhal§l, a 

terhess®g miatt nem tudtunk elv®gezni rajta egy jogilag kºtelezŖ vizsg§latot. 

Ez az ¼gynevezett apnoeteszt, amikor is a l®legeztetett beteget levessz¿k a 

l®legeztetŖg®prŖl, ®s azt figyelj¿k, hogy a v®rben megnºvekvŖ sz®n-dioxid-

koncentr§ci·ra reag§lva beind²tja-e a spont§n l®gz®st az agy l®gzŖkºzpontja. 

Bel§that·, hogy ez a teszt s¼lyosan vesz®lyeztette volna a bizony²tottan ®lŖ 

kisbaba ®let®t, ez®rt erre csak a cs§sz§rmetsz®s ut§n ny²lt lehetŖs®g. 

ï A szervadom§nyoz§s gondolata m§r az anya agyv®rz®se ut§n felmer¿lt, vagy 

csak a gyermek megsz¿let®se ut§n? 

M. Cs.: Az elsŖ kºteless®g¿nk az anya ®let®®rt val· k¿zdelem volt. Ezt kºvette 

a gyermek ®let®nek megment®se, ®s csak amikor m§r bebizonyosodott, hogy a 

gyermek sz®pen fejlŖdik ®s eg®szs®ges, akkor kezdt¿nk a transzplant§ci·n 

gondolkodni. Az any§nak annyira j·k voltak a vizsg§lati eredm®nyei, a szervei 

olyannyira j· §llapotban maradtak meg v®gig a kilencven nap alatt, hogy a 

szerv§t¿ltet®s val·s lehetŖs®gg® v§lt. Amikor a cs§sz§rmetsz®s sikeresen 

megtºrt®nt, mondtam a csal§dnak, hogy a mai nap az ºrºm®, de holnap 

megtºrt®nik majd az agyhal§l hivatalos meg§llap²t§sa, ®s akkor besz®ln¿nk 

kell a szerv§t¿ltet®srŖl. De a hozz§tartoz·k, miut§n v®gleg elb¼cs¼ztak az 

®desany§t·l, m®g aznap visszajºttek hozz§m, ®s azt mondt§k, hogy ne v§rjunk 

holnapig, m®g aznap besz®lj¿nk. ŕk pedig nagyon tiszteletrem®lt· m·don ¼gy 

hat§roztak, hogy a gyermek ®let®nek megment®se ut§n m®g n®gy ember ®let®t 

megmentik az§ltal, hogy hozz§j§rulnak az ®desanya szerveinek §t¿ltet®s®hez. 

M. Cs.: A vil§gon tudom§sunk szerint m®g nem volt p®lda arra, hogy az 

agyhal§l be§llta ut§n ilyen sok idŖvel szerveket ¿ltettek volna §t a betegbŖl 

m§s r§szorul·kba. Pl§ne nem ¼gy, hogy ekºzben m®g egy gyermeket is 

kihordott. 
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ï Intenz²v oszt§lyon dolgoz· orvosk®nt naponta tal§lkoznak kritikus 

§llapotban l®vŖ betegekkel. Ez az eset k¿lºnleges volt az ºnºk sz§m§ra? 

Hogyan dolgozt§k fºl lelkileg? 

M. Cs.: Lelkileg mindannyiunk sz§m§ra borzaszt·an megterhelŖ volt ez a 

kilencvenk®t nap. Nemcsak az®rt, mert elvesztett¿nk egy kismam§t, hanem 

az®rt is, mert k¿zden¿nk kellett a magzat®rt. £s e k¿zdelem kezdet®n rendk²v¿l 

csek®ly es®ly¿nk volt a sikerre. Ekºzben pedig ¼gy kellett tartanunk a 

kapcsolatot a csal§dtagokkal, hogy lelki megterhelts®g¿nk ellen®re benn¿k 

tartani tudjuk a rem®nyt. S b§r azt gondolhatn§ az ember, hogy az ®desany§val 

nem alakulhatott ki lelki kapcsolatunk, hiszen m§r eszm®letlen¿l ®rkezett 

hozz§nk, soha egy sz·t sem tudtunk besz®lni vele, a val·s§gban nem ²gy van. 

Amikor az ember h§rom h·napon kereszt¿l §pol valakit, ·hatatlanul kºtŖdni 

kezd hozz§ m®g akkor is, ha nem k®pes kommunik§ci·ra. A gyermek 

megsz¿let®se egy kis megnyugv§st jelentett sz§munkra, de a k¿zdelem ekkor 

m®g kor§ntsem ®rt v®get. B§r azonnal fels²rt, ®s eg®szs®ges volt, 

korasz¿lºttk®nt sz¿letett, ²gy az elsŖ napokban l®legeztet®sre szorult, majd 

hossz¼ ideig §polt§k a gyermekklinik§n, mire el®rte azt a fejletts®get, hogy 

hazaengedhett®k. A sz¿l®s ut§n a transzplant§ci· ¼jabb lelki neh®zs®get 

jelentett nek¿nk ®s a csal§dnak is, hiszen a magzat jelentette az utols· 

kapcsolatot az ®desanya ®s csal§dja kºzºtt. Szinte elk®pzelhetetlen az a teher, 

amelyet akkor ®lt §t a csal§d, amikor kºzvetlen¿l a gyermek vil§grajºvetele 

ut§n az anya szerveinek don§ci·j§r·l kellett dºntenie. 

ï Tudhat·, hogy hova ker¿ltek a szervek? 

F. B.: Nem, ezt mi sem tudjuk, ®s ez ²gy van j·l. Annyit tudunk, hogy az 

elt§vol²tott ºt szervet ï k®t ves®t, hasny§lmirigyet, m§jat ®s a sz²vet ï n®gy 

betegbe ¿ltett®k be. Egyik¿k, aki val·sz²nŤleg cukorbetegs®g 

szºvŖdm®nyek®nt szorult transzplant§ci·ra, ves®t ®s hasny§lmirigyet is kapott. 

M. Cs.: Ilyen esetekben az agyhal§l meg§llap²t§sa ut§n, de m®g a szervek 

kiv®tele elŖtt keres megfelelŖ recipienst, vagyis a szervet megkap· beteget a 

transzplant§ci·s koordin§ci·s iroda. A csal§d ®s senki m§s sem tudhatja meg 

soha, hogy hova ker¿ltek, ki kapta meg a szerveket. Ennek az az oka, hogy a 

recipienseknek ®s a megsz¿letett gyermeknek is ºn§ll·, norm§lis ®letet kell 

®lni¿k az esem®nyek ut§n. Nem szabad, hogy b§rki megtal§lja a szervet 

fogad·kat, abb·l bel§thatatlan ®lethelyzetek, konfliktusok alakulhatn§nak ki. 

ï Noha az ®desanya kezel®s®t, a gyermek sz¿let®s®t ®s a transzplant§ci·kat 

csak most hozt§k nyilv§noss§gra, az esem®nyek valamikor a ny§ron j§tsz·dtak 

le. Mi tºrt®nt az·ta? 

F. B.: Mi annyit tudunk, hogy a szerveket be¿ltett®k, ®s jelenleg is j·l 

mŤkºdnek. A gyermek is j·l van, m§r otthon gondozz§k. Most, hogy a 

tºrt®netet nyilv§noss§gra hoztuk, eg®szen meglepŖ helyekrŖl ®rkeznek az 

elismer®sek. A k¿lfºldºn megjelent ¼js§gcikkek hat§s§ra egyetem¿nk volt 

k¿lfºldi hallgat·i p®ld§ul a Facebookon fejezik ki tºmegesen b¿szkes®g¿ket, 
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hogy a Debreceni Egyetemen tanultak. De hangs¼lyozni szeretn®m, hogy nem 

®rhett¿nk volna el sikert an®lk¿l, hogy l®trejºtt volna az ºsszess®g®ben 

tizenegy orvosi szakm§t felºlelŖ ºsszefog§s. 

 

2013. november 23. 
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A sz§m²t·g®p forradalmas²totta a szervezet belsej®be betekint®st engedŖ 

diagnosztik§t, de az orvos sosem v§lik kik¿szºbºlhetŖv®, tartja Palk· 

Andr§s radiol·giaprofesszor, az Eur·pai Radiol·giai T§rsas§g kor§bbi 

elnºke. A radiol·gus szerint m§ra sokkal biztons§gosabb§ v§lt a 

rºntgenvizsg§lat. 

 

Palk· Andr§s 

radiol·gus egyetemi tan§r 1953-ban sz¿letett Budapesten. A P®csi 

Orvostudom§nyi Egyetemen szerzett diplom§t 1977-ben ®s radiol·gusi 

szakvizsg§t 1981-ben. Jelenleg a Szegedi Tudom§nyegyetem 

Radiol·giai Klinik§j§nak tansz®kvezetŖ egyetemi tan§ra, igazgat·ja. 

Az Eur·pai Radiol·giai T§rsas§g volt elnºke. 

 

Medikusk®nt mi®rt v§lasztotta a radiol·gusi szakm§t? Azt gondoln§ az ember, 

hogy egy fiatal orvostanhallgat· sz§m§ra a betegekkel val· kapcsolat, a 

gy·gy²t§s ®lm®nye az igaz§n fontos. 

ï Mindenki csod§lkozott a dºnt®semen, hiszen a radiol·gia akkor m®g 

igencsak periferi§lis ter¿letnek sz§m²tott. Azt tudtam magamr·l, hogy a 

seb®szet vagy m§s operat²v ter¿let nem nekem val·. 1977ï78-ban kezdŖdºtt a 

radiol·gia robban§sszerŤ fejlŖd®se, ²gy joggal gondolhatta az ember, hogy a 

megfelelŖ eszkºzºk birtok§ban igaz§n jelentŖs eredm®nyek ®rhetŖk el a 

ter¿leten. Addig az alagsorba telep²tett rºntgeng®p, a sºt®tkamra ®s a nedves 

h²v· jelentette a radiol·gi§t, de m§r eljutottak hozz§nk az elsŖ h²rek az 

ultrahang-diagnosztik§r·l, arr·l, hogy a komputertomogr§f, a CT hamarosan a 

mindennapi orvosi gyakorlat r®sze lehet, ®s a m§gneses rezonanci§n alapul· 

k®palkot§s, vagyis az MR beker¿l majd a betegell§t§s eszkºzt§r§ba. Mindig is 

vonzott a diagnosztika, mert olyan izgalmas nyomoz§st jelent, mint egy 

Sherlock Holmes-reg®ny cselekm®nye. 

ï A betegek tudat§ban vannak az ºnºk munk§j§nak? Hiszen a p§cienseket a 

kezelŖorvosuk k¿ldi rºntgenre vagy MR-re, majd ugyanŖ kºzli vel¿k a 

diagn·zist. 

ï Rajtunk, radiol·gusokon §ll, hogy milyen m®rt®kben tartjuk a kapcsolatot a 

betegekkel, ®s mennyire vesz¿nk szem®lyesen is r®szt a kezel®s¿kben. £n ®s a 

koll®g§im m§r a vizsg§lat elŖtt is t§j®koztatjuk a betegeket, hogy milyen 

technik§t fogunk haszn§lni a diagn·zis fel§ll²t§s§hoz, ®s ha az eredm®nyek 

sz¿ks®gess® teszik, a vizsg§lat ut§n is besz®l¿nk vel¿k. Az orvosl§s 
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fejlŖd®s®vel ®s az §tlag®letkor kitol·d§s§val egyre tºbbszºr tal§lkozunk 

kr·nikus betegekkel, akiket hoszsz¼ idŖn kereszt¿l sz§mos alkalommal kell 

vizsg§lnunk. Ugyanazokat a betegs®geket, amelyek kor§bban sokszor a 

betegek viszonylag gyors hal§l§val v®gzŖdtek ï ilyenek a daganatos ®s a sz²v-

®rrendszeri betegs®gek ï, ma m§r hossz¼ idŖn kereszt¿l kezelhetj¿k. A 

visszaj§r· betegek pedig tudat§ban vannak a radiol·gus gy·gy²t§sban betºltºtt 

szerep®nek. 

ï A nyolcvanas ®vekben val·ban gyºkeres v§ltoz§sok tºrt®ntek a 

radiol·gi§ban, ¼j mŤszerek v§ltak a mindennapi rutin r®sz®v®. De mi tºrt®nt 

azut§n? M§r csak a megl®vŖ m·dszereket tºk®letes²tik, vagy ¼j, kºzvet²tŖ 

fizikai jelens®gen, ¼gynevezett modalit§son alapul· vizsg§lati elj§r§sok 

megjelen®se is v§rhat·? 

ï Noha mindig ®rhetik meglepet®sek az embert, egyelŖre nem l§tjuk azt, hogy 

elterjedhet ¼j modalit§son alapul· m·dszer a kºzeljºvŖben. Kutat§sok 

rengeteg ter¿leten folynak, de ezek kimenetele k®ts®ges. Ćm folyamatosan 

javul a megl®vŖ m·dszerek t®r- ®s idŖbeli felbont§sa. Ma m§r ak§r a dobog· 

sz²v mŤkºd®s®nek egyes f§zisait k¿lºn-k¿lºn is vizsg§lni tudjuk. De ami enn®l 

is fontosabb, hogy az informatika m§ra minden r®szlet®t §tszŖtte a 

szakm§nknak. Ma m§r az ºsszes radiol·giai vizsg§lati elj§r§s ï bele®rtve a 

klasszikus rºntgent is ï digit§liss§ v§lt. A felv®telek a sz§m²t·g®p k®pernyŖj®n 

jelennek meg. A sz§m²t·g®pek, azont¼l, hogy megjelen²tik, elrakt§rozz§k a 

felv®teleket, egyre ink§bb r®szt vesznek mag§ban a diagnosztikus munk§ban 

is. Seg²tik a betegs®g felismer®s®t, azonos²t§s§t, az ism®telt vizsg§latok 

alkalm§val pedig a vizsg§lt elv§ltoz§s ï p®ld§ul egy daganat ï idŖbeni 

v§ltoz§s§nak nyomon kºvet®s®t. A k¿lºnbºzŖ elj§r§sokkal k®sz²tett 

felv®teleket a komputer egy¿tt is k®pes elemezni, ily m·don egy elv§ltoz§s 

addig rejtve maradt jellegzetess®geit ismerhetj¿k fºl. 

ï Ez azt jelenti, hogy a sz§m²t·g®p k®pes arra, hogy egy rºntgenfelv®telen 

ºn§ll·an felismerjen egy tumort? 

ï Ha a megfelelŖ szoftvereket haszn§ljuk, igen, bizonyos esetekben ez ma m§r 

mŤkºdik. Az m§s k®rd®s, hogy ezt a feladatot r§ merj¿k-e b²zni egy g®pre 

emberi kºzremŤkºd®s n®lk¿l. £n abban b²zom, hogy erre a jºvŖben sem ker¿l 

sor. Ennek ellen®re, ha megn®zz¿k a sz§m²t§stechnika ut·bbi t²z ®vben 

v®gbement fejlŖd®s®t, egy§ltal§n nem vagyok biztos benne, hogy a 

komputerek nem fogj§k kiv§ltani az orvosok szerep®t a gy·gy§szat 

mechanikus elj§r§saiban. De az orvosok akkor sem maradnak munka n®lk¿l, 

mindºssze a val·ban r§termetts®get ®s szellemi brav¼rt ig®nylŖ feladatok 

elv®gz®s®re ford²thatj§k intellektu§lis kapacit§sukat. 

ï Amikor tºbb mint h§rom ®vtizede radiol·gusnak szegŖdºtt, mire sz§m²tott, 

hol fog tartani ez a szakma a XXI. sz§zad elej®n? 

ï Ha volt is n®mi fogalmam errŖl-arr·l, azt, ahov§ m§ra jutottunk, akkor m®g 

elk®pzelni sem lehetett. A technikai fejlŖd®s minden ter¿let®re igaz, hogy 
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hi§ba pr·b§lunk elŖretekinteni, es®ly¿nk sincs megj·solni a jºvŖt. A mostani 

kutat§sok alapj§n annyit az®rt val·sz²nŤs²thet¿nk, hogy tal§n meg tudjuk majd 

mondani, hogyan reag§l a tumor a mŤt®tre, a gy·gyszeres vagy a 

sug§rkezel®sre. A kutat§sok a klasszikus morfol·giai k®rd®sek megv§laszol§sa 

felŖl egy®rtelmŤen a funkci·, a mŤkºd®s diagn·zisa ir§ny§ba viszik a 

radiol·giai szakm§t. 

ï Eml²tette a sug§rkezel®st, ®s az emberben felmer¿l, hogy mi®rt nem a 

radiol·gusok foglalkoznak a sug§rter§pi§val is. Hiszen a k®t szakma §ltal 

haszn§lt fizikai jelens®gek nagyon hasonl·k. 

ï Ugyanonnan indultunk val·ban, ®s ®n m®g tanultam az egyetemen 

sug§rter§pi§t is. A tudom§nyos fejlŖd®s kºvetkezt®ben azonban olyan 

bonyolultt§ v§lt a diagnosztika ®s a sug§rter§pia k¿lºn-k¿lºn is, hogy m§ra 

elk®pzelhetetlenn® v§lt, hogy ugyanaz a szakember §tl§ssa mindkettŖt. SŖt m§r 

a radiol·gia sem egys®ges szakma. Vannak koll®g§k, akik az idegbetegs®gek 

diagn·zis§val foglalkoznak, ®n pedig a hasi daganatokr·l ®s a s¿rgŖss®gi 

ell§t§sr·l tudok tal§n tºbbet az §tlagn§l. Ez term®szetes folyamat. Ahogy nŖ ®s 

m®ly¿l egy ter¿leten felhalmozott tud§sanyag, a r®szter¿letek k®pviselŖi 

f¿ggetlenedni kezdenek, ®s idŖvel k¿lºn§ll· tudom§ny§gk®nt hat§rozz§k meg 

magukat. 

ï Sokan f®lnek a rºntgenvizsg§latt·l ®s §ltal§ban a sug§rz§son alapul· 

vizsg§lati elj§r§st·l, mert att·l tartanak, hogy eg®szs®gk§ros²t·. A 

sug§rterhel®s sz¿ks®ges rossz vagy bizonyos m®rt®kig kik¿szºbºlhetŖ? 

ï Az adott elj§r§s fizikai jellemzŖitŖl f¿gg, hogy milyen m®rt®kben jelent 

vesz®lyt a betegre. De a fejlŖd®s ezen a ter¿leten is nyilv§nval·. A CT-

k®sz¿l®kek jelenleg haszn§latos t²pusai ®s a modern vizsg§lati elj§r§sok 

p®ld§ul harmad-negyed akkora sug§rterhel®st r·nak a betegre, mint az elŖzŖ 

gener§ci·s berendez®sek [a CT is rºntgensugarakkal dolgozik]. Az§ltal, hogy 

a hagyom§nyos rºntgenfelv®telek digit§liss§ v§ltak, gyakorlatilag megszŤnt 

annak a vesz®lye, hogy meg kell ism®telni a vizsg§latot a felv®tel 

tºk®letlens®ge miatt. A szoftverek ugyanis szinte minden zavar· hat§st 

kik¿szºbºlnek, kis t¼lz§ssal nem lehet mit elrontani a k®pen. Az 

emlŖdiagnosztika, amely sug§rterhel®s szempontj§b·l igen k®nyes ter¿let, 

ugyancsak sokkal biztons§gosabb§ v§lt a digitaliz§l§s hat§s§ra. Az erek, 

em®sztŖszervek jobb megjelen²thetŖs®g®t szolg§l· kontrasztanyagoknak is 

¼jabb ®s ¼jabb gener§ci·i jelennek meg, amelyek sokkal kev®sb® k§ros²tj§k a 

ves®t, ritk§bban v§ltanak ki allergi§s reakci·t. 

ï Igaz, hogy az MR-vizsg§latnak gyakorlatilag nincs mell®khat§sa? 

ï Jelenlegi ismereteink szerint az MR semmilyen eml²thetŖ kock§zattal sem 

j§r. Ennek ellen®re, ahogy egyre nagyobb m§gneses t®rerŖt gerjeszteni k®pes 

elektrom§gnesekkel felszerelt k®sz¿l®kek jelennek meg, ·vatosnak kell 

lenn¿nk, mert ekkora m§gnesess®g m§r ®rz®kelhetŖ pillanatnyi fiziol·gi§s 

reakci·t v§lt ki a szervezetben. Nem besz®lve arr·l, hogyan hat azokra a 
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f®mt§rgyakra, amelyek a vizsg§lati helyis®gben tart·zkod· emberekn®l 

maradtak. De ºsszess®g®ben az MR tov§bbra is teljesen §rtalmatlan 

diagnosztikai elj§r§snak sz§m²t. 

ï Ha az MR-g®p §ltal keltett hatalmas m§gneses t®r, amely az interneten 

el®rhetŖ vide·k tan¼s§ga szerint kºnnyŤszerrel mag§hoz tud r§ntani egy 

kerekes sz®ket vagy hord§gyat is, semmilyen maradand· hat§ssal nincs az 

emberre, akkor mire lehetnek j·k azok a n®h§ny grammos m§gneseket rejtŖ 

t®rdp§ntok, amelyeket a telev²zi·s v§s§rl§si mŤsorokban §rulnak? 

ï Az eg®szs®g¿gyi tev®kenys®gnek van egy sajnos igen sz®les ter¿lete, amely 

a sarlat§ns§g ®s a sz®lh§moss§g kºzºtti hat§rvonalon mozog. 

ï Eljuthat-e addig a k®palkot· diagnosztika, hogy sz¿ks®gtelenn® tegye a belsŖ 

szervek mŤt®ti felt§r§s§t ig®nylŖ betegs®gmeg§llap²t· elj§r§sokat? 

ï Tal§n l§tott m§r Star Trek-filmet [az Enterprise Ťrhaj· jºvŖbeli kalandjair·l 

sz·l· tudom§nyos-fantasztikus t®v®sorozatok ®s mozifilmek]. Ott az orvosok 

egy tricordernek nevezett univerz§lis diagnosztikai eszkºzt haszn§lnak, 

amelyet csak megl·b§lnak a p§ciens elŖtt a levegŖben, ®s m§ris ki²rja, hogy mi 

a baja. Ez a g®pi diagnosztika elm®leti v®gpontja. Ez persze csak fantasztikum, 

m®gis ez szolg§ln§ legjobban a betegek ®rdekeit. Ez®rt a g®pi diagnosztika 

ter¿let®n v®gzett kutat§sok tºbbs®ge ®ppen a munka algoritmiz§l§s§t, 

komputeriz§l§s§t szolg§lja, m®ghozz§ abb·l a c®lb·l, hogy mindink§bb 

kik¿szºbºlhetŖv® v§ljanak az orvosok §ltal elkºvetett hib§k. Ma m§r a legtºbb 

esetben objekt²v m·don m®rhetŖ adatok sorozata sz¿li meg a diagn·zist, ®s 

hat§rozza meg ez§ltal a sz¿ks®ges kezel®st. Persze az emberi intu²ci·, 

kreativit§s ®s dºnt®si k®pess®g sosem v§lik kik¿szºbºlhetŖv®. 

ï Hogyan viszonyulnak az orvosok ahhoz, hogy a sz§m²t·g®pek bizonyos 

m®rt®kben §tveszik feladataikat? 

ï Van egy bizonyos ellen§ll§s, mert hajlamosak vagyunk azt gondolni, hogy 

az orvosl§s mŤv®szet. A mŤv®szet pedig kev®ss® szereti a szab§lyokat. 

M§rpedig ha beengedj¿k a sz§m²t·g®peket mindennapi munk§nkba, ott 

kºnyºrtelen szab§lyok l®pnek mŤkºd®sbe. De ettŖl m®g ez a jºvŖ, ez 

egy®rtelmŤ. 

 

2014. janu§r 18. 
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B§r a kutat§s esetenk®nt tºbb sz§z tud·s egy¿ttmŤkºd®s®t ig®nyli, p§ly§ja 

kezdet®n mindenki egy®ni sikerre v§gyik, tartja Patk·s Andr§s fizikus, 

akad®mikus, akit az ®v ismeretterjesztŖ tud·s§nak v§lasztottak. A 

nemzetkºzi h²rŤ kutat·, a r®szecskefizika szaktekint®lye eg®sz ®let®ben 

hŤs®ges maradt az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetemhez, mikºzben 

ritkas§gsz§mba menŖ vil§gm®retŤ kapcsolatrendszert siker¿lt ki®p²tenie. 

 

Patk·s Andr§s  

1947-ben Budapesten sz¿letett r®szecskefizikus, akad®mikus, egyetemi 

tan§r. A Radn·ti Mikl·s Gyakorl·gimn§ziumban ®retts®gizett. Az 

Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetem fizika szak§n szerzett diplom§t, 

majd 1973-ban ugyanott doktor§tust. A diploma ut§n az egyetem 

atomfizikai tansz®k®n kutatott, oktatott, volt tansz®kvezetŖ ®s a fizikai 

tansz®kcsoport vezetŖje is. 2007-ben v§lasztott§k a Magyar 

Tudom§nyos Akad®mia rendes tagj§v§. Kutat§si ter¿lete a statisztikus 

fizika, a r®szecskefizika ®s a kozmol·gia. 

 

Amikor meg®rkezt¿nk, ®ppen az ²r·asztal§n§l ¿lt, ®s hossz¼ k®pleteket ²rt egy 

pap²rra. ĉgy dolgozik manaps§g egy fizikus? Az ember azt gondoln§, hogy 

minden sz§m²t·g®peken tºrt®nik. 

ï A korral v§ltozik az ember munkast²lusa, de ahogy maga a vil§g is v§ltozik 

kºr¿lºtte, az tŤnik fºl igaz§n a kºrnyezet®nek, ha bizonyos szok§sai 

v§ltozatlanok maradnak. £n vil§g®letemben elm®leti fizikai kutat§st v®geztem, 

de azt kellett ®szrevennem, hogy azokat a sz§m²t§sokat, amelyeket kor§bban 

®n magam v®geztem el, volt tan²tv§nyaim, akik ma m§r a munkat§rsaim, 

sokkal tºk®letesebben ®s gyorsabban v®gzik el sz§m²t·g®p seg²ts®g®vel. Ennek 

ellen®re ®n mind a mai napig haszn§lom a pap²rt ®s a ceruz§t, ®s egym§s 

eredm®nyeit ellenŖrizz¿k. Nem verseng¿nk egym§ssal, ink§bb szimbi·zisban 

l®tez¿nk. £letkoromn§l fogva r§m ebben a munkamegoszt§sban a k®pleteket 

kidolgoz· ember feladatai h§rulnak. 

ï Sok ember sz§m§ra a r®szecskefizika a felfoghatatlan tudom§nyos magass§g 

megtestes¿l®se, amelyet csak a legnagyobb elm®k k®pesek meg®rteni. ¥n 

egyet®rt ezzel? Zseninek tartja mag§t? 

ï Zsenik ugyan¼gy dolgozhatnak az ®let b§rmely m§s ter¿let®n is, az 

irodalomban, a kºzgazdas§gtanban. £n magam az atommagot fel®p²tŖ 

protonok ®s neutronok alkot·r®szeinek kutat§s§ba kapcsol·dtam be. Nem 



152 

 

hiszem, hogy e ter¿let kiz§r·lag a zsenik territ·riuma lenne. Term®szetesen a 

l§ngelm®k ir§nyad§sa n®lk¿lºzhetetlen, hiszen engem is n®h§ny olyan kutat· 

munk§ja inspir§lt a p§lyav§laszt§skor, akiket egy®rtelmŤen a zsenik kºz® kell 

sorolnunk. 

ï Teh§t a legnagyobb gondolkod·k szerepe a p§lyat§rsak ºsztºnz®s®re 

korl§toz·dik? 

ï A nagy felfedez®sekhez elengedhetetlen, hogy n®h§ny nagyszerŤ felismer®s 

elind²tsa a tudom§ny mozg§s§t, de mire az ide§b·l kifejlŖdik a tudom§nyos 

§ttºr®s, addig esetenk®nt tºbb sz§z, a mi ter¿let¿nkºn ak§r tºbb ezer kutat· 

munk§j§ra van sz¿ks®g. Ez megk¿lºnbºzteti a tudom§ny ·ri§sait a nagy 

mŤv®szektŖl. Amikor az ember elindul a p§ly§j§n, ennek §ltal§ban nincs 

tudat§ban. £n is individu§lis sikerre v§gytam. Ahogy azt§n a fiatal kutat· egyre 

jobban bele§ssa mag§t v§lasztott szakm§j§ba, r§jºn, hogy egy-egy apr· r®szlet 

kidolgoz§sa is komoly intellektu§lis feladatot jelent. Ha sikerrel jutunk t¼l az 

®pp elŖtt¿nk §ll· l®p®sen, az elv®gzett munk§ra viszszatekintve szinte 

lenyŤgºz minket a term®szet mŤkºd®s®nek meg®rt®s®ben rejlŖ eszt®tikai 

sz®ps®g. Ez ®rtelmis®gi emberhez m®lt· elfoglalts§g. 

ï Sok kutat· ®rzi ¼gy, hogy a munk§ja nagy r®sze olyan g®pies tev®kenys®get 

takar, amelyhez nem sok r§termetts®g sz¿ks®ges, ®s ºrºm®t sem leli benne. 

Ezek szerint ºn nem tartozik kºz®j¿k. 

ï £n sosem ®reztem, hogy egy tºmegtermel®sre szakosodott ¿zem munk§sa 

lenn®k, aki k®nyszer hat§sa alatt dolgozna. Arr·l a sok p§lyat§rsamr·l sem 

gondolom ezt, akiknek nem adatik meg a tudom§nytºrt®neti jelentŖs®gŤ 

felfedez®s, hanem karrierj¿ket ï hozz§m hasonl·an ï a r®szletek 

kidolgoz§s§val tºltik. De egy®ni sikerre mindenkinek sz¿ks®ge van ahhoz, 

hogy erŖt mer²tsen a tov§bbi munk§hoz. £n a kºz®piskolai versenyeken el®rt 

sz®p eredm®nyeim hat§s§ra hittem el magamr·l, hogy fizikus lehetek. Olyan 

versenyt§rs bar§tokkal ismerkedtem meg, akikkel p§rhuzamosan alakult 

®letp§ly§nk, ®s a k®sŖbbi sikeres szakmai egy¿ttmŤkºd®s¿nk tal§n nem 

jºhetett volna l®tre az orsz§gos kºz®piskolai tanulm§nyi versenyekre 

visszany¼l· kapcsolataink n®lk¿l. 

ï Mikor vette ®szre, hogy a csal§dja kezdi elvesz²teni a fonalat az ºn 

tudom§nyos munk§j§val kapcsolatban? 

ï ErŖsen hum§n be§ll²totts§g¼ csal§dban nŖttem fºl. Ennek ellen®re mindig is 

az egy®rtelmŤ t§mogat§sukat ®rz®keltem. Akkor is, amikor l§thatt§k, hogy a 

tºrt®nelemtŖl ®s az irodalomt·l fokozatosan elt§volodva, a fºldrajz 

kºzbeiktat§s§val meg®rkeztem a fizik§hoz. Egy§ltal§n nem igaz, hogy a sz¿lŖi 

h§tteret megtagadva valami teljesen ¼j ter¿leten kezdtem a p§lyafut§som a 

semmibŖl. A sokr®tŤ nyelvtud§som ®s a sz®les ®rdeklŖd®si kºrºm 

egy®rtelmŤen a sz¿leim hat§s§ra alakult ki, ®s maradt fenn mind a mai napig. 

Ezek n®lk¿l pedig a fizik§ban sem lenn®k k®pes eredm®nyeket el®rni. A 

feles®gem vegy®sz, a fizika k®mi§hoz kºzel esŖ ter¿leteit nagyon j·l ®rti. Az 
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egyik fiam informatikus, ®s kedvtel®sbŖl sz®lesebb kºrben t§j®koz·dik a fizika 

¼jdons§gair·l, mint j·magam. IdŖnk®nt olyan k®rd®seket tesz fºl egy-egy 

¼jabb felfedez®srŖl, hogy meg kell izzadnom, hogy kiel®g²tŖen v§laszolni 

tudjak r§juk. A m§sik fiam p§lya²ve szinte megism®telte az eny®met. ŕ is 

erŖsen hum§n ®rdeklŖd®sŤ emberbŖl lett v®g¿l matematikus, aki ekºzben nem 

vesz²tette el kapcsolat§t a bºlcs®szvil§ggal. Az Ŗ gondolkod§sm·dja ®s 

tudom§nyos munk§ja viszont annyira absztraktt§ v§lt, hogy igazs§g szerint ®n 

vesz²tettem el a fonalat, mivel is foglalkozik igaz§b·l. 

ï A vil§g elsŖ sz§m¼ fizikai kutat·helyein dolgozott, m®gis vissza-visszat®rt 

az ELTE-re. Mi®rt? 

ï £n itt tal§ltam meg a helyem tºbb mint negyven ®ve. Valahol szellemi 

otthonra lelni azonban nem jelenti azt, hogy soha egy percre sem teszi ki az 

ember onnan a l§b§t. Kutattam a sv§jci Eur·pai Atommagkutat· Kºzpontban 

(a CERN-ben), a koppenh§gai Niels Bohr Int®zetben vagy a chicag·i Fermi 

Laborat·riumban, de sosem gondoltam azt, hogy v®gleg elmenn®k innen. Đgy 

gondolom, hogy ²gy is elfogadott tagj§v§ tudtam v§lni a nemzetkºzi 

tudom§nyos kºzºss®gnek. 

ï Mi sz¿ks®ges ahhoz, hogy valaki elfogadott§ v§ljon a tudom§nyos vil§gban? 

Csak kutat·i eredm®nyek vagy szem®lyis®gbeli tulajdons§gok is kellenek 

hozz§? 

ï A kutat§s, dac§ra a kºzhiedelemnek, nem a mag§nyos farkasok vil§ga, 

hanem t§rsadalmi tev®kenys®g. £ppen ez®rt az ®rv®nyes¿l®shez nyilv§nval·an 

kellenek a tudom§nyos ismeretek megszerz®s®vel nem kºzvetlen¿l ºsszef¿ggŖ 

adotts§gok is. M®g fontosabb azonban, hogy saj§t tudom§nyter¿let®n sz®les 

kºrŤ, alapos ismeretei legyenek az embernek, ®s folyamatosan t§j®koz·djon az 

¼j fejlem®nyekrŖl, majd ezekre gyorsan legyen k®pes reag§lni. EmbertŖl f¿gg, 

hogy milyen, a fizik§n t¼lny¼l· ir§nyokb·l k®pes befogadni az ¼j tud§st. Ez 

nagyon fontos ahhoz, hogy a saj§t eredm®nyeinket megfelelŖ m·don tudjuk 

®rt®kelni, ®s be tudjuk §gyazni a vil§gr·l m§r megl®vŖ ismeretek kºz®. 

ï P§ly§j§nak eleje a hidegh§bor¼s vil§grend idŖszak§ra esett. Az atomfizika, a 

nukle§ris fegyverkez®ssel §polt szoros kapcsolata ok§n, a nagyhatalmak 

legink§bb f®ltett titkai kºz® tartozott. De a kutat·k kºzºtti kommunik§ci· 

n®lk¿l nincs tudom§ny. Mennyire zavarta a tudom§nyos inform§ci· §raml§s§t 

a vasf¿ggºny? 

ï Az ®n koroszt§lyomnak ·ri§si szerencs®je, hogy a hetvenes ®vek kºzep®tŖl 

l®nyegesen megjavult annak lehetŖs®ge, hogy a magyar fizikusok is r®szt 

vegyenek a nemzetkºzi tudom§nyos kºrforg§sban. A vil§g legnagyszerŤbb 

fizikusai, az ºn §ltal eml²tett zsenik jºttek el a Budapesten rendezett 

konferenci§kra. ĉgy m§r fiatalon tal§lkozhattam a Nobel-d²jas Richard 

Feynmannal, azt§n a modern asztrofizika egyik megteremtŖj®vel, a szovjet 

Jakov Zeldoviccsal vagy a Manhattan-tervben is szerepet v§llal· Victor 

Weisskopffal. A nyugati ®s a szovjet tud·sok itt, Magyarorsz§gon adtak 
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egym§snak tal§lkoz·t. Emellett, tal§n az intenz²v szoci§lis, kapcsolatkeresŖ 

tev®kenys®gem eredm®nyek®nt, sok di§kot k¿ldhettem k¿lfºldre, ®s hozz§m is 

sok k¿lfºldi di§k ®rkezett. Teh§t a szakmai felk®sz¿lts®gen t¼l a nyitotts§g, a 

kommunik§ci·ban val· r®szv®tel is sz¿ks®ges a sz®les kºrŤ ismerts®ghez. 

Bar§taimmal a m¼lt sz§zad hetvenes-nyolcvanas ®veiben meg voltunk 

gyŖzŖdve arr·l, hogy a fokozatosan kiny²l· magyar t§rsadalom ¼jabb ®s ¼jabb 

lehetŖs®geket k²n§l a szakmai elŖmenetelre. 

ï Az ismeretterjesztŖ tev®kenys®g®®rt kapta legut·bbi kit¿ntet®s®t. Nem ®rezte 

soha tudom§nyos rangj§hoz m®rten alacsonyrendŤ elfoglalts§gnak a 

laikusoknak sz§nt mŤvek ²r§s§t? 

ï Sok szintje van az ismeretterjeszt®snek, ®s ®n nem tartom magam 

n®pszerŤs²tŖ tud·snak. ĉr§saim, elŖad§saim tºbbs®ge azoknak az ®rdeklŖdŖ 

®rtelmis®gieknek sz·l, akik, b§r nem ez a szakm§juk, rendelkeznek alapvetŖ 

ismeretekkel a fizikai vil§g mŤkºd®s®rŖl. Szerencs®re sokan vannak olyanok, 

akik ig®nylik azt, hogy ®rtes¿ljenek a tudom§ny m§s §gainak ¼jdons§gair·l is. 

Term®szetesen, ha felk®rnek, hogy kºz®piskol§soknak adjak elŖ, esetleg 

szerepeljek a Mindentud§s Egyetem®n, azt sem utas²tom vissza. Đgy 

gondolom azonban, hogy a kutat·k ®s az §tlagemberek kºzºtti kommunik§ci· 

elŖmozd²t§s§ra erre szakosodott szakemberg§rd§ra, 

tudom§nykommunik§torokra van sz¿ks®g. Ez nem azt jelenti, hogy 

lebecs¿ln®m a laikusok vagy a kutat·k k®pess®geit. A tudom§ny 

eszkºzrendszere ®s ®rvel®si technik§ja azonban m§ra oly m®rt®kben 

elt§volodott a h®tkºznapi gondolkod§sm·dt·l, hogy sz¿ks®g van kºzvet²tŖ 

szakemberekre. 

ï A tudom§nyos ismeretek §tad§sa az iskol§kban kezdŖdik. ¥n szerint 

milyennek kellene lennie egy gimn§ziumi fizika·r§nak? Ahogy eml®kszem, az 

oszt§lyt§rsaim tºbbs®ge az atomfizikai leck®kkel szembes¿lve tett le v®gleg 

arr·l, hogy a fizik§b·l b§rmit is felfogjon. 

ï £n azt gondolom, hogy nem minden tanul·nak kell azonos szinten 

megismerkednie a fizikai vil§g jelens®geivel ®s tºrv®nyszerŤs®geivel. 

Frusztr§l· lehet a tanul· k®pess®geihez m®rten t¼l neh®z ®s a t¼l kºnnyŤ 

tananyag is. Ak§r oszt§lyokon bel¿l is ki lehet alak²tani tanul·csoportokat. A 

csoportok egyik r®sz®ben a fizika k®pszerŤ, kevesebb adattal, tºbb szeml®ltetŖ 

k²s®rlettel dolgoz· bemutat§s§ra kellene koncentr§lni, amelyben a jºvŖbeli 

festŖk, irodalm§rok is megtal§lhatj§k a sz®ps®get. A fizik§hoz tºbb tehets®ggel 

meg§ldott tanul·kat, akik sz§m§ra a k®pletekben kifejezett tºrv®nyszerŤs®gek 

eszt®tikai ®lm®nyt rejtenek, pedig az elm®ly¿ltebb ismereteket k²v§n·, 

absztrakt gondolkod§st ig®nylŖ probl®m§kkal is szembes²teni lehetne. 

 

2014. m§rcius 22. 
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IdŖnk®nt belen®z¿nk a t§vcsŖbe, de a munka nagy r®sz®t sz§m²t·g®pek 

seg²ts®g®vel v®gezz¿k. Legtºbb modern t§vcsŖbe m§r nem is lehet 

belen®zni ï mondja Kiss L§szl· csillag§sz, aki szerint az ®gboltra nem 

lehet r§unni. A volt katonaszºkev®ny asztron·mus h®t ®vig ®lt 

Ausztr§li§ban, de hazajºtt, mert gyermekeit magyar kºrnyezetben 

szeretn® felnevelni. 

 

Kiss L§szl·  

fizikus, csillag§sz 1972-ben sz¿letett Szabadk§n. Fizikusk®nt 

diplom§zott a J·zsef Attila Tudom§nyegyetemen 1996-ban, majd 

csillag§szk®nt doktor§lt 2000-ben az idŖkºzben Szegedi 

Tudom§nyegyetemre §tnevezett int®zm®nyben. Az egyetemen ind²tott 

csillag§sz szakon oktatott, 2002 ®s 2009 kºzºtt a Sydneyi Egyetemen 

dolgozott. Jelenleg a Magyar Tudom§nyos Akad®mia (MTA) 

Csillag§szati ®s Fºldtudom§nyi Kutat·kºzpontja Konkoly Thege 

Mikl·s Csillag§szati Int®zet®nek kutat· professzora, az MTA levelezŖ 

tagja. A Csillag§szat.hu tudom§nyos-ismeretterjesztŖ honlap 

fŖszerkesztŖje. 

 

Horgoson, a Vajdas§gban nŖtt fºl. Milyen volt a hetvenes-nyolcvanas ®vekben 

magyark®nt ®lni Jugoszl§vi§ban? 

ï Nyolc®ves voltam 1980-ban, amikor meghalt Tito elnºk. Eml®kszem, ahogy 

nagymam§m a marsall hal§lh²r®t hallva gondolkod§s n®lk¿l kijelentette, 

h§bor¼ lesz. Az iskol§ban akkor m®g semmit sem lehetett ®rz®kelni ebbŖl. A 

jugoszlavizmus eszm®j®t elsŖ oszt§lyt·l kezdve belevert®k a di§kokba, a 

magyarokba is. M§r a sz¿leim is Jugoszl§vi§ban nŖttek fºl, ²gy term®szetesnek 

tartottuk, hogy magyar nemzetis®gŤ jugoszl§v §llampolg§rok vagyunk. Az 

ºregek azonban eml®keztek arra, hogy Jugoszl§via nem term®szetes 

§llamalakulat, mindºssze tºrt®nelmi t§kolm§ny. Mindig politiz§l· alkat 

voltam, ²gy tizen®vesk®nt, 1988-t·l kezdve, amikor egyre jobban 

kºrvonalaz·dott a polg§rh§bor¼ r®mk®pe, szinte elŖre §t®lve az esem®nyeket 

elborzadtam, hogy mi fel® haladunk. Horgos, Kanizsa, Zenta: e h§rom 

telep¿l®s a Vajdas§g tal§n legmagyarabb kºrny®ke. Az ember szinte az eg®sz 

®let®t le®lheti ott an®lk¿l, hogy haszn§lnia kellene a szerb nyelvet. A csal§dom 

ma is ott ®l, ®s az ifjabbak m®g ma sem tudnak rendesen szerb¿l. A 

gimn§ziumban az Fb jelŤ oszt§lyba j§rtam, amelyben az F azt jelentette, hogy 
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fizika tagozatos, a b pedig, hogy magyar tan²t§si nyelvŤ az oszt§ly (az a-sok 

voltak a szerb nyelvŤek). Term®szetesen a nyolcvanas ®vekben is elŖfordult, 

hogy neh®zs®gei t§madtak az embernek a sz§rmaz§sa miatt, de §ltal§ban j·l 

meg®lt¿nk egym§s mellett. 

ï Sajn§lja, hogy sz®tesett Jugoszl§via? 

ï Huszonk®tmilli·s sz®p nagy orsz§g volt, fantasztikus gazdas§gi 

lehetŖs®gekkel. Voltak §sv§nykincsei, mezŖgazdas§ga, ipara, ®s minden 

felt®tel megteremtŖdºtt a vil§gsz²nvonal¼ turizmushoz. Amikor 1991-ben 

kitºrt a h§bor¼, ®s megkaptam a beh²v·mat, rettegtem a bevonul§st·l, mert 

nem k²v§ntam r®szt venni a politika §ltal felkorb§csolt polg§rh§bor¼s 

konfliktusban. 

ï A bevonul§s elŖl jºtt §t Magyarorsz§gra, ®s iratkozott be a szegedi J·zsef 

Attila Tudom§nyegyetem fizikus szak§ra? 

ï Ink§bb szerencs®s egybees®s, mivel eredetileg is ezt terveztem. A 

gimn§ziumban a matematika ®s a fizika kºzºtt ingadoztam. A szegedi egyetem 

term®szetes v§laszt§s volt, hiszen Horgoshoz Szeged a legkºzelebbi nagyv§ros 

a kºzºtt¿k l®vŖ hat§r dac§ra. Az ottani l®zerfizikai iskola m§r akkor is messze 

fºldºn h²rnevet szerzett, ²gy a fizika mellett dºntºttem. Szerencs®re felvettek, 

mert k¿lºnben nem tudtam volna elker¿lni tºrv®nyesen a katonai szolg§latot. 

ĉgy viszont mint a Szegedi Csillagvizsg§l· k¿lfºldi tanulm§nyi ºsztºnd²jasa 

felment®st kaptam eg®szen addig, m²g fenn§llt hallgat·i jogviszonyom az 

egyetemmel. Ez 1999-ben, a doktori ºsztºnd²jam lez§rult§val ®rt v®get, amikor 

®ppen a koszov·i NATO-h§bor¼ volt soron. 

ï £s be kellett volna vonulniaé 

ï Igen, de Magyarorsz§gon maradtam, ²gy katonaszºkev®ny lettem. 

Hivatalosan dezertŖrnek minŖs¿ltem Szerbi§ban eg®szen a Milosevics-

rendszer buk§s§ig. Ekkor §ltal§nos amneszti§t hirdettek. A szegedi egyetem 

szerencs®re nagyon erŖs burokkal v®dett meg a sors neh®zs®geitŖl. 

ï A csillag§szokat §ltal§ban ¼gy k®pzelik el gyerekk®nt, mint akik a saj§t 

maguk fabrik§lta t§vcsŖvel merednek az ®gre, ®s szemhuny§st sem alszanak 

®jszak§nk®nt. Mennyire illik ºnre ez a le²r§s? 

ï Tºk®letesen. Ma is pontosan eml®kszem arra a kºnyvre, amelyet §lland·an 

lapozgattam kisiskol§skoromban, hat§sa pedig eldºntºtte a sorsomat. Fred 

Hoyle Csillag§szat c²mŤ kºnyve volt ez, a z§gr§bi Mladost Kiad·n§l jelent 

meg 1972-ben horv§t nyelven. Egy sz·t sem ®rtettem belŖle, de nagyon sz®p 

k®pek voltak benne, s ekkor krist§lyosodott ki bennem a m§ig hat· gondolat: 

a saj§t szememmel szerettem volna l§tni mindazt a sz®ps®get, amelyet a 

csillagos ®gbolt ny¼jt. Sz¿leimtŖl kikºnyºrºgtem elsŖ t§vcsºvemet, majd 

ahogy m¼ltak az ®vek, az amatŖr csillag§szok klasszikus fejlŖd®si ¼tvonal§t 

j§rtam be. T§vcsºveket ®p²tettem, ell§togattam a budapesti Ur§nia 

Csillagvizsg§l·ba, beszereztem az ºsszes hozz§f®rhetŖ szakkºnyvet, j§rtam a 
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Magyar Csillag§szati Egyes¿let ny§ri t§vcsºves t§boraiba. Azt§n eljutottam 

oda, hogy a csillag§szat mint v§laszthat· szakma is sz·ba ker¿lt. 

ï Szinte mindenkit ®rdekel a csillag§szat. A tudom§nyos h²rek kºzºtt mindig 

a legelŖkelŖbb helyet foglalj§k el az ¼jonnan felfedezett ¿stºkºsºkrŖl, 

csillaghalmazokr·l sz·l· besz§mol·k. Mi lehet e n®pszerŤs®g oka? 

ï A csillagok vil§ga mindig is rejt®lyes, egzotikus volt az ember sz§m§ra. Az 

®gi jelens®gek olyan messze tºrt®nnek tŖl¿nk, ®s olyan hatalmas m®retŤek, 

hogy meghaladj§k az emberi k®pzelŖerŖt. Emellett az Ťrfelv®telek 

ºnmagukban is sz®pek. 

ï Mennyiben hasonl²t az amatŖr ®s a profi csillag§sz tev®kenys®ge? 

ï A tºbbi tudom§nyter¿letnek is megvannak a mŤkedvelŖi, gondoljunk csak a 

Magyar Mad§rtani Egyes¿let tºbb ezer tagj§ra. Magyarorsz§gon legal§bb k®t-

h§rom ezer Ă®gi figyelŖrŖlò tudunk, de kºz¿l¿k tal§n ºt-t²z v®gzi el a csillag§sz 

szakot. Az amatŖrºk gyºnyºrkºdnek. Van t§vcsºv¿k, ¼jra ®s ¼jra 

r§csod§lkoznak az ®gre, kºvetik az Ťrben lezajl· ®s a FºldrŖl is l§that· 

esem®nyeket, megkeresik a nehezen ®szrevehetŖ ®gitesteket. 

ï Nem zavarja Ŗket, hogy ezeket m§r mind fºlfedezt®k elŖtt¿k? 

ï Ha az ember b§rmikor feln®z az ®gre, azt a k®pet tal§n Ŗ l§tja a vil§gon 

egyed¿lik®nt. Egy amatŖr csillag§sz bar§tom fogalmazott ¼gy, hogy olyan 

unalmas az ®let, hiszen mindig minden ugyan¼gy tºrt®nik. Ezzel szemben az 

®g folyton v§ltozik, ®s sok az elŖre nem jelezhetŖ esem®ny. A hirtelen 

felrobban· csillagok vagy a meteorok k¿lºnºsen var§zslatosak az arra 

fog®konyak sz§m§ra. 

ï Ha a kis meteorok sem jelezhetŖk elŖre, re§lisan mikor ®rtes¿lhetn®nk arr·l, 

ha egy nagy aszteroida egyenesen a Fºld fel® sz§guld? 

ï A Fºldet vesz®lyeztetŖ kisbolyg·k megtal§l§sa nem mindennapi tudom§nyos 

feladat. Ezekben a kutat§sokban a magyar akad®miai csillag§szok is r®szt 

vesznek. Olyan kisbolyg·kat keres¿nk, amelyeket esetleg szond§kkal 

megl§togathatn§nk, hogy tºbbet megtudjunk r·luk, ®s kidolgozhassuk 

elh§r²t§suk leghat®konyabb m·dj§t. A csillag§szaton ®s az Ťrkutat§son 

gyakran sz§mon k®rik a t§rsadalmi hasznoss§got. Nos, a teljes emberis®get 

vesz®lyeztetŖ katasztr·f§k elŖrejelz®se ®s esetleges kiv®d®se tal§n nevezhetŖ 

hasznosnak. 

ï Az amatŖr csillag§szok t§vcsºves gyºnyºrkºd®s®hez k®pest hogyan 

dolgozik manaps§g egy hivat§sos asztron·mus? 

ï IdŖnk®nt belen®z¿nk a t§vcsŖbe, de a munka nagy r®sz®t sz§m²t·g®p 

seg²ts®g®vel v®gezz¿k. A legtºbb modern t§vcsŖbe m§r nem is lehet belen®zni. 

Ehelyett komputer vez®relte detektor gyŤjti az adatokat. Az ut·bbi idŖben 

fŖk®nt olyan adatokat elemzek, amelyeket nagy t§vcsŖvel m®rtek, illetve a 

vil§gŤrbe felbocs§tott t§vcsºvek gyŤjtºttek. 

ï Mennyire van h§tr§nyban a magyar csillag§sz a gazdagabb orsz§gokban 

dolgoz· koll®g§j§hoz k®pest? 
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ï A h§tr§nyt az §ltal§nos alulfinansz²rozotts§gon t¼l fŖk®nt az okozza, hogy 

m®g nem vagyunk tagjai nagyon fontos nemzetkºzi Ťrkutat§si ®s csillag§szati 

szervezeteknek. Biztat· fejlem®ny, hogy rem®lhetŖleg jºvŖre felvesznek 

benn¿nket az Eur·pai ţr¿gynºks®gbe. Ez az®rt lenne fontos, hogy a magyar 

Ťripari v§llalkoz§sok is kaphassanak megrendel®seket a szervezettŖl. Ha pedig 

a chilei Atacama-sivatagban ®s a Paranal hegyen l®vŖ t§vcsºveket ¿zemeltetŖ 

Eur·pai D®li Obszervat·rium, az ESO tagj§v§ v§ln§nk, a magyar csillag§szok 

is hozz§f®rhetn®nek a vil§g legjobb mŤszereihez. ĉgy olyan felfedez®seket 

tehetn®nek, amelyek h®trŖl h®tre bej§rhatn§k a vil§gsajt·t. Enn®l pedig nincs 

jobb orsz§gim§zs. 

ï A csillag§szatban a t§vcsºvek nagys§g§t·l f¿gg, hogy milyen nagy 

felfedez®sekre lehet sz§m²tani? 

ï Igen, itt a m®ret a l®nyeg. Sok csillag§sz olyan, mint egy rossz macs·. Azzal 

dicsekszik, hogy milyen nagy van neki. 

ï ¥nnek mekkora volt a legnagyobb? 

ï A legnagyobb, amelyet szem®lyesen ir§ny²tottam, egy n®gym®teres §tm®rŖjŤ 

t§vcsŖ volt, de a t§volb·l haszn§lhattuk m§r az ESO 8,2 m®teres §tm®rŖjŤ 

teleszk·pj§t is. 

ï H®t ®vig kutatott Ausztr§li§ban. Miben m§s az ottani csillag§szl®t? 

ï Az ausztr§liai csillag§szat a vil§gelitbe tartozik, ®s az orsz§gon bel¿l a tºbbi 

tudom§nyter¿lethez k®pest is erŖs. £vekig egy csillag§sznŖ tºltºtte be p®ld§ul 

a miniszterelnºknek tudom§nyos tan§csokat ad· ĂAusztr§lia fŖtud·saò tiszt®t. 

Az egyetemek ottani gazdags§ga miatt a tud·sok kutat·i szabads§ga is 

nagyobb. Emellett az orsz§g d®li fekv®se miatt sokkal szebb eget l§that az 

ember Ausztr§li§b·l, mint Eur·p§b·l. 

ï A d®li ®gbolt szebb, mint az ®szaki? 

ï Sokkal. Onnan l§that· a k®t Magell§n-felhŖ, a tej¼trendszer k®t k²s®rŖ 

tºrpegalaxisa, maga a tej¼trendszer pedig a fej¿nk fºlºtt halad kereszt¿l az 

®gbolton. Azt§n ott vannak a d®li ®g legszebb csillagai, a D®l Keresztje, a 

Kentaur csillagk®pek ®s a jellegzetes Szeneszs§k sºt®tkºd. Semmi hozz§juk 

m®rhetŖ nem l§tszik az ®szaki ®gen. 

ï H®t ®v ut§n m®gis visszakºltºzºtt Magyarorsz§gra. 

ï Sosem adtam fºl magamban a hazat®r®s lehetŖs®g®t. Ausztr§li§ban nem volt 

§lland· §ll§som, hanem k®t-h§rom ®ves kutat·i ºsztºnd²jakat nyertem el. 

Ahogy az ember el®ri a harmincas ®vei kºzep®t, egyre jobban v§gyik egy 

Ăbiztosò §ll§sra. Megp§ly§ztam ilyet az egyik sydneyi egyetemen, de a 

m§sodik helyen v®geztem. Ausztr§lia nehezen bevehetŖ v§r, s §lland· §ll§st 

nagyon nehezen kaphatnak nem ottani sz¿let®sŤek. Ez®rt amikor a Magyar 

Tudom§nyos Akad®mia a magyar kutat·k hazacs§b²t§s§ra elind²totta a 

Lend¿let programot, p§ly§ztam, nyertem ®s hazajºttem. 

ï Ausztr§li§ban mennyit keres egy csillag§sz? 
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ï Magyar viszonyokhoz k®pest n®gyszer-ºtszºr tºbbet. Persze k®tszer-

h§romszor dr§g§bb a meg®lhet®s. Kezdetben brutt· hatvanezer ausztr§liai 

doll§r volt az ®ves fizet®sem, de k®sŖbb elŖl®ptet®sekkel sz§zezerre 

emelkedett. [Ez havi brutt· 1,7 milli· forintnak felel meg.] De a hat§rozott 

idejŤ szerzŖd®s miatt m®gis hi§nyzott a l®tbiztons§g. Emellett Ausztr§lia 

messze van mindentŖl, ®s neh®z kapcsolatot tartani a nemzetkºzi 

egy¿ttmŤkºd®sben r®szt vevŖ eur·pai ®s amerikai koll®g§kkal. A fontos 

megbesz®l®sek m®g mindig szem®lyes jelenl®tet kºvetelnek. Ugyan¼gy 

figyelni kell olyankor a m§sik f®l testbesz®d®t, mint az ¿zleti t§rgyal§sokon. 

ï Gyermekei Ausztr§li§ban sz¿lettek. Nem akarta, hogy ott nŖjenek fºl? 

ï Nem, ezt hat§rozottan nem akartam. L§ttam m§s emigr§ns magyar csal§dok 

gyermekeit, akik egym§s kºzºtt m§r angolul besz®ltek, ®s ennek a lehetŖs®ge 

sz§momra elborzaszt· volt. Tal§n az®rt, mert a Vajdas§gb·l sz§rmazom, ahol 

k¿zdenem kellett a magyars§gom®rt, nagyon fontosnak tartottam, hogy a 

gyerekeim rendesen megtanuljanak magyarul magyar kºrnyezetben. Ez is a 

hazajºvetel¿nk egyik oka. A gyerekeim ausztr§liai §llampolg§rok is, van sz®p 

kengurus-emus ¼tlevel¿k. Ha tizennyolc ®vesen ¼gy dºntenek, hogy m®gis ott 

akarnak ®lni, mehetnek, de ez az Ŗ egy®ni dºnt®s¿k lesz. 

 

2014. §prilis 12. 

  



160 

 

5h.h¢¢ hw{j 
 

FŖ er®ny®nek a megfontolts§got ®s az ®sszerŤs®g hat§rainak felismer®s®t 

tartja Besenyei P®ter sokszoros bajnok mŤrep¿lŖ. B§r ®lt m§r t¼l olyan 

balesetet is, ahol a g®p §tbukfencezett az orr§n, feles®ge sokkal jobban 

f®lti, amikor a n®met aut·p§ly§kon kocsik§zik. 

 

Besenyei P®ter  

Kºrmenden sz¿letett 1956-ban, mŤrep¿lŖ, rep¿lŖoktat·, 

berep¿lŖpil·ta. N®gy ®vtizedes p§lyafut§sa alatt majdnem t²z h·napnyi 

idŖt tºltºtt a levegŖben, a legk¿lºnf®l®bb kis rep¿lŖket vezetve. 

MŤrep¿lŖ-versenyzŖk®nt t²zszer volt magyar bajnok, nyert 

vil§gbajnoks§got, Eur·pa-bajnoks§got, vil§gkup§t. Jelenleg a Red Bull 

Air Race elnevez®sŤ akad§lyrep¿lŖ versenyben indul. A sz®ria elsŖ, 

2003-as ki²r§s§t megnyerte, az idei sorozatban most a tizedik helyen 

§ll. 

 

Minden kisfi¼ pil·ta, esetleg tŤzolt· vagy Ťrhaj·s szeretne lenni, de felnŖve 

legtºbben elfelejtik. ¥n hogyan Ŗrizte meg gyermekkori rajong§s§t? 

ï Hat®ves voltam, amikor csal§dommal a budaºrsi rept®r mell® kºltºzt¿nk. Ott 

l§ttam elŖszºr rep¿lŖg®peket, r§ad§sul mŤrep¿lŖk voltak. Gyerekfejjel 

megbabon§zott az ors·k, dug·h¼z·k l§tv§nya. Mindennap ott l·gtam a rept®r 

ker²t®s®n, b§multam a fel-le sz§ll· g®peket. K®sŖbb m§r a hang§rba is 

bemer®szkedtem, besz§llhattam a kabinjukba. Az elsŖ pillanatban 

kijelentettem, hogy pil·ta akarok lenni. 

ï Volt a csal§dj§ban valaki, aki r®v®n kapcsolatba ker¿lt a rep¿l®ssel? 

ï Senki. £ppen ez®rt ®rte sokk®nt Ŗket, amikor tizenºt ®vesen bejelentettem 

otthon, hogy rep¿lni fogok. Azt mondt§k, hogy nem, mert ha rep¿lºk, le is 

fogok esni. Dunakeszire, az akkori Kºmi [KºnnyŤipari Miniszt®rium] 

rep¿lŖklubj§ba j§rtam, amely k®sŖbb Mal®v Rep¿lŖklubb§ alakult. Egy ®v telt 

el, ®s tizenhat ®vesen m§r ºn§ll·an rep¿lhettem. 

ï Ilyen fiatalon m®g jogos²tv§nyt is alig kaphat. 

ï A mai tizenhat ®veseket l§tva elgondolkozom, j· ºtlet volt-e engem ilyen 

fiatalon felengedni. De a kik®pz®s sor§n nyilv§n meggyŖzŖdtek r·la, hogy 

felk®sz¿ltem r§. 

ï Mi a k¿lºnbs®g egy serd¿lŖkor¼ ®s az ºn korabeli pil·ta vezet®si st²lusa 

kºzºtt? 



161 

 

ï Tizen®ves korban nyilv§n tapasztalatok h²j§n van az ember. £n a mai napig 

tanulok, ®s ez ²gy lesz a p§lyafut§som v®g®ig, b§r fiatalkoromban biztosan 

tºbbet tanultam egy-egy rep¿l®s alkalm§val. Sosem szabad a pil·t§nak 

h§tradŖlnie, ®s ºnel®g¿lten Ăletegeznieò a g®pet, mondv§n, ®n m§r mindent 

tudok. Ez hamar megbosszulja mag§t. De ahogy visszagondolok, ®n kezdŖ 

koromban is megfontolt voltam, pontosabban volt bennem tisztelet a rep¿l®s 

ir§nt. Ezt a kik®pz®snek kºszºnhetem, az a m·dszer ugyanis, amellyel az 

¼joncokat bevezetik a rep¿l®sbe, dºntŖen meghat§rozza k®sŖbbi 

viselked®s¿ket. MielŖtt egyed¿l elengedtek volna, sokat gyakoroltam 

oktat·val, k®tkorm§nyos g®ppel. 

ï ElŖfordul a val·s§gban is, mint a K®tszer kettŖ n®ha ºt c²mŤ filmben, hogy 

a f®l®nk tan²tv§ny Ăb§tor²t§s§raò az oktat· kidobja saj§t botkorm§ny§t az 

ablakon? 

ï Ez ink§bb csak a filmes fant§zia r®sze. Az oktat· azonban t®nyleg viszonylag 

hamar elengedi a korm§nyt, ®s akkor az embernek mag§nak kell rep¿lnie, 

mikºzben a tan§r beleny¼lhat, ha sz¿ks®ges. Persze az®rt igen ®rdekes pillanat 

egy tizenhat ®ves ember ®let®ben, amikor az oktat· kisz§ll a g®pbŖl, ®s azt 

mondja, akkor menj, ®s oldd meg az ºsszes probl®m§t egyed¿l a magasban. 

ï Esz®be jutott ekkor, hogy ha valami balul ¿t ki, lezuhanhat ®s j· es®llyel meg 

is halhat? 

ï Val·j§ban a rep¿lŖbalesetek j· r®sz®t a pil·ta meg¼ssza ®lve, kisebb 

s®r¿l®sekkel, ugyan¼gy, ahogy az aut·ban ¿lve. Ha m®gis katasztr·fa tºrt®nik, 

az az esetek 99 sz§zal®k§ban a pil·ta hib§ja, r§ad§sul nem is egy hib§t, hanem 

hib§k sorozat§t kºveti el az ember. Ezt az alaphelyzetet tet®zi az idŖj§r§s, 

esetleg mŤszaki probl®ma. £n b²zom a felk®sz¿lts®gemben. A feles®gem azt 

szokta mondani, hogy akkor nem agg·dik, amikor rep¿lºk, ellenben nagyon 

f®lt, amikor aut·versenyzek, vagy a n®met aut·p§ly§kon kºzlekedem. 

ï Mi volt a legnagyobb hib§ja rep¿l®s kºzben? 

ï Olyan hib§t m®g nem kºvettem el, amely a rep¿l®s biztons§g§t vesz®lyeztette 

volna. Egyszer szenvedtem balesetet, mŤszaki okok miatt. Kanad§ban 

rep¿ltem a versenyg®ppel a Niagara-v²zes®s fel® filmezni, ®s ¼tkºzben le§llt a 

motor. K®nytelen voltam lesz§llni egy kukoricafºldºn. M§r a kifut§s v®g®n 

j§rtam, amikor a l§gy talaj megfogta az el¿lsŖ fut·mŤvet, ®s orrneh®z g®p l®v®n 

§tbukfencezett. Minthogy a g®p tele volt ¿zemanyaggal, att·l tartottam, hogy 

kigyullad, ez®rt vill§mgyorsan ki akartam szabadulni a pil·taf¿lk®bŖl. Ez nem 

volt kºnnyŤ, mert a g®p be§gyaz·dott a s§rba. Szerencs®re el®g hajl®kony 

vagyok, ²gy kievick®ltem a kabinb·l, ®s ki§stam magam. Ahhoz, hogy az 

ember ilyesmit meg¼sszon, kell a gyakorlat, l®lekjelenl®t, de persze j· adag 

szerencse is. 

ï £s a laikusok sz§m§ra ®szlelhetetlen hib§k? 

ï Nagyon sok mŤrep¿lŖversenyen vettem r®szt, tºbb mint sz§z dobog·s 

helyez®sem van, de alig tudn®k olyan gyakorlatot mondani, amelyet teljesen 
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tºk®letesnek tartok. De itt olyan t®ved®sekrŖl besz®lek, hogy a g®p §ll§sa egy 

fokkal elt®r a f¿ggŖlegestŖl, vagy kiss® r§billent a rep¿lŖ a dobott ors·ra. 

ï Mennyire pontosan tervezi meg mŤrep¿lŖ-gyakorlat§t? 

ï Ez a verseny jelleg®tŖl f¿gg. A kºtelezŖ gyakorlatokban pontosan azt kell 

rep¿lni, ami meg van adva, kºvetni kell, ak§rcsak egy kott§t. De ®n a szabad 

programot jobban szeretem, ott ak§r improviz§lhat is az ember, olyan figur§kat 

is bemutathat, amilyeneket m®g senki a vil§gon. A Red Bull Air Race sorozat, 

amelyben manaps§g versenyzek, nem klasszikus mŤrep¿l®s, ink§bb aff®le 

gyorsas§gi akad§lyrep¿lŖ verseny. De ®pp az®rt ker¿lnek ki az ott versenyzŖ 

pil·t§k a legjobb mŤrep¿lŖk kºz¿l, mert a sikeres szerepl®s olyan szintŤ 

l®gbiztons§got kºvetel meg, amellyel csak Ŗk rendelkeznek. A versenyek szŤk 

helyeken, gyakran v§roskºzpontokban zajlanak, kis magass§gban, nagy 

sebess®ggel, akad§lyok kºzºtt. Egy mŤrep¿lŖ m§sk®pp kezeli a g®pet, mint 

m§s pil·t§k. A k¿lºnbs®get a civil sofŖrºk ®s a raliversenyzŖk vezet®si st²lusa 

kºzºtti elt®r®ssel lehetne ®rz®keltetni. 

ï Amikor nagy tºmeg k²s®ri figyelemmel a fºldrŖl, gondol-e arra, hogy ha 

kºz®j¿k zuhanna, Ŗk is meghaln§nak? 

ï Az Air Race-nek ®s a mŤrep¿l®snek is szigor¼ szab§lyai vannak, amelyek 

legfŖk®ppen a n®zŖket ·vj§k. Ez®rt a kºzºns®g feje fºlºtt nem lehet tr¿kkºket 

bemutatni, sŖt m®g csak gyors manŖvereket sem lehet tenni az ir§nyukba. A 

versenyek tŖl¿k t§volabb zajlanak. 

ï Elk®peszti a laikusokat, amikor §trep¿l a L§nch²d alatt vagy az Erzs®bet h²d 

pill®rei kºzºtt. Ezek szakmai szempontb·l neh®z mutatv§nynak sz§m²tanak, 

vagy csak l§tv§nyos rutinfeladatok? 

ï Ha gyakorlatlan pil·ta nem megfelelŖ rep¿lŖg®ppel, rossz kºr¿lm®nyek 

kºzºtt pr·b§lkozik, ak§r bele is halhat. Azt gondolom viszont, hogy az ®n 

kºr¿ltekint®semmel teljesen biztons§gosak. Az ®let¿nknek r®sze a kock§zat, 

®s azt vallom, hogy eg®szs®ges m®rvŤ rizik·t mindenkinek v§llalnia kell. A 

vesz®lyt sz§zsz§zal®kos biztons§ggal ¼gysem lehet elker¿lni. De provok§lni 

sem szabad a sorsot. Ez®rt ami t¼lmegy az ®szszerŤs®g hat§r§n, azt nem 

v§llalom. 

ï Milyen mutatv§nyt utas²tott vissza? 

ï Ha p®ld§ul felk®rn®nek, hogy rep¿ljek §t a budai V§rhegy-alag¼ton, azt nem 

v§llaln§m. Amikor a Mammut II. bev§s§rl·kºzpontot megnyitott§k a Sz®na 

t®ren, felk®rtek, rep¿ljek §t az §tj§r· alatt a k®t ®p¿let kºzºtt. Nem v§llaltam, 

mert b§r k®pes lenn®k r§, a kock§zat ®rtelmetlen¿l magas lett volna. 

Szerencs®re nagyon Ŗr¿lt dolgokat ritk§n k®rnek, ez®rt nem kell sokszor nemet 

mondanom. Soha nem ®n jelentkezem, mindig felk®rnek a mutatv§nyokra. 

ï Nincs olyan mutatv§ny, amely a b¿szkes®ge miatt lenne fontos? 

ï ŕszint®n mondom, hogy nincs. Egy versenyzŖnek elsŖsorban a 

versenyp§ly§n kell bizony²tania ¿gyess®g®t. Persze megtisztelŖ egy pil·ta 
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®let®ben, ha az emberek ®s a hat·s§gok b²znak benne annyira, hogy olyan 

dolgot k®rnek tŖle, ®s hivatalosan enged®lyezik is, amilyet m§st·l nem. 

ï Bemutat·ra k®sz¿lve centirŖl centire fel kell t®rk®peznie a terepet? 

ï Igen. Amikor p®ld§ul az id®n tavasszal a vil§gon elsŖk®nt v®gigrep¿ltem a 

Korinthoszi-csatorn§t, az ºsszes h²d, elektromos k§bel, sziklakiemelked®s 

helyzet®t tudtam behunyt szemmel is. EttŖl m®g persze nem k®sz¿lhet fºl az 

ember az ºsszes turbulenci§ra, a madarakra, de ha probl®ma lett volna, tudnom 

kellett, hogy hol hagyhatom el a csatorn§t an®lk¿l, hogy k§belnek ¿tkºzn®k. 

ï A katasztr·fafilmekben gyakran elŖfordul, hogy meghalnak a pil·t§k az 

utassz§ll²t·n, de mindig van egy vietnami veter§n vad§szpil·ta az utasok 

kºzºtt, aki leteszi a g®pet. ¥n k®pes lenne lesz§llni egy Boeinggel? 

ï Ha az ember kis Polskin megtanult vezetni, j· es®llyel Mercedest, sŖt ak§r 

teheraut·t is k®pes ir§ny²tani. Ugyan²gy van a pil·t§kkal is. Berep¿lŖpil·tak®nt 

®s rep¿lŖoktat·k®nt gyakorlatilag az orsz§g ºsszes kisg®p®vel rep¿ltem, 

kºzºtt¿k tºbbmotorosokkal is. Ćltal§nos tapasztalatom az, hogy minden 

rep¿lŖ alapvetŖen ugyan¼gy rep¿l. Ahhoz, hogy hivatalosan rep¿lhessek 

p®ld§ul Boeinggel, egy h·napos t²pustanfolyamot kellene elv®geznem, 

amelyen fŖk®pp a t²pus rendszereit, mŤszereit ismern®m meg. De a rep¿l®shez 

sz¿ks®ges alapvetŖ k®szs®geket nem kellene ¼jratanulnom. Teh§t ha hirtelen 

egy nagy utassz§ll²t· pil·taf¿lk®j®ben tal§ln§m magam, ®s lenne n®mi fºldi 

seg²ts®gem, nagy val·sz²nŤs®ggel lesz§lln®k vele. Egyszer utaztam egy h§rom 

hajt·mŤves, huszonºt szem®lyes, teh§t kºzepes m®retŤ sug§rhajt§s¼ g®pen. A 

levegŖben beh²vtak a pil·taf¿lk®be, ®s be¿ltettek a vezetŖ¿l®sbe. Ćtadt§k az 

ir§ny²t§st, felaj§nlott§k, ha akarok, sz§lljak le vele. Olyan finoman nyaltam oda 

a g®pet a kifut·p§ly§ra, hogy h§tul az utasok ®szre sem vett®k, amikor fºldet 

®rtek a kerekek. 

ï H§rom h·nappal ezelŖtt egy katari l®gi bemutat·n lezuhant ®s meghalt N§das 

Tam§s mŤrep¿lŖ. Amikor l§tta a balesetrŖl k®sz¿lt vide·t, megfordult-e a 

fej®ben, hogy ºnnel is megtºrt®nhet ugyanez? 

ï Egy pillanatig sem. Nem sz²vesen nyilatkozom errŖl az esem®nyrŖl, mert 

nem tudn®k j·t mondani. Egy ilyen esem®ny megint arra figyelmezteti az itt 

maradt pil·t§kat, hogy kellŖ al§zattal kell viszonyulni a rep¿l®shez, nem 

szabad elb²znunk, t¼l®rt®keln¿nk magunkat, ®s nem szabad t¼lzottan 

feszegetn¿nk a hat§rainkat. 

ï ¥tvennyolc ®ves. Meddig akar, meddig tud m®g mŤrep¿lni? 

ï Ameddig az ember fizikailag b²rja ®s motiv§lt marad, nyugodtan folytathatja. 

£n jelenleg is erŖsebbnek ®rzem magam a rep¿lŖg®pn®l. A fizikai hat§sokat, a 

gyorsul§st ugyanolyan j·l b²rom, mint ifj¼koromban. Hatott m§r r§m 

tizenn®gy g is [1 g a neh®zs®gi gyorsul§s m®rt®ke a fºld felsz²n®n]. Az Air 

Race-ben az id®n t²z g-re korl§tozt§k azt a gyorsul§st, amely a pil·t§kra hathat. 

Volt m§r, hogy amiatt z§rtak ki, mert v®letlen¿l t¼l ®les manŖvert v®geztem, 

®s ®szre sem vettem, hogy 12-re szaladt fºl a g-m®rŖ. Jelenleg az adja a 
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legnagyobb motiv§ci·t, hogy min®l sikeresebb legyek ¼j g®pemmel. A Corvus 

Racer ugyanis hatvan ®v ut§n az elsŖ magyar gy§rt§s¼ rep¿lŖg®p, ®s m§r csak 

tizedekre vagyunk a legnagyobb amerikai rep¿lŖgy§rak ®p²tette modellektŖl. 

 

2014. j¼nius 21. 
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Nyolcadszorra v§gott neki Klein D§vid hegym§sz·, hogy oxig®npalack 

n®lk¿l feljusson a Mount Everestre, de most sem siker¿lt c®lt ®rnie, 

t§rsainak engedve visszafordult. Szerinte az ember §ltal kºzvet²tett elvek, 

az ®sszerŤ kock§zatv§llal§s hat§rainak felismer®se fontosabb a 

sz§mokban kifejezhetŖ eredm®nyekn®l. 

 

Klein D§vid 

1975-ben Budapesten sz¿letett, hegym§sz·. Az Eºtvºs Lor§nd 

Tudom§nyegyetem filoz·fia szak§n diplom§zott. ElsŖ magashegys®gi 

exped²ci·j§t 1998-ban vezette a pakiszt§ni Hindukus hegys®gbe. K®t 

nyolcezer m®ter feletti cs¼cson §llt, tºbb sikeres exped²ci·t vezetett. 

Legut·bbi exped²ci·j§r·l, amikor nyolcadszor pr·b§lt elsŖ magyar 

§llampolg§rk®nt oxig®npalack n®lk¿l feljutni a Mount Everestre, 

n®h§ny hete t®rt vissza. (Az §llampolg§rs§g hangs¼lyoz§sa az®rt fontos, 

mert a magyar Demj§n Zolt§n csehszlov§k §llampolg§rk®nt 1984-ben 

m§r feljutott a vil§g tetej®re, m®ghozz§ oxig®npalack n®lk¿l.) 

 

Csal·dott? 

ï Persze hogy csal·dott vagyok, hiszen nem siker¿lt megval·s²tanom a c®lom. 

De enn®l sokkal ºsszetettebb m·don l§tom az exped²ci·t, hiszen sok pozit²v 

dolog is tºrt®nt velem kºzben. Tizenk®t ®vvel ezelŖtt volt magyar hegym§sz· 

palack n®lk¿l ilyen magass§gban, id®n pedig a nemzetkºzi mezŖnybŖl senki 

nem jutott enn®l, teh§t 8700 m®tern®l magasabbra oxig®n n®lk¿l. Csak most 

kezdem felfogni annak nagyszerŤs®g®t, hogy ilyen fantasztikus kalandban volt 

r®szem. A csal·dotts§g teh§t nem a legmegfelelŖbb kifejez®s arra, amit ®rzek. 

Ink§bb erŖs hi§ny®rzetnek mondan§m. B§r nagyon kºzel, sz§zºtven m®terre 

voltam, a cs¼csot nem siker¿lt el®rnem. 

ï Eml®kszik arra a pillanatra, amikor eldºntºtte, hogy visszafordul? 

ï Az ®jszaka sor§n (este h®t ut§n indultunk el) tºbbszºr sz·ba ker¿lt e 

lehetŖs®g. Az elsŖ p§r ·r§ban a v§rakoz§sokhoz k®pest lassabban haladtam, 

ekkor m®g az idŖj§r§s sem volt igaz§n j·. Az elsŖ k®t alkalommal ï n®mi 

huzavona ut§n ï a tov§bbhalad§s mellett dºntºtt¿nk. Akkor fordultam meg, 

amikor m§sz·t§rsam, Ang Mingma ®s alapt§bor-vezetŖm, Tºrºk Edina 

v®lem®nye egybecsengett. Ekkor elfogadtam a javaslatukat, ®s 

visszafordultam. £rdekes m·don kiss® m§sk®pp eml®ksz¿nk e pillanatra Edina 

®s ®n. £n ¼gy eml®kszem, hogy amikor Ŗ azt javasolta r§di·n kereszt¿l, hogy 
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forduljak, ®n fegyelmezetten elfogadtam ezt. K®sŖbb a r§di·napl·ban 

olvastam, hogy az®rt el®g kem®ny pengev§lt§sra ker¿lt sor, mire v®g¿l 

megfordultam. Term®szetesen a r§di·napl·nak van igaza, ®s nem az ®n 

oxig®nhi§nyos eml®keimnek. 

ï Az alapt§bor-vezetŖnek a cs¼csra tºrŖ hegym§sz· al§rendeltje? ¥n felt®tlen 

engedelmess®ggel tartozik neki? 

ï Az®rt nem olyan szigor¼ ez a kapcsolat, mint a katonas§gn§l. Igyeksz¿nk 

modellezni az ºsszes lehets®ges szitu§ci·t. Egy¿tt kital§ljuk, hogy hogyan 

reag§lunk majd a kºr¿lm®nyekre, milyen dºnt®seket hozunk. A helyzettŖl f¿gg 

az is, hogy az alapt§bor-vezetŖ r§di·¿zenet®t tan§csk®nt, javaslatk®nt vagy 

utas²t§sk®nt kell kezelnem. 

ï Teh§t ºn az utols· ut§ni pillanatig a folytat§s mellett volt, hiszen m§r olyan 

kev®s volt h§tra. Ha ut·lag, tiszta fejjel visszagondol, lett volna es®lye a 

sikerre, a visszafordul§s helyes dºnt®s volt? 

ï Persze hogy lett volna es®ly a cs¼cs el®r®s®re ®s a sikeres visszat®r®sre, a 

k®rd®s az, hogy ez az es®ly mekkora. A k¿lsŖ kºr¿lm®nyek, az idŖj§r§s 

megfelelŖ volt. De a v§rtn§l valamivel lassabb voltam, ®s Ang Mingma k®t 

palackj§b·l az egyik meghib§sodott, ²gy ezt az idŖvesztes®get nem 

engedhett¿k meg magunknak. 

ï ¥n m§r nyolcszor j§rt a Mount Everesten, de minden alkalommal 

visszafordult, ²gy az a k®p alakult ki ºnrŖl, hogy k®pes racion§lis dºnt®st hozni 

a befejez®srŖl, ha tetszik, k®pes feladni. De az igaz§n sikeres hegym§sz· nem 

®pp arr·l ismerszik meg, hogy a v®gsŖkig fesz²ti a h¼rt, olyan kock§zatot is 

v§llal, amilyet m§s nem merne? 

ï A hat®konys§got mindenk®pp megnºveli a kock§zatv§llal§s. Ha mondjuk k®t 

hegym§sz· ugyananynyi erŖforr§sb·l (§ll·k®pess®gbŖl, tud§sb·l, eszkºzbŖl) 

gazd§lkodik, az jut fel kºz¿l¿k tºbbszºr a cs¼csra, aki tºbb kock§zatot v§llal. 

Az ®n szememben a sikeres hegym§sz· nemcsak eredm®nyes, de olyan 

hegym§sz·-magatart§st alak²t ki, amellyel egy¿tt tud ®lni, ®s amelyet sz²vesen 

kommunik§l a kºrnyezet®nek. £n nem akarn§m azt ¿zenni mondjuk a 

kºvetkezŖ hegym§sz·-gener§ci·nak, hogy csak ¼gy lehetek sikeres 

hegym§sz·, ha sokat, t¼l sokat kock§ztatok. Ha sokszor teszel fel mindent egy 

lapra, val·sz²nŤleg rºvid p§lyafut§sod lesz. 

ï A T§tr§ban, majd az Alpokban kezdett m§szni? 

ï Igen, n®mi amerikai kit®rŖvel. Ott megtapasztalhattam, hogy l®tezik nagyobb 

vadon is a magyar erdŖkn®l. Ha az ember elt®ved a Pilisben, az a legjobb 

strat®gia, ha elindul egyenesen az egyik ir§nyba, ®s hamarosan tal§l egy falut. 

Montan§ban ez nem mŤkºdik, mert kiss® nagyobbak a t§vols§gok. K®sŖbb, 

egy magas-t§trai ¼t ut§n, huszonk®t ®ves koromban hat§roztuk el egy 

bar§tommal, hogy ideje exped²ci·t szervezn¿nk. A dºntŖ mozzanat az volt, 

amikor ¼gy gondoltuk, ez nek¿nk olyan fontos, hogy m§sf®l ®ven kereszt¿l 

szinte csak az exped²ci· elŖk®sz²t®s®vel foglalkozunk majd. 
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ï A hegym§sz·k mag§t a m§sz§st szeretik, vagy a dicsŖs®get? 

ï Sz§momra a hegyek kºzºtt val· l®tez®s a fontos. A m§sz§s, az izgalom, az 

erŖfesz²t®s, a kºzºsen §t®lt kaland, az eszt®tikai ®lm®ny. Nekem hossz¼ idŖn 

§t m§sz·t§rsam volt V§rkonyi L§szl·, aki 2010-ben az Everesten halt meg 

j®goml§sban. ŕ ugyanannyiszor pr·b§lkozott a Csomolungma 

megm§sz§s§val, mint ®n, ®s aki ismerte, tudja, hogy nagyon erŖs jellemŤ 

ember ®s fantasztikus hegym§sz· volt. Sokat tanultam tŖle. L§ttam, hogy a 

hegyen ®rzi igaz§n otthon mag§t, ott volt a Ăhely®nò. Nagyon szerette az 

exped²ci·z§s teljes folyamat§t. M§r a kis hegyi falvakban, ahol az emberek 

kicsit m§sk®pp gondolkodnak, ®s m§sk®pp l®teznek ebben a vil§gban, 

megv§ltozott a viselked®se, ®s ez csak erŖsºdºtt, ahogy haladtunk fºlfel® a 

tºrpefenyvesen kereszt¿l a szikl§k ®s a j®g vil§g§ig. £n is ezt az ®rz®st keresem. 

A hegym§sz§st nem lehet csup§n sz§mokk§, adatokk§, rekordokk§ 

leegyszerŤs²teni, ez nem s²kfut§s. Ez nagyon komoly sportteljes²tm®nyt 

kºvetelŖ lelki ®lm®ny. 

ï Vannak Magyarorsz§gon Ămeg®lhet®siò hegym§sz·k, akik fŖk®nt a p®nz®rt 

csin§lj§k? 

ï Csup§n az exped²ci·s hegym§sz§sb·l senki sem tud meg®lni 

Magyarorsz§gon. Vannak persze, akik magashegyi t¼r§kat vezetnek, ®s ebbŖl 

®lnek, vagy ipari alpinist§k, de igazi hivat§sos hegym§sz· sportol·ink 

nincsenek. Sokkal jellemzŖbb az, hogy az embernek fel kell adni minden®t 

az®rt, hogy el tudjon menni a Himal§j§ba hegyet m§szni. 

ï A hegym§sz§s ink§bb sportteljes²tm®ny, a term®szet megh·d²t§sa, esetleg 

cirkuszi mutatv§ny vagy remek rekl§mfel¿let a szponzorok sz§m§ra? 

ï Term®szetesen annak ºr¿ln®k a legjobban, ha ¼gy tudn®k elmenni hegyet 

m§szni, hogy senki nem tud r·la, senki nem foglalkozik velem. Ehhez azonban 

a jelenlegi §rak mellett nagyon gazdagnak kellene lennem. Amikor ugyanis 

beindultak a kereskedelmi exped²ci·k a nyolcvanas ®vek v®g®n a Himal§j§ban, 

®s gazdag emberek hajland·k voltak vagyonokat fizetni a feljut§s®rt, az §rak is 

exponenci§lisan emelkedni kezdtek. Ma m§r csak a Ăbel®pŖjegyò, a 

cs¼csenged®ly t²zezer doll§rba ker¿l. Ilyen kºr¿lm®nyek kºzºtt az ember vagy 

vezetŖi megb²z§sokat v§llal a kereskedelmi exped²ci·kban, vagy a szponzorok 

seg²ts®g®re t§maszkodik. Mindk®t esetben m§szhat hegyet, de ha hegyi 

vezetŖk®nt dolgozik, akkor ®ppen a hegyen nem teheti azt, amit szeretne. A 

szponzor§lt exped²ci·kn§l a hegyen saj§t bel§t§sa szerint cselekedhet, ®s csak 

elŖtte ®s ut§na kell kompromisszumokat kºtnie. P®ld§ul nyilatkoznia kell a 

sajt·nak. (Nevet.) 

ï Ha a hegym§sz§sb·l nem lehet meg®lni, akkor hogyan teremti elŖ az 

exped²ci·k kºzºtti meg®lhet®shez sz¿ks®ges forr§sokat? MibŖl ®l, mikºzben 

f®l ®ven kereszt¿l a kºvetkezŖ v§llalkoz§sra k®sz¿l? 

ï Van egy csal§di kiad·nk, annak vagyok az ¿gyvezetŖje, b§r ¿zleti sikernek 

ezt nem nevezn®m. Nincs sz¿ks®gem sok p®nzre, mivel nincs sok 



168 

 

kºtelezetts®gem. Nem vagyok csal§dos, nincsenek gyerekeim. Teh§t 

bizonytalan egzisztenci§val, de felelŖss®g n®lk¿l lav²rozok k®t exped²ci· 

kºzºtt. 

ï A csal§d hi§nya ºnn®l ºsszef¿gg a hegym§sz§ssal? 

ï Minden hegym§sz·nak mag§nak kell megv§laszolnia ezt a k®rd®st. Hogyan 

egyezteti ºssze az exped²ci·kat ®s a csal§dalap²t§st. Nem tudom, hogy ®n 

hogyan fogok reag§lni e kih²v§sra. Eddig m®g nem ker¿ltem eff®le 

konfliktushelyzetbe. 

ï Amikor megbesz®lt¿k az interj¼ idŖpontj§t, azt mondta, hogy a Magas-

T§tr§ba k®sz¿l hegyet m§szni. Mi ®rdekes van ott a vil§g tetej®n j§r· 

hegym§sz· sz§m§ra? 

ï Megint csak: a hegym§sz§s ºsszetett dolog, ®s nem sz·lhat kiz§r·lag a 

rekordok hajszol§s§r·l. A T§tra gyºnyºrŤ hely. £ppen az®rt megyek vissza oda 

¼jra ®s ¼jra, mert a maga sz®ps®g®vel hasonl· lelki ®lm®nyt ny¼jt sz§momra, 

mint a magasabb hegyek. Az®rt gondolhatj§k sokan, hogy aki a Himal§j§ban 

m§szik, azt m§r semmi alacsonyabb nem ®rdekelheti, mert mindenki csak a 

rekordokat, a sz§mszerŤ teljes²tm®nyt l§tja a hegym§sz§sban. Pedig az ®lm®nyt 

nem lehet m®terekkel, szintidŖvel, ranglist§kkal le²rni. Ezenk²v¿l a T§tra 

¼gynevezett hagyom§nyos alpin¼tjai teljesen m§s kih²v§st jelentenek. A 

hegym§sz§son bel¿l rengeteg §gazat, ir§nyzat van. £n p®ld§ul a sziklam§sz§st 

is nagyon szeretem, de nem vagyok benne j·. Ha pedig elmegyek egy 

m§sz·terembe, biztos, hogy vannak ott olyan t²z®ves kisl§nyok, akik f®l k®zzel 

lepip§lnak a falon. 

ï A Himal§ja nyolcezres cs¼csait ostroml· magyar hegym§sz·kat itthon nagy 

tisztelet ºvezi. De nemzetkºzi szinten mennyire sz§m²t rendk²v¿linek a 

teljes²tm®ny¿k? 

ï Magyarorsz§gnak az exped²ci·s hegym§sz§s ter®n nagy a lemarad§sa a 

vil§ghoz k®pest. Mikºzben az orsz§g alpinista hagyom§nyai erŖsek, a m§sodik 

vil§gh§bor¼ ut§n nem indulhattak magyar exped²ci·k a nyolcezer m®tern®l 

magasabb cs¼csok megh·d²t§s§ra. A hagyom§nyaink miatt nek¿nk nagyon 

szigor¼ etikai norm§knak kell megfeleln¿nk, ²gy nem elfogadhat· sz§munkra, 

hogy minden§ron, b§rmilyen Ăcsal§sò seg²ts®g®vel feljussunk a cs¼csokra. Ezt 

a lemarad§st le kell dolgoznunk. 

ï Az exped²ci·s hegym§sz§s kifejez®s sokaknak a felfedez®st juttatja esz¿kbe. 

Felfedezni azonban nem lehet olyan helyeket, ahol m§r sokan, ak§r tºbb ezren 

j§rtak elŖtt¿nk. ¥nºk milyen ®rtelemben haszn§lj§k az exped²ci· sz·t? 

ï Nekem sosem a felfedez®s ugrik be elŖszºr az exped²ci·r·l. Ink§bb a kaland. 

E sz· sz§momra azt jelenti, hogy elmegy¿nk egy messzi helyre, ott hosszan 

tart·zkodunk, ®s valami k¿lºnleges tettet visz¿nk v®ghez. B§r az exped²ci· 

siker®hez a tagok egy®ni teljes²tm®ny®re van sz¿ks®g, m®gis elengedhetetlen 

a csapatmunka. Nyolcezer m®ter feletti, megm§szatlan, felfedezetlen cs¼cs 
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nem l®tezik, de sok alacsonyabb hegy lehet, amelyekre m®g nem jutott fel 

ember. Ezek eset®ben lehet ®rtelme a felfedez®snek. 

ï ¥n fenn volt az Everesten, amikor §prilisban j®glavin§ban tizenhat serpa 

®let®t vesztette. Emellett az ut·bbi ®vtizedben sz§mos magyar bajt§rsa is 

szerencs®tlen¿l j§rt a Himal§j§ban. E trag®di§kat hogyan dolgozza fel, esz®be 

jut, hogy meg®ri-e folytatnia? 

ï Nem jutott m®g soha eszembe, hogy abbahagyjam. Ezt szeretem csin§lni, ®s 

mindig is tudtam, hogy a hegym§sz§s milyen vesz®lyekkel j§rhat. Ezt nem is 

lehet elfelejteni, hiszen a cs¼cs fel® menet gyakran l§tni az elhunyt 

hegym§sz·k holttest®t. De a siker es®ly®t nem a kock§zatv§llal§ssal, hanem az 

alapos felk®sz¿l®ssel ®s a szakmai szab§lyok, elvek maxim§lis betart§s§val 

kell nºvelni. Persze a vesz®lyeket m®g ²gy sem lehet kik¿szºbºlni. 

ï A hegym§sz§s akkor is ®rdekes lenne az emberek (®s ²gy a szponzorok) 

sz§m§ra, ha nem lenne vesz®lyes, ha nem az ®let¿ket kock§ztatn§k az 

alpinist§k? 

ï Biztos vagyok abban, hogy egyetlen hegym§sz·t sem a vesz®ly keres®se 

motiv§l. Abban is biztos vagyok, hogy a szponzorok att·l f®lnek legjobban, ha 

valamilyen trag®dia tºrt®nik. Sz§mukra ez rendk²v¿l rossz rekl§m lenne. Ez®rt 

m§r az egy¿ttmŤkºd®srŖl sz·l· elsŖ t§rgyal§s alkalm§val tiszt§zni kell azt, 

hogy a t§mogat§st nem lehet f¿ggŖv® tenni a hegyen el®rt sikertŖl. Soha 

semmilyen belesz·l§suk nincs abba, hogy az ember milyen dºnt®st hoz a 

Himal§j§ban, nem utas²thatj§k, hogy tov§bbmenjen, vagy b§rmi m§st 

csin§ljon. 

 

2014. j¼lius 12. 
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£vek ·ta a tehets®ges roma sz§rmaz§s¼, orvosi p§ly§ra k®sz¿lŖ fiatalok 

felz§rk·ztat§sa ®s folyamatos seg²t®se kºti le Rosivall L§szl· vesekutat·, 

egyetemi tan§r idej®nek jelentŖs r®sz®t. Szerinte az eg®sz orsz§g ®rdeke, 

hogy min®l tºbb¿ket seg²ts¿k beker¿lni az egyetemre. Ez szerinte nem 

pozit²v diszkrimin§ci·, hanem h§tr§nyos helyzet¿k r®szleges 

ellens¼lyoz§sa. 

 

Rosivall L§szl·  

1949-ben Budapesten sz¿letett nefrol·gus orvos, egyetemi tan§r. A 

Fazekas Mih§ly Gimn§ziumban ®retts®gizett, majd 1973-ban 

diplom§zott a Semmelweis Orvostudom§nyi Egyetemen (SOTE), 

k®sŖbb kandid§tusi, majd a tudom§nyok doktora c²met szerzett. 

Sz§mos k¿lfºldi egyetem vend®gprofesszora, d²szdoktora. 1994ï95-

ben a SOTE rektora, majd az egyetem k·r®lettani int®zet®nek 

igazgat·ja volt. Jelenleg az elm®leti doktori iskola vezetŖje, valamint a 

Nemzetkºzi Nefrol·giai Kutat·- ®s K®pzŖkºzpont igazgat·ja. 2012-

ben Sz®chenyi-d²jjal, illetve a Kisebbs®gek®rt d²jjal t¿ntett®k ki. Az 

ir§ni elnºk a legmagasabb tudom§nyos kit¿ntet®st adom§nyozta neki, 

a jelnyelvoktat§s egyetemi bevezet®s®®rt pedig Eur·pai Nyelvi D²jban 

r®szes¿lt. 

 

¥n arr·l nevezetes, hogy k¿ldet®sszerŤen hirdeti a vese ®s a vese eg®szs®ge 

megŖrz®s®nek fontoss§g§t, megsz§ml§lni sem lehet, h§ny ilyen t®m§j¼ 

rendezv®nyt szervezett ®s szervezetet alap²tott m§r. Mi®rt van sz¿ks®g erre a 

munk§ra? 

ï Haz§nkban mintegy m§sf®l milli· ember ®l beszŤk¿lt vesemŤkºd®ssel, ami 

s¼lyos kºvetkezm®nyek lehetŖs®g®t rejti mag§ban. R§ad§sul ez nem okoz 

f§jdalmat, ez®rt kºnnyen megfeledkez¿nk a k§rosod§s le§ll²t§s§t c®lz· 

feladatainkr·l. A vese nem l§tv§nyos szerv. A n®pkºlt®szetben ®s a 

kºzbesz®dben sincs olyan kit¿ntetett helye, mint a sz²vnek vagy az agynak. 

Nem mondjuk, hogy teljes ves®nkbŖl szeret¿nk valakit. A mai emberek 

§ltal§ban nem ismerik a vesemŤkºd®s fontoss§g§t, pedig Magyarorsz§g 

egykor vesegy·gy§szati nagyhatalom volt, ®s szerencs®re siker¿lt 

visszatorn§znunk magunkat. Kor§nyi S§ndor volt a valaha ®lt egyik 

legnagyobb vesekutat·. A veseel®gtelens®g §ltal§nosan elfogadott defin²ci·j§t 
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is Ŗ alkotta meg. B§r a vese mŤkºd®s®t nap nap ut§n vizsg§lj§k a klinikai 

gyakorlatban, m®g sz§mos tudom§nyos k®rd®s megv§laszolatlan. 

ï FelmenŖi kºzºtt szinte csak m®rnºkºket tal§lunk. Hogyan lett ºn m®gis 

orvos? 

ï Gimn§ziumi tanulm§nyaim alatt csak h§zakat terveztem magamban, 

®p²t®szm®rnºknek k®sz¿ltem. Amikor azonban kºr¿ln®ztem, csak ut§latos 

panelh§zakat l§ttam. Megijedtem, hiszen ®n egy Lloyd Wright, Le Corbusier 

vagy Mies van der Rohe szerettem volna lenni. R§ad§sul m®g a l§tszat§t is el 

akartam ker¿lni annak, hogy esetleg protekci·sk®nt kezeljenek a 

MŤegyetemen, a statika tansz®k tan§rak®nt oktat· ®desap§m miatt. Ez®rt 

ink§bb orvosnak mentem, mert b§r m®g a v®rtŖl is irt·ztam, izgattak az ®let ®s 

a betegs®gek mºgºtt rejlŖ folyamatok. Egy®bk®nt az orvosi hivat§st m§r 

k®t®ves koromban megj·solt§k nekem. £desany§m egyszer elvitt a csal§di 

fotogr§fusunkhoz, ®s panaszkodott neki, hogy f®l, mert olyan nagy a fejem, 

hogy biztosan v²zfejŤ leszek. A f®nyk®p®sz j·l megn®zett, ®s azt mondta: 

ĂSohase s²rjon, Etelka, ebbŖl a gyerekbŖl professzor lesz, megl§tja!ò 

ï £p²t®szm®rnºki ind²ttat§sa miatt szeretne ®vek ·ta kil§t·t ®p²teni a 

Semmelweis Egyetem Nagyv§rad t®ri elm®leti tºmbj®nek tetej®re? 

ï A magukra ad· nagyv§rosokban szinte kiv®tel n®lk¿l tal§lunk olyan magas 

tornyokat, amelyeket nem hagyhatnak ki a turist§k. Budapesten is vannak 

csod§latos kil§t·pontok, de ezekrŖl vagy nem az eg®sz v§ros l§tszik, vagy 

messze vannak. Viszont itt van a Nagyv§rad t®ri elm®leti tºmb, amely 89 

m®ter®vel §tad§sakor az orsz§g legmagasabb nem ipari c®l¼ kºz®p¿lete volt, 

®s ennek tetej®rŖl p§ratlan kºrpanor§ma t§rul a szem¿nk el® az eg®sz v§rosra. 

Olyan gyºnyºrŤ, hogy soha nem indulok este haza an®lk¿l, hogy meg ne 

csod§ljam. Megunhatatlan. 

ï Hogyan lehetne kihaszn§lni? 

ï Đj magas kil§t·t ®p²teni irdatlan p®nzbe ker¿lne, ®s szinte lehetetlen lenne 

olyan helyet tal§lni, hogy ne rontsa a v§rosk®pet, j· legyen a kºzleked®se, 

legyen sok parkol·, metr·, ®s minden k¿lfºldinek is ¼tj§ba essen, ha jºn a 

rep¿lŖt®rrŖl. Ez az ®p¿let viszont egy®bk®nt is itt van. Csak kil§t·szintet 

kellene ®p²teni a tetej®re, az oldal§ra pedig ¿vegliftet, illetve l®pcsŖh§zat a 

l§togat·knak. Az ®p¿let statik§ja alkalmas erre. A kºlts®gek hamar 

megt®r¿ln®nek. Ez a kil§t· hasznos lenne az egyetemnek, a v§rosnak ®s az 

orsz§gnak is. Rem®lem, hamarosan megval·sul. 

ï P®lda n®lk¿li az ºn orvost§rsadalmon bel¿li aktivit§sa. Megalap²totta a 

nemsok§ra ny²l· Budapesti Nefrol·giai Iskol§t, az ir§ni kutat·kkal szoros 

kapcsolatot ®p²tett ki, a Semmelweis Egyetemen pedig elind²totta a 

jelnyelvoktat§st. Tudatosan k®sz¿lt erre a szerepre? 

ï Nem, semmik®ppen. EgyszerŤen csak nyitott vagyok, figyelem a vil§got, az 

embereket, ®s nem csak a tudom§nyos lehetŖs®geket veszem ®szre. Tal§n van 

valami adotts§gom, fant§zi§m is ehhez. 1981-ben ®vekre Amerik§ba mehettem 
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csal§dostul kutatni. Egyik ottani kutat·t§rsam megk®rt, pr·b§ljam eladni ¼j 

gumikkal szerelt ºreg aut·j§t hatsz§z doll§r®rt. Hi§ba hirdettem az egyetemi 

lapban, senki sem ®rdeklŖdºtt. Azt§n m§snap feladtam m®g egy hirdet®st: ĂHa 

megveszed a n®gy ¼j kocsikerekemet, kapsz hozz§ egy ingyenkocsit!ò 

Rengetegen jelentkeztek, ®s pillanatok alatt boldogan elvitte valaki a n®gy 

kereket hatsz§z doll§r®rt, az aj§nd®k aut·val egy¿tt. 

ï Ad·dik a k®rd®s: ha sikeres volt kutat·k®nt Amerik§ban, mi®rt t®rt haza a 

nyolcvanas ®vek Magyarorsz§g§ra? 

ï MielŖtt hazakºltºzt¿nk volna 1983-ban, kaptam egy visszautas²thatatlannak 

sz§nt §ll§saj§nlatot. Az ®ves fizet®s 189 ezer doll§r lett volna, ami m®g ma is 

figyelemre m®lt·. Amikor visszautas²tottam azzal, hogy ®n ink§bb hazat®rek 

Magyarorsz§gra, az §ll§st aj§nl· egyetem k®pviselŖi m®g a feles®gemet is 

megk®rdezt®k, hogy t¼lzottan f§radt vagyok-e, vagy csak nem ®rtem, hogy mit 

jelent az ®vi 189 ezer doll§r. Sohasem b§ntuk meg, hogy b¿szke magyark®nt 

itthon akartuk felnevelni h§rom le§nyunkat, akiknek magyarul akartam olvasni 

a Toldit vagy az Ady-verseket. Kisebb tr¿kkºket n®ha itthon is haszn§lnom 

kellett, amikor szembes¿lt¿nk a val·s§ggal. Amerik§ban akkoriban m§r 

term®szetes volt, hogy az emberek csak sz²nes t®v®t n®znek. Ez®rt venni 

akartunk egy Oriont, de nem lehetett kapni. Felh²vtam h§t az Orion 

vez®rigazgat·j§t, a nyomat®k kedv®®rt egyetemi tan§rseg®dk®nt 

bemutatkozva. ĂKedves igazgat· ¼r ï mondtam neki ï, b§r nem ismerj¿k 

egym§st, m®gis tºnkreteszi a h§zass§gomat. Ugyanis est®nk®nt arra 

panaszkodik a feles®gem, egy Orion sz²nes telev²zi·t sem tudok szerezni az 

esti laz²t§shoz.ò Az elsŖ dºbbenet ut§n az igazgat· elnevette mag§t, ®s 

m§snapra kisz§ll²ttatta a t®v®t, az Orion M·r k®sz¿l®ket, m®g ma is megvan a 

nyaral·nkban. 

ï A leggrandi·zusabb v§llalkoz§s, amelybe belefogott az ut·bbi ®vekben, a 

cig§nyorvos-k®pzŖ program. Mi®rt ind²totta ezt a programot? 

ï A cig§nys§g jelenlegi helyzete az orsz§g, illetve eg®sz Eur·pa mulaszt§sos 

bŤne. Az a kisebbs®g, amelynek nincsen megfelelŖ sz§m¼ ®rtelmis®ge, nem 

k®pes felz§rk·zni. K¿lºnºsen fontos, hogy legyen cig§ny orvos, tan§r, pap, 

azaz olyan ®rtelmis®gi emberek, akik egy¿tt ®lve a telepeken mintak®nt, 

vezetŖk®nt szolg§lhatnak. A cig§nys§g eg®szs®gi §llapota tragikus. A cig§nyok 

lakta vid®keken, ker¿letekben az ºreg emberek ar§nya dºbbenetesen alacsony; 

van olyan ter¿let p®ld§ul, ahol h§rom sz§zal®k alatt van a hatvanºt ®vesn®l 

idŖsebb emberek ar§nya, holott m§shol ez a harmincºt sz§zal®kot is el®ri. Tºbb 

sz§z h§ziorvosi §ll§s betºltetlen, ezek jelentŖs r®sze a cig§nyok lakta 

telep¿l®seken tal§lhat·. 

ï Hogyan seg²t ez a program az orvosegyetemre k®sz¿lŖ roma fiataloknak? 

ï Azt terveztem, hogy meghirdetem az eg®sz orsz§gban, hogy a tehets®ges, 

eltºk®lt roma fiatalok jelentkezhetnek orvosi elŖk®sz²tŖ tanfolyamunkra, ahol 

a legkiv§l·bb oktat·k tan²tj§k Ŗket, majd a tanfolyam z§r·vizsg§j§nak 
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f¿ggv®ny®ben a legr§termettebbek felv®telt nyernek a Semmelweis 

Egyetemre. Az ºsszes ºnkorm§nyzatnak, iskol§nak, de m®g az 

egyh§zkºzs®geknek is elk¿ldtem a felh²v§st, ®s v§rtam, hogy a tan§rok k®zen 

fogva hozz§k a feltŤnŖ tehets®geket. Nem ²gy tºrt®nt, de az®rt harmincºten 

jelentkeztek. A felv®teli besz®lget®s ut§n tizenn®gy¿ket felvett¿k. 

H®tv®genk®nt tartottuk az ·r§kat, ami igen megterhelŖ volt sz§mukra, hiszen 

²gy nem maradt egy szabadnapjuk sem. Az oktat·k, akik kºzºtt olyan 

kºzismert szem®lyek is voltak, mint P§link§s J·zsef, Falus Andr§s, Somogyi 

P®ter, Balog Zolt§n, N§ray-Szab· G§bor, Batta Andr§s akad®mikusok, 

meghat· ®s erŖt ad· szeretettel, lelkesed®ssel, kºzvetlens®ggel foglalkoztak a 

di§kokkal. 

ï Teh§t az elŖk®sz²tŖt sikeresen teljes²tŖk ¼gymond felv®teli n®lk¿l jutottak be 

az egyetemre? 

ï Ma m§r nincs hagyom§nyos ®rtelemben vett felv®teli. A kºz®piskolai 

teljes²tm®ny ®s az ®retts®gi alapj§n kapnak pontokat a felv®telizŖk. Az 

elŖk®sz²tŖ v®g®n egyenk®nt levizsg§ztattuk Ŗket, ®s hat§roztunk arr·l, hogy kit 

javasolunk egyetemi vagy fŖiskolai tov§bbtanul§sra. Ezut§n kºvetkezett a 

lobbiz§s az®rt, hogy a kiv§lasztott gyerekek, pozit²v diszkrimin§ci·val, t®nyleg 

beker¿ljenek az egyetemre. 

ï Folytonos a vita a pozit²v diszkrimin§ci· h²vei meg azok kºzºtt, akik szerint 

megengedhetetlen mindenf®le diszkrimin§ci·, csak a teljes²tm®ny sz§m²t. ¥n 

teh§t az elŖbbiek kºz® tartozik? 

ï Szerintem a magyar t§rsadalom ®rdeke, hogy a tºbbszºrºsen h§tr§nyos 

helyzetŤ fiatalok kºz¿l a kiemelten tehets®gesek bizonyos sz§mban 

pontsz§mt·l f¿ggetlen¿l beker¿lhessenek az egyetemre, ahol azt§n 

term®szetesen a tºbbiekkel azonos felt®teleknek kell megfelelni¿k. Elismerem, 

hogy ez csak egy §tmeneti elj§r§s, de am²g ilyen kºr¿lm®nyek kºzºtt ®l egy 

jelentŖs t§rsadalmi r®teg, addig sz¿ks®g van a seg²ts®gre. Nem szeretem a 

pozit²v diszkrimin§ci· kifejez®st, hiszen Ŗk val·j§ban nem ker¿lnek elŖnybe a 

tºbbs®gi t§rsadalomb·l ®rkezŖ orvostanhallgat·khoz k®pest. Mindºssze 

h§tr§nyos helyzet¿ket igyeksz¿nk legal§bb r®szben, ind²t§skor ellens¼lyozni. 

ï Hogyan siker¿lt elint®znie, hogy Ferenc p§pa gyakorlatilag meg§ldja a 

program hallgat·it? 

ï A cig§nys§g §ltal§ban m®lyen vall§sos. Amikor hallgat·ink neh®zs®gekkel 

szembes¿ltek az egyetemen, kezdt®k elvesz²teni a rem®ny¿ket, hogy 

siker¿lhetnek a vizsg§ik. Ekkor eszembe jutott, mekkora lºk®st, energi§t 

adhatna nekik az, ha az egyh§zt·l is kapn§nak b§tor²t§st. £s akkor m§r mi®rt 

ne szem®lyesen a p§p§t·l. Levelet ²rtam a Vatik§nba Ferenc p§p§nak c²mezve, 

besz§moltam az esem®nyekrŖl, ®s k®rtem a seg²ts®g®t. A szentatya ²r§sban azt 

¿zente, hogy im§iban megeml®kezik majd hallgat·inkr·l, minket pedig arra 

b§tor²t, folytassuk tev®kenys®g¿nket a h§tr§nyos helyzetŤ emberek eg®szs®ge 

®rdek®ben. 
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ï Hogy teljes²tenek az egyetemen az ²gy felvett hallgat·ik? 

ï Nem §ll²tom, hogy kitŤnŖ a teljes²tm®ny¿k, de az orvosegyetem sok elit 

gimn§ziumb·l ®rkezett hallgat· sz§m§ra is neh®z. Vannak, akik m§r a m§sodik 

®vfolyam v®g®re ®rtek, de legtºbben vesztettek legal§bb egy szemesztert. 

Kezdetben is tudtuk, hogy lesz lemorzsol·d§s, de ez term®szetes. M®lyen h§l§s 

vagyok az egyetemnek ®s azoknak az oktat·knak, akik elk®pesztŖ energi§val 

®s idŖbefektet®ssel seg²tik a gyerekek felz§rk·z§s§t. Van olyan idŖsebb 

professzor, aki k®t ®ve minden h®ten ºt-hat ·r§t tºlt a Jezsuita Roma 

Szakkoll®giumban, ®s korrepet§lja hallgat·inkat. 

ï Honlapjukon kºzºlt level®ben azt ²rja, hogy a hallgat·k a program harmadik 

®v®ben m§r nem kaptak tºbbletpontokat az elŖk®sz²tŖ teljes²t®s®®rt. Minthogy 

a hivatal szerint nincs m·d a pozit²v diszkrimin§ci· e form§j§ra, az id®n m§r 

meg sem tartott§k a tanfolyamot. A program teh§t jelenleg §ll. Feladja? 

ï Nem, m§r elkezdt¿k a Roma Orvos-eg®szs®g¿gyi Integr§ci·s Szakkoll®gium 

szervez®s®t, amely aff®le nulladik ®vfolyamk®nt kapcsol·dna az 

orvosk®pz®shez, ®s a tºrv®nyek ez esetben lehetŖs®get adnak r§, hogy a 

szakkoll®giumot elv®gezve a legjobbak ism®t bejussanak az egyetemre. 

 

2014. augusztus 16. 
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M§r nem gyŤlºlik annyira az emberek a c§p§kat, mint az A c§pa c²mŤ 

film bemutat§sa ut§n jellemzŖ volt, v®li Jeff Kurr, a vil§g egyik 

legh²resebb, c§p§kkal foglalkoz· term®szetfilmese. A tengerek 

cs¼csragadoz·i, mikºzben alig t§madnak az emberre, p·tolhatatlan 

szerepet j§tszanak az ·ce§n ºkol·giai egyens¼ly§nak fenntart§s§ban. Jeff 

Kurr leg¼jabb alkot§sa a C§p§k a levegŖben, amelyet a Discovery 

Channel sug§roz a C§p§k hete mŤsorsorozat§ban. 

 

Jeff Kurr  

 

amerikai term®szetfilmes, b¼v§r, t®v®s producer. 1984-ben diplom§zott 

a San Dieg·-i Ćllami Egyetemen, majd helyi telev²zi·§llom§sokn§l 

dolgozott a kilencvenes ®vek elej®ig. 1991-tŖl kezdve specializ§l·dott 

a c§p§kra, az·ta sz§mos, szakmai d²jak sor§val jutalmazott 

dokumentumfilmet k®sz²tett r·luk. 

 

Hogyan ker¿lt elŖszºr szemtŖl szembe c§p§val b¼v§rk®nt? 

ï Sohasem fogom elfelejteni azt a pillanatot. Persze ®n is tele voltam 

elŖ²t®letekkel a c§p§kkal kapcsolatban, fŖk®nt A c§pa c²mŤ film miatt. ĉgy 

term®szetesen megijedtem, de azt§n meglepve tapasztaltam, hogy a c§p§t nem 

®rdeklem. Lassan eljutottam arra a pontra, hogy m§r kºzelebb szeretn®k 

ker¿lni az §llathoz, ®s mivel Ŗ nem kºzel²tett hozz§m, nekem kellett fel® 

¼sznom. K®sŖbbi mer¿l®seim sor§n megbizonyosodtam afelŖl, hogy rendk²v¿l 

·vatos §llatok, ®s az esetek tºbbs®g®ben, ha azt akarjuk, hogy kºzel jºjjenek 

hozz§nk, csalival kell odacs§b²tani Ŗket. 

ï Hogyan tud figyelni a testi ®ps®g®re, mikºzben filmezi Ŗket? 

ï Val·j§ban igen hasznos a kamera, amikor vesz®lyes §llatokat filmez az 

ember, mert aff®le pajzsk®nt is haszn§lhat·. Ha az egyik t¼l kºzel jºn, 

egyszerŤen r§¿tºk a kamer§val, ®s ez biztons§gos t§vols§gban tartja. De nem 

szabad elhallgatni azt sem, hogy val·ban vesz®lyes §llatok ezek, ®s 

k®ts®gtelen¿l k®pesek arra, hogy s¼lyos s®r¿l®seket okozzanak az embernek, 

ez®rt a forgat§s alatt mindig nagyon ·vatosak vagyunk, nem v§llalunk t¼lzott 

kock§zatot. K¿lºnºsen akkor fontos ez, amikor sok egy®b hal, a c§p§k 

t§pl§l®k§llatai ¼szk§lnak kºr¿lºtt¿nk, hiszen a vad§sz· c§pa esetleg 

ºsszet®veszthet benn¿nket a f·k§kkal, nagyobb halakkal. Azon ritka esetek 

h§tter®ben, amikor a nagy feh®r c§p§k megt§madj§k a f¿rdŖzŖket, szinte 

mindig az §ll, hogy rosszul azonos²tott§k az embert. Nem szabad ott v²zbe 

mer¿lni, ahol a kºzelben horg§sznak vagy f·k§k ®lnek, hiszen ezek mind 

vonzz§k a c§p§kat. 
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ï M§shogy gondolkodnak manaps§g az emberek a c§p§kr·l, mint n®h§ny 

®vtizeddel ezelŖtt? 

ï Negyven ®vvel ezelŖtt alig valaki tºrŖdºtt vel¿k, ®s ez nagyon rossz volt, 

hiszen azokat az §llatokat, amelyekkel nem foglalkozik a kºzv®lem®ny, 

kºnnyen ki lehet zs§km§nyolni, senkinek sem fognak hi§nyozni. Azt§n 1975-

ben, A c§pa c²mŤ film bemutat§sakor minden megv§ltozott. Ekkor az emberek 

elkezdt®k gyŤlºlni a c§p§kat, a tºbbs®g legsz²vesebben kiirtotta volna Ŗket. 

Egy gener§ci· sz§m§ra, kºzºtt¿k sz§momra is a megtestes¿lt gonossz§ v§ltak. 

A C§p§k hete c²mŤ mŤsorsorozat 1988-ban jelentkezett elŖszºr a Discovery 

Channelen, ®s azt gondolom, ennek is szerepe volt abban, hogy v§ltozni 

kezdtek a dolgok. Az emberek egyre tºbbet besz®ltek a tengerek 

cs¼csragadoz·ir·l, amelyek m§ra tal§n a vil§g legismertebb vad§llatai lettek. 

M§r arr·l is tud mindenki, hogy ®vi sz§zmilli· p®ld§nyt ºlnek le szinte 

kiz§r·lag az uszonyuk®rt. 

ï Megs®r¿lt valaha forgat§s kºzben? 

ï A legvesz®lyesebb pillanatot n®h§ny ®vvel ezelŖtt D®l-Afrika vizeiben ®ltem 

§t. Egy kis f®mtutajon ¿ltem, amely mºgºtt csal®tket vontattunk, ®s arra 

sz§m²tottunk, hogy a nagy feh®r c§pa majd feltºr a v²zbŖl, ®s r§rabol a csalira. 

Ehelyett viszont alig n®h§ny centire a tutajt·l kirobbant a v²zbŖl, ®s §tugrott a 

fejem fºlºtt. £n pedig alulr·l n®ztem a feh®r has§t, amint az ºt m®ter hossz¼, 

1300 kil·s §llat §trep¿l fºlºttem. Amikor viszszaesett a v²zbe, lefrºcskºlt, m§s 

bajom nem tºrt®nt, de ez volt ®letem legnagyobb ®lm®nye. Azt hiszem, enn®l 

kºzelebb senki sem ker¿lt m®g a tengerbŖl kiugr· c§p§hoz a vil§gon. Hirtelen 

§t®reztem, hogy mit ®rezhetnek a f·k§k. A c§pa minden elŖjel n®lk¿l tºr elŖ a 

v²zbŖl, a f·k§knak az esetek fel®ben m®gis siker¿l elmenek¿lni¿k. Szerencs®re 

esetemben r§jºtt, hogy nem f·ka vagyok, ez®rt tºbbet nem t§madott, ink§bb a 

csalit kapta el. 

ï Ahogy besz®l, abb·l az az ®rz®se t§madhat az embernek, hogy ha nem 

csin§lunk nagy butas§got, eg®sz nyugodtan ¼szk§lhatunk a kºzel¿kben. 

ï Nem mondan§m, hogy nem vesz®lyesek, ink§bb azt, hogy nem ®rdekelj¿k 

Ŗket. De egy§ltal§n nem akarom azt a t®vk®pzetet kelteni az emberekben, hogy 

felesleges az ·vatoss§g. Sajnos elŖfordul, hogy egyesek sz§nd®kosan 

pr·b§lnak a nagy feh®r c§p§k kºzel®be f®rkŖzni v®dŖketrec n®lk¿l. B§r ez 

id§ig m®g senki sem sebes¿lt meg, de az eff®le mutatv§nyok idŖz²tett bomb§k. 

ï Mi®rt n®zik az emberek a c§p§kr·l k®sz¿lt dokumentumfilmeket? A tud§sra 

v§gynak, vagy csak a v®rt, a brutalit§st, a horrort akarj§k l§tni? 

ï Sokf®le okb·l lehetnek n®pszerŤek e filmek. Vannak, akik f®lnek tŖl¿k, ak§r 

a szºrnyektŖl. Pszichol·giailag nem meglepŖ, hogy amitŖl f®l¿nk, egy¼ttal 

vonz is benn¿nket, ²gy el tudom k®pzelni, hogy sokan emiatt n®zik a 

filmjeimet. De m§sokat ink§bb e tºrt®netek tudom§nyos oldala ®rdekel. Sok 

olyan fiatal term®szetfilmessel ®s tengerbiol·gussal besz®lgettem az ®vek 
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sor§n, akik az®rt v§lasztott§k hivat§sukat, mert meg®rintette Ŗket a C§p§k hete 

a t®v®ben. 

ï Sok c§pa ®l a vil§g tengereiben? Mennyire vesz®lyeztetett §llatok? 

ï Ezt nagyon neh®z ak§r megbecs¿lni is. Az biztos, hogy ha csak a c§pauszony 

kedv®®rt leºlt ®vi sz§zmilli· p®ld§nyt n®zz¿k, sok okunk van agg·dni ®rt¿k. 

De sikersztorik is elŖfordulnak. Az Egyes¿lt Ćllamok nyugati partvid®k®n, 

Kalifornia vizeiben n®h§ny ®vtizeddel ezelŖtt igen kritikuss§ v§lt a nagy feh®r 

c§p§k helyzete, majdnem kihaltak. Azt§n h¼sz ®ve v®deni kezdt®k, ®s az·ta 

olyannyira megnŖtt a popul§ci·juk, hogy ma m§r vagy k®tezren lehetnek. 

Ennyi p®ld§ny pedig m§r nemzed®kek ·ta nem ®lt arrafel®. D®l-Kalifornia 

partjain§l mindennapos dolog, hogy a szºrfºsºk ®s a kajakosok fiatal feh®r 

c§p§kat l§tnak a v²zben, ®s nem tºr ki emiatt hiszt®ria. A tºbbs®g tudja, 

jelenl®t¿k puszt§n annak a jele, hogy seg²tenek fenntartani az ·ce§n eg®szs®ges 

ºkol·giai egyens¼ly§t. 

ï Mennyire val·s§gosak a szitu§ci·k a term®szetfilmekben? Hogyan veszik fel 

a bemutatott jeleneteket? 

ï A legtºbb ember azt gondolja, a c§p§kr·l forgatni annyit jelent, hogy az 

ember kimegy egy cs·nakkal a ny²lt tengerre, majd beugrik a v²zbe, 

bekapcsolja a kamer§t, ®s k®sz. A c§p§k a val·s§gban szinte megfoghatatlanok, 

²gy a forgat§s legnehezebb r®sze, hogy megtal§ljuk Ŗket, ®s kºzel ker¿lj¿nk 

hozz§juk. M®g ahol elvileg sok c§pa ®l (mint p®ld§ul a d®l-afrikai Seal 

Islanden, a F·ka-szigeten), ott is elŖfordul, hogy napokig egyet sem tal§lunk, 

²gy nincs mit forgatni. Ez nem olyan, mint amikor Tanz§ni§ban be¿l az ember 

a Land Roverbe, kiaut·zik a szavanna pontosan ismert r®sz®be, ®s ott 

naphosszat filmezheti a gep§rdokat. 

ï A t§mad§s elh§r²t§s§nak sokf®le Ăbiztosò m·dj§r·l lehet hallani. ¥n melyikre 

esk¿szik? 

ï Sz§mos t§mad§st t¼l®lt emberrel besz®lgettem m§r, ®s ennek alapj§n 

mondhatom, hogy att·l a c§p§t·l kell legink§bb f®ln¿nk, amelyet nem is 

l§tunk. A megt§madottak ugyanis egytŖl egyig arr·l sz§moltak be, fogalmuk 

sem volt r·la, hogy kºzeledik a vesz®ly. Olyan gyorsan tºrt®nt az eg®sz, ®s 

olyannyira meglepet®sk®nt ®rte Ŗket, hogy m®g megn®zni sem tudt§k az 

§llatot, nem tudtak le²r§st adni r·la. Olyan c§pa, amely az emberek l§t·kºr®be 

ker¿l, szinte sosem t§mad. ĉgy a legjobb tan§cs az, hogy gyakran n®zz¿nk kºr¿l 

a v²zben. £n folyton ezt teszem. Ha ®szrevessz¿k az §llatot, ®s az ennek 

ellen®re kºzelebb jºn hozz§nk, tal§n akkor j§runk el a legokosabban, ha 

agressz²v mozdulatot tesz¿nk fel® (p®ld§ul ir§ny§ba ¿t¿nk a kez¿nkkel), hogy 

l§ssa, mi is l§tjuk Ŗt. Ekkor szinte biztos, hogy od®bb§ll, mivel lesbŖl t§mad· 

ragadoz·. Ez azt jelenti, hogy olyan pr®da§llatra szeret vad§szni, amelyik nem 

tud a jelenl®t®rŖl, ²gy meglepet®sk®nt ®ri a t§mad§s. 

ï Van a c§p§k ®let®nek olyan jelenete, amelyet m®g nem siker¿lt lefilmeznie? 
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ï Azt hiszem, hogy a term®szetfilmesek Szent Gr§lja a nagy feh®r c§pa 

p§rz§s§nak ®s sz¿l®s®nek megºrºk²t®se lenne [a c§p§k pet®i m®g az anya test®n 

bel¿l kikelnek, ®s szabadon mozg· kisc§p§k jºnnek vil§gra]. E momentumokat 

m®g senki sem vette filmre, ²gy nemcsak a filmesek ®s a n®zŖk, de a tud·sok 

sz§m§ra is szenz§ci·s lenne. Olyan keveset tudunk ezekrŖl az §llatokr·l, hogy 

igaz§b·l k®sz¿lni sem tudunk egy eff®le jelenetre. A puszta szerencs®n m¼lott, 

hogy a d®l-afrikai False Bayben 2000-ben egy olyan b§lna tetem®re tal§ltunk, 

amelyen ®ppen huszonh®t nagy feh®r c§pa lakm§rozott. Ez volt a 

legl§tv§nyosabb dolog, amellyel valaha is tal§lkoztam. Az adta a 

k¿lºnlegess®g®t, hogy a nagy feh®r c§p§k §ltal§ban mag§nyosan ®lnek ®s 

vad§sznak, csak egy ekkora t§pl§l®kforr§s k®pes r§b²rni Ŗket, hogy 

huszonheten osztozzanak ugyanazon a pr®d§n.  

 

2014. augusztus 23. 

  



179 

 

{¢w!¢;DL! ! ½¦I!b¸ ![!¢¢ 
 

Visszavonul minden idŖk legnagyobb nŖi sakkoz·ja, Polg§r Judit. B§r 

szinte sohasem indult nŖi versenyeken, mert igazi kih²v§st csak a f®rfi 

nagymesterek jelentettek sz§m§ra, nem hiszi, hogy a nŖk sz¿letetten 

lenn®nek gyeng®bbek a sakkban. A kºrnyezet ®s az emberrel szembeni 

elv§r§sok viszont meghat§rozz§k a sorsukat. 

 

Mi®rt vonul vissza?ï Ilyen dºnt®s nyilv§nval·an nem egyik napr·l a m§sikra 

sz¿letik meg az emberben. Nem vagyok hirtelen term®szetŤ, a versenyszerŤ 

sakkoz§s abbahagy§s§r·l hozott dºnt®s pedig k¿lºnºsen neh®z volt, hiszen 

ami·ta az eszemet tudom, a sakk volt az ®letem. Huszonºt ®ve vezetem a nŖi 

vil§granglist§t, tºbb mint harminc ®ve sakkozom, ®s az olimpiai m§sodik 

helyez®s most sz®p pillanat a visszavonul§sra. Az elm¼lt k®t ®vben annyi 

minden tºrt®nt velem, ami b§r a sakkal, de nem a versenyz®ssel kapcsolatos, 

hogy egyre nehezebb volt a gyakori utaz§st k²v§n· akt²v sportot ®s a tºbbi 

elkºtelezetts®gemet ºsszehangolni. Dolgozom az alap²tv§nyunkban, 

sakkszakkºnyvet ²rtam, a sakk mint k®szs®gfejlesztŖ eszkºz pedig beker¿lt a 

Nemzeti alaptantervbe. Az oktat§si programunk csaknem sz§z iskol§ban van 

jelen. V§lasz¼t el® ker¿ltem teh§t, ®s ®n maximalista vagyok. Ha valamit 

csin§lok, abban teljes m®rt®kben el akarok m®ly¿lni. Ahogy h§rom ®vtizede a 

sakkban m®ly¿ltem el, amennyire csak k®pes voltam r§, most tov§bbl®pek, ®s 

az oktat§sra fogok koncentr§lni. 

ï Sz§mos legenda forog kºzsz§jon arr·l, hogy a sz¿lei milyen eszkºzºkkel 

nevelt®k, edzett®k ºnt ®s a testv®reit gyerekkorukban. ¥nsz§nt§b·l kezdett 

sakkozni, vagy kºtelezŖ volt? 

ï £desap§m nevel®si elm®lete szerint egy dologra kell f·kusz§lni, amikor a 

gyermeket tan²tjuk. Ez m§r a sz¿let®s¿nk elŖtt megfogant benne: amikor 

megismerte ®desany§mat, m§r akkor arr·l mes®lt neki, hogy hat gyermeke 

lesz, ®s e szerint fog vel¿k foglalkozni. Azt§n h§rom gyerekn®l meg§lltak, mert 

gondolom, nem volt kºnnyŤ vel¿nk az ®let. Zsuzsa nŖv®rem kezdett sakkozni, 

m®ghozz§ akkor, amikor v®letlen¿l megtal§lta a sakk-k®szletet a fi·kban. 

Ekkor h§rom ®s f®l ®ves volt, ®s abban az idŖben matematik§val is Ăkomolyanò 

foglalkozott. N®gy®ves kor§ban el®rte az elsŖ nagy siker®t, ®s ap§m ekkor ¼gy 

dºntºtt, hogy nem lehet egyszerre csin§lni a matematik§t ®s a sakkot is, ®s az 

ut·bbit v§lasztott§k. M®ghozz§ az®rt, mert abb·l versenyeket rendeznek, ®s a 

versenyek eredm®nye objekt²ven megmutatja, hogy ki a jobb. Persze k®sŖbb 

mindannyian r§jºtt¿nk, hogy nem ilyen egyszerŤ a k®p. 

ï ¥n hogyan kezdett j§tszani? 

ï Mivel Zsuzsa ®s Zs·fia m§r sakkozott, nekem a vil§g legterm®szetesebb 

dolga volt, hogy ezzel kell foglalkoznunk otthon. £s a tºbbiek sz§m§ra is 
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mag§t·l ®rtetŖdŖ volt, hogy belŖlem is sakkoz· lesz. A sz¿leim feladt§k a 

munk§jukat, ®s pedag·gusk®nt a mi oktat§sunkra koncentr§ltak. Ap§m ezer 

sz§zal®kig hitt benn¿nk, any§m volt a motor, amely lehetŖv® tette, hogy 

mindez mŤkºdjºn. Voltak nehezebb idŖszakok, fŖleg a sz¿leimnek. Kevesen 

t§mogatt§k a felfog§sukat, ®s m®g kevesebben b²ztak abban, hogy siker¿lhet 

nekik. 

ï M§r akkor, n®h§ny ®vesen is kitºltºtte a sakk a teljes napj§t? 

ï Fokozatosan nehezedtek az edz®sek. Kezdetben naponta csak egy-k®t ·r§t 

sakkoztunk, megtanultuk a l®p®seket. Azt§n nyolc-kilenc ®vesen m§r ºt-hat 

·r§t biztosan sakkal foglalkoztunk. Mag§ntanul·k voltunk, ²gy idŖnk®nt le 

kellett vizsg§znunk a tant§rgyakb·l. Tanul§ssal a vizsg§k elŖtti idŖszakban 

tºrŖdt¿nk. Az §ltal§nos iskola elsŖ n®h§ny ®v®ben ez igen kºnnyen ment, 

hiszen akkor m®g nincs sok tanulnival·. K®sŖbb pedig m§r nem volt fontos a 

sz§munkra, milyen jegyeket kapunk, csak annyira, hogy elv®gezz¿k az iskol§t. 

Akkor m§r egy®rtelmŤ volt, hogy mindannyian hivat§sos sakkoz·k lesz¿nk, 

²gy csak erre kellett koncentr§lnunk. A gyakori k¿lfºldi utaz§sok alkalm§val 

pedig rengeteget tanultunk a gyakorlati ®letbŖl, sokkal tºbbet, mint amennyit 

egy §tlagos iskol§snak alkalma van megismerni a vil§gb·l. 

ï Nem hi§nyoztak a korukbeli gyerekek? 

ï Sportol§s kºzben tal§lkoztunk m§s gyerekekkel. Pingpongoztunk a sakk 

mellett, amolyan kieg®sz²tŖ testmozg§sk®nt. A belv§rosi lak§sunk melletti 

pinc®ben mŤkºdºtt egy asztaliteniszklub. Ott j§tszottunk, ®s term®szetesen 

kort§rsakkal edzett¿nk egy¿tt. 

ï Hogyan fogadta ºnºket a tºbbi sakkoz·, akik kºzºtt, gondolom, idŖs b§csik 

voltak tºbbs®gben? 

ï Ez nem elsŖsorban nekem okozott neh®zs®get, hiszen ®n m§r harmadik 

voltam a sorban, ®s mire elkezdtem versenyezni, a tºbbi sakkoz·, ¼gymond, 

kellŖk®pp meg volt puh²tva. Megtapasztalhatt§k m§r, hogy kisgyerekkel kell 

j§tszaniuk, aki nyer is ellen¿k. Persze k¿lfºldºn sokan nehezen viselt®k ezt. 

Tizenk®t ®ves koromban vertem meg az elsŖ nagymestert. K®sŖbb mondt§k, 

hogy a parti ut§n az elŖt®rben, a lift mellett verte a fej®t a falba. Egy®ntŖl f¿gg, 

ki hogyan viseli az ilyet. A nyolcvanas ®vekben a sakkban is sokkal erŖsebben 

®ltek a megszok§sok, az elv§r§sok. Akkoriban feltŤnt mindenkinek, ha a tºbb 

sz§z f®rfi j§t®kos kºzºtt van egy kisl§ny, aki gyŖz. Kilenc®ves koromban 

nyertem az elsŖ jelentŖs nemzetkºzi torn§mat New Yorkban. A nyolc partib·l 

az elsŖ hetet megnyertem, a nyolcadikban dºntetlen is el®g volt a gyŖzelemhez. 

Az ellenfelek kºz¿l akadt, aki csod§lt, m§s k§romkodott vagy kezet sem fogott. 

Viszont m§snap az ¼js§gok c²moldal§ra ker¿ltem, hiszen nem volt elŖtte senki, 

aki ilyen fiatalon, r§ad§sul l§nyk®nt ilyen sikereket ®rt volna el. Ma m§r m§s a 

helyzet: a gyerekkor¼ nagymestereken kis t¼lz§ssal nem lepŖdik meg senki. 

ï Amikor kider¿lt, hogy m®g a testv®rein®l is sikeresebb sakkoz· lesz, Ŗk 

hogyan fogadt§k mindezt? 
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ï Kor§bban ®n is feltettem magamnak a k®rd®st: mi®rt nem rivaliz§ltunk 

egym§ssal soha? Mert soha nem versengt¿nk egym§ssal, soha nem 

irigykedt¿nk a m§sik sikereire. Arra jutottam, hogy a kºzºtt¿nk l®vŖ erŖs 

ºsszetart§st a k¿lvil§g ellens®ges hozz§§ll§s§nak ®s az ebbŖl fakad· 

neh®zs®geknek kºszºnhett¿k. Olyan sok t§mad§s ®rte a csal§dunkat, hogy 

mindez m§r csak dacb·l is ºsszekov§csolt minket. B§rmelyik¿nk siker®t kºzºs 

jutalomk®nt ®lt¿k meg, a kºzºs edz®sek elismer®sek®nt. K¿lºnºsen Zs·fival 

edzett¿nk sokat egy¿tt. Abszol¼t szurkoltunk egym§snak. 

ï A tizen®ves fiatalok sz§m§ra §ltal§ban nem el®g, ha csak a pingpongedz®sen 

tal§lkoznak a t§rsaikkal, fŖk®nt az ellenkezŖ nemŤekkel. Soha nem akart 

sakkoz§s helyett ink§bb bulizni menni, t§rsas§gba j§rni? 

ï Sosem voltam az a buliz·s t²pus, fŖk®nt itthon. Nagyon ritk§n elmentem 

ismerŖsºkkel diszk·ba, de nem igaz§n v§gytam r§. K¿lfºldºn a versenyek 

ut§n, ha j· volt a hangulatom, j·l j§tszottam, gyakrabban mentem 

kikapcsol·dni. Sohasem mer¿lt fel bennem, hogy a sakk helyett b§rmi m§st is 

csin§lhatn®k. Val·sz²nŤleg az®rt, mert gyermekkoromban t¼l hamar jºttek az 

eredm®nyek, szinte folyamatosan siker®lm®nyek ®rtek. EgyszerŤen nem volt 

akkoriban hull§mvºlgy, amely elbizonytalan²tott, elkedvetlen²tett volna. 

Persze k®sŖbb voltak olyan idŖszakok, amikor nem ment a j§t®k, nem jºttek az 

eredm®nyek, de akkor m§r el®g idŖs voltam ahhoz, hogy ezt feldolgozzam 

an®lk¿l, hogy mindent feladn®k. 

ï Egy ®vtizedek ·ta akt²v sakkoz· hogyan k®sz¿l fel a versenyekre? 

Ugyanolyan intenz²v edz®sre van sz¿ks®ge, mint az ¼joncoknak? 

ï A sakk ugyan¼gy mŤkºdik, mint a p®nz. Nincs az a p®nz, amelyet ne tudn§l 

elkºlteni, de ha valaki a kºzepes ®letsz²nvonallal is megel®gszik, ahhoz nincs 

sz¿ks®g v®gtelen vagyonokra. A sakkra ugyanez igaz: minim§lis gyakorl§sra 

mindig sz¿ks®g van, hogy az ember felk®sz¿ltnek mondhassa mag§t, ®s ne 

maradjon sz®gyenben, de ha fºlsŖbb szintekre akar l®pni, a napi tizenn®gy 

·r§nyi felk®sz¿l®s sem el®g. Ez sok ®lj§t®kosn§l ki®g®shez vezet, hiszen 

olyannyira beker¿lnek a sz¿ntelen gyakorl§s, elemz®s v®gel§thatatlan 

spir§lj§ba, hogy egy idŖ ut§n m§r nem k®pesek ®lvezni a j§t®kot. 

ï P®nzkereseti foglalkoz§ss§ v§lhat a sakk?ï A sakk nem lehet munka, 

legal§bbis ha valaki sikeres akar lenni. Az ember nem tud benne elŖrel®pni, ha 

kºteless®gnek tekinti, mert olyankor ®pp azok a r®szek kapcsol·dnak ki az 

agy§ban, amelyekre a sakkhoz a legnagyobb sz¿ks®g van. £n ¼gy tapasztaltam, 

hogy a legnagyobb eredm®nyek akkor jºnnek, ha minden egyes idegsz§lammal 

a j§t®kra koncentr§lok. A legtºbb j§t®kos m®g a zuhany alatt is a legjobb 

strat®gi§n gondolkozik. 

ï Kell ºnnek sakkt§bla ®s b§buk a gyakorl§shoz, vagy fejben tºrt®nik az eg®sz? 

ï Mindenki azt gondolja, aki eljºn hozz§nk, hogy tele vagyunk edzŖfigur§kkal, 

pedig az az igazs§g, hogy olyan sok partit l§ttam m§r az ®letemben, ®s olyan 

szoros kapcsolatba ker¿ltem a b§bukkal, hogy nincs m§r r§juk sz¿ks®gem a 
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gyakorl§shoz. Olyan ez, mint amikor egy j·l ismert v§ros t®rk®p®t k®pzelj¿k 

el. Nem kell lerajzolnunk az utc§kat, hogy elk®pzelj¿k az ¼tvonalat k®t hely 

kºzºtt. 

ï A sz§m²t·g®pek hogyan hatnak a jelenkori sakkra? 

ï £n 1989-ben, tizenh§rom ®vesen kaptam az elsŖ laptopomat, amikor 

Magyarorsz§gon m®g igen keveseknek volt hordozhat· sz§m²t·g®p¿k. 

Akkoriban n®h§ny ezer j§tszma volt az adatb§zisunkban, mostanra ez a sz§m 

j·csk§n t²zmilli· fºlºtt van. Teh§t t²zmilli· m¼ltb®li parti minden l®p®s®t 

elemezni tudjuk. Ennek hat§s§ra az ut·bbi t²z-tizenºt ®vben drasztikusan 

megv§ltozott a sakk. Sokkal ink§bb sportt§ v§lt abban az ®rtelemben, hogy a 

felk®sz¿l®s c®lszerŤbb, tudatosabb lett. A mostani ®lj§t®kosok nagy figyelmet 

ford²tanak a formaidŖz²t®sre ®s a stresszhelyzetek kezel®s®re. R®gen sokan 

abba a hib§ba estek, hogy hi§ba voltak versenyen k²v¿l remek j§t®kosok, ott ®s 

akkor ezt nem tudt§k megmutatni a kºzºns®gnek, mintha vizsgadrukkjuk lett 

volna. Az ezredfordul·ig a felk®sz¿l®s idej®n sakkt§bla volt elŖtt¿nk. 

Figur§kat tologattunk naphosszat, besz®lgett¿nk, ®s ®lvezt¿k az izgalmas 

had§ll§sok megold§s§t, majd le²rtuk a konkl¼zi·kat egy f¿zetbe vagy a 

sz§m²t·g®pbe. Ehhez k®pest manaps§g a j§t®kosok nem is hordanak magukn§l 

sakk-k®szletet, csak a komputer elŖtt ¿lnek eg®sz nap. ĉgy a kor§bban 

megszokottn§l sokszor tºbb adatot tudunk feldolgozni. Megvizsg§lhatjuk, 

hogy a kºvetkezŖ ellenfel¿nk hogyan reag§l a k¿lºnf®le l®p®sekre, mik az 

erŖss®gei ®s a gyeng®i. Tizen®ves koromban t²zkil·nyi jegyzetet hordtam 

magammal a versenyekre. Ma m§r el®g egy sz§m²t·g®p. 

ï Van k¿lºnbs®g a f®rfi ®s a nŖi sakkoz·k k®pess®gei, adotts§gai kºzºtt? 

ï Csak k®t olimpi§n indultam a nŖk kºzºtt, k®sŖbb m§r f®rfiakkal 

versenyeztem, mert akkor fejlŖdhettem igaz§n, ha nagyobb kih²v§soknak 

kellett megfelelnem. K®ts®gtelen, hogy a nŖk §tlagos £lŖ-pontsz§ma 

[sakkranglista-pontrendszer, melyet megalkot·j§r·l, £lŖ Ćrp§d fizikusr·l 

neveztek el] j·val alacsonyabb, mint a f®rfiak®. Ennek oka szerintem fŖk®nt a 

sztereot²pi§kban ®s a k¿lvil§g hozz§§ll§s§ban keresendŖ ®s nem az ºrºklºtt 

biol·giai k¿lºnbs®gekben. Huszonºt ®vvel ezelŖtt egyszer egy nagymester azt 

mondta nekem: ĂNŖvel j§tsszak? Legkºzelebb mivel, kuty§val?ò Akkoriban a 

nŖk szinte §ttºrhetetlen skatuly§ban ®ltek. De a saj§t gyerekeimen ®s az ®n 

neveltet®semen is l§ttam, hogy a kºrnyezet milyen hatalmas m®rt®kben 

befoly§solja a gyerekeket, legyenek fi¼k vagy l§nyok. 

ï Ink§bb az ºrºklºtt tehets®g®nek vagy a gyakorl§snak, tanul§snak 

tulajdon²tja, hogy a vil§g legjobb nŖi sakkoz·ja lett? 

ï Nyilv§nval·an fontos, hogy az ember milyen alkat. £n maximalista, 

versenyzŖ egy®nis®g vagyok. Az eredm®nyek nyolcvan-kilencven 

sz§zal®k§®rt az elv®gzett munka a felelŖs, nem az ºrºklºtt k®pess®gek. Olyan 

kor§n kezdtem el sakkozni, hogy a j§t®k, mondhatni, a m§sodik anyanyelvem. 
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A sakk §ltal pedig a versenyszellemem is erŖsºdºtt, hiszen a gyŖzelmek 

ºrºmºt adtak, ®s m®g tºbbet akartam belŖl¿k. 

ï Hogyan neveli a gyerekeit? Kºveti ®desapja elveit? 

ï Nem, a gyerekeim iskol§ba j§rnak. Nekem akt²v sakk-karrierem volt, a 

f®rjem is praktiz§l· §llatorvos, ²gy azt a fajta nevel®st, amelyet a sz¿leim 

folytattak, ha akartuk volna, akkor sem tudtuk volna megval·s²tani. A 

gyerekek sakkoznak az iskolai sakkszakkºrben, n®ha versenyeznek is, de nem 

olyan magas szinten ®s nem olyan fanatikusan. Persze a sportol· sz¿lŖk nem 

egyszerŤ emberek. A saj§t elmaradt sikereiket pr·b§lj§k a gyerekeiken 

kereszt¿l §t®lni, ®s nincsenek tiszt§ban azzal, hogy ez nagyon sokszor §rtalmas 

a gyerek sz§m§ra. 

ï Egyetlen c²m hi§nyzik az eredm®nyei kºz¿l: nem lett f®rfivil§gbajnok. 

Hi§nyzik? 

ï Persze j· lett volna, ha siker¿l, hiszen 2005-ben eg®szen kºzel jutottam 

hozz§, ®s biztos nagy ®lm®ny lett volna. De a titulus nem hi§nyzik. Nincs 

bennem hi§ny®rzet. 

 

2014. szeptember 6. 
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A jelenkori ifj¼s§gi fesztiv§lok v®gsŖ soron az antik vall§si n®p¿nnep®lyek 

ut·dainak tekinthetŖk, §ll²tja Szab· J§nos Zolt§n kult¼rakutat· most 

megjelent A fesztiv§ljelens®g c²mŤ kºtet®ben. A fesztiv§lok fejlŖd®se a 

tºrt®nelem folyam§n a t§rsadalmi v§ltoz§sokkal p§rhuzamos p§ly§t ²rt le, 

²gy kutat§sukkal az emberi kult¼ra v§ltoz§sait is jobban meg®rthetj¿k. 

 

Szab· J§nos Zolt§n  

1973-ban sz¿letett Hevesen, strat®giai elemzŖ-tervezŖ ®s 

kult¼rakutat·. A Kossuth Lajos Tudom§nyegyetemen szerzett 

mŤvelŖd®si- ®s felnŖttk®pz®simenedzser-diplom§t, majd ugyanott 

(akkori nev®n m§r a Debreceni Egyetemen) doktor§lt 

nevel®studom§nyb·l. Tan²tott az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetemen 

®s a Szent Istv§n Egyetemen. A fesztiv§ljelens®g c²mŤ kºnyve a 

hetekben jelent meg a Typotex Kiad· gondoz§s§ban.  

 

Hogyan ker¿lt kapcsolatba a fesztiv§lok kutat§s§val? 

ï Debrecenben dolgoztam sz²nh§zi menedzserk®nt, amely akkoriban ¼jszerŤ 

dolog volt. Ekkor kezdtem a sz²nh§z kialakul§s§nak tºrt®net®t kutatni, ®s 

csakhamar vil§gos lett sz§momra, hogy a sz²nh§z ®s a mai fogalmaink szerint 

fesztiv§lnak nevezhetŖ ºsszn®pi ¿nnepek egy tŖrŖl fakadnak. IdŖvel azt§n 

§tfordult az ®rdeklŖd®sem, ®s a fesztiv§lok tºrt®nete kezdett foglalkoztatni. 

Ismereteim szerint ugyanis §tfog· m·don m®g senki nem dolgozta fºl a 

fesztiv§lok kialakul§s§nak folyamat§t ®s tºrt®net®t. 

ï Ma rengeteg olyan esem®nyt h²vnak fesztiv§lnak, amelyek legal§bbis elsŖ 

l§t§sra nem is hasonl²tanak egym§sra. Az ºn ®rtelmez®s®ben mi tekinthetŖ 

fesztiv§lnak? 

ï A fesztiv§l ºsszn®pi ¿nnep. A r®gi korok ¿nnepei a helyi kºzºss®g minden 

tagj§t igyekeztek bevonni. ElsŖdleges volt, hogy a r®sztvevŖk emelkedett 

hangulatban ¿nnepeljenek, megfeledkezzenek a h®tkºznapokr·l, ®s mindez 

boldogs§g®lm®nyt okozzon sz§mukra. Ezek a kulcst®nyezŖk, de emellett 

fontos szempont az is, hogy hosszan, §ltal§ban tºbb napig tartson a 

fesztiv§lnak nevezett esem®ny, ®s a r®sztvevŖk vil§gl§t§sa kºzºs legyen. 

ï A kºnyvben az ·kori ¿nnepeket a modern fesztiv§lok elŖk®pek®nt mutatja 

be. Mennyiben feleltethetŖk meg ezek egym§snak, ®s miben k¿lºnbºznek? 

ï Nem nevezn®m fesztiv§lnak az antik ¿nnepeket, ez az anal·gia mindºssze 

ut·lagos kre§ci·. ŕk maguk biztos nem haszn§lt§k ezt a sz·t, hiszen az csak 
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az 1500-as ®vek v®g®n jelent meg, ®s a XVIIIïXIX. sz§zadban v§lt elterjedtt®. 

Az ·kori ¿nnepekben is alapvetŖ volt ugyanakkor az ºsszn®pi jelleg, ®s a 

r®sztvevŖk boldogs§g®lm®nye is hasonl· lehetett a mai fesztiv§lok 

l§togat·inak hangulat§hoz. Az ·kori ®s kºz®pkori ¿nnepek eszmeis®g®ben 

ugyanakkor hangs¼lyos volt a vall§shoz ®s a liturgi§hoz val· kapcsol·d§s. 

ï Hogyan alakultak ki a polg§ri fesztiv§lok, amelyekben nem a vall§s volt a fŖ 

szervezŖerŖ? 

ï Ez egybeesett a mŤv®szet individualiz§ci·j§val. A renesz§nszt·l kezdve 

elŖt®rbe ker¿ltek a mŤv®szek, ekkort·l v§lt fontoss§ a mŤveket elŖ§ll²t· 

mŤv®sz szem®lye. A kora kºz®pkorb·l alig maradt fenn a zeneszerzŖk neve, 

akkoriban mindºssze ¿gyes mesterembernek sz§m²tottak a t§rsadalomban, ®s 

nem tartott§k becsben Ŗket. A XVI. sz§zadt·l kezdve a mŤv®szetet kedvelŖ 

kºzºns®g felfedezte a mŤv®szeket, majd a XIX. sz§zadra megjelentek a szinte 

vall§sos im§dattal kºr¿llengett szt§rok. A vall§sos ¿nnepek pedig egyre ink§bb 

polg§ri ¿nnepp® v§ltak. 

ï Kik alkott§k akkoriban a kºzºns®get? Az elit tagjai vagy ®ppen a szeg®nyek? 

ï A r®gi korok ¿nnepeinek l®nyege volt, hogy mindenki jelen legyen, a teljes 

kºzºss®g, a helyi t§rsadalom minden r®tege. EbbŖl a szempontb·l is 

p§rhuzamba §ll²that·k a mai fesztiv§lok ®s a r®gebbi korok hasonl· 

rendezv®nyei. A kºz®pkorban m®g az uralkod· r®szv®tel®vel megtartott 

¿nnepeken is jelen lehetett mindenki, a v§rosi felvonul§sokban r®szt vett az 

eg®sz telep¿l®s lakoss§ga. A felvil§gosod§s idej®n azt§n az arisztokr§cia egyre 

jobban elvonult a kºzn®p kºzel®bŖl ®s lehetŖleg a l§t·kºr¿kbŖl is. Kett®v§ltak 

az udvari ®s a n®pi ¿nnepek. Az arisztokr§cia ¿nnepei tekinthetŖk a mŤv®szeti 

fesztiv§lok kºzvetlen elŖk®p®nek. Emiatt az elsŖ, tiszt§n mŤv®szeti 

seregszeml®k (p®ld§ul az 1876-ban alap²tott Bayreuthi ¦nnepi J§t®kok) 

l§togat·i kºzºtt szinte kiz§r·lag az uralkod· ®s gazdas§gi elit tagjait tal§ljuk. 

Ezeken a kºzºns®g nem vehetett semmilyen m·don r®szt a j§t®kban, az 

oper§kat szinte pisszen®s n®lk¿l illett v®gighallgatniuk a r®sztvevŖknek. Az 

interaktivit§s megmaradt a helyi polg§rs§g §ltal ®letre h²vott v§rosi ¿nnepek 

jellegzetess®g®nek. 

ï Ezek szerint az elsŖ mŤv®szeti fesztiv§lok z§rts§gukb·l fakad·an ®ppen 

ellenpontjai voltak a mai megfelelŖiknek. Hogyan v§ltozott meg az idŖk 

folyam§n a kºzºns®g ºsszet®tele? 

ï A XIX. sz§zad v®g®tŖl az elsŖ vil§gh§bor¼ig szinte kiz§r·lag a komolyzene 

(fŖk®nt az opera) kºr® szervezŖdºtt mŤv®szeti fesztiv§lokat rendeztek, ®s ezek 

kºzºns®ge tov§bbra is a t§rsadalom felsŖbb r®tegeibŖl ker¿lt ki. A k®t 

vil§gh§bor¼ kºzºtt jºttek l®tre az elsŖ filmfesztiv§lok. Minthogy a filmek az 

oper§kkal ellent®tben a kev®sb® tehetŖs n®poszt§lyok fŖ sz·rakoz§si 

lehetŖs®g®t jelentett®k, a filmfesztiv§lok is ®rdekelhett®k Ŗket. Csakhogy 

kezdetben ezeken fŖk®nt a szakma vett r®szt, sok esetben z§rtak maradtak a 

laikus kºzºns®g elŖtt, melynek szerepe a rajong§sra (p®ld§ul a cannes-i 
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bevonul§s a vºrºs szŖnyegen) korl§toz·dott. A filmfesztiv§lok akkoriban 

elsŖsorban a mŤvek szakmai b²r§lat§r·l, megm®ret®s®rŖl sz·ltak. 

ï Az operafesztiv§lokon is versengtek egym§ssal a zenemŤvek? 

ï Igen, a kompet²ci· mindig is az ¿nnepek kºz®ppontj§ban §llt. Noha nem 

mindig mondt§k ezt ki, nem mindig adtak fizikai d²jat a gyŖztesnek, mindenki 

tudhatta, hogy melyik mŤ volt a legjobb, melyik aratott legink§bb sikert, teh§t 

melyik gyŖzºtt. A n®zŖk mindig ®rt®kelnek, ®s a kultur§lis eml®kezet megŖrzi 

a kimondott vagy kimondatlan gyŖzteseket, a jelentŖs form§tum¼ alkot·kat. 

ï Mikor jºttek l®tre az igaz§n sz®les tºmegeket vonz· mŤv®szeti esem®nyek? 

ï A ny²lt filmfesztiv§lok a m§sodik vil§gh§bor¼ ut§n teljesedhettek ki. A 

nagykºzºns®g fel® val· nyit§s pedig ¼jra az ºsszn®pi ¿nnep ir§ny§ba 

mozd²totta el a fesztiv§lokat, ®s ezzel a mŤv®szeti rendezv®nyek ¼jra nagyobb 

j§t®klehetŖs®get biztos²tottak a r®sztvevŖknek. Megalakultak azok a 

filmfesztiv§lok, amelyek ak§r tºbb ezer ember r®szv®tel®vel tartanak 

szabadt®ri vet²t®seket, mint a spanyolorsz§gi San Sebasti§n-i filmfesztiv§lon 

vagy a Berlinal®n. Ezzel p§rhuzamosan jºttek l®tre a v§rosi fesztiv§lok. A 

m§sodik vil§gh§bor¼ ut§n, a XX. sz§zad kºzep®n az eur·pai v§rosok 

fell®legeztek, ®s szerett®k volna meg¼jul§sukat a k¿lvil§gnak is jelezni. 1952-

ben megalap²tott§k az Eur·pai Fesztiv§lszºvets®get, amely tizenºt eur·pai 

fesztiv§l szervezŖit fogta ºssze. E rendezv®nyeken m®g mindig komolyzene 

csend¿lt fºl, de m§r a sz®les kºzºns®g sz§m§ra is el®rhetŖ m·don. V§rosok 

fŖter®n rendeztek koncerteket, mŤeml®kek kºzels®g®t haszn§lt§k ki. 

ï Mikor jelent meg a kºnnyŤzene a fesztiv§lokon? 

ï Sok rendezv®ny eredetileg komolynak nevezhetŖ (mondhatni: r®gi konform) 

zene kºr® szervezŖdºtt, majd a v§ltoz· ig®nyek hat§s§ra, legink§bb a dzsessz 

®s a szving kºzvet²t®s®vel, lassan kºnnyŤzen®t is a programj§ra tŤzºtt. A 

montreux-i dzsesszfesztiv§lon kezdetben kiz§r·lag dzsesszelŖad·k l®ptek fºl, 

k®sŖbb viszont egy®b mŤfajok is megjelenhettek. A hatvanas ®vekben azonban 

a m®giscsak komolyzene-centrikus v§rosi fesztiv§lok m§r nem el®g²thett®k ki 

a t§rsadalmi viszonyokkal el®gedetlen fiatalok kitºr®st, ellenkult¼r§t keresŖ 

v§gyait. A kºnnyŤzenei fesztiv§lok m®gsem Eur·p§ban, hanem Amerik§ban 

jelentek meg, ®s onnan terjedtek §t kontinens¿nkre. 

ï Azt mindenki tudja, hogy az elsŖ ilyen a woodstocki fesztiv§l volt. De ennek 

l®trejºtte mennyire volt l§zad§s a fenn§ll· t§rsadalmi rendszerrel szemben, ®s 

mennyire volt ®ppen e gazdas§gi rendszer szereplŖinek lelem®nyes ¿zleti 

v§llalkoz§sa? 

ï A fiatalokat a kºtºtts®gektŖl val· megszabadul§s v§gya ®s a t§rsas boldogs§g 

²g®rete vonzotta oda, de senki sem tŤzte azt a z§szlaj§ra, hogy most rendez¿nk 

egy ·ri§si esem®nyt, amely ®vtizedekre felbolyd²tja majd a t§rsadalmat. Ez 

alapvetŖen ¿zleti v§llalkoz§s volt, amely tal§lkozott a hippikult¼ra azon 

ig®ny®vel, hogy legyenek kºzºs ¿nnepl®st ®s tal§lkoz§st biztos²t· 

tºmegrendezv®nyek. A legenda szerint a szervezŖk feladtak egy ¼js§ghirdet®st 
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a kºvetkezŖ szºveggel: ĂN®gy fiatalember korl§tlan anyagi lehetŖs®gekkel 

befektet®si lehetŖs®get keres.ò Eredetileg st¼di·felv®telt szerettek volna 

k®sz²teni, ®s a fesztiv§l szervez®s®nek ºtlete csak k®sŖbb kºrvonalaz·dott. ŕk 

a val·s piaci ig®nybŖl indultak ki, nem a v§rhat· t§rsadalmi hat§sb·l. Arra 

sz§m²tottak, hogy nyeres®get fognak termelni. Ehhez k®pest hatalmas 

vesztes®g lett belŖle. A k®sŖbb kiadott film bev®telei is csak megkºzel²tŖen 

tudt§k ellens¼lyozni a t¼lkºltekez®sbŖl fakad· vesztes®geket. 

ï Ilyen elŖzm®nyek ut§n hogy v§lhatott legend§ss§ az esem®ny? 

ï Ez kiz§r·lag a kºzºns®g viselked®s®nek kºszºnhetŖ. Senki sem volt 

felk®sz¿lve, hogy a l§togat·k ilyen nagy tºmegben jelennek meg. N®h§ny 

·r§val a nyit§s ut§n m§r elfogyott az ºsszes kinyomtatott jegy. A rendŖrs®g 

sem k®sz¿lt fºl ekkora embertºmeg kezel®s®re, de v®g¿l semmi baj nem 

tºrt®nt. A becsl®sek szerint a fesztiv§l h§rom napja alatt volt pillanat, amikor 

500 ezer ember is jelen volt! £s Ŗk tºbb napon §t ott is maradtak. Manaps§g a 

fesztiv§lok l§togatotts§g§t ¼gy sz§m²tj§k, hogy ºsszeadj§k az egyes napokon 

jelen l®vŖ emberek sz§m§t, ²gy aki v®gig ott van, tºbb l§togat·nak sz§m²t. 

Ilyen ®rtelemben a woodstocki fesztiv§lon kºzel m§sf®l milli· ember vett r®szt. 

ï L®trejºtt teh§t az ifj¼s§gi fesztiv§l. A mai hasonl· rendezv®nyek, a Sziget ®s 

t§rsai mennyiben tartott§k meg az Ŗsfesztiv§lok szellemis®g®t? Volt-e, van-e 

egy§ltal§n szellemis®g¿k az eff®le esem®nyeknek? 

ï A l®trejºtt ifj¼s§gi kºnnyŤzenei fesztiv§loknak, amelyek Eur·p§ban a 

hetvenes ®vektŖl kezdŖdŖen terjedtek el, mindig is jellegzetess®g¿k volt a 

piack®pess®g. Ez az®rt fontos, mert a kor§bbi fesztiv§lokra egy§ltal§n nem volt 

jellemzŖ, hogy k®pesek lettek volna eltartani ºnmagukat. Wagner 

operafesztiv§lja ®s az olasz operafesztiv§lok is mind vesztes®gesek voltak, 

§lland· p®nz¿gyi neh®zs®ggel k¿zdºttek. A v§rosi fesztiv§lok is a helyi 

kºlts®gvet®s nyak§n cs¿ngtek, ®s a szervezŖk szak®rtelme is hi§nyos volt. Az 

¼j ifj¼s§gi fesztiv§lok azzal is ellenpontozt§k a v§rosi fesztiv§lokat, hogy 

kivonultak a telep¿l®sek kºzpontj§b·l, ®s a puszt§ban, a semmi kºzep®n 

tartott§k a koncerteket. Noha ezek a r®gi konform fesztiv§lokat elutas²t·k 

sz§m§ra jºttek l®tre, ez nem jelenti azt (fŖleg nem napjainkban), hogy a 

konformit§s idegen lenne tŖl¿k. SŖt m§ra nem nevezhetŖ l§zad§snak, ha a 

fiatalok a Szigeten sz·rakoznak, hiszen az ifj¼s§gi kult¼ra §ltal§nosan 

elfogadott§ (mainstreamm®) v§lt, ez®rt ®n ink§bb ¼j konform fesztiv§lnak 

h²vom Ŗket. Ma az ifj¼s§gi kult¼ra egyeduralkod·: e fesztiv§lok nem 

kiz§r·lagosan a tizen-, illetve huszon®vesek rendezv®nyei, az idŖsebbek is 

j§rnak r§juk. 

ï Teh§t Woodstock, a l§zad§s, a szabads§g emleget®se nem tºbb marketingn®l 

manaps§g? 

ï Val·j§ban Woodstock nemzed®ke sem maradt sok§ig l§zad·. Az amerikai 

kutat§sok kimutatt§k, hogy mire a hatvanas-hetvenes ®vek 

hippigener§ci·j§nak tagjai az ºtvenes ®veiket tapost§k, Ŗk lettek a gyerekeik 
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l§zad§s§nak legnagyobb ellenzŖi. A marketing val·ban fontos, ahogy minden 

v§llalkoz§s eset®ben. Az ¼j konform rendezv®nyek, ellent®tben a v§rosi vagy 

az ºsszmŤv®szeti fesztiv§lokkal, embl®m§jukban §ltal§ban csak a nev¿ket 

²rj§k ki feltŤnŖ betŤt²pussal, innovat²v betŤk®pekkel. Ez azt is jelzi, hogy nem 

kºtŖdnek kiz§r·lagosan a helysz²nhez, a helyi kºzºss®ghez, kºzºns®g¿ket az 

eg®sz orsz§gb·l, sŖt k¿lfºldrŖl toborozz§k. Ink§bb a kºzºs ®rdeklŖd®s sz§m²t. 

ï A Sziget ®s t§rsai a tin®dzserek sz§m§ra, fŖk®nt, ha nehezebb anyagi helyzetŤ 

csal§dban ®lnek, egyet jelentenek a nyaral§ssal. A fesztiv§loknak mindig is 

volt eff®le turisztikai dimenzi·juk? 

ï Igen, az ¿nnepl®s ®s az utaz§s nagyon hasonl· folyamatokat gener§l az ember 

pszich®j®ben. MindkettŖ abban seg²t az embereknek, hogy kil®pjenek a 

mindennapokb·l, ¼j, szokatlan ®lm®nyeket szerezhessenek (k¿lºnºsen, ha a 

fesztiv§l l§togat§sa t®nylegesen is ºsszekapcsol·dik az utaz§ssal, mert 

lakhely¿nktŖl t§vol rendezik azt). A modern korban, a hossz¼ t§v¼ utaz§s 

kºnnyebb® v§l§s§val m®g nagyobb turisztikai vonzerej¿k lett a fesztiv§loknak. 

Ezt tudj§k a szervezŖk ®s a telep¿l®sek vezetŖi is, de ez vesz®lyeket is rejt 

mag§ban. Kutat§saim szerint ugyanis a helyi t§mogat§s ink§bb a turisztikai 

szempontok figyelembev®tel®re helyezi a hangs¼lyt, m²g a mŤv®szeti 

megfontol§sokat ink§bb a kºzponti t§mogat§s tartja fontosnak. Ez megerŖs²ti 

azt a felfog§st, hogy a kult¼ra t§mogat§s§t nem lenne helyes teljes m®rt®kben 

a helyi dºnt®shoz·kra b²zni, sz¿ks®g van a szakmai-mŤv®szeti szempontokra, 

amelyeket elsŖsorban a kºzponti forr§sokon kereszt¿l lehet ®rv®nyes²teni. 

 

2014. november 29. 
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A titkos²r§s tºrt®nete rºvidebb, mint gondoln§nk, hiszen a kora ¼jkorig 

®rthetetlen m·don alig tºrŖdtek ¿zeneteik §lc§z§s§val a vezetŖk. A 

k·dol§s azonban nem csup§n az Enigm§r·l sz·l, hiszen m§r tºbb sz§z ®ve 

is rejtjeleztek oly m·don, hogy az mind a mai napig megfejtetlen maradt, 

vallja L§ng Benedek tudom§nytºrt®n®sz. Az egyik legrejt®lyesebb 

kºnyvet, a Rohonci k·dexet pedig Magyarorsz§gon Ŗrzik. 

 

L§ng Benedek  

1974-ben sz¿letett Budapesten, tudom§nytºrt®n®sz, egyetemi tan§r. 

Az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetemen szerzett tºrt®n®szdiplom§t, 

majd a Kºz®p-eur·pai Egyetemen doktor§lt kºz®pkori 

tudom§nyokb·l. Jelenleg a Budapesti MŤszaki ®s Gazdas§gtudom§nyi 

Egyetem filoz·fia ®s tudom§nytºrt®net tansz®k®nek vezetŖje. Kutat§si 

ter¿lete a kºz®pkori m§gia tºrt®nete, a tudom§nyok ®s az 

§ltudom§nyok hat§rvid®ke ®s a kora ¼jkori kriptogr§fia tºrt®nete. 

Legut·bbi kºnyvei: A rohonci k·d (2011), A tudom§ny hat§rai 

(t§rsszerzŖ, 2008), M§gia a kºz®pkorban (2007). A titkos²r§s 

tºrt®net®vel foglalkoz· blogja a kripto.blog.hu c²men ®rhetŖ el. 

 

Hogyan ker¿lt kapcsolatba a titkos²r§sokkal? 

ï AlapvetŖen kºz®pkorral foglalkoz· tudom§nytºrt®n®sz vagyok, ezen bel¿l is 

m§gi§val kapcsolatos k®ziratokat kutattam. E t®m§r·l azt gondolhatn§nk, hogy 

rendk²v¿l ®rdekes az §tlagemberek sz§m§ra, Ăkºnnyen eladhat·ò a laikus 

publikumnak is. Val·j§ban azonban kutat·i szemszºgbŖl az alk²mi§val, 

asztrol·gi§val kapcsolatos ²r§sok nem sokban k¿lºnbºznek teszem azt a 

Szatm§r megyei nemess®g XIII. sz§zadi ºrºkºsºd®si rendszer®t taglal· 

dokumentumokt·l. Ugyanolyan prec²z filol·giai megkºzel²t®st k²v§n mind. 

Ugyanez igaz a titkos²r§s (kriptogr§fia) ²r§sos eml®keire is. Viszont a vil§gon 

nagyon kevesen foglalkoznak vele, Magyarorsz§gon pedig m®g kevesebben. 

A Rohonci k·dexen kereszt¿l ker¿ltem kapcsolatba a ter¿lettel. Egy bar§tom 

aj§nlotta a figyelmembe ezt a megfejtetlen titkos²r§ssal ²rott kºnyvet, amely 

Magyarorsz§gon tal§lhat·, ®s noha egyike a vil§g legrejt®lyesebb forr§sainak, 

nagyon kevesen kutatt§k. Đgy gondoltam akkor (mint ut·bb kider¿lt, t®vesen), 

hogy a megfelelŖ szakmai ismeretekkel felv®rtezve majd meg tudom fejteni. 

Ez nem siker¿lt, viszont olyannyira beszippantott az eg®sz kriptogr§fiatºrt®net, 

hogy szerintem m®g vagy t²z ®vig ezzel fogok foglalkozni. 
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ï Mindenki hallott a m§sodik vil§gh§bor¼ban kulcsszerepet j§tsz· n®met 

k·dol·g®prŖl, az Enigm§r·l, illetve a jelenkori sz§m²t·g®pes titkos²t§sr·l. De 

hol kezdŖdºtt az ¿zenetek k·dol§s§nak tºrt®nete? 

ï Ha lev§lasztjuk a titkos²r§s-tºrt®netrŖl a huszadik sz§zadot, igen kis 

tudom§nyter¿let marad, ennek megfelelŖen kev®s kutat·val. £n a kora ¼jkorral 

akartam foglalkozni, mivel 1400-1500 kºr¿l kezdŖdºtt igaz§n a titkos²t§s 

hist·ri§ja. Noha m§r az ·korban ®s a kºz®pkorban is l®teztek titkos²r§si 

m·dszerek, ezek igen egyszerŤek voltak, kºnnyŤ volt feltºrni Ŗket, ®s m®g a 

diplom§ci§ban sem haszn§lt§k Ŗket szinte soha. B§r gyakran le²rj§k, hogy m§r 

Caesar is titkos²tott, ®s Thuk¿did®sz is ®rtekezik a t®m§r·l, ezek val·j§ban 

legfeljebb egyedi esetek, m®g ink§bb anekdot§k. Az arab vil§gban m§r a IX. 

sz§zadban le²rtak mai szemmel is komoly k·dol· m·dszereket, Eur·p§ban 

pedig a XIVïXV. sz§zad fordul·j§n fejlesztettek ki olyan hat®kony titkos²r§st 

az it§liai v§ros§llamokban, amely m§r a gyakorlatban is alkalmazhat· volt. 

Nem lehetett pillanatok alatt megfejteni, ®s haszn§lt§k is nap mint nap. A 

titkos²r§s gyakorlata azt§n egy ®vsz§zaddal k®sŖbb terjedt el lassan Eur·pa 

m§s ter¿letein is. 

ï Miben k¿lºnbºzik a korai titkos²r§s a huszadik sz§zadi gyakorlatt·l? 

Primit²vebb? 

ï Bizonyos ®rtelemben igen, amit az is jelezhet, hogy egy mai kriptol·gia-

k®zikºny az elsŖ h§rom oldalon letudja a huszadik sz§zad elŖtti m·dszereket. 

A kºz®pkoriakat §ltal§ban nagyon kºnnyŤ megfejteni, hiszen ezek legtºbbszºr 

¼gynevezett monoalfabetikus ²r§sok, ami az jelenti, hogy egy betŤnek egy 

k·djel (p®ld§ul egy sz§m vagy m§sik betŤ) felel meg. Ilyenkor az ember 

egyszerŤen lesz§molja, hogy az egyes k·djelekbŖl mennyi van, ®s a betŤk 

frekvenci§ja alapj§n m§ris tudhat·, hogy a leggyakoribb jel fogja jelenteni az 

e betŤt, a kºvetkezŖ az a betŤt, ®s ²gy tov§bb. Az 1400 kºr¿l megjelenŖ it§liai 

met·dusok ¼gy v®dt®k ki ezt a k·dtºr®si m·dszert, hogy a gyakoribb betŤknek 

tºbb sz§mot feleltettek meg (²gy kiegyenl²tŖdºtt a jelek gyakoris§ga), illetve a 

gyakoribb szavak k¿lºn jelet kaptak. Ez ut·bbi az®rt fontos, hogy nehezebb 

legyen felismerni a szºvegben a sokszor ism®tlŖdŖ szavak strukt¼r§j§t. A 

k·dfejtŖ ugyanis mindig ism®tlŖd®seket keres. Ha sokszor elŖfordul· 

jelcsoportot tal§l, esz®be juthat, hogy az tal§n az uralkod· nev®t, fºldrajzi 

neveket vagy d§tumot jelent, ®s ezen elindulva ¼jabb ®s ¼jabb karakterek 

jelent®s®t fejtheti meg. Ezek az ism®tl®seket elmos· m·dszerek elm®letileg 

kºnnyen megfejthetŖk, a bonyolults§guk nem ºsszevethetŖ a huszadik sz§zadi 

k·dokkal, gyakran m®gis rendk²v¿l neh®z, alkalmank®nt pedig nem siker¿l 

feltºrni Ŗket. 

ï Sz§m²t·g®ppel sem? 

ï Ha a teljes amerikai nemzetbiztons§g r§§llna ezek megfejt®s®re, elŖbb-ut·bb 

biztos siker¿lne, de a Ăk®ziò tºr®snek ellen§llnak. Az amerikai Kºzponti 

H²rszerzŖ ¦gynºks®g, a CIA langleybeli fŖhadisz§ll§s§nak udvar§n §ll egy 
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szobor, a Kryptos. A szobr§sz n®gy k·dolt ¿zenetet ²rt a szoborra, ®s azt §ll²tja, 

hogy ehhez csak klasszikus, teh§t nagyj§b·l 1700 elŖtti m·dszereket haszn§lt. 

Ennek ellen®re az egyik ¿zenet az·ta is megfejtetlen. Teh§t nagyon vigy§zni 

kell az olyan kijelent®sekkel, miszerint az egyszerŤbb m·dszerek egyben 

s®r¿l®kenyebbek is, mert van, hogy a Ăprimit²vnekò nevezhetŖ k·dol§ssal 

titkos²tott szºvegek megold§s§t sem tal§ljuk. Emellett m§r ®vsz§zadok ·ta 

ismert az egyetlen, elvileg is megfejthetetlen kriptogr§fiai m·dszer: a 

kºnyvk·d. Ez azt jelenti, hogy a k·dolt szºveg sz§mai egy bizonyos kºnyv 

betŤinek sorsz§m§t jelentik. Ha nem tudjuk, hogy melyik kºnyvrŖl van sz·, 

semmi es®ly¿nk a megfejt®sre. M®g az sem seg²t, ha a vil§g ºsszes kºnyv®t 

szkennelj¿k, mert mindig hiba cs¼szik a beolvas§sba, ®s ²gy a sorsz§mok m§r 

nem jelentenek semmit. 

ï Ha nem a legegyszerŤbb m·dszerrel titkos²tott szºveggel §ll szemben, 

hogyan fog hozz§ a k·dtºrŖ a munk§hoz? 

ï B§rmilyen furcsa, mindig ®rdemes megsz§molni a betŤket (vagy m§s 

jeleket). Ha ugyanis azt l§tjuk, hogy nagyon egyenletes a betŤk eloszl§sa (teh§t 

mindegyikbŖl ugyanannyi van), akkor igen val·sz²nŤ, hogy polialfabetikus 

titkos²t§ssal van dolgunk. Tºrt®n®szk®nt m®gis azt javasolom elsŖ l®p®snek, 

hogy pr·b§ljuk dat§lni a szºveget. Jºjj¿nk r§, hogy honnan sz§rmazik, mikor 

ki ²rhatta ®s milyen nyelven. A nyelvet sok esetben m®g az elŖtt 

megmondhatjuk, hogy maga a szºveg felt§rulkozna elŖtt¿nk, hiszen a betŤk 

eloszl§sa minden nyelvben m§s ®s m§s. A gyakran egym§s mellett §ll· 

karakterek elemz®s®bŖl azt is megtudhatjuk, hogy melyik jelºl mag§nhangz·t 

®s melyik m§ssalhangz·t. A kor meghat§roz§sa az®rt rendk²v¿l fontos, mert 

teljesen m§s m·dszert kell kºvetni, ha az eredeti szºveget ma ²rt§k, mint ha 

p®ld§ul a XVII. sz§zadban. Akkoriban ugyanis a nyelvtan, a helyes²r§s 

gyºkeresen k¿lºnbºzºtt a mait·l. A megfejt®s szempontj§b·l k¿lºnºsen 

zavar·, hogy az akkori ²r§sm·d nem egyszerŤen m§s volt, hanem 

kºvetkezetlen, a saj§t szab§lyait sem tartotta be. M§rpedig a k·dfejtŖ a 

szab§lyszerŤs®gekbŖl ®l. Az 1700-as ®vek elej®rŖl sz§rmaz· magyar szºvegek 

helyenk®nt, ak§r egy dokumentumon bel¿l is, haszn§ltak ®kezetet, m§shol 

viszont nem, az y-t idŖnk®nt y-k®nt ²rt§k, m§skor i-nek. Ebben az idŖben a 

fŖurak egym§s kºzºtt magyarul, olaszul, n®met¿l, latinul, franci§ul is 

kommunik§lhattak. 

ï Eml²tette, hogy a Rohonci k·dex miatt ismerkedett meg a kriptogr§fia 

tºrt®net®vel. Mi®rt §llhatott mind a mai napig ellen e szºveg a feltºr®si 

k²s®rleteknek? 

ï A Rohonci k·dex megfejt®stºrt®net®nek elsŖ szakasz§ban ¼gy gondolt§k, 

hogy a szºveget egy teljesen ismeretlen ¼j nyelven, ¼j ²r§ssal vetett®k pap²rra. 

Miut§n ezt felt®ve nem siker¿lt megfejteni, f®lretolt§k, ®s a legtºbben blºffnek 

v®lt®k, teh§t ¼gy gondolt§k, hogy nem jelent semmit, a szerzŖ csak az®rt ²rt 

®rtelmetlen karaktereket egym§s ut§n, hogy ezzel kergesse Ŗr¿letbe a 
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kºvetkezŖ ®vsz§zadok k·dtºrŖit. KºnnyŤ b§rmire r§s¿tni, hogy blºff, viszont 

nagyon neh®z ezt kiz§rni eg®szen a megfejt®sig. V®lem®nyem szerint a 

Rohonci k·dexet mindeddig az®rt nem siker¿lt megfejteni, mert nem titkos²r§s 

abban az ®rtelemben, hogy a jelei betŤket vagy sz·tagokat takarn§nak. Ehelyett 

aff®le k·dnyelv, amelyben h§rom-n®gy szimb·lum jelent egy teljes fogalmat, 

de nem a fogalom magyar vagy b§rmilyen m§s nyelvŤ nev®t. B§r m®g nem 

publik§lt§k a nyelv sz·t§r§t, de Kir§ly Levente Zolt§n ®s Tokai G§bor 

gyakorlatilag megfejtett®k a k·dexet, az eredm®nyeik sz§momra igen 

meggyŖzŖnek tŤntek. Eszerint az eg®sz k·dnyelven ²r·dott. A szºveg 

egy®bk®nt, ºsszhangban a k®pekkel, bibliai t®m§kr·l sz·l, a megfejtŖk szerint 

bibliai szºvegek parafr§zisa, teh§t kieg®sz²tett magyar§zata. 

ï Azt tudjuk, hogy ki ®s mi®rt ²rta ²gy ezt a k·dexet? 

ï Nem, ®s ezek a k®rd®sek akkor is k®rd®sek maradnak, amikor hamarosan 

publik§lj§k majd a megfejt®st. Mivel k·dnyelvrŖl van sz· (hasonl·an p®ld§ul 

a siketn®m§k jelnyelv®hez), a szimb·lumok ®s a jelent®s¿k kºzºtti kapcsolat 

kºzvetlen, nem lehet tudni, hogy milyen nyelven ²rt, gondolkozott a szerzŖ. 

ï A k·dfejt®snek is vannak Szent Gr§ljai, az olyan szºvegek, amelyek 

vil§gh²resek, ®s mindeddig ellen§lltak a feltºr®si k²s®rleteknek. A legh²resebb 

ilyen az ¼gynevezett Voynich-k®zirat, illetve a feltehetŖen ·kori gºrºg line§ris 

A ²r§s. Aki k²v¿lrŖl csºppen egy ¼j diszcipl²n§ba, §ltal§ban a Ănagy vadakò 

megfejt®s®t tŤzi ki c®lul. Soha nem jutott esz®be, hogy ak§r ºn is fºltºrhetn® 

ezeket? 

ï Kezdetben a rohonci k·ddal nekem is az volt a c®lom, hogy megfejtsek egy 

h²res rejt®lyt. Amint azonban egyre m®lyebben beleolvastam magam a t®m§ba, 

a puszta k·dtºr®sn®l jobban kezdtek izgatni a kriptogr§fia tºrt®neti 

vonatkoz§sai. A leg¼jabb (megjelen®s alatt §ll·) kºnyvem a kora ¼jkori 

magyar titkos²r§s-haszn§latr·l sz·l. Ezek kutat§sa kºzben m§r jobban 

®rdekeltek a megfejtett titkos szºvegek, t§rsadalmi, politikai kontextusuk ®s a 

szereplŖk kriptogr§fi§hoz fŤzŖdŖ viszonya, mint a feltºr®s mik®ntje. Nagyon 

®rdekes, hogy milyen dokumentumokat tartottak titkos²t§sra ®rdemesnek, vagy 

hogy a mŤveletet a fejedelem v®gezte szem®lyesen vagy a titk§ra. 

ï A R§k·czi-szabads§gharc titkos levelez®s®re utal. Abban az idŖben a magyar 

hadvezet®s fontosnak tartotta az ¿zenetek rejtjelez®s®t? 

ï A magyarorsz§gi titkos²r§s-haszn§lat cs¼csidŖszak§t ®lte a XVIIïXVIII. 

sz§zad fordul·j§n, egy¿tt a Habsburg-udvarral szembeni szervezett ellen§ll§s 

megjelen®s®vel. Megsokasodtak a titkos²tott levelek ®s k·dt§bl§k is. R§k·czi 

fejedelem a technik§ban is igyekezett felz§rk·zni Nyugat-Eur·p§hoz, ®s a 

hadsz²nt®ren fel§ll²tott s§tr§b·l meglehetŖsen j· m·dszerekkel titkos²tott 

leveleket k¿ldºtt a t§bornokainak. Ebben szerepet j§tszhatott az is, hogy 

legfŖbb nyugat-eur·pai szºvets®gese XIV. Lajos francia kir§ly volt, aki igen 

fejlett k·dt§bl§kat k¿ldhetett neki a megfelelŖ titkos²t§s ®rdek®ben. Ez m§r 

csak az®rt is kiemelendŖ, mert csup§n ºtven ®vvel kor§bban az erd®lyi 
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fejedelem ezzel szemben a legegyszerŤbb monoalfabetikus m·dszereket 

haszn§lta, amelyeket b§rki megfejthetett percek alatt. A rejtjelez®s gyakorlata 

azonban m®g R§k·czi kor§ban is kiss® slendri§n volt, ®vekig nem v§ltoztattak 

a k·dt§bl§kon. M§rpedig ha sok ugyanolyan k·dol§ssal k®sz¿lt lev®l §ll 

rendelkez®s¿nkre, sokkal egyszerŤbb® v§lik a rejtjeltºr®s. Az is az elh§r²t·k 

munk§j§t seg²tette, hogy minden lev®l a Kegyelmes Fejedelem! megsz·l²t§ssal 

kezdŖdik, amit ugyan¼gy k·doltak, mint a lev®l szºveg®t. ĉgy sz§mos betŤt 

azonnal el§rultak a k·dfejtŖknek. 

 

2015. janu§r 3. 
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N®h§ny hete t®rt haza az Eºtvºs Lor§nd Tudom§nyegyetem exped²ci·ja a 

th®bai nekropoliszb·l, ahol a magyar egyiptol·gusok imm§r k®t ®vtizede 

§snak Hatsepszut kir§lyn® fŖhivatalnok§nak s²rkamr§j§ban. A magyar 

egyiptol·gia sz§m§ra l®tfontoss§g¼, hogy haz§nk is jelen legyen a terepi 

§sat§sokon, ®rvel B§cs Tam§s, az egyiptol·giai tansz®k vezetŖje. 

 

B§cs Tam§s 

 

1960-ban, New York-ban sz¿letett egyiptol·gus. Egyetemi 

tanulm§nyait a Bagdadi Egyetemen kezdte, majd az Eºtvºs Lor§nd 

Tudom§nyegyetem (ELTE) r®g®sz-egyiptol·gus szak§n v®gzett. 1985 

·ta dolgozik az ELTE-n, kilenc ®ve az Egyiptol·giai Tansz®k vezetŖje. 

Az Egyiptomi f§ra·k c²mŤ kºtete 1992-ben jelent meg. A th®bai 

nekropolisz elŖtt Luxorban is v®gzett §sat§sokat. 

 

Az ®letrajz§t olvasva m®g az egyiptomi §sat§sok elŖtt k®t pont sz¼r szemet az 

embernek. ¥n New Yorkban sz¿letett, ®s j§rt a bagdadi egyetemre is. Hogy 

tºrt®nt mindez? 

ï £desap§m diplom§ciai kik¿ldet®sei okolhat·k mindkettŖ®rt. Sz¿let®semkor 

Amerik§ban, az ®retts®gim idej®n pedig Irakban szolg§lt. Irakban akkoriban, a 

hetvenes ®vek v®g®n szil§rdult meg v®glegesen Szadd§m Huszein 

egyeduralma. £rdekes vil§g volt egy fiatal egyetemista sz§m§ra. Ahogy a 

katonai diktat¼r§kban §ltal§ban, rend volt az utc§n. Minden utcasarkon a 

leg¼jabb terepj§r·kban ¿ltek a p§rducok, Szadd§m rendŖrs®gen, katonas§gon 

fel¿l §ll·, k¿lºnleges k¿lºn²tm®ny®nek n®h§ny fŖs osztagai, amelyek 

fel¿gyelt®k a rendet. Utazni csak enged®llyel lehetett. £n ²gy, elŖzetes 

¼tvonalenged®ly alapj§n juthattam el az ®szaki kurd ter¿letek mŤeml®keihez; 

az ¼t ment®n l®pten-nyomon ellenŖrzŖ pontokon kellett §thaladnunk. 

ï ¥n mindig is egyiptol·gus akart lenni, vagy r®g®sz, ®s k®sŖbb fordult 

Egyiptom fel®? 

ï Engem kezdetben a klasszika-archeol·gia, teh§t az antik gºrºg vil§g 

r®g®szete ®rdekelt, de k®sŖbb m®gis Egyiptomra specializ§l·dtam. Nem 

vagyok ezzel egyed¿l, hiszen a Kºzel-Kelet t®rs®ge ®s azon bel¿l is Egyiptom 

r®g®szeti szempontb·l m®g ma is tal§n az egyik legizgalmasabb t®rs®ge a 

fºldnek, ez®rt rengeteg kutat·t vonz mind a mai napig. 

ï Egy laikus sz§m§ra az ºsszes nagy egyiptomi felfedez®s a XIXïXX. sz§zad 

fordul·j§n tºrt®nt, ®s az·ta csak apr·s§gokat tal§lnak. Maradt egy§ltal§n m®g 

felfedeznival· arrafel®? 
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ï Hogyne, rengeteg minden van m®g a fºld alatt. P®ld§ul kºzel sincs meg az 

ºsszes uralkod· temetkez®si helye, ®s a r®g felt§rt lelŖhelyeket ¼jravizsg§lva 

is nagy felfedez®seket tehet¿nk. Az is igaz azonban, hogy az egyiptomi 

n®pess®grobban§s miatt az emberi telep¿l®sek ®s a termŖfºldek a sivatag fel® 

terjeszkednek, ²gy folyamatosan csºkken az ®rintetlen leletek felt§r§s§nak 

es®lye. Egyiptomban m§r tºbb mint nyolcvanmilli· ember ®l dun§nt¼lnyi 

ter¿leten. ¥ntºzni kezdik a sivatagot, amely ettŖl pillanatok alatt sz§rba 

szºkken. Mikºzben ez a lakoss§g ig®nyei miatt sz¿ks®gszerŤ, rendk²v¿l k§ros 

a r®g®szeti lelŖhelyekre. Az ®vezredek ·ta a sz§raz sivatagban pihenŖ s²rokat, 

®p¿leteket elºnti a v²z, sz®tm§llanak, elpusztulnak. Ez tragikus, de term®szetes 

folyamat. 

ï Az egyiptomiak mennyire tartj§k tiszteletben a r®g®szeti kincseket? Amikor 

¼jabb ter¿leteket h·d²tanak meg a sivatagb·l, ®s tal§lnak valamit a homokban, 

azt ellopj§k, vagy bejelentik a hat·s§goknak? 

ï Semmivel sem viselkednek m§sk®pp, mint az emberek a fºld b§rmely 

orsz§g§ban. Nagy k²s®rt®s elvinni a tal§lt r®gis®get a piacra, ®s azon nyomban 

p®nzz® tenni. Embere v§logatja, hogy v®g¿l az egy®ni vagy a kºz®rdek 

gyŖzedelmeskedik-e. Mivel Egyiptom vonzza a nemzetkºzi 

r®g®szexped²ci·kat, sokkal tºbb kutat§s folyik az orsz§gban, mint a t®rs®g m§s 

§llamaiban. Emiatt a leletek jelentŖs r®sze eleve §sat§sok sor§n ker¿l 

napvil§gra, ®s nem v®letlen¿l tal§lj§k meg a helyiek. £vente kºr¿lbel¿l 

h§romsz§z kutat·csoport dolgozik ott, b§r ebbe nemcsak az §sat§sokat, hanem 

a m¼zeumi t§rgyfeldolgoz§st is belesz§molom. 

ï Gondolom, vannak n®pszerŤbb lelŖhelyek, ahova tºbben akarnak menni, ®s 

kev®sb® izgalmas helysz²nek, ²gy nagy a verseng®s. Hogyan tºrt®nik a kutat§si 

koncesszi·k kioszt§sa? 

ï A dºnt®seket erŖsen befoly§solj§k a tºrt®neti adotts§gok. Vannak olyan 

helysz²nek, amelyeken egy-egy nyugati orsz§g kutat·i m§r tºbb mint sz§z ®ve 

§snak, ²gy az egyiptomiak szem®ben elŖnyt ®lveznek mindenki m§ssal 

szemben. P®ld§ul a szakkarai Ćpisz bik§k temetŖj®t m§r a XIX. sz§zad kºzepe 

·ta a franci§k kutatj§k. Memphisz lelŖhelyeit pedig, ha megszak²t§sokkal is, 

az angolok t§rj§k fºl imm§r egy ®vsz§zada. Emellett azonban a tudom§ny 

fejlŖd®s®vel v§ltoznak az izgalmasnak ²t®lt k®rd®sek is, ®s ezzel p§rhuzamosan 

olyan lelŖhelyek ker¿lnek elŖt®rbe, amelyek kor§bban nem tŤntek ®rdekesnek. 

A mi th®bai nemesi temetŖben foly· §sat§saink p®ld§ul a nyolcvanas ®vek 

elej®n tºrt®nt szeml®letm·dv§lt§sban gyºkereznek. Akkoriban fŖk®nt a n®met 

egyiptol·gusok ¼jra felfedezt®k a nekropoliszt, mivel kider¿lt, hogy a kor§bbi 

§sat§sok m®g rendk²v¿l sok felt§rnival·t hagytak maguk ut§n. Mi igen 

szerencs®s idŖz²t®ssel, m§r az elsŖ ®vekben bekapcsol·dtunk az ottani 

munk§ba, amikor m®g viszonylag keveseket ®rdekelt a hely. Ha ma kºr¿ln®zek 

a dombon, mexik·i, jap§n, sŖt kan§ri-szigeteki exped²ci·kat l§tok magunk 

kºr¿l. 




























































